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I. GELEN EVRAK 

II. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI 

A. ONAYA SUNULANLAR 

1. İdari ve Sosyal İşler Komitesi Başkan- 928 

lığının, İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa 

Tasarısının (Y.T.No:159/2/94) Genel Kurulda 

ivedilikle görüşülmesine ilişkin Tezkeresi. 

2. İdari ve Sosyal İşler Komitesi Başkanlı- 929 

ğının Öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarı-

sının (Y.T.No: 17,9/2/94) Genel Kurulda ivedi-

likle görüşülmesine ilişkin Tezkeresi. 
QOO Q"31 

3. Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun, 

"Elektrik Enerjisi Üretiminde Yaşanan Sorun-

lar" ile ilgili Meclis Araştırma Komitesinin 

üye sayısını belirleyen Kararı. (D.K.K:6/2/94) 

4. Cumhuriyet Meclisi Başkan 11k D ivanının, 932-933 

Elektrik Enerjisi Üretiminde Yaşanan Sorun-

lar ile ilgili Meclis Araştırma Komitesinin 
Oluşumuna ilişkin Kararı (B.D.K.No:2/2/94) 
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5. Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun 

Birleştiriİmiş 1994 Mali Yılı Ek Bütçe 

(No:3) Yasa Tasarısı ile Komite Raporunun 

2 Aralık 1994 Tarihli Birleşiminin Gün-

demine Alınmasına İlişkin Kararı 

(D.K.K.No:7/2/94) 

6. Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının, 

1995 Mali Yılı Bütçe Yasa Tasarısının Genel 

Kurulda Görüşüleceği Gün ve Saatleri Belir-

leyen Çalışma Programına ilişkin Kararı. 

(B.D.K.N0:3/2/94) 

7. Başbakanlığın Ekonomi, Maliye, Bütçe ve 

Plân Komitesinin gündeminde bulunan Mal ve 

Hizmetler (Düzenleme ve Denetim) Yasa Tasa-

rısı hakkında ivedilik alınmasına ilişkin 

Tezkeres i. 

|8. Başbakanlığın İdari ve Sosyal İşler 

Komitesinin gündemine bulunan İskân, Toprak-

landırma ve Eşdeğer Mal (Değişiklik) Yasa 

Tasarısı hakkında ivedilik kararı verilmesine 

ilişkin Tezkeres i. 

L C.T.P Lefkoşa Milletvekili Sayın Ahmet Derya'nın konuya 

ilişkin konuşması. 

- Bağımsız Girne Milletvekili Sayın Ali Özkan Altınışık'ın 

konuya ilişkin konuşması. 

- İçişleri Bakanı Sayın Taner Etkin1in açıklayıcı yanıtı. 

- T.K.P Lefkoşa Milletvekili Sayın Mustafa Akıncı'nın konuya 

ilişkin konuşması. 

- U.B.P Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Mehmet Bayram1ın konuya 

ilişkin konuşması. 

- C.T.P Girne Milletvekili Sayın Ömer Kalyoncu'nun konuya 

ilişkin konuşması. 

- U.B.P Lefkoşa Milletvekili Sayın Mehmet Bayram1ın açıklayıcı 

yanıtı. 

9. CTP Grup Başkanlığının "Elektrik Enerjisi 1177 

Üretiminde Yaşanan Sorunlar ile İlgili Meclis 

Araştırma Komitesi'nde üye değişikliğine 

ilişkin Tezkeresi. 

933 

934 - 939 

940 

942 - 958 
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B. BİLGİYE SUNULANLAR 

1. Yurt dışına giden Devlet Bakanı ve Başbakan 

Yardımcısı Sayın Özker özgür'e, Milli Eğitim ve 

Kültür Bakanı Sayın Mehmet Ali Talât'ın vekalet 

etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi. 

2. U.B.P Girne Milletvekili Sayın İlkay Kâmil'in 

yurt dışı izin istemi. 

1176 

959 

III. SEÇİMLER VE OYLAMASI YAPILACAK İŞLER 

USUL HAKKINDA KONUŞMA 960-990 

- D.P Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Mustafa 

Adaoğlu'nun konuşması. 

- U.B.P Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Derviş 

Eroğlu'nun konuşması. 

- T.K.P Lefkoşa Milletvekili Sayın Mustafa Akıncı'nın 

konuşması. 

- C.T.P Lefkoşa Milletvekili Sayın Feridun Önsav'ın 

konuşması. 

- U.B.P Lefkoşa Milletvekili Sayın Olgun Paşalar'ın 

konuşması. 

- D.P Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Mustafa Adaoğlu'nun 

konuşması. 

IV. GÖRÜŞÜLECEK TASARI VE ÖNERİLER İLE KOMİTELERDEN GELEN 

DİĞER İŞLER. 

1. İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa Tasarısı 991-1062 

(Y.T.No:159/2/94) ve İdari ve Sosyal İşler 

Komitesinin Tasarıya İlişkin Raporu. 

2. Öğretmenler (Değişiklik No:3) Yasa Tasarısı 1063-1176 

(Y.T.No:179/2/94) ve İdari ve Sosyal İşler 

Komitesinin Tasarıya İlişkin Raporu. 
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I .GELEN EVRAK 

B A Ş K A N L I K D İ V A N I K A R A R L A R I 

1. Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının, 1995 Mali Yılı Bütçe 

Yasa Tasarısının Genel Kurulda Görüşüleceği Gün ve Saatları 

Belirleyen Çalışma Programına ilişkin Kararı (B.D.K.No:3/2/94) 

(Başkanlığa Geliş Tarihi:29.11.1994) 

2. Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının, Elektrik Enerjisi Üre-

timinde Yaşanan Sorunlar ile ilgili Meclis Araştırma Komitesinin 

Oluşumuna ilişkin Kararı (B.D.K.No:2/2/94) (Başkanlığa Geliş 

Tarihi: 29.11.1994) 

D A N I Ş M A K U R U L U K A R A R L A R I 

3. Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun, Elektrik Enerjisi Üretiminde 

Yaşanan Sorunlar ile ilgili Meclis Araştırma Komitesinin Üye 

Sayısını Belirleyen Kararı. (D.K.No:6/2/94) (Başkanlığa Geliş 

Tarihi:29.11.1994) 

4. Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun Birleştirilmiş 1994 Mali 

Yılı Ek Bütçe (No:3) Yasa Tasarısı ile Komite Raporunun 

2 Aralık 1994 Tarihli Birleşimin Gündemine Alınmasına ilişkin 

Kararı (D.K.No:7/2/94) (Başkanlığa Geliş Tarihi:29.11.1994) 

Y A Z I L I S O R U L A R 

..Ulusal Birlik Partisi Lefkoşa Milletvekili Sayın İrsen Küçük'ün, 

Türkiye'den Yapılan Patates İthalatı" ile ilgili Yazılı Sorusu 

(Y.S.No:5/2/94) (Başkanlığa Geliş Tarihi: 25.11.1994) (Başbakanlığa) 

S Ö Z L Ü S O R U Y A D Ö N Ü Ş T Ü R Ü L E N Y A Z I L I S O R U L A R 

Ulusal Birlik Partisi Gazi Mağusa Milletvekili Sayın Ertuğrul hasip-

oğlu'nun "İstikrar Fonuna Kesilen.Para Miktarı ve Ne Amaçla Kulla-

nıldığı" Hakkında Yazılı Sorusu (Y.S.No:2/?/94) '(Başbakanlığa) 

30 günlük süre içinde Yanıtlanmadığından Sözlü Soruya dönüştürjlmüştür 
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S Ö Z L Ü S O R U L A R 
7. Toplumcu Kurtuluş Partisi Lefkoşa Milletvekili Sayın Gülsen Bozkurt'un, 

K uzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Merkez Bankasının Yurt İçi ve Yurt D ı ş ı 

Döviz Mevduatı ve Bu Mevduatlara Uygulanan Faiz Oranları" ile ilgili 

Sözlü Sorusu (S.S.No 10/2/94) (Başkanlığa Geliş Tarihi: 25.11.1994) 

Başbakanlığa) 

8. Ulusal Birlik Partisi Girne Milletvekili Sayın İlkay Kamil'in, "Likit 

Gaz Temini" ile ilgili Sözlü Sorusu (S.S.No:11/2/94) (Başkanlığa Geliş 

Tarihi: 25.11.1994) ('25 Kasım 1994 tarihli II-Birleşimde Tarım, 

Doğal Kaynaklar ve Enerji Bakan Vekili Sayın Özkan Murat tarafından 

yanıtlanmıştır.) 

5. Ulusal Birlik Partisi Girne Milletvekili Sayın İlkay Kamil'in, 

Elektrik ücretlerine Yapılan Zamların Geriye Dönük Uygulanması" 

ile ilgili Sözlü Sorusu (S.S.No:12/2/94) (Başkanlığa Geliş Tarihi: 

25.11.1994) (Başbakanlığa) 

10 . Ulusal Birlik Partisi Gazi Mağusa Milletvekili Sayın D e r v i ş 

Çobaooğlu'nun/'Paşaköy ve 0 Yöredeki 13 Köyün Su Sorunu" ile ilgili 

Sözlü Sorusu (S.S.No:13/2/94) (Başkanlığa Geliş Tarihi : 25.11.1994) 

B aşbakanlığa) 

11. Ulusal B i r l i k P a r t i s i L e f k o ş a M i l l e t v e k i l i S a y ı n İ r s e n K ü ç ü k ' ü n , " Ü l k e r i z e 

ithal E d i l e n Bazı S e b z e ve M e y v e l e r d e K a n s e r o j e n Madde K a l ı n t ı L i m i t l e - : " 

ile i l g i l i S ö z l ü S o r u s u ( S . S . N o : 1 4 / 2 / 9 4 ) ( B a ş k a n l ı ğ a G e l i ş T a r i h i : 25. " . 1 9 9 4 ) 

12. T o p l u m c u K u r t u l u ş P a r t i s i G a z i M a ğ u s a M i l l e t v e k i l i S a y ı n H ü s e y i n Angcle-'î i 1 n i n, 

Voyager K ı b r ı s L t d ' e U y g u l a n a n H a c i z İ ş l e m l e r i ' ile ilgili S ö z l ü S o r u s u 
/ 

(Başkanlığa G e l i ş T a r i h i : 2 5 . 1 1 . 1 9 9 4 ) (25 K a s ı m 1994 t a r i h l i 11. B i r l e ş i m i n d e 

B a ş b a k a n t a r a f ı n d a n Y a n ı t l a n m ı ş t ı r . ) 

TEZKERELER 

13. İdari v e S o s y a l İ ş l e r K o m i t e s i B a ş k a n l ı ğ ı n ı n , İ h t i y a t S a n d ı ğ ı (Deği şi'< 'i ) 

Yasa T a s a r ı s ı n ı n (Y.T.No:159/2/94) G e n e l K u r u l d a i v e d i l i k l e g ö r ü ş ü l m e s i n e 

i l i ş k i n T e z k e r e s i ( 3 a ş k a n l ı ğ a G e l i ş T a r i h i : 2 8 . 1 1 . 1 9 9 4 ) 

14. İdari v e S o s y a l İ ş l e r K o m i t e s i B a ş k a n l ı ğ ı n ı n , Ö ğ r e t m e n l e r ( D e ğ i ş i k l i k ) 

Y a s a T a s a r ı s ı n ı n ( Y . T . N o : 1 7 9 / 2 / 9 4 ) G e n e l K u r u l d a i v e d i l i k l e g ö r ü ş ü l m e s i n e 

i 1 işkin T e z k e r e s i ( B a ş k a n l ı ğ a G e l i ş T a r i h i : 2 8 . 1 1 . 1 9 9 4 ) 

15. Y u r t ' d ı ş ı n a g i d e n D e v l e t B a k a n ı v e B a ş b a k a n Y a r d ı m c ı s ı S a y ı n Ö z k e r 
ö z g ü r ' e M i l l i E ğ i t i m ve K ü l t ü r B a k a n ı S a y ı n M e h m e t Ali T a l a t ' ı n 
v e k a l e t e t m e s i n i n u v c u n b u l u n m u ş o l d u ğ u n a i l i ş k i n C u m h u r b a ş k a n l ı ğ ı 
t e z k e r e s i ( B a ş k a n l ı ğ a G e l i ş T a r i h i : 2 8 . 1 1 . 1 9 9 4 ) 

16. P a ş b a k a n l ı ö ı n , E k o n o m i , M a l i y e , B ü t ç e v e P l a n K o m i t e s i n i n g ü n d e m i n d e 
b u l u n a n M a l ve H i z m e t l e r ( D ü z e n l e m e ve D e n e t i m ) Y a s a T a s a r ı s ı ; 
(Y T N O - 1 0 3 / 1 / 9 4 ) h a k k ı n d a i v e d i l i k K a r a r ı a l ı n m a s ı n a i l i ş k i n T e z k e r e s i . 
( B a ş k a n l ı ğ a G e l i ş T a r i h i : 2 8 . 1 1 . 1 9 9 4 ) 
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BİRİNCİ OTURUM 

Açılış Saati:15.00 

BAŞKAN - Ayhan Halit Acarkan 

KÂTİP - Mehmet Emin Karagil 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Kuzey Kıbrıs Türk 

Cumhuriyeti, Cumhuriyet Meclisinin III1 üncü Dönem, 2'nci 

Yasama Yılının 12'nci Birleşimini açıyorum. Ad okunarak 

yoklama yapılacaktır. 

(Ad okunarak yoklama yapıldı.) 

KÂTİP - Toplantı yeter sayısı vardır Sayın Başkan. 

II. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; toplantı yeter sayısı 

vardır. Şimdi gündem gereği görüşmelere geçiyoruz. Gündemi-

mizin 11 inci maddesi Başkanlığın Genel Kurula Sunuşlarıdır. 

Şimdi Onaya ve Bilgiye Sunuş işlemleri yapılacak, 

liste uyarınca önce onaya, sonra da bilgiye sunuş işlem-

leri yapılacaktır. 

Okutulup Onaya Sunulacaklar Bölümünde; 

1. idari ve Sosyal işler Komitesi Başkanlığının, 

ihtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa Tasarısının Genel 

Kurulda ivedilikle görüşülmesine ilişkin Tezkeresi var. 

Okur musunuz lütfen? 
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KÂTİP -

Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

Öz: İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa Tasarısının 

Genel Kurulda İvedilikle Görüşülmesi Hakkında. 

Öz'de adı geçen Yasa Tasarısı ile, Esas Yasanın amacı 

doğrultusundan ve halkımız yararına daha iyi bir şekilde u y g u -

lanabilmesi hedeflendiğinden, Tasarının ivedilikle yasalaşması 

gerekmektedir. 

Bu nedenle İçtüzüğün 86'ncı maddesinin (2)'nci fıkrası 

uyarınca Tasarının üçüncü görüşmesinin ikinci görüşmeden hemen 

sonra aynı birleşimde yapılmasını, Tasarıda maddi hata bulun-

madığından; İçtüzüğün 98'inci maddesinin (1)'inci fıkrası 

uyarınca üçüncü görüşmenin Tasarının Kısa adının okunması ile 

başlamasını ve bütününün oylanması ile son bulmasını önerir 

gereğini saygılarımla arzederim. 

Kenan Akın 

İdari ve Sosyal İşler 

Komitesi Başkanı. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; öneriyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?...Etmeyenler?...Çekimser?... 

Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

2. İdari ve Sosyal işler Komitesi Başkanlığının 

Öğretmenler (Değişiklik) Yasa tasarısının Genel Kurulda 

ivedilikle görüşülmesine ilişkin Tezkeresi. Okuyun lütfen. 
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KÂTİP -

Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

Öz: Öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarısının 

Genel Kurulda İvedilikle Görüşülmesi Hakkında. 

Ö z ' d e adı g e ç e n Yasa T a s a r ı s ı ile yeni 

a ç ı l a n ö ğ r e t i m y ı l ı n d a y ü r ü r l ü ğ e k o n u l m u ş 

okulların merkezleştirilmesi uygulamıyla denklik oluşturmak 

amacıyla bazı merkezlerin iptal edilerek yerine yeni mevki ihdası 

hedeflendiğinden Tasarının ivedilikle yasalaşması gerekmektedir. 

Bu nedenle İçtüzüğün 86'ncı maddesinin (2)'nci fıkrası 

uyarınca Tasarının üçüncü görüşmesinin ikinci görüşmeden hemen 

sonra aynı birleşimde yapılmasını, Tasarıda maddi hata bulun-

madığından; İçtüzüğün 98'inci maddesinin (1)'inci fıkrası 

uyarınca üçüncü görüşmenin Tasarının Kısa adının okunması i l e 

başlamasını ve bütününün oylanması ile son bulmasını önerir 

gereğini saygılarımla arzederim. 

K e n a n A k ı n 

İdari ve Sosyal işler 

K o m i t e s i b a ş k a n ı . 

B A Ş K A N - S a y ı n m i l l e t v e k i l l e r i ; ö n e r i y i o y l a r ı n ı z a 

s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . E t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . 

O y b i r l i ğ i ile kabul e d i l m i ş t i r . 

Ü ç ü n c ü s ı r a d a C u m h u r i y e t M e c l i s i D a n ı ş m a K u r u l u n u n 

E l e k t r i k E n e r j i s i ü r e t i m i n d e y a ş a n a n S o r u n l a r " ile ilgili 

Meclis Araştırma Komitesinin üye sayısını belirleyen Kararı. Okuyun 

lütfen. 
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KÂTİP -

Cumhuriyet Meclisi 

Genel Kuruluna 

Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun, 25 Kasım 1994 

tarihinde yapmış olduğu toplantıda, kabul etmiş olduğu 

Elektrik Enerjisi üretiminde Yaşanan Sorunlar ile ilgili 

Meclis Araştırma Komitesinin üye sayısını belirleyen Kararı, 

Onay için ilişikte sunulmaktadır. 

Ayhan H. ACARKAN 

Cumhuriyet Meclisi Başkanı 
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CUMHURİYET MECLÎSİ DANIŞMA KURULUNUN, 

ELEKTRİK ENERJİSİ ÜRETİMİNDE YAŞANAN SORUNLAR 

İLE İLGİLİ MECLİS ARAŞTIRMA KOMİTESİNİN 

ÜYE SAYISINI BELİRLEYEN KARARI 

Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulu/Elektrik Enerjisi Üretiminde 

Yaşanan Sorunlar ile ilgili açılmasına karar verilen Meclis Araştır-

masını yürütmek üzere, İçtüzüğün 120'nci maddesinin (2)'nci fıkrası 

uyarınca 7 (yedi) üyeli bir özel Komitenin oluşturulmasına Karar 
verir. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Danışma Kurulu 

Kararını oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Etmeyenle 

Çekimser?... Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

4. Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının Elektrik 

Enerjisi Üretiminde Yaşanan Sorunlarla 1 1 9 1 1 1 M e c l i s 

Araştırma Komitesinin oluşumuna ilişkin kararı. Okuyun 

lütfen. 
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KÂTIP -

Cumhuriyet Meclisi 

Genel Kuruluna, 

Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının 25 Kasım 1994 

tarihli toplantısında oybirliğiyle almış olduğu, Enerji 

üretiminde Yaşanan Sorunlar İle İlgili Meclis Araştırma 

Komitesinin Oluşumuna ilişkin Kararı onay için ilişikte sunul-

maktadır. 

Ayhan H. ACARKAN 

Cumhuriyet Meclisi Başkanı 
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CUMHURİYET MECLİSİ BAŞKANLIK DİVANININ, 

ENERJİ ÜRETİMİNDE YAŞANAN SORUNLAR İLE İLGİLİ 

MECLİS ARAŞTIRMA KOMİTESİNİN OLUŞUMUNA İLİŞKİN 

KARARI 

Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının, Enerji üretiminde 

Yaşanan Sorunlar ile ilgili Meclis Araştırma Komitesinin aşağıda 

öngörüldüğü biçimde oluşturulmasına Karar verir: 

Ulusal Birlik Partisi Grubunu Temsilen (2 0ye):1. İlkay Kamil 
2. Salih Miroğlu 

Demokrat Parti Grubunu Temsilen (2 üye):3. Mustafa Gökmen 
4. Mustafa Arabacığolu 

Cumhuriyetçi TDrk Partisi öıixnu Temsilen (2 üye): 5.Feridun önsav 

6.Hüseyin Celal 

Toplumcu Kurtuluş Partisi Grubunu Temsilen (1 Oye):7.Mehmet E.Karagil 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Başkanlık Divanı Kararını 

oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Etmeyenler?... Çekimser?. 

Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

5. Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun Birleştirilmiş 

1994 Mali Yılı Ek Bütçe Yasa Tasarısı ile Komite Raporunun 

2 Aralık 1994 tarihli birleşiminin gündemine alınmasına 

ilişkin kararı. Okuyun lütfen. 

KÂTİP -

Cumhuriyet Meclisi Danışma Kurulunun "Birleştirilmiş 1994 Mali Yılı Ek Bütçe 

No:3 Yasa Tasarısı ile Ekonomi, Maliye, Bütçe ve Plan Komitesinin Tasarıya 

ilişkin Raporunun Cumhuriyet meclisinin 2 Aralık 1994 tarihli birleşiminin 

gündemine alınmasına ve gündemin son kısmında görüşülmesine karar verir. 
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BAŞKAN - Kararı oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler.... 

Kabul etmeyenler?..Çekimser? ...Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

6. Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanının 1995 Mali Yılı 

Bütçe Yasa Tasarısının Genel Kurulda Görüşüleceği Gün ve 

Saatlerini Belileyen Çalışma Programına ilişkin Kararı. Okuyun 

1ütfen. 
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KATİP -

. B.D.K.No:3/2/1994 

CUMHURİYET MECLİSİ BAŞKANLIK DİVANININ 

1995 MALİ YILI BÜTÇE YASA TASARISININ GENEL KURULDA 

GÖRÜŞÜLECEĞİ GÜN VE SAATLARI BELİRLEYEN 

ÇALIŞMA PROGRAMINA İLİŞKİN KARARI 

Cumhuriyet Meclisi Başkanlık Divanı, 1995 Mali Yılı Bütçe 

Yasa Tasarısının, aşağıda belirlenen Çalışma Programına bağlı olarak 

Genel Kurulda görüşülmesine karar verir ve İçtüzüğün 1031 üncü maddesi 

gereğince almış olduğu bu kararı, Genel Kurulun onayına sunar: 

Ayhan H. ACARKAN 

Cumhuriyet Meclisi Başkanı 

1995 MALİ YILI BÜTÇE YASA TASARISININ 

GENEL KURULDA GÖRÜŞÜLECEĞİ GÜN VE SAATLARI BELİRLEYEN 

ÇALIŞMA PROGRAMI 

(1) Tasarının görüşülmesine, 12 Aralık 1994 Pazartesi günü başlanacak ve 

Tasarı üzerindeki çalışmalar, 22 Aralık 1994 Perşembe günü 

tamamlanacaktır. 

(2) Tasarının görüşülmesi, tatil günleri dışında her gün kesintisiz 

olarak sürdürülecektir. 

(3) Tasarı üzerindeki görüşmeler, ekli Cetvelde belirlenen programa 

bağ 11 olarak ve 10.00-13.00 & 14.30-17.00 saatları arasında 

yapılacaktır. 

Ancak, belirlenen çalışma saatları içinde görüşülmekte olan 

program bütçenin görüşülmesi tamamlanamadığı takdirde, günlük 

çalışmalara, günlük çalışma programı tamamlanıncaya kadar mesai 

saatleri dışında da devam edilecektir. 
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1995 MALİ YILI BÜTÇE YASA TASARISININ 

GENEL KURULDA GÖRÜŞÜLME PROGRAMI 

GÜN GÖRÜŞÜLECEK PROGRAM 

12 Aralık 1994 Pazartesi 1. Tasarıya ilişkin Komite Raporunun okunması. 

2. Rapor ve Tasarının bütünü üzerindeki görüşmelere 

Ekonomi ve Maliye Bakanının sunuş konuşması ile 

başlanması. 

3. Rapor ve Tasarının bütünü üzerindeki görüşmelerin 

tamamlanması ve Tasarının madde madde görüşülmesine 

başlanması. 

13 Aralık 1994 Salı;« 1. Program 01; Cumhurbaşkanlığı Bütçesinin görüşülmesi. 

2. Program 02; Cumhuriyet Meclisi Bütçesinin görüşülmesi. 

3. Program 16; Sayıştay Başkanlığı Bütçesinin 

görüşülmesi. '' > 

14 Aralık 1994 Çarşamba 1. Program 03; Başbakanlık Bütçesinin görüşülmesi. 

2. Program 14; Mahkemeler Bütçesinin görüşülmesi. 

3. Program 15; Hukuk Dairesi Bütçesinin görüşülmesi. 

15 Aralık 1994 Perşembe 1. Program 04; Devlet Bakanlığı ve Başbakan Yardımcılığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 

2. Program 18; Polis Genel Müdürlüğü Bütçesinin 

görüşülmesi. 

16 Aralık 1994 Cuma 1. Program 05; Dışişleri ve Savunma Bakanlığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 

2. Program 17; Kamu Hizmeti Komisyonu Bütçesinin 

görüşülmesi. 

3. Program 19; Savunma Bütçesinin görüşülmesi. 

19 Aralık 1994 Pazartesi 1. Program 07; İçişleri Bakanlığı Bütçesinin 

görüşülmesi. 

2. Program 09; Milli Eğitim ve Kültür Bakanlığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 
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GÜN GÖRÜŞÜLECEK PROGRAM 

20 Aralık 1994 Salı 1. Program 08; Bayındırlık ve Ulaştırma Bakanlığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 

2. Program 12; Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 

21 Aralık 1994 Çarşamba 1. Program 10; Tarım, Doğal Kaynaklar ve Enerji 

Bakanlığı Bütçesinin görüşülmesi. 

2. Program 13; Gençlik, Spor ve Çevre Bakanlığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 

22 Aralık 1994 Perşembe 1. Program 11; Sağlık Bakanlığı Bütçesinin 

görüşülmesi. 

2. Program 06; Ekonomi ve Maliye Bakanlığı 

Bütçesinin görüşülmesi. 

3. Gelirler Bütçesinin görüşülmesi. 

4. Tasarının madde madde görüşülmesinin tamamlanması 

ve bütününün oylanması. 
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Ayhan Hal it ACARKAN 

Cumhuriyet Meclisi Başkanı 

Olgun PAŞALAR 

Cumhuriyet Meclisi Başkan 

Yardımcı sı 

ÇOBANOGLU 

İdare Amiri 

Sal İh USAR 

İdare Amiri 

Sonay ADEM Hakan ATAKER 

Divan Kâtibi Divan Kâtibi 

Mehmet Emin KARAG 

D i Man KâtiJHn 
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BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Kararı oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler?..Kabul e t m e y e n l e r ? . . Ç e k i m s e r ? — Oybirliği 

ile kabul edilmiştir. 

7. Başbakanlığın Ekonomi ve Maliye Bütçe ve Plan Komite-

sinin gündeminde bulunan Mal ve Hizmetler (Düzenleme ve 

Denetim) Yasa Tasarısı hakkında ivedilik kararı alınmasına 

ilişkin Tezkeresi. Okuyunuz lütfen. 
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KAT t p -
ba>'' : BB/ll/94-94 

Lefkosa, 
Konu: İvedilik. ' 28.11.1994 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

ÎLCİ: 31.8.1994 tarih ve BB/ll/94-94 sayılı yazımız. 

îlgi yazımız ekinde gönderilen, Mal ve Hizmetler (Düzenleme 

ve Denetim) Yasa Tasarısı ile 1977 Mal ve Hizmetler (Düzenleme ve 

Denetim) Yasası'nda zamanla ortaya çıkan boşlukların giderilmesi 

ve caydırıcılık'özelliğini yitiren para cezalarının güncelleşti-

rilmesi amaçlandığından tasarının süratle yasalaşması gerekli 

görülmektedir. 

Bu nedenle Cumhuriyet Meclisi İçtüzüğü'nün 86(1) maddesi 

uyarınca söz konusu Yasa Tasarısı için ivedilik kararı verilmesini 

saygılarımla istirham ederim. 

Hakkı ATUN 

Başbakan. 
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iAŞKAN - Sayın milletvekilleri; tezkereyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?... 

Oyçokluğu ile kabul edilmiştir. 

8. Başbakanlığın, İdari ve Sosyal İşler Komitesinin 

gündeminde bulunan İskân, Topraklandırma ve Eşdeğer Mal 

(Değişiklik) Yasa Tasarısı hakkında ivedilik kararı verilmesine 

ilişkin tezkeres i. 

Okuyun lütfen. 
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KÂTİP -

Sayı: BB/11/94-105 

Konu: İvedilik hk. Lefkoşa: 28.9.1994 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

İLGİ: 28 Eylül 1994 tarih ve BB/1 1/94 sayılı yazımız. 

İlgi yazımız ekinde gönderilen iskân, Topraklandırma ve 

Eşdeğer Mal (Değişiklik) Yasa Tasarısı ile Tahsisten Hak Sahibi 

Statüsü altında alınan kesin tasarruf belgelerine ait mallarda 

bulunan şerh kaldırılmakta ve ilgililerin bu mallara yönelik 

satış ve devir işlemlerini zorluklarla karşılaşmadan yapabil-

meleri amaçlandığından, Tasarının süratle yasalaşması gerekli 

görülmekted i r. 

Bu nedenle, Cumhuriyet Meclisi İçtüzüğünün 86(1) maddesi 

uyarınca, sözkonusu Yasa Tasarısı için ivedilik kararı verilmesini 

saygılarımla istirham ederim. 

Hakkı ATUN 

Başbakan 



- 943 -

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; tezkereyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Başkan; söz 

istiyorum ben. 

BAŞKAN - Özür dilerim, görmedim efendim. Tezkere hakkında 

söz mü istiyorsunuz? 

AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - Evet. 

BAŞKAN - Buyurun efendim. 

AHMET DERYA (Lefkoşa) - Sayın milletvekilleri; İdari 

ve Sosyal İşler Komitesinin gündeminde bulunan, İskân, Toprak-

landırma ve Eşdeğer Mal (Değişiklik) Yasa Önerisi, sözkonusu 

Yasanın sadece 45(a) maddesini değiştirmektedir. 45(a) maddesi, 

tahsisten hak sahibi olanları kapsamaktadır. Dolayısıyla, eşde-

ğerci durumda olan eşdeğer hak sahipleri, bu kapsam dışında 

kalmaktadır. 

Anayasamıza göre, eşdeğer hak sahipleri, bir önceliğe 

sahiptir.Hükümet Programında da, iskân sorunu çözümlenecek 

denirken, Anayasanın öngördüğü çerçevede çözümleneceği vurgu-

lanmaktadır. Yani eşdeğer hak sahiplerinin öncelik hakkı göze-

tilerek çözümlenecektir. 
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Biz, sadece 45(a) maddesini değiştirirsek, bugüne kadar 

eşdeğer puanı elinde olup da hiçbir karşılık alamayan, kaynak 

alamayan vatandaşların sorunları daha da büyüyecektir ve bugüne 

kadarki uygulamalara yeni adaletsizlikler getirecektir. Bu 

bakımdan, bu yasa değişikliği önerisinin eş zamanlı olarak, 

aynı öneride olmak kaydı ile, eşdeğerden hak sahibi olan yurt-

taşların sorunlarını da çözecek biçimde gündeme gelmesi gerekir 

inancındayız. Aksi takdirde, eşdeğer hak sahipleri daha da mağdur 

duruma düşecektir. Diğer yandan, elinde puanı olup da hiçbir 

şey almayan vatandaşların puanları da değer yitirecektir. 

Getireceği bir başka sorun da, emlâk değerlerinde bir 

anda ortalığı allak bullak edici yeni birtakım sorunlar getire-

cektir.Bu bakımdan konuyu ele alırken, bütünlüklü olarak ele almak, 
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İskân sorununu bir bütünlük içerisinde ele alıp, öncelikle 

eşdeğer hak sahiplerinin sorununu çözecek tedbirleri de bir-

likte düşünerek gündeme getirmek gerekir. Aksi takdirde 

yalnızca tahsisten hak sahiplerinin sorununu çözecek bir öneri 

ile yani 45 (a) maddesi değişiklik önerisi ile sorunlara yeni 

sorunlar katarız, sorunu çözmüş olmayız. Bu bakımdan grup 

olarak biz bu İvedilik önerisine evet diyemeyeceğiz. Saygılar 

sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sayın Bakan sizden önce Ali 

Özkan Altınışık Bey söz istemişti efendim. Siz Hükümet adına 

en son konuşmayı tercih eder misiniz? Buyurun Sayın Altınışık. 

ALİ ÖZKAN ALTINIŞIK (Girne) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; iskan konusu, iskân topraklandırma ve eşdeğer mal 

konusu ülkemizin içinde bulunduğu ekonomik durumla direkt 

bağlantılı olan ve ülkede yaşayan insanlarımızın 197.4 yılından 

beri çözümlenmemiş olan önemli, en hayati sorunlarından bir 

tanesi ve bu kadar yıl geçmiş olmasına karşın da bugün ivedilik 

kararı alınmak istenen tahsisten hak sahiplerinin tapu konusu 

bir an önce burada ivedilikle karar alınarak geçirilmesi 

gerekmektedir. Burada bir siyasi partinin Yasanın yalnız 45 

(a) maddesi ile ilgili, bağlantılı olduğu söylenilerek, bu konunun 

ertelenmesi mümkün değildir. Anayasanın Geçici 1 ' inci maddesi 

eşdeğerciyi öncelik almak koşulu ile tüm hak sahiplerinin 

kesin tasarruf belgelerini 5 yıl içerisinde tamamlanmasını 

emretmektedir. Kaldı ki Anayasanın bu 5 yıllık süresi de dol-

muştur. Dolmuş olmasına rağmen hala daha bu sorun kangren 

olarak durmaktadır. Burada 45 (a) maddesinin ele alınması, 

eşdeğercinin sorunlarının önüne geçilmesi anlamında değildir. 

Gecikmiş olan bir konuyu zaten tahsisten hak sahiplerinin 

elllerinde tuttukları mallar, gerek konut, gerek yarı normuna 

göre arazi, gerekse işyeri açısından baktığımız zaman, bunlar 

eşdeğercinin kaynağını daraltan bir konu değildir. Bu konu 

tamamen 77/8,2 yı11 arı arasında elinde tahsis olarak mal tutan 
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hak sahiplerini ilgilendiren bir konudur ve eşdeğercinin 

sorununu veya onların sorunun çözümünün önüne geçecek bir 

konu değildir. Gerek kaynak açısından, gerekse iskan Bakan-

lığının işlevi açısından bir engel teşkil etmemektedir. Kaldı 

ki ekonomik açıdan çözümün olmaması ve ülke insanımızın yarı-

sını ilgilendiren bir konu olması dolayısıyla ekonomimize 

çözümlenmemiş olması bakımından büyük bir yara vermektedir. 

Bu konunun biran önce ivedilikle çözümlenmesini bütün millet-

vekillerinin bir görevi olduğu inancıyla, burada saygılarımla 

bilgilerinize sunarım. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Altınışık. Buyurun Sayın 

Bakan. 

İÇİŞLERİ BAKANI TANER ETKİN - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; zannediyorum Ahmet Derya Bey kardeşimizin bu 

kürsüden yaptığı konuşma ile ortaya koyduğu tutum, bir yanlış 

anlamadan kaynaklanan bir tutumdur. Biz bugün bir sorunun 

ivedilikle gündeme alınmasını oylayacağız. Bakanlık olarak 

bizim belirlediğimiz bir (Değişiklik) Yasa Tasarısı var. 
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Bu Yasa Tasarısının içeriğini komite safhasında, tüm partilerin 

katılımı ile tartışacağız ve bir şekil vereceğiz. Nitekim biz, 

Bakanlık olarak ve Hükümet olarak, bu Tasarısı Meclise sunarken 

de bu amaçla sunduk. Ve şunu da hemen belirteyim ki, şu anda 

benim elimde, eşdeğercileri ilgilendiren ve Yasa Tasarısına 

ilâve edilmesi için, komite aşamasında öneri ile sunulacak olan 

bir başka madde daha vardır. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bakanlar Kuru-

lundan tasarı olarak gelecek. Usul bakımından. 

TANER ETKİN (Devamla) - Onaylandıktan sonra, hazırladı-

ğımız tabiî. Kaldı ki, içeriğine de baktığımızda, zaten eşdeğer-

cinin hakkına el atan herhangi birisi yok. Bu Yasa Tasarısı, 

eşdeğercinin hakkına el atmıyor ve yeni bir hak sahibi de kılmıyor. 

Hak sahiplerine, yasa ile verilmiş haklarının, yani tapu hakları-

nın şerhsiz verilmesini sağlayacak bir tasarıdır ve aslında 

İTEM Yasasına baktığımızda, Sayın Derya'nın ortaya koyduğu, 

tümü ile eşdeğercinin haklarını da dikkate alan, öncelik hakla-

rını da dikkate alan bir bütünlük içerisinde ele alınması gerekir 

görüşü zaten burada vardır. Burada bir tek maddedir. 0 genel 

olarak mevcut ve uygulanmakta olan yasanın içerisinde zaten 

eşdeğerci vatandaşlarımıza o öncelik tananmaktadır ve geri alın-

mamaktadır. 

Şimdi ben tekrar edeyim... 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - 45(a)'ya girmiyor 

eşdeğere i. 

TANER ETKİN (Devamla) - Giriyor efendim. Vardır efendim, 

önerimiz vardır. 

AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - İçeriğine girmiyor 

eşdeğere i. 
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TANER ETKİN (Devamla) - Şimdi ben tekrar edeyim. İçeriğini 

konuşmuyoruz. Tekrar ediyorum. Bizler, içeriğini tartışmıyoruz. 

Sorun budur. Bu şerhli tapular sorun mudur? Sorundur. Biz, bu 

sorunun ivedilikle gündeme gelmesini öneriyoruz. Yaptığımız 

budur. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Başkan; söz 

i stiyorum. 

BAŞKAN - Bu konuda? Buyurun Sayın Akıncı. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; bu yapılan konuşmalardan ortaya çıkan tablo şudur: 

Hükümet grupları bir yasa hakkında ne isteyeceklerine daha 

karar veremediler. 

GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)-

Verdik, verdik. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Biri ivedilik diyor, öteki 

bunun gereksizliğini savunuyor. Zaten üç-beş hafta önce yine 

gündeme geldiydi bu Yasa, hatırlayacaksınız ve orada geri çekil-

mesi uygun görüldüydü. Geri çekilmişti. Şimdi Sayın bakanı dinle-

dikten sonra, söz almak ihtiyacını duydum. Yanlış anlamadan 

bahsetti. Yani TKP grubunun veya bir milletvekilinin yanlış 

anlayabileceğinden... Bu kadar hafta geçti aradan en azından, 

hâlâ daha bu yanlış anlama giderilemediyse, bizim yanlış anlama-

mamız için ne gerekçe kalacak ortada? Yani Hükümet eden iki 

grup, birbirini anlamakta zorlanıyorsa bu konuda, biz nasıl 

anlayacağız Hükümetin ne yapmak istediğini? Bu Yasanın içeriğini 

konuşmuyorum. 0, komitede konuşulur. Ama yöntem açısından söylü-

yorum. Bir kere, bu manzara bile, kabul edilebilecek bir manzara 

değildir. Fakat bir hususa daha değineceğim. Sırf bu Yasa açısın-

dan söylemiyorum bunu. Genel anlamda söylüyorum bunu. Bu Mecliste 

o kadar çok ivedilik talepleri ile yüz yüze geldik ki, inanın 

sayın milletvekilleri, o ivedilik istediğimiz yasalar da artık 
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normale döndü. Yani ivedilik nedir? Gerçekten bir konuda çok 

çık sıkışık bir manzara vardır. 0 hemen yapılmazsa, bunun büyük 

mahzurları doğacaktır, onun için hemen ivedilik istenir ve gereken 

yapılır. Ama o kadar çok ivedilik talep edildi ki bu Mecliste, 

hepsi normale döndü artık. Sıralasanız ivedilik taşıyan yasa 

tasarılarını, bunların hangisi ivedi, hangisi ivedi değil diye 

kendi aramızda münakaşaya tutuşacağız. 

ERDAL ONURHAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Çalışsa Meclis, 

geçireceğiz biz hepsini. Ama Meclis de çalışmaz ki. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Onun için , genel anlamda 

şunu söyleyeyim. Bu ülkede, eşdeğer sorunu gerçekten yılan hikâye-

sine döndü. Bitmelidir artık bu sorun. Çözümlenmelidir. Eşdeğer-

cinin hakkı, öncelik almak kaydı ile, elbette onu da bir yana 

bırakamayız. Anayasanın öngördüğü çerçevede yılan hikâyesine 

dönen bu sorunun bütün hak sahipleri bakımından artık bir çözüme 

kavuşturulması gerekir. Ama bir Hükümet, Meclisten ivedilik 

talep ederken, en azından kendi Hükümet ortağının da desteğini 

almayı başarmalıdır. Aradan geçen bu kadar hafta içerisinde, 

en azından yanlış anlamalar bertaraf edilip, bu Meclise öyle 

gelinmelidir diye düşünüyorum. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Söz istiyorsunuz? Buyurun Mehmet Bayram Bey. 
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MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, muhterem 

arkadaşlar; biz de Ulusal Birlik Partisi olarak bildiğiniz 

gibi iskân Yasası yıllardan beridir uygulanmakta olan ve 

sonuca gidilen bir Yasa durumundadır. Tabii ki eşdeğerden 

hak sahiplerinin önceliği olması koşulu ile işlemler devam 

etmektedir. Bu ise tahsisten hak sahiplerinin durumunu düzen-

leyen bir düzenlemedir. Bildiğiniz gibi Ulusal Birlik Partisi 

bu Yasanın uygulanmasına tahsisten hak sahiplerine koçan vermeyi 

başlatmış ve bu koçanların da bir kısmını vermiştir. Şimdiki 

Hükümette aynı şekilde koçan vermeye devam ediyor. Yalnız 

yine bizim bugün halka verdiğimiz bir söz vardı. Bu koçanların 

tam istenilen bir şekilde verilmesi konusuydu ki, son bunun 

çalışmaları yapılırken hükümet değişikliği oldu. Dolayısıyla 

şimdiki sunulan Yasada bunun çözümü vardır. Dolayısıyla biz, 

tabii her ne kadar da... 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ulusal Birlik 

Partisi adına yapıyoruz biz onu zaten. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Hükümet her ne kadar de bir 

uyum içinde çalışamıyor ve ivediliği konusunda bir görüş bir-

liğine varamıyorsa ve Meclis çalışmalarının da aksak şekilde 

yürütüldüğünü görmekle beraber, biz Ulusal Birlik Partisi 

olarak bu Yasa Önerisine, Yasa Tasarısına, ivediliğine olumlu 

oy vereceğiz. Tabii ki olumlu oy verirken içeriği konusundaki 

görüşlerimizi günü, zamanı geldiği zaman Komisyonda gerekli 

şekilde duyuracağız. Teşekkür eder, saygılarımı sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Mehmet Bayram. Buyurun 

efend im. 



- 95i -

ÖMER KALYONCU (Girne) - Sayın milletvekilleri; esas gözden 

saklanmaya gayret edilen konu şu; konu şerhli tapuların şerhinin 

kaldırılması değildir. Tahsisten hak sahibi olan yurttaşların 

eşdeğer sorununu çözmeden koçana sahip olmasıdır ve bu Anayasa-

daki önceliğe aykırı olan şey budur. 20 yıldır Güney'den gelen 

yurttaşlar, mal dahi alamamışken, bazı yurttaşlar mal dahi 

alamamışken ve belki de milyonlarca puanı cebinde dururken 

ve malının gelirine dahi sahip olamazken, tahsisten hak sehibi 

olanlar, kökeni ne isterse olsun, belli bir zamandan beridir 

bu malları ellerinde tutmaktakdır ve bunun gelirine de sahip 

olmaktadır. Şimdi oy hesap lan neden i ile öncelikle bu konu 

gündeme getirilmesi ve bu şerhin kaldırılmasına çalışılmaktadır. 

Esas sorun budur ve yine eşdeğercinin sorunu, biz bir düzenleme 

yapmaya çalışıyoruz, biz tahsisten hak sahibi olan yurttaşların 

koçan almasına karşı değiliz. Ama bütün bu meselenin içerisinde, 

bu hesapların içerisinde eşdeğercinin konusunu gündeme getir-

meye ve en azından bununla birlikte görüşülmesini sağlamaya 

çalışıyoruz ve buna bile hayır deniyor. İlle ve mutlaka sadece 

tahsisten hak sahibi olanların şerhsiz koçan alması öncelikle 

görüşülmelidir diyor ve bu kamu vicdanını rahatsız eden ve 

yaralayan şey işte budur. 

Tavrımız bundan dolayı böyledir. Yoksa Hükümet üyeleri 

arasındaki anlaşmazlığı öne sürerekten tavır belirlememe 

gibi bir pozisyonumuz yoktur. Tavrımız budur, başkaları... 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bu da anlaşmazlık 

değil midir? 

ÖMER KALYONCU (Devamla) - Başkaları Hükümet ortakları 

arasındaki uyumsuzluğu dile getirerekten bu konudaki görüşlerini 

dile getirmekten sakınıyorlar. Görmek istemedikleri budur. 
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Evet sayın milletvekilleri; eğer bu uygulamaya sokulursa, 

5 Türk Lirasından puan satmayı öngörürüz bu Yasada. Yurttaşlara 

5 Türk Lirasından puan. Hangi yurttaşlara veriliyor bu? Hangi 

yurttaşlara veriliyor bu? 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - Tahsisten hak sahibi 

olanlara. 

ÖMER KALYONCU (Devamla) - Sadece tahsisten hak sahibi 

olanlara tanıyoruz bu. Eşdeğerci ise o yana bıraktığı malını 

karşılığını almadan yaşamaya devam edecektir bu yasaya göre. 

Biz de diyoruz ki hep beraber gelsin, hepsini beraber elleyelim 

ve topyekün bu Yasa ellenerekten çıkmiş olsun. Olacak olan 

budur. Daha şimdiden spekülatörler Karpaz yolunu tutmuş bulun-

maktadır. 
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Çok ucuza mallar kapatılmaktadır. 

MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - İşte şimdi 

kapatılacak Sayın Kalyoncu. 

ÖMER KALYONCU (Devamla) - Çok ucuza, çok ucuza mallar 

kapatılmaktadır. Ve 5 TL'den alınacak, puanı 5 TL1 den satıldığı 

takdirde yurttaşa bu malların değeri Devlet tarafından belirlen-

miş olacak ve çok küçük miktarlarla bu mallar elden çıkarılacak-

tır. Ve yalnız o tarafını etkilemeyecektir. 0 yurttaşların elin-

deki mallar yağmalanmayacaktır. Olacak olan başka birşey daha 

vardır. Olacak olan birşey daha vardır. Memleketin emlâk değer-

leri zelzeleye uğrayacaktır. Bütün emlâk değerleri, diğer bölge-

lerde de düşecektir, zelzeleye uğrayacaktır. Esas olacak olan 

şey budur. 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - Puanlar da toprak 

olacaktır. 

ÖMER KALYONCU (Devamla) - Ve puanlar da toprak olacaktır, 

eşdeğercinin elindeki puanlar ve diğer mücahit puanları. Esas 

sorun buradadır. Ve bu, gözden saklanmaya çalışılıyor. Çünkü 

elinde parası olan yurttaşlar Karpaz'a üşüşecektir ve bu malları 

ucuza kapatmanın yolunu bulacaktır. Diğer insanların malları 

da... 

ALİ ÖZKAN ALTINIŞIK (Girne) (Yerinden) - Ama yağma Hasan'ın 

böreğ i d i r? 

SONAY ADEM (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Aynen öyledir. 

ÖMER KALYONCU (Devamla) - Değer yitirmesine neden olacak-

tır. Beş sene sonra, şimdi TC kökenli yurttaşların hakkını savu-

nuyorum diyenler, Karpaz'da taş 1anacaktır bu Yasa geçtiği için. 

Şimdi bu biçimi ile geçtiği için. Teşekkür ederim. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sizden önce konuşmak isteyen 

var. Söz isteyen var efendim, sizden önce. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Kusura bakma-

yınız. Usul bakımından Sayın Başkan. Çok demokratik bir tutum 

içindesiniz, saygı ile karşılıyorum. Ama bu, yöntem bakımından 

çalışmaktadır. Konu, içeriğe girmiştir. Yani orada, burada bir 

ivedilik önerisi var. Bu ivedilik konusunda lehte, aleyhte hemen 

hemen bütün gruplar konuşmuştur. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Bundan sonrası 

için, artık genel görüşme gündeme geldiğinde görüşülür. 

BAŞKAN - Peki efendim. Sayın Bayram'a çok kısa, iki dakika 

söz vereceğim. 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sataşma olduğu 

için. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Lefkoşa) (Yerinden) - İki dakika da 

bana. 

BAŞKAN - İki dakika da Sayın Akıncı'ya ve konu kapanacaktır 

efendim. Oylamaya geçilecektir ondan sonra. 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, muhterem 

arkadaşlar; ben, Meclisin zamanını almak istemiyorum. Yalnız 

burada Sayın Kalyoncu bize atıfta bulunarak, işte görüşünü söy-

lemeden. .. 

SALİH USAR (Girne) (Yerinden) - Üstüne aldınsa... 
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MEHMET BAYRAM (Devamla) - Üstüme almadım. Üstüme alacak 

birşey yok burada. 

VASFİ CANDAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Almadıysan, ne çıktın 

cevap verirsin? 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Eğer siz alınıyorsanız, siz 

şey ediyorsanız, lütfen biraz sabırlı olun, dinleyin. 

SALİH USAR (Yerinden) (Devamla) - Dinleriz efendim. 

ERDAL ONURHAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Öğrenecekler. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Dolayısıyla şimdi muhterem 

arkadaşlar; biz burada içeriği tartışmıyoruz. 

MUSTAFA ADAOGLU (Yerinden) (Devamla) - Odur dediğimiz 

bizim de. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Burada bizim ortaya koyduğumuz — 
« 

İÇİŞLERİ BAKANI TANER ETKİN (Yerinden) - İçeriği beraber 

tartışacağız. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Bizim de görüşümüze uygun olan 

ve tahsisten hak sahibi olanların bir an önce şerhsiz koçan 

alması ile ilgili husustur. Temel olarak, global olarak bakılıyor 

hadiseye. Burada eğer Sayın Kalyoncu; sizi Hükümette temsil 

eden arkadaşlar, bu Yasanın Bakanlar Kurulundan geçerken bunların 

eksikliğini görmüşse, neredeydi da çıkıp burada bana masal 

okuyorsun? 
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VASFÎ CANDAN (Yerinden) (Devamla) - Siz neyi düşünerek 

şerhli koçan verdiniz bu insanlara? 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Dolayısıyla biz burada içeriği 

tartışmıyoruz. 

VASFİ CANDAN (Yerinden) (Devamla) - Hangi gerekçeye daya-

narak şerhsiz koçan verdiniz? 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Ve içeriği konusunda şunu söylü-

yoruz. Gelsin, Mecliste, komisyonda görüşülsün. Orada bizim 

de görüşlerimiz var. Ulusal Birlik Partisi olarak biz de görüşle-

rimizi ortaya koymak suretiyle ve burada tekrar belirteyim, 

hiçbir şekilde burada eşdeğerden mal sahibi, hak sahibi olanın 

hakkının yenecek şekilde bir düzenleme yapılacağına da inanmı-

yoruz. Onun da hakkı verilecektir. 

Dolayısıyla, biz, onun için olumlu oy vereceğiz. Teşekkür 

eder, saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkürler efendim. 

Sayın Akıncı; sadece iki dakika efendim. Buyurun. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) - Sayın Başkan, sayın millet-

vek illeri; ... 

(Milletvekilleri kendi aralarında konuşurlar.) 

Sayın arkadaşlar; biz bu Yasanın içeriği ile ilgili hangi 

tavra gireceğimizi henüz belirlemiş değiliz TKP olarak. Komite 

aşamasında geldiği zaman dinleyeceğiz, tartışacağız, konuşacağız. 
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Grubumuzda, yetkili organlarımızda, sadece Meclis Grubumuzda 

da değil. Bu o kadar önemli bir konudur ki, diğer yetkili organ-

larımızda da değerlendireceğiz, oy doğrultumuzu ona göre belir-

leyeceğiz. 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - Yani bu kadar zaman... 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Bu çok açık... Daha tartışıl-

madı komitede bu konu arkadaşlar. Ancak burada tutumunu belirleyen 

bir taraf var. Kimdir bu taraf? Bir tek taraf var bana göre 

tutumu belli olan. 0 da Hükümettir. Çünkü bu gelen nedir? Yasa 

önerisi mi, yasa tasarısı mı? Nedir bu gelen? Benim bildiğim, 

yasa tasarıları Hükümetten gelir. 



- 958 -

Hükümet kimdir bu ülkede? DP ile CTP'dir. Şimdi Hükümetten 

gelmiş olan Tasarıda DP'nin Mecliste başka, CTP'nin daha başka 

davrandığını görüyoruz. Bunu eleştirmek hakkımız değil mi? 

Elbette bu tavrı eleştireceğiz. Demek ki bu Yasa, benim vardı-

ğım sonuç şu, Hükümet de daha tam anlamıyla veya Hükümetin 

oylarına muhtaç olduğu iki partinin Meclis gruplarında ivedi-

likle geçirilmesi hazır hale gelmemiştir daha, açık, benim 

gördüğüm bu, bunu ifade etmeye çalışıyorum. Çünkü komitelerde 

çoğunluğa sahip olan Hükümettir. Komite çoğunluklarının oyunu 

nasıl elde edecektir Hükümet madem ki daha bu noktada hazır 

hale gelmemiştir. Ben bu çarpıklığa işaret etmek işitiyorum 

içeriğiyle ilgili tavır hakkında hakkımız saklıdır. Onu da 

yeri ve günü geldiğinde ortaya koyacağız. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkürler efendim. 

Değerli milletvekilleri; ivedilik tezkeresini oyları-

nıza sunuyorum. Kabul edenler?... 25. Reddedenler?... 10. 

Çekimser?... İvedilik kararı oyçokluğuyla kabul edilmiştir. 

Kabul oyu kullananlar 25, ret oyu kullananlar 10. Teşekkür 

ederim. 

Sayın milletvekilleri; okutulup bilgiye sunulacaklar 

bölümünde yurt dışına giden Devlet Bakanı ve Başbakan Yardım-

cısı Sayın Özker Özgür'e, Milli Eğitim ve Kültür Bakanı Sayın 

Mehmet Ali Talat'ın vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna 

ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezkeresi okunacaktır. Buyurun. 
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KÂTİP -

KUZEY KIBRIS TÜRK CUMHURİYETİ 

CUMHURBAŞKANLIĞI 

.Blikf... 

25 hasım, 1994 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 
A. 

Lefkoşa. 

İlgi: 25.11.1994 gün ve BB/141/76/5 sayılı Başbakanlık yazısı Hk. 

25 Kasım, 1994 tarihinde yurt dışına gidecek olan Devlet Bakanı ve 

Başbakan Yardımcısı Sayın Özker Özgür'e, Milli Eğitim ve Kültür Bakanı 

Sayın Mehmet Ali Talat'ın vekâlet etmesi hakkındaki ilgi Başbakanlık 

yazısı onaylanmıştır. 

Bilgi ve gereğini saygı ile rica ederim. 

Rauf R. DEMKTflŞ 

Cumhurbaşkanı. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim. 

Sayın milletvekilleri; birinci kısım üzerindeki görüş-

meler tamamlanmıştır. Şimdi üçüncü kısma, seçimler ve oylaması 

yapılacak işler kısmına geçiyoruz. 

Bu kısımda boşalan bir İdare Amiri seçimi ile, iki Divan 

Kâtibi seçimi bulunmaktadır. Seçim işleri İçtüzüğün 163'üncü 

maddesi gereğince yerine getirilecektir. Buna göre birden fazla 

aday olması durumunda her milletvekili , soyadı alfabe sıra-

sına göre okundukça kapalı oy verme yerinde kendisine verilen 

oy pusulasında seçmek istediği kişi veya kişilerin ad ve soyad-

larının karşısındaki karelere X işaretli mühürü vurarak birle-

şik oy pusulasını zarfa koyup kapattıktan sonra, kürsü üzerin-

deki oy sandığına oyunu atacaktır. 

Seçimde bir tek aday olması halinde ise her milletvekili 

soyadı alfabe sırasına göre okundukça kapalı oy verme yerinde 

kendisine verilen oy pusulasındaki kabul ve çekimser karelerinden 

birine X işareti mühürü vurmak suretiyle oyunu kullanacaktır. 

Kullanılan oy ise kapalı oy verme yerinde mühürlü zarfa koyup 

kapandıktan sonra kürsü üzerinde kapalı oy sandığına atıla-

caktır. 

Sayın milletvekilleri; şimdi boşalan bir İdare Amiri 

seçimine geçiyoruz. Adayınızı belirtir misiniz lütfen? Söz 

istiyorsunuz? 

MUSTAFA ADAOGLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Usul bakımın-

dan konuşmak istiyorum Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Adaoğlu. 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, saygıdeğer 

arkadaşlar; kamuoyunun gündemini ne denli oluşturduğu konusunda 

fazla bir iddiada bulunmamakla beraber en azından Meclis Genel 

Kurulu birleşimlerinin ve oturumlarının gündemini haftalardır 

nerdeyse bir ayı aşkın bir zaman diliminden beri Meclisin normal 

Anayasanın öngördüğü Başkanlık Divanı oluşumu konusu işgal 

etmekted i r. 

Şimdi böyle bir seçim nedir işgal edilen husus? Bildi-

ğiniz öyküdür, bunu tekrar tartışma konusu yapmıyorum en azından, 

ama bilinen husus nedir? Cumhuriyetçi Türk Partisi - Demokrat 

Parti Koalisyon Hükümetlerinin Protokolunda Meclis Başkanlığı 

konusunda çıkan bunalım ve bu bunalım sonrasında Meclis Başka-

nının Demokrat Partiden istifa etmesiyle birlikte 

ve artı Cumhuriyetçi Türk Partisinin kendisine düşen iki... 

EŞBER SERAKINCI (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ömer 

Seyfettin'in Topuz hikayesine döndü. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Kâtip Yardımcısı ve bir 

idare amirliğini usulüne uygun olarak boşaltmasından mütevellit, 

ortaya çıkan Başkanlık Divanının belirli ölçüde boşluğu konu-

sudur. Yani şu anda Başkanlık Divanında Cumhuriyetçi Türk 

Partisi ve Demokrat Parti temsil edilmemektedir. 
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DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Temsil etmeye 

niyetleri yok zaten. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Evet, bu temsil edilmeyiş 

konusu bana göre bir yöntem hatasını da gündeme getirmiştir. 

Nedir yöntem hatası? İçtüzüğümüzün 12'nc.i maddesinin (2) 1 nci 

fıkrası ne diyor? "Siyasal parti gruplarına Başkanlık Divaninde 

düşen üyelikler (1) 1 inci fıkra gereğince Danışma Kurulunun 

görüşü alınarak Eaşkanlık Divanınct saptanır ve bir önerge 

ile Genel Kurulun onayına sunulur. Genel Kurul bu kenudaki 

kararını işaret oyu ile verir. Bara göre İçtüzüğün ilgili 

12/2 madde ve madde ile ilgili bu fıkra usul bakımından 

ve tüzüksel bakımından yerine getirilmemiştir. Dolayısıyla 

yerine gelmeyen bir hukuk i dayanaktan yoksun, tüzüksel dayanak-

tan yoksur bir seçim plâtformuna girmesi, Mecliste olası 

değildir. Bırakınız grupların bu konudaki tutum ve davranış-

larını. Ama en azından usul bakımından mümkün. değildir. 

Usulsüzlük sözcüğünü kullanmıyorum. Çünkü geçen birleş imle rd e 

Danışma Kurulunun bu konudaki önerisini biz parti olarak 

iyi niyetli bir öneri olarak kabul ettik. Ama bu iyi niyetli 

öreri her grubun kendi özgür iradesi ile bir sonuç vermemiş-

ti. Biraz daha parantezi açarsak ve Genel Kurulur saygıdeğer 

üyelerinin bilgisine sunarken, şunları da demek zorunluğun-

dayım. Gereksinmesini duyuyorum. Geçen haftaki toplantımızda 

Danışma Kurulunun toplantısında Sayın Ulusal Birlik Partisi 

Genel Başkanı Derviş Ercçlu ile Toplumcu Kurtuluş Partisi 

Genel B a ş k a n Sayın Akıncı, Danışma Kurulunda yine şu anda 

Meclisteki mevcut siyasi parti gruplarının boş olan bu üyelik-

lerdeki temsi 1iyetleri konuşurda öneriler sunmuşlardı. 

Başkanlık konusunun bir hukuki sorun olarak çözümleninceye 

dek, ki CTP bu görüşe katılmamıştır kendi doğruları açısından. 
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Bu kez üç DP'ye, üç de CTP'ye yer verilmesi, Başkanlık Divanında. 

Biz Demokrat Pcsrti olarak tını, bu öneriyi muhalefet parti-

lerinden gelen bu öneriyi olumlu karşıladık. Ama çok enteresan 

bir durumla karşı karşıya keldik. Başkanlık Divanı yedi 

kişiden oluşuyor. Şu ancia bahsettiğim gibi Cumhuriyetçi 

Türk Partisinin boşalttığı yerler boş olduğu için, şu anda 

varolan Başkanlık Divanı üyeleri dört kişidir. Bir Başkan 

bir Başkan Yardımcısı, Ulusal Birlik Partisinden bir idare 

Amiri ve Toplumcu Kırtuluş Partisinden teşekkürlerle Meclis 

adına ve demokrasi adına iletmek istiyorum. Sayın genç dok-

torumuz kâtip durumundaki arkadaşımız Sayın Karecil, gerçekten 

teşekkür ediyorum ber şahsen bir milletvekili olarak kendisine. 

Çünkü aylardır çözemediğimiz bu sorur.u en azından Meclis 

Genel Kurullarının belirli ölçüce hıkıki bağda devamlılık 

konusunda ısrarlı, sabırlı ve iyi niyetli bir tutum içerisindedir. 
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Çok teşekkür ederim. Bu aşamaya gelince... 

EŞBER SERAKINCI (Gazi Mağusa) (Yerinden) - TKP 'ye de teşekkür 

et Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Müsaade buyurun e, TKP'yi 

söyledik, olumlu, yapıcı muhalefetinden dolayı. Müsaade edin. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Karagil'den dolayı. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Karagil TKP'nin bir mensubu. 

Şimdi mevzuyu dağıtma Eşber Bey, İstanbul'dan geldin, taze 

güçle, bol enerjiyle... 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Değişen bir şey 

yok Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Bol da oksijen buldun 

memlekette... 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Ömer Seyfettin'in 

hikâyesini anlatın bana, dinlerim dinlerim bir şey yok. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Dinleyecen, dinleyecen, 

söyleyeceğin zaten varsa gelirsin, bu Tüzüğün yapıcılarından-

sın. Söyleyeceğim şu;... 

BAŞKAN - Karşılıklı konuşmayın efendim lütfen. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Başkanlık Divanında Toplumcu 

Kurtuluş Partisinin Genel Başkanı ve Ulusal Birlik Partisi 

Genel Başkanınca önerilen bu yapılaşma ne kadar 

acıdır ki Başkanlık Divanının bir saygıdeğer üyesi, adeta top-

lantıyı engelleyerek, bunun Divanca, Meclis Genel Kuruluna 

bir öneri ile sunulmasına olanak vermemiştir. 

GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) -

Kim bu? 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Başkan Yardımcısı Sayın 

Paşalar. Dört kişilik bir Başkanlık Divanı vardı. Dört kişiyle 

ancak toplantı yapabilirdi. Bir kişi çekildiği takdirde Başkan-

lık Divanının toplantısı için yeterli çoğunluk olamıyordu. 

Yani hem bu binada olacak, hem Başkan Yardımcılığı sıfatını 

taşıyacak, hem de bu oluşum konusunu kişisel görüşlerini Başkan 

Yardımcılığının vermiş olduğu sorumluluk duygusu içerisinde 

değerlendirmeyip engelleme yapacak. Bir engelleme yapılmıştır. 

Kim tarafından? Meclis Başkanlık Divanının bir üyesi tarafından. 

Ne olmuştur sonuç? Dolayısıyla İçtüzük öngördüğü şekilde 

Demokrat Partinin Meclis Başkanlık Divanında gücü oranında 

temsiliyeti açısından Divan bir karar alamamıştır. Divan engel-

lenmiştir çünkü, yeterli nisap sağlanamamıştır. Çoğunluk sağ-

lanamamıştır. Sağlanması konusunda gerekli hoşgörü gösteril-

memiştir. Bu nedenle bugün Demokrat Partinin üç veya Cumhuri-

yetçi Türk Partisinin dört veya beş veya bir X partisinin 

Başkanlık Divanında ne şekilde temsil edileceği hususundaki 

sayısal ve niteliksel, nicel ve nitel pozisyonu hukuki bakımdan 

geçerliliğe sahip değildir. Yoktur. Divan Kararı Danışma Kuru-

lunun önerisi ile Divan Kararı bağlayacaktı. Karar bir önerge 

ile Genel Kurula sunulacaktı. Genel Kurul diyecekti ki evet 

uygundur. Başkanlık Divanı da partilerden şu veya bu, şu sayı-

da temsil edilecektir ve ondan sonra seçimlere girelim. Bu 

prosedür yerine getirilmemiştir. 0 halde buna göre Başkanlık 

Divanı bu konudaki gerekli kararı oluşturmadığı sürece bu 

seçimler yapılamaz. Teşekkür eder, saygılarımı sunarım. 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan 

sataşma var. 

BAŞKAN - Buyurun efendim. 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; Demokrat Parti Grup Başkan Vekili Sayın 

Adaoğlu öyle anlaşılıyor ki bugün hükümet ortağı olan iki 

partinin... 

(Milletvekilleri kendi aralarında konuşur.) 

BAŞKAN - Dinleyelim efendim. 
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DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Anlaşmazlığının sorumluluğunu 

da Ulusal Birlik Partisine yüklemek gayreti içerisindedir. 

Bugün... 

BAŞKAN - Sayın Civa lütfen efendim karşılıklı konuş-

mayın ı z. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - İlke koyun ortaya, 

ilke. Fırsatçılık yapmayın. Siyasette fırsatçılık sorunu çok 

büyüktür. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Sayın Başkan. 

EŞBER SERAKINCI (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Vaz geç Al 1a-

hını seversen. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; lütfen. 

(Milletvekilleri kendi aralarında konuşur.) 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; karşılıklı konuşmayın 

efendim 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; Sayın Civa ilkeden bahsediyor. Halbuki bugün ilke-

leri olmayan bir Hükümetle karşı karşıyayız. Bugün bu Mecliste 

iki partinin, koalisyon ortağı iki partinin uyumsuzluğunu bir 

kere daha gördük. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Demokrasinin zengin-

liğidir. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Bakanlar Kurulundan gelen 

bir yasa tasarısının... 

GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)-

iki parti temel ilkelerinden taviz vermiyor. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - İvediliğe uyum sağlayamamış, 

ivedilikte uyum sağlayamamıştır. Oybirliği ortaya koymamış 

bir parti ilkelerden bahsetmesin. 
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MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Olabilir. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Şimdi Meclisin çalıştırma düşün-

cesi ile bizim Başkanlık Danışma Kurulunda önerilerimiz olmuştur. 

Başkanlık Divanı bugün eksiktir. Doğrudur. Ama Başkanlık 

Divanının tamamlanmaması yönünde engel Ulusal Birlik Partisi 

değildir.Engel Cumhuriyetçi Türk Partisidir. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Yok, karıştırma 

Cumhuriyetçi Türk Partisini. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Cumhuriyetçi Türk Partisinin 

ortaya çıkardığı engeli kürsüden... 

SONAY ADEM (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Her zaman cesarettir. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) -Meclis kürsüsünden ortaya 

koyacağınıza, Sayın Olgun Paşalar'ı suçlamaya kalkıyorsunuz. 

Ki bana göre bu hataya bir hata daha ilave etmektir. Sizin Sayın 

Olgun Paşalar'ı da suçlamaya hakkınız yoktur. Başkanlık 

Divanı toplanmamıştır. O gün toplanan Danışma Kuruluydu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Toplanması 

engellenmiştir. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Olabilir, olabilir. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Toplanması bilerek, 

isteyerek engellenmiştir. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Eğer Başkanlık Divanının 

toplanmasını bir arkadaş engellemişse ve siz bunu bir 

Meclis kürsüsünden söyleyebi 1iyorsanız, biz Meclisin çalışmasını 

engelleyen, Meclisin Başkanlık Divanının oluşmasını engelleyen 

sizin tavrınıza ne diyelim? 

MUSTAF ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Kimin? 
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DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Ortakların. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Bizim tavrımız 

değil. Müsaade ediniz... 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Sayın Özker Özgür çıkıyor 

beyanat veriyor. Meclisi çalıştırmayan biz değiliz diyor. 

UBP'dir, TKP'dir, DP'dir. 

GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) 

Meclisin çalışmasını istiyorsanız DP'nin hakkı olan ve adayı 

da vardır DP'nin. Adaylığına oy verin de çalışsın. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Evet, ama Sayın Serdar, sen 

bu isteği benden önce ortağından isteyeceksin. 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - Ortağımdan istedim, 

vermiyor. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Evvelâ ortağınızla anlaşınız. 

Bakınız ülke yararına yasaların ivedilikle geçmesine biz 

oy veriyoruz. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla) - Tamam işte ona da oy verin. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Yarın bu Yasa gelecek Meclisteki 

değişmiş şekliyle, yasaya da oy vereceğiz. Ama siz iki 

ortak anlaşmazsanız, sizin anlaşmazlığınızın herhalde arabulu-

culuğunu yapacak olan biz değiliz. Siz oturunuz anlaşınız, 

önerilerinizi getiriniz, biz de inandığımız konularda size 

yardımcı olalım. Meclis çalışmaları böyle olması gerekir. 

SERDAR DENKTAŞ (Devamla) - Meclisin çalışması sadece 

iktidarın sorunu değildir. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Ama Sayın Adaoğlu, Sayın 

Olgun Paşalar'ı suçluyor. Bana göre yanlıştır. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Ne suçladım. 
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DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Önce Sayın Özker Özgür'ü 

ve grubunu suçlayınız. Ondan sonra başkalarını suçlama hakkı-

nız olsun. Veya önce siz bu konuyu temizleyiniz ki başkalarını 

suçlayabilme hakkınız olsun. Biz bu konudaki suçlamayı kabul 

etmiyoruz. Arkadaşım içeride olmadığı için ben söz aldım. 

Çünkü neticede Ulusal Birlik Partisinin Milletvekilidir 

ve Milletvekili şahsında Ulusal Birlik Partisini suçluyorsu-

nuz. Bunu kabul etmek mümkün değildir. 

HÜSEYİN CELAL (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Derviş Bey, 

arkanızdakini unuttunuz. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Arkamdakini niçin? 

HÜSEYİN CELAL (Yerinden) (Devamla) - Arkanızdaki suçluyu 

unuttunuz. Esas suçlu. Onu gizlersiniz. 

EŞBER SERAKINCI (Gazi Mağusa) (Yerinden) - E arkamızdaki 

suçlu bellidir. Oyladınız onu Mecliste. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Gerek bu konu Mecliste oylan-

mıştır ve biz oy doğrultumuzu ortaya koyduk. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Bazı kanundan sonra 

kapı ların ... 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Yok, biz onu 

ta başından beri bırakamadık. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Biz Sayın Ayhan Halit Acarkan'ın 

sizin protokolunuza... 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Biz onu söyledik. 

Biz Meclis Başkanıyla öyle... 

VASFİ CANDAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Siz yarıbuçuk olamasında 

oy verdiniz. 
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DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Sayın Başkan, müsaade ederler-

BAŞKAN - Lütfen efendim, karşılıklı konuşmayınefendim 

lütfen. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Ayhan Halit konusu bize göre 

kapanmıştır. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden) 

Ayhan Halit diye birşey yok. 

SALİH USAR (Girne) (Yerinden) - Yoktur, rahat olalım. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Siz protokolünüzü Meclis 

Başkanı seçimi yapıldığı gün sizi uyarmıştım. 

HÜSEYİN CELAL (Yerinden) (Devamla) - İstifa etmeyecek 

diye. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Bu koalisyon bozulursa ne 

olacak? Veya seçilen kişi istifa etmezse ne olacak? 

O zaman baş ağrıları çıkacak diye sizi uyarmıştım. Bir buçuk 

sene önce. Ama siz o zaman ciddiye almadınız. Protokol her 

şeyin üstündedir zannettiniz. Halbuki geçmişte Sayın Hakkı 

Atun,"Anayasa her şeyin üstündedir" demişti. Biz de... 

BAŞKAN - Sayın Eroğlu, konuya dönün efendim lütfen. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Seçim konusunu gündeme bu 

Mecliste hiç getirmemiştik. Ama bu da biz geçmişler seçimi, 

Anayasayı dikkate alarak gündeme getirmemişken, CTP gündeme 

getirmiştir ve biz düşüncelerimiz doğrultusunda oy kullandık. 

Seçimi reddettik. Dolayısıyla Sayın Ayhan Halit şu anda resmen 

Meclis Başkanıdır. Siz Anayasa Mahkemesine gidecekseniz... 
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ÖZKAN MURAT (Yerinden) (Devamla) - Demek ki daha önceki 

görüşlerinize aykırıdır. 

« DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Anayasa Mahkemesi Kararı 

ile Sayın Ayhan Halit Acarkan'ı Başkanlıktan indirecekse, 

biz ona birşey demeyiz. Ama istifa etmesi gerekir miydi 

o günlerde? Bana göre gerekirdi. Ama etmemiştir. Anayasanın 

amir hükmüne sığınmıştır. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Hah, böyle konuş. 

Böyle konuş da seveyim seni. 

DERVİŞ EROĞLU (Devamla) - Böyle konuşmuştuk geçmişte 

de. Anayasanın amir hükmüne göre hareket ediyor. Demek ki 

bu iş hukuk meselesidir. Hukukçularımız vardır, Anayasa 

Mahkemesine götürürseniz konuyu , temizlersiniz. Temizlenirse. 
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Ama bana göre şu anda Ayhan Halit resmen Meclis Başkanıdır 

ve Siz, Meclis Başkanıdır, Sayın Ayhan Halit Meclis Başkanıdır 

diye Başkanlık Divanının oluşumunu engelleme hakkına sahip 

değilsiniz. Biz sizi bu konuda uyarıyoruz. Saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim efendim. Sayın Akıncı söz 

istemişti, sonra size söz vereceğim efendim. 

OLGUN PAŞALAR (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Başkan, 

şahsıma bazı atıflarda bulunulmuştur. 

BAŞKAN - Tabiî efendim, konuşma hakkınız mahfuzdur Sayın 

Paşalar. 

OLGUN PAŞALAR (Yerinden) (Devamla) - Yanıt hakkı isti-

yorum. 

BAŞKAN - Konuşma hakkınız mahfuzdur efendim. Buyurun 

Sayın Akıncı. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) - Sayın Başkan, sayın millet-

vekilleri; Başkanlık Divanı konusu bir kaç kezdir Danışma 

Kurulu ve Başkanlık Divanının üyelerinin kalan üyelerinin oluş-

turduğu ve dört üyeliği de olsa, hâlâ daha hukuki geçerlili-

ğini sürdürdüğü halde bir kaç kezdir gündeme geliyor. Bu top-

lantılarda biz de bulunuyoruz. Bugün yine bu konu gündeme geldi. 

Yine Meclisin önünde bir sorun olarak kalacağı anlaşılmakta 

bu konu hakkında söz söylemek zorunda kalacağımız uyarısında 

bulundum. Nitekim benden önce de başka arkadaşlar söz aldılar 

ve kendi görüşlerini ifade ettiler. Şimdi gerçekten bu gidiş 

gidiş değildir sayın milletvekilleri ve bu bütün Meclise zarar 

vermektedir. Meclisin saygınlığını zedelemektedir ve Meclis 

sorun çözme yeri olmaktan çıkarak, sorun üreten bir noktaya 

gelmektedir. Çok konuştuk bu konuyu. Bu ayrıntısına tekrar 

böyle bir günde girmek istemem. Fikirlerimiz herkes tarafından 

biliniyor. Ancak artık bir noktada Meclis Genel Kurulu kendi 

ile ilgili olan bu sorunu aşmasını başarabilmelidir. Bunun 
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çıkış yolunu bulabilmelidir. Meclis birtakım tasarıları yasalaş-

tırarak, önerileri yasalaştırarak, kararları üreterek, halkın 

sorunlarını çözen bir kuruldur, bir organdır, halkın seçtiği 

yüce bir organdır. Kaldı ki halkın sorunlarını çözmek bir yana, 

kendi iç bünyesindeki bir sorunu çözmekten aciz bir noktaya 

doğru gitmektedir. Yani daha da uzadıkça bu sorun, Meclisin 

ciddiyeti kalmayacaktır ortada. Bunu açıklıkla ifade etmek 

i ster im. 

Şimdi Sayın Adaoğlu'nun da söylediği gibi Başkanlık 

Divanında ve Danışma Kurulunun ortak toplantısında ortaya bazı 

görüşler konudu, dendi ki en azından bir hukuk yoluna bir parti 

gitmek istiyor. 0 yol açıktır, gidilsin. Bugün öğrendik ki 

Anayasa Mahkemesine gitme kararı almıştır. Biz Toplumcu Kurtuluş 

Partisi olarak saygı duyarız Cumhuriyetçi Türk Partisinin aldığı 

bu karara, o yönde zaten girişimde bulunmalarını öneren bir 

kişiyim, Mecliste daha önce yaptığım konuşmada. Ancak şunu 

da dikkate almakta yarar vardır sanıyorum, şu anda iki parti-

nin temsiliyeti sözkonusu, diğer iki partinin temsiliyeti yok. 

Böyle bir noktadayız ki şu anda Mecliste Başkanlık Divanında, 

Başkanlık kürsüsünde oturan bir Başkan var, puansız, bir de 

Meclisteki dördüncü parti yürütüyor bu divanı. Yani bu Meclisin 

çoğunluğu bakımından da aslında terstir. Meclis çoğunluğunu 

oluşturan partiler açısından da ters bir görüntüdür. Bunu 

açıklıkla da ifade etmek isterim. Biz bu demokratik katkımızı 

elbette sürdüreceğiz. Arkadaşımız görevini elbette yapmaya 

devam edecektir. Ancak bu sorunu da aşmanın zannediyorum zamanı 

geldi ve geçmektedir. Bundan sonra sürdürülecek olan çekişme-

ler tüm toplumu yaralayacaktır. Ben bu endişemi ifade etmek 

istiyorum. 0 nedenle bütün partilerin, sadece bir veya iki 

partiyi değil, sadece Başkan Yardımcısının tutumunu yahut da 

bir başka partinin tutumunu dile getirmek istemiyorum. Ancak 

hepimizin bu sorunu, bu gelinen aşamada bir daha gözden geçirip 

bir çıkış yolunu bulmamız lâzım. Hem Divanı oluşturmayı başara-

bilmemiz lâzım, hem hukuk yolunu açık tutmamız lâzım. İkisi 

paralel gidebilmelidir. Sorunların gelip tıkandığı bir noktada 

kırık plak gibi orada kalmak mümkün değildir. Mutlaka 

aşmayı başarmamız lâzım. 
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sorunu bir şekilde aşıp yürümeyi başarmamız lazım. Ama 

öteki konuyu da bırakalım Tarih yargılasın demiyorum. 

0 konuda da hukuki mücadele sürdürülsün diyorum. Yani 

iki süreci birlikte paralel yürütmeyi bu Meclis başarabil-

melidir. Hepinize saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Buyurun Sayın önsav. 

FERİDUN ÖNSAV (Lefkoşa) - Sayın milletvekilleri; önemli 

olan sorunu çözmektir. Ortada bir sorun vardır ve bu sorunun 

çözümlenmesi için Anayasa ve içtüzüğe göre hareket etmek 

durumundayız. Her tek parti bunu dikkate alarak bu sorunun 

çözümlenmesi için çaba harcamalıdır. Yoksa buraya gelip 

bunalıma oynamak veya bunalımdan medet ummak veya seçmene 

birtakım politik mesajlar vermek sorunu çözümlemez. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - Kim bunalımı oynar? 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bunalımı kendileri oynar. 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Cumhuriyetçi Türk Partisinin 

bu konudaki görüşü ve tavrı net ve kesindir. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Bunalıma oynayan-

ları da söyle. 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Cumhuriyetçi Türk Partisi 

bugünkü Başkanlık Divanının oluşmadığını, Başkanlık yerinde 

oturan kişinin Anayasaya rağmen puansız oturduğunu. Boş olan 

yerlerin doldurulmasına rağmen, dolsa bile bu Başkanlık 

Divanının Anayasaya göre oluşmayacağı, sayının artırılması 

halinde tüm partilerin temsiliyeti sağlansa bile Cumhuriyetçi 

Türk Partisine göre, Anayasaya göre bu Başkanlık Divanının 

oluşamayacağı net ve kesin görüşündeyiz. Bu Cumhuriyetçi 

Türk Partisi olarak bizim görüşümüzdür ve bizi bağlar. 

Bu görüşümüz ve tavrımız da kesinlikle Meclisin çalışmalarına 

engel değildir. Meclisin çalışmalarına engel teşkil etmemelidir. 
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Parti ve grup olarak da böyle bir kararımız da yoktur. 

Çünkü Anayasa açık ve nettir. Diyor ki, bu Başkanlık Divanı 

Mecliste grubu bulunan siyasi partilerin güç oranlarına göre 

oluşur. Bugün Başkanlık koltuğunda oturan kişi herhangi bir 

partiye bağlı değildir ve herhangi bir puanı da yoktur. 

Bu da bizim görüşümüzdür. Benimsersiniz veya benimsemezsiniz. 

EŞBER SERAKINCI (Gazi Mağusa) (Yerinden) E, olmaz öyle. 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ama yok 

farzedilemez. 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Ve biz bu nedenlerden ötürü 

konuyu Anayasa Mahkemesine götüreceğiz ve Anayasa Mahkeme-

sinin bu konuyu çözmesi için ne mümkünse yapacağız. Bu bizim 

görüşümüz ve bizi bağlar. Ama sorun sadece bizim sorunumuz 

değil, ne de sadece hükümetin sorunudur. Bu sorun Meclisin 

sorunudur. Ve Meclis birlikte bu sorunun çözümlenmesi için 

birşey üretmelidir. Biz de buna engel değiliz. Bizim tavrımız 

budur. Şimdiki hali ile seçim yapılması halinde de oluşmaz 

diyoruz. Bizim görüşümüzdür. Artırılarak yapılması halinde 

de Anayasaya göre bu Başkanlık Divanı yine oluşmaz görüşün-

deyiz. Ve bu nedenden ötürü de Anayasa Mahkemesine gideceğiz. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - E, gidin. 

Anayasa Mahkemesine gidin. 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Bu da bizim görüşümüz ve 

tavrımızdır. Ama bunu bahane edip propaganda yapmak veya 

hükümetin bir kanadını veya hükümetin bütününü Meclisi 

çalışmaz diye suçlamak yanlıştır. 
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Sorunun çözümlenmesine de hiçbir katkıda bulunmaz. Sizin 

oylarınızla bu Meclis Başkanının yasal ve anayasal yerinde 

olduğunu ve görevde olduğu yönünde oy kullandınız. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Evet. 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Siz de görüşünüz doğrultusunda 

ve bu amaca yönelik çözümlenmesi için katkı koymanız lazımdır. 

Çünkü sorun sadece DP'nin veya sadece CTP'nin değildir ki. 

Sorun Meclisin sorunudur. Ve bu Başkanlık Divanının Mecliste 

grubu bulunan... 

DERVİŞ EROĞLU (Yerinden) (Devamla) - Sen ayda mı yaşan? 

Sen de burda yaşan. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden) (Devamla) - Sen ayda mı yaşan 

Feridun? 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Biz ayda yaşamayız. Biz 

Anayasanın uygulanmasını istiyoruz. Ve Anayasaya göre seçilse 

de, seçilmese de uyuşmaz diyoruz Başkanlık Divanı. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden) (Devamla) - 0 zaman hükümetin 

niye Yasa Tasarısı gönderiyor buraya? Uyuşmuyorsa niye görüşüyoruz 

burda? 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Efendim? 

BAŞKAN - Lütfen karşılıklı konuşmayalım. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden) (Devamla) - Hükümetin niye 

Yasa Tasarısı gönderiyor buraya? Uyuşmayan bir Başkanlık 

Divanında veyahutta şeyde, burda niye görüşüyoruz o zaman? 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - 0 ayrı bir tartışma konusudur. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden) (Devamla) - Nasıl ayrı tartışma? 
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FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Onu da Anayasa Mahkemesinde 

yorumlayacağız . 

BAŞKAN - Lütfen. Sayın Bayram, lütfen efendim. 

FERİDUN ÖNSAV (Devamla) - Sayın Derviş Eroğlu'nun 

konuşmasında dediği gibi, CTP hiçbir zaman engel olmamıştır 

Meclisin çalışmalarına. Aylarca kendi dokunulmazlıkları 

gündeme geldiği zaman, bu Meclisi nasıl boykot ettikleri ve 

nasıl çalışmalara katkıda bulunmadıkları herkes tarafından 

bilinmektedir. Saygılar sunarım. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Ondan evveli 

var. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sayın Paşalar, buyurun 

efendim. 

DERVİŞ EROĞLU (Yerinden) (Devamla) - 90'da terkettiniz 

Meclisi, emekli ikram paraları aldınız gittiniz. 

EŞBER SERAKINCI (Yerinden) (Devamla) - Kerhendir o. 
Karışma sen. 

OLGUN PAŞALAR (Lefkoşa) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; bugün de Meclis Başkanlık Divanı sorunu halen 

Meclis Genel Kurulunun gündemini meşgul etmekte ve Koalisyon 

ortakları olarak, iktidar ortakları olarak, çoğunluğa sahip 

iki parti olarak kendilerinin yaratmış olduğu sorunu aşamadıkları 

noktada suçlu arama çabası içerisine girdiklerini ve suçlu 

yaratmaya çalıştıklarını hep birlikte izliyoruz. 
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Herşeyden önce Sayın Adaoğlu kardeşime burda üzüntülerimi 

belirtmek istiyorum. Benim Başkanlık Divanı çalışmalarımı 

sabote ettiğim iddiasını burda yapmıştır. Kesinlikle öyle 

bir düşüncem olmadığını ve bugüne kadar Başkanlık Divanı 

toplantılarında ortaya koymuş olduğum tutum ve tavırlarla 

da yardımcı olmaya çalıştığımı ve büyük bir ölçüde tarafsızlık 

ilkesine bağlı kalarak bu görevimi yerine getirmeye çalıştığımı 

bir kere daha burdan ifade etmek istiyorum. 

Sayın Adaoğlu, kendileri de bilmektedirler ki, bu krizi 

Ulusal Birlik Partisi veyahutta Toplumcu Kurtuluş Partisi 

yaratmamıştır. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - CTP yarattı. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla) - Krizi yaratan Cumhuriyetçi 

Türk Partisi ve Demokrat Partidir. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Ben de sana teessüf 

ederim. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla) - Ve az önce Sayın Feridun 

Önsav'ın, ısrarla ve ısrarla Anayasadan bahsederek, Anayasaya 

bağlılıklarını ifade ederken, Koalisyon protokolünün nasıl 

Anayasayı ayaklar altına alarak hazırlandığını v« bile bile 

Anayasaya aykırı hükümlerin bu protokola geldiğini burda 

ifade etmelerini beklerdim ben. 

Anayasa, Meclis Başkanlığının bir dönem içerisinde 

iki kez sefer ve Başkanlık Divanının iki sefer seçileceğini, 

birisinin üç yıl süre ile görev yapacağını, diğerinin ise 

iki yıl süre ile görev yapacağını çok açık bir şekilde yazmak-

tadır, ifade etmektedir. Ama Koalisyon ortakları protokolü 

hazırlarken, bu hükme rağmen Anayasayı bir kenara iterek kendi-

lerine göre bir protokol yapabilmişlerdir. Ve bugünkü sorunun 

ortaya çıkmasına olanak yaratmışlardır. 
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GENÇLİK SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) -

92'de 93'te böyle konuşmazdınız. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla) - Değerli arkadaşlar; 

suç hiçbirinizin sorunu değildir. Sorun; DP ve CTP'nindir. 

Onların bu sorunu çözmesi gerekmektedir. Kendilerinin 

yardımcı olmaya çalıştıklarını görmemiz halinde, Başkanlık 

Divanında yardımcı olacağımızı, olmaya çalışacağımızı 

çok açıkça kendilerine ifade etmişimdir. 
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ve en son bulunan formülde benim itiraz nedenimin ne olduğunu 

Sayın Adaoğlu çok iyi bilmektedir. Hatta kendilerinin Başkan-

lık Divanında ifadeleri vardır. Bu öneri içtüzüğü zorlar. 

Kendilerinin ifadeleridir bu. Bunu da tutanaklara geçmesi 

açısından burada ifade etmek isterim. Onun için... Efendim?.. 

DEVLET BAKANI VE BAŞBAKAN YARDIMCISI ÖZKER ÖZGÜR 

(Yerinden)- Kimin ifadesidir? 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Sayın Adaoğlu'nun. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Elmalarla 

armutları karıştırma oğlum Olgun. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Benimsenmeyen, özellikle 

Cumhuriyetçi Türk Partisi tarafından benimsenmeyen ve katılım-

ları ile seçimin gerçekleşmesinin ortaya çıkmayacağı bir 

formülde kendilerinin ne Ulusal Birlik Partisini ne de Top-

lumcu Kurtuluş Partisini suç ortağı yapmaya hakları yoktur. 

Öyle bir öneriyi dahi yapmaya hakları yoktur. Kendileri 

katılacaklarsa o zaman teklif yapabilirler. Ama biz anayasal 

hakkımızı Anayasa Mahkemesine başvurarak arayacağız diyor. 0 

zaman sorunu nerede çözeceğine kendisi karar vermiştir. Peki 

bizi niye zorluyor seçelim? Niye zorluyor? Kendisi seçsin. 

Onun için ben yine de kendi vicdanımda rahat olmak için 

karar vermemek, orda oy vermemek için ayrıldım Başkanlık 

Divanından, doğrudur. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yer inden)(Devamla)- Engellediniz. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Engellemedim. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yer inden)(Devam 1 a) - Engellediniz 

tabi i... 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Şunu hatırlatmak isterim... 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Yer inden)(Devam1 a)- Engellediniz. 

BAŞKAN- Bir dakika efendim. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Meclis Başkanlığı seçimi ile 

ilgili Başkanlık Divanının Kararı olmasına rağmen CTP burda 

Meclis Başkanı seçimi yapılması için öneri getirmiştir. Peki 

şimdi bunu engelleyen herhangi bir hüküm var mı? Niye getirip 

burda oylatmıyorsunuz? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yer inden)(Devam1 a)- bi «ye getireceğim? 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Başkanlık Divanından karar 

almadan niye getirip burdan, Genel Kurulun iradesini belirle-

miyorsunuz? Kusura bakmayın buna politika yapma derler. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yer inden)(Devam 1 a)- Politika değil, 

ben olağanı yapıyorum. 

BAŞKAN- Söz vereceğim Adaoğlu size. Lütfen. 

OLGUN PAŞALAR (Devamla)- Siz kendi sorununuza, kendi 

probleminize ortak arıyorsunuz. Biz ortak olmayız. Saygılar 

sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

BAŞBAKAN HAKKI ATUN (Yerinden)- Yani Başkanlık Divanını 

sabote etmeyeceksiniz Sayın Paşalar? Onu söyleyin bize. 

OLGUN PAŞALAR (Lefkoşa)(Yer inden)- Etmiyorum, sabote 

etmiyorum. Başkanlık Divanının oluşumu... 

HAKKI ATUN (Yer inden)(Devam1 a)- Yani toplantılara 

katılacaksınız, öyle mi? 
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BAŞKAN- Buyurun kürsüye buyurun efendim. 

OLGUN PAŞALAR (Lefkoşa)- Sayın Başbakan; Başkanlık 

Divanının oluşumu ile DP ve CTP'den olumlu yaklaşım görelim, 

biz sizden önce yardımcı olmaya hazırız. Saygılar sunarım. 

HAKKI ATUN (Yer inden)(Devam1 a)- Siz bütün Meclisin 

Başkan yardımcısısınız efendim. Toplantıya katılacak mısınız, 

katılmaycak misiniz onu söyleyin? 

BAŞKAN- Söz vereceğim efendim. Karşılıklı... Lütfen 

Sayın paşalar, lütfen efendim. 

Buyurun Sayın Adaoğlu. Buyurun efendim. 

HAKKI ATUN (Yer inden)(Devam 1 a)- 0 halde. 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Adaoğlu eğer 

İçtüzüğü zorlamaya evet deyiniz demeseydi belki de daha 

değişik olacaktı. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)- Evet, siz her zaman 

Sayın Başkan öyle yapıyorsunuz. Kusura bakmayınız lütfen. 

DERVİŞ EROĞLU (Yer inden)(Devam 1 a)- Şimdi yalan mı, 

doğru mu? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Polemiğe girmek istemiyorum. 

Ben her söylediğim doğrunun da sorumluluğunu, anlatabildim 

mi, ortaya koyarım, çekinmiyorum. 

Bir kere bazı doğruları belirlemek lâzımdır. Ben 

burda bu kürsüden yöntem bakımından bir hata yapılıyor derken 

beş dakika öncedir bu konuşma. Zannedersem hafızalarımızı 

yoklarsak bütün tazeliğiyle çıkıyor. Ne Ulusal Birlik Partisini 
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suçladım, ne Toplumcu Kurtuluş Partisini suçladım. 

DERVİŞ EROĞLU (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Olgun'u suçladın. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Ben Başkanlık Divanında... 

OLGUN PAŞALAR (Lefkoşa)(Yer inden ) - Sabote ediyorsunuz. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Müsaade buyurunuz, müsaade 

buyurunuz, müsaade buyurunuz. Başkanlık Divanında dedim bir 

üyenin, hatta isim de vermek istemedim, Genel Kuruldaki 

arkadaşlarımızın sorması üzerine ortaya koydum. Dolayısıyle 

Sayın Olgun Paşalar'ın burda iki kimliği vardır. Bir; bütün 

bu Yüce Meclisce nasıl Meclisin erken genel seçimler sonrasın-

da oluşan özgür iradesi ve değerlendirmesi çerçevesinde 

kendisini hiçbir parti ayırımı yapmadan bu parlamentodaki 

bütün üyeler tarafından Başkan Yardımcı 1ığına getirdiğimiz 

için, o aynı zamanda benim de Başkan yardımcımdır, TKP'nin 

de Başkan Yardımcısıdır. 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) ( Yerinden)- Sen getirmedin 

kendini?... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Bir dakika, oy verdim. 

MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam1 a)- Kusura bakma. 

İçtüzüğe göre gelmiştir. En büyük partiye lûtufta mı bulunulur? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- CTP'nin de Başkan Yardım-

cısıdır. Yalnız ULusal... 

Müsaade buyurun kardeşim. Görüşleriniz varsa gelir 

söylersiniz. Elbette ki hakınızdır. 
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MEHMET CİVA (Lefkoşa)(Yer inden)- 0 da protokolün bir 

parçasıydı. 

BAŞKAN- Karşılıklı konuşmayın efendim. 

MEHMET CİVA (Yer inden)(Devam 1 a) - Hamma humma olunca 

yutarsınız. Protokolün bir gereği olarak Başkan Yardımcısı 

oldu. 

BAŞKAN- Sayın Civa karşılıklı konuşmayın efendim. 

MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam 1 a)- En büyük partiye 

sen Meclis Başkanlığını lütuf mu sunuyorsun? Lütfettin sen. 

BAŞKAN- Sayın Civa böyle devam ederseniz oturuma ara 

vereceğim efendim. Lütfen. 

MEHMET CİVA (Yer inden)(Devam1 a)- Verin efendim. 

BAŞKAN- Lütfen müsaade edin efendim. 
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Yani benim burda arkadaşlar; düzdür anlattığım. Lütuf 

değildir, hakkınızdır. Anlatabildim mi? Hakkınızdır. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Ha, kapar yer 

tutarsınız. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Müsaade buyurunuz. 

Benim vurgulamak istediğim...Sayın Civa...Sayın Başkan... 

BAŞKAN - Sayın Civa, lütfen efendim. 

Sayın milletvekilleri; oturuma on dakika ara 

veriyorum. 

Kapanış Saati:16.21 
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- İKİNCİ O T U R U M -

(Açı 1ış saati: 16.55) 

BAŞKAN- Sayın milletvekilleri; ikinci oturumu açıyorum. 

Ad okunmak suretiyle yoklama yapılacaktır. Buyurun. 

(Ad okunarak yoklama yapıldı.) 

KÂTİP- Toplantı yeter sayısı vardır Sayın Başkan. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. Toplantı yeter sayısı mevcut-

tur. Gündemimize kaldığımız yerden devam ediyoruz. Söz sırası 

Sayın Adaoğ1u 1ndaydı. 

Buyurun Sayın Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)- Sayın Başkan, saygıdeğer 

arkadaşlar; çok ayrıntılara girecek değilim. Aslında bu 

konuda çok konuşulacak konular vardır. Ben satır başlarıyla 

geçiyorum. Herşeyden önce ne Toplumcu Kurtuluş Partisine ne 

Ulusal Birlik Parti s ine; Başkan 11k Divanının karar süreci 

konusundaki bir arkadaşımızın tutumu dolayısıyle bir sataş-

mam olmamıştır. Çünkü vurguladığım, Başkanlık Divanında 

görev alan herhangi bir arkadaş önce Başkanlık Divanının bir 

üyesidir, partisiyle organik bağı- olmamakla beraber ordaki 

asli göreve parlamentoyu temsi1iyettir. Bu parlamento ise; 

tek bir siyasal partiden oluşmadığına göre tarafsızlık ilkesi 

bana göre esastır. İşte burda vurgulamak istediğim, bir 

arkadaşın, ve özellikle Başkanlık Divanının, değil Başkan 

Yardımcılığı gibi Yüce bir görevi ve çok saydığım bir arkada-

şımı küçük düşürmek, ama mecburuz bunu burda vurgulayalım. 

Çünkü ben tevil yapmıyorum, saptırma yapmıyorum, herhangi 

bir konuyu plolitika kazanında kaynatıp da ondan partim 

adına bir siyasal avantaj sağlama pozisyonunda değiliz. 

Benim vurgulamak istediğim husus. Başkan 1 ık Divanında üretil-

meyen bir Karar Önerisinin ki bu Karar Önerisi seçimlerle 

ilgilidir, Genel Kurulda görüşülemeyeceği konusudur. Başkanlık 

Divanı bu konuda müsaade buyurunuz... 
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(Milletvekilleri kendi aralarında konuşur.) 

Başkanlık Divanı bu konuda karar üretememiştir. Çünkü 

nisap sağlamamıştır. Nisabın sağlanması engellenmiştir. Bu 

nedenle, şimdi hangi hukuki dayanağa dayanarak biz burda 

seçim yapacağız. Kaldı ki bu gibi konularda evet konuya iki 

parti arasındaki Hükümet etmenin getirdiği sayısal durumla 

bakıldığında,her parti kendi açısından haklı bir konuda ola-

bilir. Ama şunu unutmayalım ki Anayasamızın kuvvetler ayırımı 

ilkesi parlamento, yargı ve yürütmeyi ayrı birimler olarak 

ortaya koymaktadır. Nasıl geçmişte bu konuda değerlendirme 

yapmışsak. Kaldı ki içtüzük de burda açıktır. Herhangi bir 

partiden bir Meclis Başkanının yahut da divan üyesinin aday 

olması o kadar açıktır ki Meclis gruplarınca da karara bağla-

namaz. Herkes kapalı oy kullandığı için ve açık tasnifle 

değerlendirdiği için,kendi özgür vicdanına göre bu Meclisin 

Başkanlık Divanını oluşturur. Geçiyorum. 

içtüzük zorlanmıştır deyişi vardır. Doğrudur. Başkanlık 

Divanındaki tartışmalar çerçevesinde bu sözü kullandım. 

Sayın Grup Başkan Vekili Mehmet Bayram'ın da bu konudaki 

sözdeyişimi ısrar etmem halinde kendi önerilerini geri alacak-

ları savını ortaya koyduğu için onu rezerv olarak not ettir-

medim. Ama kişisel görüşüm,başka plâtformda tartışırız bunu, 

şimdi zamanı değildir, değerlendiririz. Yani ön plânda baktığı-

mızda konu belki iki partinin konusu gibi görülebilir. Kaldı 

ki bu partisel bakımdan da konu bizi aşmıştır. Çünkü partimi-

zin bir mensubu, kendi özgür iradesine göre istifa edip Anaya-

sanın ilgili maddesine dayanarak bu makamda oturmaktadır. 

Dolayısıyle bu konu Demokrat Partinin bir engellemesi konusu 

değildir. Biz burda parlamentoyu bir bütün olarak görüyoruz. 

Şimdiye kadar bu gelenek böyle olmuştur. Başlangıçtaki Başkan-

lık Divanı seçimlerinde de bu güzel atmosfer yaratılmıştır. 
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Parlamento kendi ufkunu, yolunu açmak ve yürümek mecburiye-

tindedir. Genç demokrasimizin yaşaması ve kökleşmesindeki 

temel kurum olan parlamentoda biz kendimize düşen bu görevleri 

bu ilke çerçevesinde yapmaya hazırız. Yeter ki; tüm arkadaşla-

rımızdan aynı anlayışı görelim. Konuyu dar parti sistemleri 

içerisine hapsetmeyelim. Hapsedersek tıkanacaktır ve sorun 

üretmeyen, Sayın Akıncı'nın da vurguladığı gibi, sorun üret-

meyen, kend i s i sorunları çözmekle görevli olan parlamento, 

halkın gündemine bir sorun olarak gelecektir. 

Bu nedenle,başka sahalarda siyasal avantajlarımızı 

düşünebiliriz. Elbette ki olacaktır. Her parti siyasal avan-

tajı... Ama geliniz diyorum, bir çağrıda bulunuyorum. Bu 

yolları, bu tıkanan yolu birlikte açalım. Saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla)- Önerimi sunuyorum: 

Başkanlık Divanından,seçimlerle ilgili bir karar öne-

risi oluşturulmadıkça, karar önerisi o 1 uşturu1uncaya kadar 

bu seçimler maddesinin ertelenmesini öneriyorum. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim. Yazılı verir misiniz lütfen/ 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan 

bana göre oylamaya gerek yoktur. Bu konuda bana göre bir usul 

boşluğu vardır. Bu usul boşluğu... 

BAŞKAN - Siz kâtip ve idare amirliği seçimlerini önümüz-

deki toplantıya ertelenmesini önerdiniz değil mi? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Başkanlık Diva-

nının bu konuda karar üretecek ve Genel Kurulun onayına sunacak, 

onun arkasından seçimler için yapılacak diyaloglarda bir uygun 

ortam bulup seçim yapılacak bizim önerimiz. 

BAŞKAN - Konu anlaşılmıştır. Teşekkür ederim. Sayın 

Adaoğlu'nun önerisini oylarınıza sunuyorum. 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Neyi oyluyor-

sunuz Sayın Başkan? 

BAŞKAN - Başkanlık Divanının karar üretmesini ve seçim-

lerin önümüzdeki toplantıda yapılmasını efendim. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Önümüzdeki toplantı 

yok. Karar üretecek. 

BAŞKAN - ilânihaye seçimler ertelenemez, Sayın Civa. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Karar üretene kadar 

ertelensin. 
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BAŞKAN - Biz süratle bu kararın üretilmesine çalışacağız 

efendim. 

Evet öneriyi kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... 

Çekimser?... Oyçokluğuyla öneri kabul edilmiştir. 

MECLİS BAŞKAN YARDIMCISI OLGUN PAŞALAR (Yerinden) -

Nasıl Sayın Başkan, saymadınız ki. 

BAŞKAN - Saydık efendim. 

OLGUN PAŞALAR (Yerinden) (Devamla) - Saymadınız efendim. 

BAŞKAN - Tekrarlamamı mı istiyorsunuz? 

IV. GÖRÜŞÜLECEK TASARI VE KOMİTELERDEN GELEN İŞLER 

Sayın milletvekilleri; üçüncü kısım tamamlanmıştır. 

Şimdi altıncı kısma, görüşülecek tasarı ve önerilerle komite-

lerden gelen diğer işler kısmına geçiyoruz. Bu kısımda birinci 

sırada yer alan İhtiyat Sandığı Değişiklik Yasa Tasarısıyla 

İdari ve Sosyal İşler Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporunun 

görüşülmesine geçiyoruz. Sayın Kömite Başkanı Raporunuzu 

sunar mısınız? 

KÂTİP - Başkan yoktur> Sayın Başkan, 

BAŞKAN - Başkan yardımcısı, evet buyurun. 
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İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 

CUMHURİYET MECLİSİ İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİNİN 

''"İHTİYAT SANDIĞI (DEĞİŞİKLİK) YASA TASARISI (Y.T.No:159/2/94)"NA 

' ' ' ' * "" İLİŞKİN RAPORUDUR. 

./.Sİ .-I .• 

Komitemiz, 24 Kasım 1994 tarihli toplantısında ivedilikle 

görüşülmek üzere iletilen İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa Tasarısını, 

Tasarının Ek'teki Sunuş Gerekçesi ışığında ve Daire Müdürünün verdiği 

bilgiler çerçevesinde görüşmüş ve çalışmalarını tamamlamıştır. 

• Komitemiz, Tasarıda esasa ve şekle ilişkin aşağıdaki değişiklik-

leri yapmıştır: 

'r Tasarının 11 inci maddesi aynen oybirliğiyle^ 2'nci maddesi 

yapılan teknik düzenlemeyle birlikte oybirliğiyle; 3'üncü, 4'üncü, 

5'ırici, 6'ncı ve 7'nci maddeleri oybirliğiyle kabul edilmişlerdir. 

,, ri;] Tasarının 8' inci maddesi ile değiştirilmesi öngörülen Esas 

Yaşanın 35'inci maddesine eklenen yeni (6)1ncı fıkra ile Dairenin 

Mahkemeler Yasasının öngördüğü mahkeme harcını ödemekten de bağışık 

olacağı düzenlenmiş ve 8'inci madde oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

• , Tasarının 9'uncu maddesi ile değiştirilmesi öngörülen Esas 
1 - '• 'e •• 

Yasanın 37'nci maddesine bağlı İkinci ve üçüncü Cetveller, teknik 

olarak, madde altına değil, Yasanın sonuna eklenerek yapılan teknik 

düzenlemeyle birlikte 9'uncu madde bağlı Cetvellerle birlikte oybirliğiyle 

.kabul edilmiştir. Komite Üyesi Sayın Ruhsan Tuğyan maddeye çekimser oy kullanmıştır 
îC:' Tasarının 10'uncu maddesi ile değiştirilmesi öngörülen Esas 

Y'a;sanın '38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvele yeni eklenen "Hukuk 

İşleri Amiri". "Kıdemli İdare Memuru", "I1inci Derece İdare Memuru", 

"Il'nci Derece' İdare Memuru", "Analist Programcı","II1nci Derece Muhasip", 

"III1 üncü Derece Muhasip", "III'üncü Derece Teknisyen", "IV1 üncü Derece 

Teknisyen", "Il'nci Sınıf Santral Operatörü" kadroları hizmet şemaları 

Yasa metninin sonuna eklenerek teknik düzenleme yapılmış; "Müdür", 

"Müdür Muavini", "Şube Amiri", "I'inci Derece Muhasip" ve "Kıdemli Sosyal 

"Güvenİik Memuru" kadroları hizmet şemalarının Aranan Nitelikler kısmı 

değiştirilmiş; bazr kadroların kadro sayıları artırılmış ve madde 

oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Tasarının 11'inci, 12'nci ve 13'üncü maddeleri oybirliğiyle 

kabul edilmiştir. 
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Tasarının 14'üncü maddesinin (2)'nci fıkrası ile Esas Yasanın 

Geçici 1'inci maddesinin (3)'üncü fıkrasının değiştirilmesinin uygun 

olmadığı; varolan (3)'üncü fıkra ile oluşumu düzenlenen İntibak 

Komisyonun intibakları yapmasının daha doğru olduğu, gerekçesiyle, 

14'üncü maddenin (2)'nci fıkrası çıkarılarak madde oybirliğiyle 

kabul edilmiştir. 

! 6'ncı madde ile değiştirilen Esas Yasanın 28.'inci maddesinin 

(1)'inci fıkrasının (A) bendi kuralları ile artırılan gecikme zammının 

geriye dönük olarak uygulanamayacağı gerekçesiyle Tasarının 6'ncı 

maddesinin bu Yasanın Resmi Gazetede yayımlandığı tarihten başlayarak, 

diğer kurallarının ise Esas Yasanın yürürlük tarihi olan 9 Temmuz 1993 

tarihinden başlayarak yürürlüğe gireceği yönünde düzenleme yapılan 

yeni 15'inci madde oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Komitemiz, Tasarının tümünü oybirliğiyle kabul etmiştir. 

Komite üyelerinden Sayın Ruhsan Tuğyan, aşağıdaki görüşlerini 

Rapora eklemiştir: 

... "İdari ve Sosyal İşler Komitesinde İhtiyat Sandığı (Değişiklik) 
Yasa Tasarısı görüşmeleri esnasında biz UBP olarak yapıcı eleştiri-
lerimizle yasaya katkıda bulunmaya çalışırken amacımız, 9 Temmuz 1993 
tarihinde yürürlüğe giren İhtiyat Sandığı Yasasının, uygulamada görülen 
aksaklıklarını giderip süratle işler hale getirilmesine olanak sağla-
maktı. Çünkü, yaklaşık bir buçuk yıl önce geçen bir yasanın, uygulamak 
için bu kadar bekletilmesini anlamak mümkün değil. Her yasada bazı 
pürüzler olabilir. Ancak görülen aksaklıkları giderip, uzun bir süredir 
beklenti içinde olan kurum personelini rahatlatmak da hükümetin görevidir. 
Maalesef konu bugüne kadar uzatıldı. 

Biz yasanın maddelerine ve tümüne olumlu oy verirken, bir 
yandan kurum personelinin emeklilik hakları açısından süratle rahat-
latılması ve diğer yandan 34/1993 Sayılı Yasada kurulması öngörülen 
İhtiyat Sandığı Fonunun verimli sahalarda faaliyet gösterebilme 
imkânını sağlamak amacını güdüyorduk. 
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Ancak günün koşullarına uydurulacak gerekçesi ile karşımıza 
getirilen İhtiyat Sandığı Dairesi Kadroları konusunda çekimser kaldık. 
Çünkü kadroların bu kadar şişirilmesi bize ters geldi. Bu kadroların 
maaşlarının fondan karşılanacağı gözönüne alınırsa ve fonun da büyük 
ölçüde vatandaşın İhtiyat Sandığına kesilen primlerinden oluştuğu 
ortada iken, bizim devlet olarak, bu fon kaynaklarını dikkatli ve 
olabildiğince tutumlu bir biçimde harcamamız gerekir ki fonun idame-
sini sağlayabilelim. 

Aksi halde kadrolarda, yapılacak gereksiz şişirmelerle, 
bu fon, kısa sürede iflas eder ve dolayısı ile İhtiyat Sandığının 
geleceği tehlikeye girer. 

Bu düşünceden hareketle daha henüz uygulaması bile yapılmamış 

bir yasaya yapılan tadilatta zaten mevcut personele göre 20 fazlası 

olan kadrolara 23 artış getirmenin fona çok büyük külfet getireceği 

gerekçesi ile bu kadroların yeniden gözden geçirilmesi gereği inan-

cıyla Tasarının 9'uncu maddesine çekimser oy verdik." 

Komitemiz, Tasarının sunulan Rapor İşığında değerlendirilerek 
kabulünü oybirliğiyle Genel Kurula salık verir. 
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1994 İHTİYAT SANDIĞI (DEfilŞtKLİK) YASA TASARISI 

1- GENEL GEREKÇE: 

34/1993 sayılı İhtiyat Sandığı Yasası'mn 3'üncü maddesinde yer alan ve 

"Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde çalışan ve asgari bu Yasada tanımlanan emeklilik 

menfaatine sahip olmayanların sosyal güvencelerinin sağlanması" şeklinde ortaya 

konan Yasa amacının, hedeflenen düzeye erişebilmesi ve bu düzenin çağdaş 

gelişmeler paralelinde ortaya çıkacak yeni gereksinimler doğrultusunda takviyesinin 

sağlanması amacıyle, 34/1993 sayılı Yasada kurulması emredilen ve amacı, fonda 

biriken paranın en kârlı alanlarda verimlilikle işletilmesi olan İhtiyat Sandığı 

Fonu'nun çeşitli sektörlerde faaliyet gösterebilmesinin sağlanması gerekmektedir. 

Yukarıda belirtilen nedenle, Fonun faaliyet alanlarının ve bu faaliyetlerin 

yeralacağı sektörlere açıklık kazandırılmasının yanında , İhtiyat Sandığından yapılan 

ödemeler esnasında uygulamada görülen ve 34/1993 sayılı Yasa'nın ilgili maddelerinde 

mevcut noksanlıkların ortaya çıkarmış olduğu zorlukların giderilmesi, yatırımların 

süresi içinde ve tam olarak yapılmasının sağlanması amacıyle alınan gecikme zamlarının 

gÜnUn koşullarına uygun olarak yeniden düzenlenmesi, günümüz Evrensel gelişim 

sürecinden en fazla etkilenen ve buna paralel olarak da yeni boyutlar kazanarak 

önemini hızla artıran bireylerin sosyal gÜvenliğindeki gelişmeler nedeni ile bu 

yönde ortaya çıkan ihtiyaçların karşılanabilmesi için İhtiyat Sandığı Dairesi 

kadrolarının günün koşullarına uygun olarak takviyesi ve 34/1993 sayılı Yasa ile 

Sandık personeline tanının emeklilik tercihini kullanacak personelin geriye dönük 

hizmet yıllarına ilişkin kesintileri hususunda var olan tereddütlerin ortadan kal -

dırılması için iligli Yasa maddesine açıklık getirilmesi amaçlarıyle ilişikteki 

1994 ihtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa Tasarısı hazırlanmıştır. 

II. MADDE GEREKÇELERİ 

1) Tasarının l'ınci maddesi, Yasa'nın kısa ismini düzenlemektedir. 

2) Tasarının 2'nci maddesi, Esas Yasa ve Yasa içerisinde yer alan bazı sblzcük-

lerin açıklamasını yapmaktadır. 

3) Tasarının 3'üncü maddesi ile Esas Yasa'nın 4'üncü maddesinin (2)'inci fıkrası 

kaldırılmış ve yerine yeni(2)' inci fıkra konmuştur. Bununla, genel gerekçede de 

belirtildiği üzere Esas Yasa amacının öngördüğü hedeflere ulaşmak ve çağdaş 

gelişmeler paralelinde ortaya çıkacak yeni ihtiyaçların etkisiyle, amaca 

yönelik hedeflerde meydana gelecek değişikliklere gerekli uyumun sağlanabil-

mesi için, kurulan İhtiyat Sandığı Fonu'nun bünyesinde mevcut paranın kârlı 

alanlarda verimli bir şekilde işletilmesinin vurgulanması amacının yanında, 

bu alanların genişletilmesi ve bunların hangi sektörlerdeki faaliyetler 

olduğunun belirtilerek konuya açıklık getirilmesi amaçlanmıştır. 
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4) Tasarının 4'üncü maddesinin (l)'1nci fıkrası ile Esas Yasa'mn 8'inci madde-

sinin (5)'inci fıkrası kaldırılmış ve yerine yeni (5)'inci madde konmuştur. 

(5)'inci fıkradaM değişilikle Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Devleti'nce 

İhtiyat Sandığı'na yatırılması gereken depozitlerin İhtiyat Sandığına yatırıl-

masının ertelenebilceğini ve bu depozitlerin gecikme zammı kapsamına gireceği-

nin belirtilmesi anaçlanmıştır. 

Tasarının 4'irıcü maddesinin (2)'inci fıkrası 11e Esas Yasa'mn 8'inci 

maddesine y e m l/)'inci fıkra eklenmiştir. 

(7)'inci f.kranın eklenmesiyle, İhtiyat Sandığı iştirak sahiplerinin İhtiyat 

Sandığındaki o1r1kimler1nin. Esas Yasa amacına uygun olarak kullanılmasının 

sağlanması <; veslyle, güvenliğinin temini amaçlanmıştır. 

5) Tasarının 5' 1 >ci maddesi ile Esas Yasa'mn 9'uncu maddesine yeni (10) ve (ll)'inci 

fıkralar eklenmiştir. 

(10)'uncu fıkranın eklenmesiyle, emeklilik yaşım aşan bir iştirak sahibine 

başvurusu halinde işinden ayrılmasına gerek kalmadan tüm yatırımlarının ödenebile-

ceğini, ancak yatırımlarına devam etmesi halinde bu iştirak sahibinden ikinci 

veya daha sonraki ödemelerinde işten ayrılmış olma koşulunun aranacağı hususuna 

açıklık getirilmesi amaçlanmıştır. 

(11)'inci malilin eklenmesiyle de, uygulamada çeşitli yorum ve tereddütlere 

yolacan geçici işsizlik süresinin hangi ödeme koşullarında yeralacağına ve bu 

sürenin 6 aylık bir süreyi kapsadığına, başka bir yönde tereddüt ve yorumlara neden 

olmayacak şekilde, açıklık kazandırılması amaçlanmıştır. 

6) Tasarının 6'ncı maddesi 11e Esas Yasa'mn 28'inci maddesinin (1)'inci fıkrasının 

(A) bendi kaldırılmış ve yerine yeni (A) bendi konmuştur. 

Bu değişiklikle, süresi içinde ve tam olarak ödenmeyen prim ve depozit yatırım-

larından alınacak gecikme zammı oranlarının günün koşullarına uygun olarak yeniden 

düzenlenmesi ve böylelikle gecikme zammının, İhtiyat Sandığı yatırımlarının süresi 

içinde ve eksiksiz yapılmasında, sahip olduğu caydırıcı vasfının aşımına uğramaması 

amaçlanmıştır. 

7) Tasarının 7'inci maddesi ile Esas Yasa'mn 32'nci maddesinin (1)'inci fıkrası 

kaldırılmış ve yerine yeni (l)'lnci fıkra konmuştur. 

Bu değişiklikle amaçlanan, Esas Yasa kuralları uyarınca müstahdem için 

yatırmakta zorunlu olduğu yatırımları yerine getirmeyen bir işverenin, bu yüzden 

ilgili müstahdem veya eşi veya dul kalan eşinin ortaya çıkacak mağduriyetinin, 

yasal faiz veya herhangi bir gelir kaybı da dahil olmak üzere, karşılanmasından 

sorumlu olduğunun belirtilmesldir. 



- 997 -

Tasarının 8'inci maddesi ile Esas Yasa'mn 35'inci maddesi kaldırılmış ve yerine 

yeni 35'1nc1 madde konmuştur. 

35'1nc1 maddede yapılan değişiklikten amaçlanan ihtiyat Sandığı Dairesi'ne 

de, diğer Devlet daireleri p ıralelinde, herhangi bir vergi ve pul ücretiyle, Sayıştay 

denetim ücretinden bağışıklık kazandırılmasıdır. 

9) Tasarının 9'uncu maddesi ile Esas Yasa'mn 37'nci maddesinin ikinci ve üçüncü 

cetvelleri kaldırılmış irlerine yeni îkinci ve üçüncü cetveller konmuştur. 

Bu değişikliklerir yapılmasındaki gerekçe, gelişen sosyal güvenlik bilincine 

paralel olarak, her eçen gün önem kazanan, daha geniş kitlelere yayılarak yoğunluk 

ve hizmet çeşitlIHyini artıran sosyal güvenlik alanında faaliyet gösteren İhtiyat 

Sandığı .Dairesi Vıı, günümüz koşullarına uygun olarak hizmet verebilmesi amacıyle, 

kadrolarındaki me/cut bazı mevkilerin sayısal olarak artırılması ve gerekli gdrülen 

yeni kadroların eklenmesi yönünde ortaya çıkan ihtiyacın karşılanmasıdır. 

10) Tasarının 10'uncu maddesi ile Esas Yasa'mn 38'inci maddesine bağlı Dördüncü 

Cetvel kaldırılmış ve yerine yeni dördüncü cetvel konmuştur. 

BU değişikliğin yapılmasında, Tasarının 9'uncu maddesi ile gerçekleştirilen 

Esas Yasa'n 37'nc1 maddeisnin İkinci ve üçüncü cetvellerindeki değişikliğe 

uygun olarak, fht1yat Sandığı personelinin görev yetki ve sorumlulukları ile 

niteliklerini enlden belirlenmesi amaçlanmıştır. 

11) Tasarının ll'1nc1 maddesi 11e Esas Yasa'mn 39'uncu maddesinin (2)'inci fıkrasını 
/ 

kaldırılmış ve yerine yeni (2)'nci fıkra konmuştur. 

Bu değişiklikle, Esas Yasa 11e emeklilik tercih hakkı tanın n İhtiyat Sandığı 

personelinin emeklilik yönünde tercih kullanması halinde, Yasanın yürürlüğe 

girmesinden önceki hizmetlerinin hangi şartlarda fiili hizmet sayılacağının belir-

lenmesi ve geriye dönük hizmet yılları için herhangi bir kesinti veya borçlandır-

manın yapılmayacağı hususuna açıklık getirilerek, bu yönde var olan tereddüt 

ve kuşkuların ortadan kaldırılması amaçlanmıştır. 

12) Tasarının I2'nc1 nfeddesl 11e Esas Yasa'mn 56'ncı maddesi kaldırılmış ve yerine 

yeni 56'ncı madde konmuştur. 

Bu değişikliğin yapılmasındaki gerekçe, İhtiyat Sandığı Dairesi kadrosuna 

eklenen yeni kadrolara alt hizmet sınıflarının yapılan değişikliğe uygun olarak 

yeniden düzenlenmesidir. 

13) Tasarının 13'üncü maddeleri 11e Esas Yasa'mn 64'üncü maddesinin (l)'inci fıkrası 

kladırılmış ve yerine <1)'inci fıkra konmuştur. 
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Bu değişiklikle, İhtiyat Sandığı Müdürü'niin Kamu Görevlileri arasından atanmış 

olması ve gblrevlnden alınması durumunda, üst Kademe Yöneticileri 11e ilgili yasa-

larda belirtilen Daire Müdürlerinin statüsünde olması amaçlanmıştır. 

14) Tasarının 14'üncü maddesi ile Esas Yasa'nın Gecici l'inci maddesinin (1) ve 

(3)'üncü fıkraları kaldırılmış ve yerlerine yeni (1) ve (3)'üncü fıkralar kon-

muştur. 

(l)'1nci fıkradaki değişiklikle, emeklilik hakkıhı tercih eden İhtiyat 

Sandığı kadrolarında çalışan personelin yeni kadrolara yapılacak intibaklarına 

ilişkin kuralların belirlenmesi amaçlanmıştır. 

(3)'üncü fıkradaki değişiklikle amaçlanan, İntibak Komisyonu'nun ihtiyat 

Sandığı Yönetim Kurulu'ndan oluşması ve intibak işlemlerinin amaca uygun şekilde 

gerçekleşmesinin sağlanmasıdır. 
« 

15) Tasarının 15'inci maddesi, Yasa'nın yprllrlüğe giriş tarihinin belirlenmesi 

amacıyle hazırlanmıştır. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Komite Başkan Yardımcısı. 

Sayın milletvekilleri; Rapor ve Tasarının bütünü üzerinde 

söz isteyen var mı? Sayım Koreli. Başka var mı? Buyurun Sayın 

Koreli. 

İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa) - Sayın Başkan, muhterem 

milletvekilleri; görüşmesine başladığımız ihtiyat Sandığı 

Yasasij ta 1972 yılında o günün Cemaat Meclisi tarafından 

yasalaşmış ve 1973 yılından itibaren,yürürlüğe girmiş bir 

Yasadır. Malumunuz üzere ta 1955'lerden başlayan Kıbrıs'taki 

Türklerle Rumlar arasındaki çatışmalar nedeniyle faşist EOKA 

çetelerinin Türk Toplumunu evinden olduğu gibi işyerinden 

de,kovması nedeniyle o dönemlerde çalışan Türk işçileri çalış-

tıkları işyerlerinden ve bir çok sektörlerden uzak kalmak 

durumuyla karşı karşıya kalmışlar ve o dönemlerde uygulanan 

sosyal güvenlikle ilgili mevzuatların, tümünden yoksun bırakıl-

mışlardı . 

0 günün Cemaat Mec1 i s imiz çalışanlarımız, Türk çalışanların 

sosyal güvenliğini sağlamak, çalışanların geleceğine güvenle 

bakmalarına imkan sağlamak düşüncesiy1 e, konuşmamın başında 

vurguladığım gibi 19721 de ihtiyat Sandığı Yasasını Cemaat 

Meclisimiz çıkarmış ve 1973 yılından itibaren yürürlüğe koymuştu. 

Yine altını çizerek vurgulamak istiyorum k^ bu ihtiyat Sandığı 

19571 de yürürlüğe giren, ancak özellikle 1963 olayları nedeniyle 

ortaklık Cumhuriyetinden dışlanan ve bunun doğal sonucu olarak 

iktisadi ve ekonomik yönden Kıbrıs Türk Toplumunu olumsuz 

yönden etkilediği gibi çalışanlarımızın da sosyal sigortadan 

ve ihtiyat sandığından mahrum olmalarını beraberinde getirmiştir. 

İşte bu doğal ihtiyaçtan, zorunlu ihtiyaçtan dolayı 1973'te 

yürürlüğe giren İhtiyat Sandığı bugünlere kadar 1993 Temmuz'unda 

yapılan bazı değişikliklerin ötesinde herhangi bir değişikliğe, 

çağdaş bir değişikliğe uğramamış ve tabiri caizse çağ dışı kalmıştır. 
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1993 Temmuz'unda değiştirilen İhtiyat Sandığı, çalışanların 

sağlık, evlenme, sosyal konut edinme ve benzeri sosyal gerek-

sinmelerine cevap vermek düşüncesiyle, 1993'te yapılan yasa 

tadilâtıyla bir tüzük geçirilmesini öngörmüş, fakat ne acıdır 

ki bu tüzük UBP döneminde, Temmuz'dan Aralık seçimlerine kadar 

beş ay gibi bir zaman geciktirilmiş, yeni hükümetimiz ise 

bu gecikmeyi iki misline eklemek suretiyle^yaklaşık on ay 

uzun bir süre geçtikten sonra, Bakanlar Kurulu gündemine ge-

tirmiş ve bu tüzüğü onaylamıştır. 

Değerli arkadaşlar; avans, ihtiyat Sandığı Avans Tü-

züğü olarak bilinen bu tüzüğü, ihtiyat Sandığı Yasasından 

soyutlamak mümkün değildir. Çünkü, bu tüzükte çalışan herhan-

gi bir işçinin veya bu fona üye herhangi bir işçinin^evlen-

mesi halinde Sağlık Kurulu raporu tevsik etmesi kaydıyla^ 

herhangi bir ameliyat veya ciddi bir hastalık geçirmesi halin-

de, sosyal konut edinmesi halinde, tahsilde çocuğu varsa, 

çocuğuna tahsil katkısında, yardımında bulunabilmesi için, 

bu tüzük çalışanlara bu imkânları sağlamak niyet ve düşünce-

siyle çıkarılmıştır. Ne var ki; sonuç olarak bu tüzüğü tahlil 

ettiğimizde hiç de bu kaçınılmaz, çalışanlarımız için ka-

çınılmaz bu sosyal gereksinmelerine cevap vermekten çok uzak-

tır. Çünkü bu tüzükte, sosyal konut elde etmeye hak sahibi 

olan bir kişi, devletin veya herhangi bir kooperatifin sos-

yal biriminden, sosyal konut elde etmeye hak sahibi olar bir 

kişi, ancak İhtiyat Sandığında 400 milyon, 500 milyon biri-

kimi olmasına karşın, ancak, son bir yıllık birikimini alabil-

mektedir. Yani, bir yıllık birikimi, bir çalışanın maaşı ne 

kadar yüksek olursa olsun ki bu memlekette çalışanların al-

dıkları maaşlar zaten kendilerine yetecek durunrda değildir, 

bu enflâsyon ve hayat pahalılığı koşulları nedeniyle. En 
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yüksek maaşı olan bir işçinin bile, sosyal konut için ihti-

yat Sandığından talep edeceği miktar azamı 35 milyondur. Yani, 

bir yerde sosyal konut sahibi olmaya hak kazanan bir işçinin, 

İhtiyat Sandığında 300 milyon, 400 milyon, bazılarının 500 

milyon lira paraları bulunmaktadır ama, o evine, o sıcak yu-

vasına sahip çıkabilmek için, o sosyal k o n u t u n ödeyebilmek 

için,ancak bu avans tüzüğü marifetiyle o işçiye 30-35 milyon 

lira bir para verilebiliyor ve nasıl verebiliyor? Borç ola-

rak veriliyor. Faize tabi olarak veriliyor ve alabilmesi-

nin de belli şartları vardır. Yani ihtiyat Sandığı üyesi ol-

ması kaydıyla, başka bir işçinin o ihtiyat Sandığından konut 

kredisi alma ihtiyacını hisseden kişiye, kefil girmesi haliy-

le ancak 500 milyon, 400 milyon gereksinmesi, bir konut ge-

reksinmesine ihtiyacı olan bir işçiye, parası orda durmasına 

rağmen, kendisine ancak 35, maksimum 40 milyon lira bir para 

verilmekte, geriye kalan konut taksitlerini alabilmesi için 

adeta ihtiyat Sandığı üyesi işçiler, özel bankalara %190'lara, 

%200'lere varan faizlerle borçlanmaya mahkûm edilmektedirler. 
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Değerli arkadaşlar; sosyal konut kredisi, ancak Devletin sosyal 

konutlarından veya kooperatiflerden hak sahibi olan kişilere bu cüzi krediler 

verilebilmektedir. Örneğin bir işçi kendine ait bir arsası varsa, kızına 

veya çocuğuna bir ev yapmak istiyorsa ve ihtiyat sandığından yine bir az 

evvel söylediğim gibi 400 milyon, 500 milyon gibi birikmiş, yılların birik-

tiği parası varsa, böylesi durumda bir işçiye^tek bir kuruş kredi olanağı 

verilmemektedir. Bu gerçekten hem verilen kredinin çok düşük olması bakı-

mından, hem de ihtiyat sandığı üyesi iki kişi, farklı konumda iki kişiye 

yapılan yanlış uygulama bakımından, gerçekten değerlendirilmesi gereken 

bir konudur. Biri Devletin sosyal konutlarından alacak, hak sahibi olacak 

ev yapmak için az da olsa o krediyi imkanı olacak beri yanda başka bir işçi kendi 

imkanlarıyla arsası var veya evinin dibinde yeni bir ev inşa edebilecek 

bir durumu vardır, onun da paraya ihtiyacı vardır. 0 vatandaşa o cüzi de 

olsa o kredi verilmemektedir. Bu sosyal konut kredisi veya borcuyla ilgili 

olarak söylediğim yetersizliklerle eksiklikler işçinin sağlığı ile işçinin 

kendisinin veya çocuğunun veya kızının neyse evlenmesi halinde işçinin 

yine çocuğunun tahsil yapması durumunda da, aynı manzarayı göstermektedir. 

Yani bir işçi, bir ihtiyat sandığı üyesi çocuğunu Türkiye'de veya herhangi 

yabancı ülkede okutmak durumuyla karşı karşıya kalırsa, hatta kendi ülke-

mizde, kendi ülkemizdeki bir üniversitede okutmak durumuyla karşı karşıya 

bulunuyorsa, yine bu Tüzüğün öngördüğünce ancak maksimum 40 milyon, 35 

milyon lira bir kredi alabilmektedir. Sağlık Kurulu vasıtasıyla veya kendi 

imkanlarıyla, çok ciddi rahatsızlığı olan, hatta ameliyat gereksinmesi 

olan hasta bir ihtiyat sandığı üyesinin, o ameliyatını yapabilmesi, o sağlık 

ihtiyacını giderebilmesi için ise yine çok cüzi, yine altını çizerek söylü-

yorum değerli arkadaşlar; ihtiyat sandığında 300 milyon, 400 milyon parası 

bulunmasına rağmen tabii herkesin 300, 400 milyonu olmayabilir, bazılarının 

bir milyar parası vardır, 20 seneden beri, 25 seneden beri çalışmaktadır, 

bir milyarın üzerinde birikimleri olan işçi arkadaşlarımız da vardır. 30, 

yeni işe alınmışsa, yeni işe başlamışsa 30-40 milyon parası olan vardır. 

Ama bugün 1973'den beri yürürlükte olan ve 1973'den beri çalışmakta olan 

işçilerin, bu fonda birikmiş asgari yarım milyarın üzerinde paraları vardır. 

Bu da çok açık bir gerçektir. Böylesi bir durumda bir işçi karısını, çocuğunu 

ameliyat ettirmek için veya bir an önce söylediğim, tahsile göndermek için 

sadece 30-35 milyon, 40 milyon bir para kredi olarak alabilmektedir. Borç 

olarak alabilmektedir değerli arkadaşlar ve faize tabi olarak kendi parasınaj 

faiz ödeme şartı getirilerek ancak alabilmektedir. Böylesi bir durumda 

olan bir işçinin, bir noktada ihtiyat sandığı tarafından özel o sağlık o 

sosyal konut edinebilme, o tahsil gereksinmesi gibi sosyal gereksinmelerini 

karşılayabilmek için, zorunlu ihtiyaçlarını karşılayabilmek için özel 
bankalara %200'lere kadar varan faizlerle borç alma yonune itilmektedir. 
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Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; bu ihtiyat San-

dığı Avans Tüzüğünün hiç zaman kaybetmeden, çek ivedi olarak 

Bakanlar Kurulu gündemine getirilmesini ve bu söylediğim ger-

çekler ışığında tekrardan değerlendirilip günümüz ve çağı-

mız koşullarına uygun, insanımızın çağdaş, sosyal gerek-

sinmelerine uygun düzenlenmesini talep ediyoruz. 

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; Kuzey Kıbrıs Türk 

Cumhuriyetinde mevcut çalışanların sosyal güvenliğine yönelik, 

çalışanların istatüleri itibarıyla, farklı farklı fonlar, 

kurumlar vardır. Örneğin, öğretmenlerimizin, kamu görevlileri-

mizin tabi oldukları emeklilik sandığı, bu kapsam dışında 

olan ve Sosyal Sigortalarla ihtiyat Sandıklarına tabi olan 

çalışanlar. Dikkatinizi bir noktaya çekmeye çalışıyorum. 

Bugün, çalışanların daha o, ta o karanlık günlerde gündeme 

gelen ve halen çalışanların sc-syal güvenliğine yönelik olan 

bu ihtiyat Sandığı, bugün ülkemizde bulunan birçok kurum ve 

kuruluşun ve fonun üstünde mali güce sahip, mali fonlarında 

bir trilyonu aşan parası mevcut bir fondur. Bu fonları, ya-

sada getirildiği gibi, bunu memnuniyet verici olarak görüyor 

ve söylüyorum. Bu fonları, yıllardan beri bu Meclis kürsüsün-

den haykırıyoruz, ta 1981'lerden beri haykırıyoruz. İşçinin 

bu parasını erozyondan kurtarmak gerekiyor, işçinin bu para-

sının istihdam yaratıcı, üretimi artırıcı sektörlere kanalize 

etmek 1 âzım,erozyondan kurtarmak ve özel bankalarda peşkeş 

çekmekten kurtarmak ve çalışanların lehine ve ülke ekonomisi-

nin geneline katkıda bulunacak sektörlere yönlendirmek lâzım-

dır. Yıllardan beri bunu söyledik. Bu, geç de olsa bugür 

gündemimize gelmiştir. Bunu memnuniyetle belirtmek istiyorum 

ve Toplumcu Kurtuluş Partisi olarak buna gereken desteği de 

vermiş olacağız. Bu Yasada, bırakınız şu andaki uygulamaları, 

yasaya aykırı uygulamaları, yanlış, aksak uygulamaları, bu 
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Yasada getirilen bir değişiklikle sosyal sigortaların içeri-

sine düştüğü mali krizi, adeta çok hoşumuza gitmiş gibi veya 

sanki da çok iyi bir iş yapmışız gibi; ihtiyat Sandığı Fonuna 

da getirmeye çalışıyoruz. Malûmunuz üzere, 19761 dön beri 

kurulan ve 1977 Haz iran 1ından itibaren yürürlüğe giren Sosyal 

Sigortalar Yasasında, Anayasaya rağmen ve Sosyal Sigortaların 

amir hükrri'me rağmen, Anayasa ve yasalar çiğnenme pahasına 

devlet, vatandaşın sosyal güvenliğini sağlamak mükellefiye-

tinde olan, Anayasal bir zorunluluğu olan devletin, Sosyal 

Sigortalara olan devlet katkısını yapmamaktadır^ta 1977'ler-

den beri ve bu pars gecikme, her ne kadar da yasal gecikme 

zammı ve faiz öngörmüyorsa da, önemli olanfiilen o yatırılma-

yan ve yatması hâlinde o paranın bugünkü faiz oranları ve 

gecikme zamları dikkate alındığı zaman, bu paranın 500 mil-

yarın üzerinde bir para olduğudur. Devlet, Sosyal Sigortalarda 

yasalara aykırı olarak, Anayasanın çiğnenmesi pahasına bu 

mükellefiyetini yerine getirmemiştir. Şimdi aynı durum, bel-

ki tıpa tıp aynı değilse bile, aynı durum ihtiyat Sandığın-

da da işveren katkısının, işveren derken en büyük işveren 

olarak devleti kastediyorum, devletten bahsediyorum. 
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Devlet katkılarının bugüne kadar up to date her ay sonunda 

ödenirken ve sosyal sigortalarda olduğunun tam tersi, devlet 

bugüne kadar bu mükellefiyetini yerine getirirken, bu yasada 

devletin boçlarının ertelenmesi yetkisi talep ediyor, Bakanlar 

Kurulu. Bu değişikliğin tarafımızca kabullenmesi mümkün değil-

dir ve bunun hükümet tarafından veya uygun görürlerse, ilgili 

komite tarafından tekrar tezekkür edilmesini rica ediyorum. 

Çünkü değerli arkadaşlar çok tehlikeli bir noktaya gidiyorsunuz, 

çok tehlikeli bir çığır açıyorsunuz. Bugün vatandaşın sosyal 

güvenliğini sağlamak mükellefiyetinde olan, anayasal zorunluluğu 

olan devlete borçlarını erteleme yetkisi istiyorsunuz Bakanlar 

Kurulu olarak, yarın size çıkarlar ve başka patronlar da bunu 

sorarlar. Nitekim böyle bir imkân yokken, böyle bir yetki, erte-

leme yetkisi yok, olmadı bugünlerde bile. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Vardır, 1973'ten beri aynı madde vardır. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Hangi 1973? Yoktur öyle birşey 

sayın Bakan. 

ÖZKAN MURAT (Yer inden)(Devam 1 a) - Yasada vardır. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Hayır efendim, yoktur öyle 

birşey. 

ÖZKAN MURAT (Yer inden)(Devam 1 a) - Okuyacağım biraz sonra. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Yoktur öyle birşey. 1973'tek i 

Yasada böyle birşey yoktur. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa)(Yer inden) - 1993 1te var Sayın 

Bakan. 

ÖZKAN MURAT (Yer inden)(Devam 1 a) - 1973'te de vardır aynı 

şey. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Hayır, 1973'te yoktur öyle 

birşey. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden)(Devamnla) - Sayın Müdür öyle 
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ÖZKAN MURAT (Yerinden)(Devamla) - 1973'ten beri devam 

eden o madde. Biz yalnız zammı getirdik. Ama önerirseniz çıksın, 

o ayrı mesele. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Biz öneriyoruz çıksın efendim. 

ÖZKAN MURAT (Yerinden)(Devamla) - Ama yeni getirmedik 

yani. 1973'te de vardı bu. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - 1993'te gelmiştir. 1973'teki 

Yasada böyle birşey mevcut değildir. 1993 Temmuzunda geçirilen 

Yasada gelmiştir bu. Biz yanlış anlaşılmasın, biz o dönemde 

Meclisin boykotcuları olarak, bu Meclis Kürsüsünden bunları söy-

lemek ve bu Yasaya karşı tavır koyma olanağımız yoktu. Ancak 

sendikacılar olarak veya halkın içinde milletvekilliğini sürdüren 

bir vatandaş olarak, basın vasıtasıyle 1993'te yapılan bu hatayı, 

basın arşivlerinden, gazete arşivlerinden bulabilirsiniz karşı 

çıktığımızı. Şimdi 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden)(Devamla) - Kaldı ki hatanın 

tekrarında ısrar niye? 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Benim söylemeye çalıştığım 

şudur değerli arkadaşlar. 

ÖZKAN MURAT (Yerinden)(Devamla) - Yeni bir madde olarak 

getirdik dedi de odur. Yoktur öyle bir yeni madde. Biz zammı 

getirdik yalnız. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden)(Devamla) - Düzenleyelim. 

ÖZKAN MURAT (Yerinden)(Devamla) - Düzenleyelim, eğer 

öyle bir öneri varsa. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa)(Yerinden) - Yoktur diyor sana. 

Gene ısrar eden vardır diye? 
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İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Sayın Bakan; uyar Sayın 

Civa'yı, bu konulara vakıf değildir gene şey yapacak, gene bir 

hata yapacak, uyar kendisini. As usual. Biz ısrarla özellikle 

bu maddenin çok önemli bir madde olduğu, çalışanlar bakımından, 

İhtiyat Sandığı Fonunun gelir ve kayıtları bakımından çok önem-

li olduğunu söylüyoruz ve bu maddenin çıkarılmasını öneriyoruz. 

Eğer bu komisyona havale edilip tekrar tezekkür edilmeyecekse, 

ilgili madde geldiği zaman, biz öneri hazırlayıp sunacağız. 

Bunu bu vesile ile bilginize arz etmiş olayım. Bu maddenin özel 

şirketler bakımıdan da büyük olumsuzluklar yaratacağını dikkate 

getirmek istiyorum. Çünkü çıkarlar ve size sorarlar. Siz hükümet 

olarak devletin borçlarını erteleme yönünde yetkili k ı l m ı y o r -

sanız, böyle birşey yaptınız demedim, borcun ertelemesi yaptı-

ğınızı da söylemek istemiyorum, ancak bu yetkiniz vardır. Yarın 

bu yetkinizi yasal olarak kullanma hakkınız vardır ve kullanabi-

lirsiniz. Böylesi bir durumda size çıkar Asil Nadir de sorar. 

Sosyal Sigortalar, ihtiyat Sandığına borcu 75 milyardır. Size 

çıkar, o da sorar. Çıkar belediye de sorar. 

ÖMER KALYONCU (Girne)(Yerinden) - Bu adamın uçan kuşa 

borcu var yahu? 
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İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Ve en azından Anayasanın 

eşitlik ilkelerine dayanarak dem vururlar. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; şimdi bir 

Hükümet Programına bakıyorum, bir de bu fonların idare 

Meclislerinin Yönetim Kurullarının oluşumu ile ilgili maddeye 

bakıyorum burda ciddi bir terslik vardır. Halbuki Hükümet 

Protokolünde çalışanların yönetime demokratik ve çağdaş bir 

şekilde katılımcılığı ön plana çıkaran ilkelerle dolu Hükümet 

Programınız. Ama Sosyal Sigorta'da olduğu gibi İhtiyat 

Sandığı'nda da on binlerce işçinin üyesi bulunduğu ve bu 

on binlerce işçinin parası olan bu paraları yönetimde işçiye 

sekizde iki oranında, dörtte bir oranında temsiliyet vermek-

tesiniz. Bu çağdaşlık olabilir mi? Bu katılımcılık olabilir 

mi? Bu çalışanlara saygı, işçilerin iradelerine, hür irade-

lerine ve temsiliyet haklarına saygı olabilir mi? Bunu, 

lütfen bunu da gözden geçirmenizi ve Hükümet Protokolünün 

öngördüğü çerçevede bunun da düzeltilmesini talep ediyoruz. 

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; Sosyal Güvenlik 

Bankasının kurulması ile ilgili olarak kısaca görüşümü belirttim. 

Bunu biz samimiyetle ve yürekten destek vereceğiz. Gecikme 

zamları ile ilgili olarak oranların yükseltilmesine de destek 

vereceğiz. Çünkü yıllar itibarı ile bu gecikme zamları 

olmadığı için birçok işverenler bilinçli ve kasıtlı olarak 

işçinin parasını yatırmamaktadır. Bu faiz oranlarının üzerinde 

bir oran olması bakımından şimdi bir caydırıcılık getireceği 

inancı ile destek vereceğiz. Kadroların artırılması konusuna 

gelince gerçekçi davranmak gerekirse ihtiyat Sandığı'nda 

gereksinme duyulan bazı kadrolar vardır. Bunu çok samimi 

olarak söylüyorum. Çünkü yıllardan beridir ben o İhtiyat 

Sandığı Dairesine girmiş, çıkmış hemen hemen çalışanları 

da çok iyi tanıyan bir insanım. Ancak 23 tane yeni kadro 

gerektirecek bir gereksinmenin de olmadığını rahatlıkla 

söylemek istiyorum. Kadro eksikliği vardır. İşlerin 

düzenli, sistemli ve verimli bir şekilde yürütülebilmesi 
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için gerçekten bazı kadrolara ihtiyaç vardır. Ancak bu 

kadro sayısı da 23 olamaz, olmamalıdır. Gerçekten devlette, 

devlet kadrolarındaki şişkinliği bir noktada işçi fonlarına 

taşımak gibi bir politikaya girmiş oluruz. Bunun da gözden 

geçirilmesini rica ediyorum. Hepinize sevgi ve saygılarımı 

sunuyorum. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Koreli. 

Başka söz almak isteyen var mı? 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Evet efendim. 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Bakan. 
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ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT - Muhterem 

milletvekili arkadaşlarım; tabii sayın değerli dostum Koreli 

arkadaşımız, Yasanın yanında bu arada bir anlamda gündem dışı 

bir de konuşma yapmış oldu. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Hakkı var 

konuya ilişkin. 

ÖZKAN MURAT (Devamla) - Hakkı yoktur demedim. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa)(Yer inden) - İşçi sorunları gündem 

dışı mı? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devamla) - Rahatsız olma. 

ÖZKAN MURAT (Devamla) - Kesinlikle rahatsız olmadım. 

Yalnız bazı yanılgıları onlardan başlayarak konuya girmek isti-

yorum. Aslında yasada, yasayı değerlendirirken veya yasanın 

gündemde olduğu bir ortamda bunlara girmemek gerekir. Ama eğer 

yanlış söylenen birşey de varsa, bunları dile getirmek lâzım. 

Bir kere ben ısrar ettim ilgili maddeye. Yani devletin depozit 

borcu 1973'ten beri Yasada vardır, okumak da istemiyorum ama 

73'ün 5'inci maddesi aynen böyledir: 

"Kıbrıs Türk Yönetimince" diyor, "Kıbrıs Türk Yönetimi 

Yürütme Kurulu Kararı ile ertelenbilir İhtiyat Sandığı depozit-

leri". Yani bu 1973'ten beri gelen bu madde. 1993 1te de vardı 

aynı madde. Biz sadece orada "faiz" derdi, ağırlaştırdık, gecik-

me zammını koyduk. İşte burada, 1973 1te de vardır. Ancak tabii 

bu önemli değildir. Ama yanlış birşey söylenirse burada düzelt-

mek lâzım. Biz ille de bu maddenin bu şekli ile kalmasında ısrar-

lı da değiliz. Bu da yanlış anlaşılmasın. Sadece biz gecikme 

zammını ekledik faiz az olduğu için ve şu da bir yanlış aktar-

madır. Sosyal Sigortalardaki devletin üçüncü ayağı ile ihtiyat 

Sandığındaki devletin depozit ödeme boçlusu yani işveren olarak 

tabir ettiğimiz ayak farklı şeylerdir. Devlet sigorta borcunu 

öder. 
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- İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa)(Yer inden) - Aynı şeyler olduğunu 

söylemedim ki Sayın Bakan. 

ÖZKAN MURAT (Devamla) - Sigortalardaki gibi dediniz ve 

devam ettiniz. 

İBRAHİM KORELİ (Yerinden)(Devamla) - Sigortalardaki 

mükellefiyetler. 

ÖZKAN MURAT (Devamla) - Yani sigortalarda üç ayak var. 

Biri işçi, biri işveren, biri de devlet ayağı. Devletin ödemediği 

yıllarca, devlet ayağıdır. Biz bunun için de Bakanlar Kurulunda 

önergelerimiz vardır. Ne ise ben bu şeylere girmek istemiyorum 

pek. 

Evet, Sayın Koreli'nin izah ettiği gibi bu Yasanın esas 

temeli 1973'lere dayanır. Ondan sonra 1993'te bir çağdaşlaşma 

getirilmiştir. Biz sadece 1993'te geçirilen bu Yasanın bir yıl 

boyunca uygulamasında ortaya çıkan belli aksaklıkların, eksik-

liklerin ve hepsinden önemlisi de özellikle çalışanların sos-

yal güvenceleri bakımından bir tereddüt taşıyan ki özel 

yasasında bir güvence getirmiştir çalışanlarına orada bir de 

tercih hakkı verilmiştir. Ancak bu yasa tercih hakkı verdiği 

çalışanlarının intibakları için belli bir süre tanımıştı. Bu 

süre tam seçimlerin içine denk düştü ve seçimlere çeyrek kala 

yeni bir değişiklik yapıldı, yine bir süre verildi ancak bu 

defa da Ocağun 2'sine rast geldi bu süre ve biz yeni hükümet 

olarak başa geldiğimiz günlerde de 12 Ocak'ta güvenoyu aldık, 

hemen önümüzde böyle bir yasanın uygulanması gündeme geldi ve 

biz maalesef o günler içerisinde bunu yetiştiremedik. Zaten 

orada bir 20 günlük bir süre vardı. Dolayısıyle o konuyu gündeme 

almışken, yasanın yaklaşık olarak 10-11 aydan beri uygulanmasından 

ortaya çıkan bazı problemleri de ortadan kaldırmak için belli 

değişiklikler getirdik. Yani birinci bu yasa değişikliğinde 

çalışanların güvenceye kavuşturmak için, intibaklarının yapıla-

bilmesi için zaten zorunlu olan bir yasa değişikliği. Bundan 

öteye doğrudur, ihtiyat Sandığının trilyonu aşkın mali bir gücü 

vardır. Fakat bundan önce yıllarca sadece ve sadece bankalara 

mevduat yatırarak,ki kamuoyundan da herkesin bileceği gibi bazı 

yerlerde de parayı batırarak,bir tasarruf şeklinde düşünülmüş 

ve uygulanmıştır. Hatta daha da acısı var, devlet borçlanmıştır 

çoğu defa ve devlet borcunu ödememiştir. 
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Biz tabii bunun da takipçisiyiz, devletin bu borçlarını 

geri iade etmesi, ama öyle kurumlara verilmiştir ki bu kurumlar 

tabii ki kolay kolay borçlarını da geriye ödeyemezler. 

Muhakkak devlet kendi kasasından çıkarıp ödemesi gerekir. 

Biz düşündük ki bu milyarlarca, hatta trilyonu aşkın, bir 

buçuk trilyonu aşkın pararsı vardır bugün İhtiyat Sandığı'nın. 

Biz aldığımızda Hükümeti ve bu yönetimi İhtiyat Sandığı'nda 

altı yüz milyar vardı. Yani %200'ü aşkın nema 1 andırdık 

biz bu parayı. Hani günlerce yazar Birlik Gazetesi, böyle 

bol keseden atar. Bir hayli ırva zırva yazar. Biz, %200'ü 

aşkın nema 1 andırdık, deyim yerinde ise. Dövizin de üzerinde 

bir gelir sağladık ve hatta 200 milyara yakın da, tam rakamını 

hatırlayamayacağım, iade ederek. Biz bu noktaya getirdik. 

Ancak bu nokta önemlidir ve düşündürücüdür. Demek ki sadece 

bankalara mevduat yatırmakla bu para sadece ve sadece bu 

şekilde nemalandırılmaması gerekir. Madem ki binlerce işçinin 

parasıdır bu, binlerce işçiye geri dönecek şekilde belli 

hizmetler de vermesi lazım ve aynı zamanda kendisinin de 

sahip olabileceği ve kendi koşullarında kredilendirebileceği 

bir bankası da olması gerekirdi. Bu değişikliklerimizin 

özünde yatanların biri de budur. Yani kârlı alanlara bunları 

biz detaylandırdık, çünkü bazı alanlara girişim yapmak istedik. 

Savcılıktan bize gelen yanıt, siz yasanızda açık, net yazmıyor, 

onun için bunu yapamazsınız. Bu genel kavramı aştık biz 

ve hangi alanlara yatırım yapabileceğimizi belirledik. 

Bunun yanında yine uygulamadan kaynaklanan belli sorunlar 

vardı bu yasada. Örneğin faizler gittikçeyükselmekte iken, 

bunun yanında bizim borcunu ödemeyen mükelleflerin bu borcunu 

ödeyebilmeleri için de caydırıcı gecikme zammı koymamız 

gerekirdi. Bunu da biz yeni yasaya koyduk. Yine uygulamadan 

kaynaklanan ve henüz çalışmakta olan personelin kadro aşama-

larında yerlerinin belirlenmesi gerekti ve gerçekten İhtiyat 

Sandığı personeli varolduğu kadarı ile bugün işe yetişemiyor. 

Bazı şubelerimizde müfettiş bile yoktur. Sadece 2-3 elemanla 
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yürütmeye çalıştığımız yerlerimiz vardır. Bunun yanında 

teknik elemanlara ihtiyaç vardı ki kadro şemamızda bunlar 

da yoktu. Örneğin bilgisayar donanımlı bir daireyi düşünün, 

bir elektronikçi, bir elektrikçi yoktu. Yani bunun gibi 

şemalara yerleştirdiğimiz ve ihtiyaç duyduğumuz, uygulamadan 

ihtiyaç doğan personel konusunda kadroyu genişlettik. Bu 

doğrudur. Bu da ihtiyaçtan kaynaklanmaktadır. Muhterem 

arkadaşımın bahsettiği biraz yasanın dışında avans tüzüğü 

ile ilgili bir konu vardır. Onu da iki cümle ile belirtmek 

istiyorum. Yasa gereği bir avans tüzüğü çıkarılması gerekirdi, 

biz de bunu çıkardık. Ancak bunu o şekilde bir tüzük yaptık 

ki kişiler, iştirakçiler ve işçiler yasadan kaynaklanan 

sosyal konut olsun, sağlık konusu olsun, eğitim konusu olsun 

evlenme ve doğumla ilgili avans vermeyi öngörüyordu ve biz 

bu tüzüğü çıkardık. Yalnız tüzüğü çıkarırken biz şunu da 

düşündük. Bu tüzük gereğince yararlanacak olan çalışanlar 

aynı zamanda içerdeki parası da aynen korunacak. Biliyor 

musnuz ki bugün İhtiyat Sandığında iştirakçilere verilen 

faiz bankalardan yukarıdadır. % 100 faiz ihtiva eder ki 

çalışanın içerdeki parası Ocak ayı itibarı ile bu parası 

yerinde kalacak. Hiç dokunulmayacak parasına % 100 faizi 

de çalışacak. Aynı zamanda kendisine çok düşük, çok cüzi 

miktarda bir faiz konarak kredilecek o zorluğunu gidersin diye. 
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Bizim murat ettiğimiz aynı zamanda içerde parası da iştirakçi-

nin ve çalışanın bulunmasıdır. Ve sadece bir önceki yılın birimi 

değil, bir önceki yılı iki ile çarpılarak ödenecektir. Bunu 

eksik bıraktı sayın milletvekilimiz, onu da ben tamamlayayım. 

Sadece geçmiş yılın birikimi değil, geçmiş yılın biriki iki 

ile çarpılarak verilecektir. 

İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa)(Yer inden) - Yani toplam 40 

mi İyondur. 

ÖZKAN MURAT (Devamla) - Ve bu, evet kimisinde 60 milyon-

dur, kimisinde 50 milyondur, kimisinde 30 milyondur, bu değişir. 

İçerdeki birikiminin ve geçen yılki birikiminin çarp ikidir 

ve burada düşünülen aynı zamanda içerdeki parasının kalması, 

fonun herhangi bir aksamaya uğramaması veya erimemesi, aynı 

zamanda da kendisine çok cüzi bir miktarda faiz konarak bu ih-

tiyacını gidermesi düşünülmüştür. Bu ilerde denir ki veyahut 

bu uygulama yenidir, uygulamanın yeni olmasının da getirdiği 

bazı tereddütler taşırız tabii ki, uygulayıcılar olarak. Uygula-

mada rahat bir seyir izler denir ki veya öyle bir irade ortaya 

çıkar ki hayır efendim hiçbir kredilendirme de olmasın, faiz 

de olmasın ki bizim herhangi bir faiz belirlediğimiz de yoktur. 

Yönetim Kurulu o dönemde bir takdir kullanacaktı. Denir ki hiç 

faiz kullanılmasın, kredi de verilmesin, bunun adına, doğrudan 

avans verilsin ve gitsin. Yani adamın içerde parası varsa 100 

milyon, 50 milyon verilecek, 501 s i gitsin, 501 s i kalsın içerde. 

Ona da açığız biz. Ama belli bir uygulama başlasın diyoruz biz. 

Bu uygulama yenidir. Bu uygulamanın eksiklikleri, aksaklıkla-

rı görülecek, düzeltilsin. Buna da açığız biz, bunu da reddet-

miyoruz. Ama önce bir uygulansın diyoruz biz. Hem içerdeki 

parası kalsın vatandaşın, hem ucuz bir kredi ile ihtiyacını 

giderebilsin diyedir. 

Bu vesile ile bütün gruplara, Toplumcu Kurtuluş Partisine, 

Ulusal Birlik Partisine, Demokrat Partiye, Cumhuriyetçi Türk 

Partisine gösterdikleri ilgiden ve yardımdan dolayı komite üye-

lerine ve gruplarına bu Yasamıza, Yasamızın komiteden oybirliği 

ile geçmesini sağladıkları için ve kanımca bu Genel Kuruldan 

da oybirliği ile geçecektir, öyle görünüyor, kendilerine sonsuz 

teşekkürlerimi sunmak istiyorum. Teşekkür ederim. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim. Rapor ve Tasarının bütünü 

üzerinde başka söz isteyen var mı?... 

Buyurun Sayın Akıncı. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) - Sayın Başkan, sayın 

milletvekilleri; bu Yasa hakkında genel görülerimizi 

Sayın Koreli ortaya koydu. Ben uzun boylu konuşacak deği-

lim. Ancak değinilmiş olmasına rağmen, benim de üzerinde dur-

mayı gerekli gördüğüm, önemli gördüğüm hususlarda birkaç söz 

söylemek istiyorum. 

Herşeyden önce şunu ifade etmek lâzım. Herhangi bir 

yasa, hükümetçe ele alınıp gerekli değişikliklerle Meclis 

Genel Kuruluna getirildiğinde, o yasada bir zamanlar olan 

bazı maddelerin yeniden yer almış olması ve bunun eleş-

tirilmesi halinde, ne yapalım bu iş 1973'ten beri böyle 

gelmektedir... 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT 

(Yerinden) - Ona açığız dedik. 
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MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Onun için biz yeni olarak 

getirme mazaretine değinmemek lazım. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Yeni getirildi iddiası mı var? 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Hayır, yeni getirildi 

iddiası yoktur. 1993'te getirildi iddiası oldu. Bu iddia 

da yine sayın Bakanın çevresinden aldığımız bilgilerdir. 

Burda isimlere girmek istemiyorum. Kimseyi de eleştirmek 

istemiyorum. Belki de onlar da yanlış biliyorlardı. Bu 

şekilde bir bilgilendirme olmuş olabilir. Bizim politik 

anlayışımızda kişilerin üzerine gidip de herhangi bir ithamda 

bulunmak gibi bir yaklaşımımız yoktur. Onun için onu geçiyorum. 

Burda önemli olan tavırdır. Yani 1993'te gelmiş, 1973'te 

gelmiş yasa. Önemli değil. 1973'te gelmiş olabilir. Bu, 

şimdi bu doğru mu, yanlış mı? Bunu irdelememiz lazım. 

Çünkü biraz önce Sayın Bakan dediler ki gecikme zammını 

caydırıcı hale getiriyoruz bu yasa ile. Güzel. Getirelim 

ve caydırıcı olsun. Ama bunu yaparken bir yandan da devletin 

depozitlerini yatırmama teşvikini sürdürmeyelim. Mesele bu. 

0 teşviki getirdiniz demiyorum. Bu yaptığınız düzeltmeden 

sonra vardır orda, bu Yasada vardır, güzel. Ama onu sürdürme-

yelim. Geliniz onu kaldıralım, onu bertaraf edelim. Bu 

da zannediyorum üzerinde üzerinde anlaşamayacağımız bir 

konu değildir. Prensip olarak karşı çıkacağınız bir konu 

olmadığına inanıyorum. Onun için düzeltilebilir. Sayın 

Koreli de konuşmasında söyledi. Yeri geldiğinde bir öneri 

bu konuda sunacaktır. Komiteye havale edilir ve bu sorun 

sanıyorum çözülebilir. Şimdi bu Yasa ile bizim de benimse-

diğimiz, olumlu oy vereceğimiz önemli işlevler getiriliyor 

bu fona. Yani bu fon bundan sonra mali, ticari, zirai, 

sınai hizmet sektörü ile ilgili girişimlerde bulunacak. 

Bu fon işletmeler kurabilecek, mevcut işletme veya şirketlere 

iştirak edebilecek, istikrazlar yapabilecek, tahviller çıkara-

bilecek, banka kurabilecek, sigortacılık yapabilecek. Yani 
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bu fon,bayağı önemli işlevlerle donatılmış, gerçekten çok 

önemli bir fon haline geliyor. Bu önemli ve iyi. Şimdi 

bu getirilirken yönetim mekanizmasını aynı tutuyoruz. Hiç 

ona dokunmuyoruz. Orda da nasıl gelmişse, öyle gidecek. 

Yine o konuya Koreli arkadaşım yerinde açıklamalarda bulundu 

Sekiz kişilik yönetimde işçinin temsiliyeti iki kişiden 

müteşekkil sadece. Bu yönetimin, bu fonun yönetiminin 

demokratikleşmesi gerekir. Bu eskiden böyle idi deyip 

bırakmamak lazım. Bunu da o hale getirmek lazım. Yani 

bakın ben çok açık söylüyorum. Güvenlik Kuvvetlerimizin 

temsilcisi var bu fonun içerisinde, Belediyeler Birliğimizin 

yok mesela. Yerel yönetimde çalışan binlerce insan vardır. 

Onların da İhtiyat Sandıkları var, şunlar var, bunlar var. 

Bir sivil demokratik toplum olgusu içerisinde merkezi yönetimden 

Ekonomi Bakanlığından, Çalışma Bakanlığından var, yerel 

yönetimden yok. Bu gibi boşluklar giderilebilir veyahut 

da bir sohbetimizde Sayın Bakanın söylediği gibi daha da 

demokratik bir hale getirilebilir. 

ÖZKAN MURAT (Yer inden)(Devam 1 a) - Seçimle. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - 0 fonda, o sandıkta birikimi 

olan insanların oyları ile en demokratik şekilde bir fon 

yönetimi oluşturulabilir ve tabii bu fon yönetimine de birtakım 

yetkiler vermek gerekecek. Çünkü bu fon şimdi bir yönetim, 

bir tavsiye kurulu. Yine karar... 

ÖZKAN MURAT (Yer inden)(Devam 1 a) - Bakanındır. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Bakanın veya Bakanlar 

Kurulunun iki dudağı arasında. Şimdi biraz önce birşey 

söyledi Sayın Bakan, çok ilginçtir. Bu fondaki birtakım 

birikimler dedi batırıldı da zamanında. Hem de devlet 

tarafından veya devlet kuruluşları tarafından. Şimdi bu 

fon yönetiminin demokratikleşmesinin zorunluluğunun bir 

diğer gerekçesi de burda. Fonu yöneten devlet, ondan borç 
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alıp batıran yine devlet, ister şimdi, ister dün. Onun 

tartışmasını yapmıyoruz. Bir ilkeyi konuşuyoruz. Şimdi 

bu, bugün olmaz, yarın olabilir. Dün olduğu gibi. Onun 

için madem ki bunca önemli işlevler veriliyor bu fona, artık 

bu fon gidip de falan bankaya, filan bankaya bu paraları 

yatırıp da sadece faize yatırmayacak ve birtakım girişimler, 

önemli girişimler yapacak, bu çok önemli bir başlangıç. 0 zaman 

bu fon yönetiminin demokratikleşmesi ve yetkili kılınması 

sanıyorum gerekli olacaktır. Benim esas üzerinde durmak 

istediğim bu iki noktadır. Bunun dışında kadrolarla ilgili 

söylenenlere aynen katılırım, Sayın Koreli'nin değindiklerine. 

Bir yandan diyoruz ki devleti küçülteceğiz, kamu yönetimini 

küçülteceğiz, öte yandan yaptğımız yasalarla habire yeni 

kadrolar, yeni şişirmeler. Bu pek uygun bir davranış olmasa 

gerek. Çok gerekli, kaçınılmaz bir kaç kadro varsa onlar getirilsin, yapılsın. 
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Ancak böyle her yasa ile 20 tane, 23 tane yeni yeni memurlar, 

binlerce memur var. Kambur büyüdükçe büyüyor, eşel-mobili 

bile ödeyip ödeyemeyeceğimizin sıkıntısını yaşıyoruz devlet 

olarak. Ama habire şişiriyoruz kadroları. Bu da herhalde uygun 

değildir. Biran önce o Tek Sosyal Güvenlik Yasasını da, bir 

anımsatma yapayım. Biran önce onun üzerine asılarak geçirelim 

ve belkide kamu yönetiminde geçişleri de sağlayalım. Bazı 

dairelerde yığılmalar var, bazı dairelerde eksiklikler var, 

bunların işlerini kolaylaştıracak yöntemler bulalım ve' bu 

devlet kamburunu habire büyütmeyelim değerli arkadaşlar. Hepinize 

saygılar sunarım. 

Teşekkür ederim Sayın Akıncı. 

Sayın milletvekilleri; başka söz almak isteyen var mı? 

Başka söz almak isteyen olmadığına göre, Tasarının madde, 

madde görüşülmesini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?.. 

Kabul etmeyenler?...Çekimser?...Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

Madde, madde okur musunuz lütfen? 
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KATİP -
İHTİYAT SANDIĞI (DEĞİŞİKLİK) YASA TASARISI 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi 
aşağıdaki Yasayı yapar: 

Kısa i sim 1. Bu Yasa,İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasası olarak i s i m-
34/1993 . 

'i/1993 lendirilir ve aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan İhtiyat 

Sandığı Yasası ile biriikte-okunur. 

BAŞKAN - 1 ' inci madde üzerinde söz isteyen var mı? 

Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?.. 

Çekimser?..Oybirliği ile kabul edilmiştir. 
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KATİP -

Esas Yasanın 
2'nci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

2. Esas' Yasa, 2'nci maddesi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

yeni 2'nci madde konmak suretiyle değiştirilir: 

13/1976 
55/1977 
74/1989 
9/1992 

26/1977 
9/1979 
18/1980 
26/1982 
54/1982 
14/1983 
22/1983 
20/1985 
3/1986 
14/1987 
38/1987 
4/1990 

50/1990 

"Tefsir 2. Bu Yasada metin başka türlü gerektirmedikçe: 

"Avans", İştirak sahibine bankacılık kuralları 

çerçevesinde verilecek kısa vadeli borcu anlatır. 

"Aylık (Maaş)", İhtiyat Sandığında görevlendirilen 

memurlara bu Yasada öngörülen kadrolara dayanılarak, 

hizmetleri karşılığında ay üzerinden verilen parayı 

anlatır. 

"Bakan", Çalışma İşleri ile görevli Bakanı anlatır. 

"Bakanlar Kurulu", Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 

Bakanlar Kurulunu anlatır. 

"Başkan", İhtiyat Sandığı Yönetim Kurulu Başkanını 

anlatır. 

"Daire", İhtiyat Sandığı Dairesini anlatır. 

"Depozit", bu Yasanın 8'inci maddesinde ona verilen 

anlamı anlatır. 

"Doktor", Kıbrıs Türk Tabibler Birliği Yasası kural-

ları uyarınca tescil edilmiş doktoru anlatır. 

"Emeklilik Menfaati", Emeklilik Yasası kuralları 

uyarınca Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde istihdam 

edilen asıl ve sürekli kadrolardaki kamu görevlilerine 

uygulanan emeklilik hak ve menfaatlarını anlatır. 

Ancak, bu Yasa amaçları bakımından Kuzey Kıbrıs 

Türk Cumhuriyetinde kabul edilen yürürlükteki mevzuat 

uyarınca verilen hak ve menfaatların altında bir menfaati 

ifade etmez. 
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"Fon", bu Yasanın 4'üncü maddesi kuralları uyarınca 

kurulan Fonu anlatır. 

"Geçici Personel ödeneği", bu Yasanın 36'ncı maddesi 

kuralları uyarınca çalıştırılan geçici personele 

ödenen parayı anlatır. 

"Hizmet Yı! 11 arı", bir müstahdemin işveren tarafından 

istihdam edildiği tarihten işten ayrıldığı veya 

çıkarıldığı tarihe kadar olan kesintisiz hizmeti 

anlatır. İş azlığı nedeniyle işten çıkarıldıktan 

sonra altı ay zarfında yeniden istihdamı halinde 

çalışmadığı süre hariç, yeniden çalışmaya başladığı 

süreyi de kapsar. 

"İhtiyat Sandığı Eme 1 i 1 ik Fonu", bu Yasanın Sekizinci 

Kısım Kuralları uyarınca kurulan Fonu anlatır. 

"İhtiyat Sandığı Müdürü", bu Yasanın 64'üncü maddesi 

kuralları uyarınca atanan memuru anlatır. 

"İştirak Sahibi", müstahdem sıfatıyla bu Yasanın 5'inci 

ve 6'ncı maddeleri kuralları uyarınca İhtiyat Sandığı 

kapsamına alınanları anlatır. 

13/1971 "İşveren", 1971 Sendikalar Yasasında ona verilen anlamı 
17/1971 . . 
22/1974 anıatır. 

"İzin Kazandıran Hizmet".kırk iki günlük hastalık izni 

haricinde olan ve Sağlık Kurulu Raporu ile verilen 

hastalık izni ile gaybubet izni dışındaki tam maaş 

alınarak yapılan hizmeti anlatır. 

"Kredi", İştirak sahibi olmayan gerçek ve/veya tüzel 

kişilere bankacılık kuralları çerçevesinde verilen 

borç parayı ifade eder. 

"Mahkeme", hale göre Kaza Mahkemesini veya Yüksek 

Mahkemeyi anlatır. 

"Memur", ihtiyat Sandığının genel yönetim ilkelerine 

göre yürütmekle yükümlü olduğu hizmetlerinin gerektir-

diği asıl ve sürekli görevleri yerine getiren ve İhtiyat 

Sandığından aylık (maaş) alan sürekli personeli anlatır. 

"Memuriyet Görevi", İhtiyat Sandığının genel yönetim 

ilkelerine göre yürütmekle yükümlü olduğu hizmetlerinin 

gerektirdiği ve İhtiyat Sandığından aylık (maaş) alınarak 

yapılan görevi anlatır. 
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"Müfettiş", bu Yasanın 18'inci maddesinin kuralları uyarınca 

tayin edilen müfettişi anlatır. 

"Müstahdem", sözlü veya yazılı bir hizmet akdine dayanarak 

herhangi bir.'işte ücret karşılığı çalışan kişiyi anlatır. 

"Prim", bu Yasanın 8'inci maddesi kuralları uyarınca müstahdem 

tarafından veya onun adına Fona yapılan yatırımı anlatır. 

"Sağlık Kurulu", Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti sağlık işleri 

ile görevli Bakanlığa bağlı olarak faaliyet gösteren Kurulu 

anlatır. 

"Sandık", İhtiyat Sandığını anlatır. 

"Sözleşmeli Personel ücreti", bu Yasanın 36'ncı maddesi kural-

ları uyarınca sözleşme ile çalıştırılan personele ödenen parayı 

anlatır. 

"Tacir", Ham veya yarı mamul maddeleri makine veya diğer teknik 

araçlarla mamul hale getirmek amacıyla fabrika veya imalathane 

işleten; taşınır mal alım satım veya kiralama işleriyle uğraşan; 

her türlü imalat ve yapım işleriyle uğraşan; otel, lokanta, gazino, 

pavyon, gece kulübü ve benzeri dinlenme ve eğlenme yerleri işleten; 

kara, deniz ve havada yolcu ve eşya taşımacılığı yapan; acentelik, 

tellallık, komisyonculuk ve ticari nitelikte benzeri aracılık 

işleriyle uğraşan; bedensel çalışmasından çok parasal sermayesine 

dayanarak bir mağaza, dükkan veya işyerinde ticari eşya alım satım 

işleriyle uğraşan ve toptancılık yapan kişileri anlatır. 

"Tamamlanmış Hizmet Ayı", bir takvim ayında tam maaş alınarak 

yapılan ve izin kazandıran hizmet süresini anlatır. Ancak, kırk 

iki günlük hastalık izni hariç, Sağlık Kurulu raporu ile verilen 

hastalık izni ile yıllık gaybubet izni, izin kazandıran hizmetten 

sayılmaz ve tamamlanmış hizmet ayı hesaplamasında dikkate alınmaz, 

"ücret", gündelik, haftalık, parça başı veya diğer düzenli 

aralıklarla ödenen ve işlenmiş saatların sayısına göre hesaplanmış 

kazanç ile hayat pahalılığı tahsisatı ile satış komisyonunu 

anlatır. 

"üye", Yönetim Kurulu Üyesini anlatır. 

"Yönetim Kurulu", bu Yasanın 12'nci maddesi kuralları uyarınca 

kurulan Kurulu anlatır. 
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B A Ş K A N - 2'nci m a d d e ü z e r i n d e söz isteyen var m ı ? . . . 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z ^ s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n -

l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i ile kabul e d i l m i ş t i r . 

K A T İ P 

Esas Asanın 
4'Oncu 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

3. Esas Yasa, 4'üncü maddesi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

yeni 4'üncü madde konmak suretiyle değiştirilir: 

II 'Fonun Kuruluşu;'1 
Aracı, Kaynaklan, 
Görev ve Yetkileri 
İle İta Amiri 

4'.' (1 )'fBû!Yasada belirtilen hallerde kullanılmak 
üzere, İhtiyat Sandığı Fonu kurulur. 

(2) Fonun kuruluş amacı, Fonda biriken paranın 
karlı alanlarda verimli bir şekilde işle-
tilmesinin sağlanmasıdır. 

(3) Fon, aşağıdaki işlemleri yapabilir. 

(A) Mali, ticari, zirai, sınai ve hizmet 
sektörü ile ilgili girişimlerde buluna-
bilir; 

(B) İşletmeler kurabilir; 

(C) Mevcut işletme veya şirketlere iştirak 
edebilir; 

(Ç) İstikrazlar yapabilir; tahvil çıkarta-
bilir; 

(D) Banka kurabilir; ve 

(E) Sigortacılık yapabilir. 

(4) Fonun kaynakları, bu Yasa kuralları çerçe-
vesinde müstahdemlerden kesilen primler 
ile işverenin yatırdığı depozitlerden, 
taşınmaz mallarının işletilmesinden doğan 
gelirlerden ve diğer gelirlerden oluşur. 

(5) Fonun İta Amiri, İhtiyat Sandığı Müdürüdür." 
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BAŞKAN - 3'üncü madde üzerinde söz isteyen var mı?... Yoktur. Oylarınıza 
sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliği ile kabul 
edilmiştir. 

* ÂTİP -

Esas yasanın 4. (1) Esas Yasa, 8'inci maddesinin (5)' i ncI fıkrası kaldırılmak 

Madde-Sınin v e ^ e r i n e aşağıdaki yeni (5)'inci fıkra konmak suretiyle 

Değiştirilmesi değiştirilir: 

"(5) Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Devletince istihdam 

edilen ve bu Yasa kapsamına giren müstahdemler 

hesabına, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Devletince 

İhtiyat Sandığına yatırılması gereken depozitlerin 

İhtiyat Sandığına yatırılması, Bakanlar Kurulu 

kararı ile ertelenebilir. Bu durumda, Bakanlar Kurulu, 

müstahdem hesabına ödemekle mükellef olduğu depoziti 

bu Yasanın 28'inci maddesinin (l)'inci fıkrasının 

(A) bendinde belirtilen kurallar uyarınca gecikme 

zammı ile birlikte öder." 

(2) Esas Yasa, 8'inci m a d d e s i n e aşağıdaki yeni (7) 1nc\ fıkra 

eklenmek suretiyle değiştiri1 ir: 

"(7) Prim ve depozitler, İhtiyat Sandığı alacakla-ı 

dışında başkasına alacak karşılığı devredilemez 

veya başkası adına bu haktan vazgeçilemez veva 

herhangi bir borç veya talep amaçları için 

a 1ıkonamaz." 
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BAŞKAN - 4'üncü madde üzerinde söz isteyen var mı efendim? 

Buyurun Sayın Bakan. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT -

Efendim bu madde ile ilgili getirilen, bir milletvekili 

arkadaşımız, Sayın Korelinin getirdiği bir öneri vardı. Bu 

önerinin teknik olarak düzenlenebilmesi için 5 dakikalık bir 

ara rica ediyorum. 

BAŞKAN - Ara talep ediyorsunuz. 

Sayın milletvekilleri; Sayın Bakan ara telebinde 

bulunmuştur. Sayın Koreli'nin teklifinin görüşülmesine fırsat 

verilmesi için. 

Toplantıya 15.00 dakika ara veriyorum. 

Kapanış Saat i:18.15 
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ÜÇÜNCÜ OTURUM 

Açı 1ış Saati: 18.35 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Cumhuriyet Meclisinin, 

1111 üncü Dönem, 2'nci Yasama Yılının, 12'nci Birleşiminin, 

3'üncü Oturumunu açıyorum. Ad okunarak yoklama yapılacaktır. 

(Ad okunarak yoklama yapıldı.) 

KATİP - Toplantı yeter sayısı vardır Sayın Başkan. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Toplantı yeter sayısı 

mevcuttur. 

Sayın milletvekilleri; 4'üncü maddeyi yeniden okuyun 

1ütfen. 
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KATİP -

Esas ısanın 4. (1) Esas Yasa, 8'inci maddesinin (5)'lnci fıkrası kaldırılmak 

Madde nin v e y e r i n e aşağıdaki yeni (5)'inci fıkra konmak suretiyle 

Değişt ilmesi değiştirilir: 

"(5) Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Devletince istihdan 

edilen ve bu Yasa kapsamına giren müstahdemler 

hesabına, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Devletince 

İhtiyat Sandığına yatırılması gereken depozitlerin 

İhtiyat Sandığına yatırılması, Bakanlar Kurulu 

kararı ile ertelenebilir. Bu durumda, Bakanlar Kurulu, 

müstahdem hesabına ödemekle mükellef olduğu depoziti 

bu Yasanın 28'inci maddesinin (l)'inci fıkrasının 

(A) bendinde belirtilen kurallar uyarınca gecikme 

zammı ile biriikte öder." 

r 

(2) Esas Yasa, 8'inci maddesine aşağıdaki yeni (7)'nci fıkra 

eklenmek suretiyle değ iştiri 1 ir: 

"(7) Prim ve depozitler, İhtiyat Sandığı alacakla-ı 

dışında başkasına alacak karşılığı devredilemez 

veya başkası adına bu haktan vazgeçilemez veya 

herhangi bir borç veya talep amaçları için 

a 1ıkonamaz." 
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BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; 4'üncü madde hakkında 

söz isteyen var mı?... Buyurun Sayın Koreli. 

İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa) - Sayın Başkan, muhterem millet-

vekilleri; 4'üncü maddeye değişiklik önerisi sunmak durumundayız, 

biraz önce izah ettiğimiz görüşler ışığında. 

Gerekçe olarak: "Depozit ödemelerinde eşitsizlik yarattığı 

ve uygulanabilirliği olmadığı gerekçesi ile, 4'üncü maddenin 

(1)'inci fıkrasının aşağıda öngörüldüğü şekilde değiştirilmesini 

öneririm: 

4. (1) Esas Yasa, 81 inci maddesinin (5)'inci fıkrası kal-

dırılmak ve mevcut (6)'ncı fıkrası (5) 1 inci fıkra 

olarak yeniden sayılandırılmak suretiyle değiştirilir." 

(Önerisini yazılı olarak Başkana verir.) 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. 

Sayın milletvekilleri; önergenin dikkate alınıp alınmamasını 

oyunuza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekim-

ser?... Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

Sayın Komite Başkanı; bu konuda görüş ortaya koyacak mısınız? 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN (Yerinden) - Komitenin bir itirazı yoktur. 

BAŞKAN - Onaylıyorsunuz. Peki, bu durumda, önergeyi tekrar 

okutuyorum efendim. 
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KATİP -

Cumhuriyet Meclisi Başkanlığına. 

(4'üncü madde değişiklik önergesi) 

Depozit ödemelerinde eşitsizlik yarattığı ve uygulanabilir-

liği olmadığı gerekçesi ile, 4'üncü maddenin (1)'inci fıkrasının 

aşağıda öngörüldüğü biçimde değiştirilmesini öneririm. 

İbrahim Koreli 

TKP Lefkoşa Milletvekili 

"4. (1) Esas Yasanın 81 inci maddesinin (5) ' inci fıkrası 

kaldırılmak ve mevcut (6)'ncı fıkrası (5) 1 inci 

fıkra olarak yeniden sayılandırılmak suretiyle 

değiştirilir." 

BAŞKAN - Önergeyi oylarınıza sunuyorun. Değişiklik önergesini kabul edenler?... 

Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

Kabul edilen önerge uyarınca, "Esas Yasa, 81 inci maddesine 

aşağıdaki yeni (7)'nci fıkra eklenmek suretiyle değiştirilir" 

cümlesindeki "(7)", "(6)" olacaktır efendim. 

(7)'nci fıkranın (6)'ncı fıkra olarak okunmasını kabul 

edenler?... Kabul etmeyenler?... Ç e k i m s e r ? — Oybirliği ile 

kabul edilmiştir. 

Yapılan değişiklik uyarınca 4'üncü madde hakkında söz 

isteyen var mı?... Yok. 4'üncü maddeyi oylarınıza sunuyorum. 

Kabul edenler? Kabul etmeyenler?... Oybirliği ile kabul 

edilmiştir. 
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KATİP -

5. Esas Y&sa, 9'uncu maddesine aşağıdaki yeni (10)'uncu ve 

(11)'inci fıkralar eklenmek suretiyle değiştirilir: 

"(10) Bu Yasanın 5'inci maddesinin (2)'nci fıkrası kural-

ları uyarınca emeklilik yaşını aşan iştirak sahibine 

başvurusu halinde hesabına yatırılan prim ve depozit-

lerin tümü, faizleri ile birlikte kendisine ödenir. 

Ancak emeklilik yaşını aşan ve bu fıkra kuralları 

uyarınca kendisine ödeme yapılan iştirak sahibinin 

yatırımlarına devam etmesi halinde, ikinci ve daha 

sonraki ödemelerinde işten ayrılmış olmak koşulu aranır. 

(11) Bu maddenin (1)1 inci, (2)'nc i ve (4)'üncü fıkraları 

kuralları uyarınca ödenmeye hak kazanmış iştirak 

sahiplerine yapılacak ödemeler geçici işsizlik süresi 

sonunda işleme konur. 

Geçici işsizlik süresi, işten ayrılma tarihinden 

itibaren kesintisiz olarak çalışılmayan altı aylık 

süreyi kapsar." 

B A Ş K A N - 5'inci m a d d e h a k k ı n d a söz isteyen var m ı ? . . . 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n l e r ? . 

Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i ile kabul e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P -

Esas Yasanın 6. Esas Yasa, 28'inci maddesinin (1)1 inci fıkrasının (A) bendi 
28'i nc i 
Maddesinin kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (A) bendi konmak suretiyle 
Değiştirilmesi değiştirilir: 

"(1) (A) İşveren, bu Yasanın 8'inci maddesinin (4)'üncü 

fıkrası kuralları uyarınca İhtiyat Sandığına 

yatırmakla yükümlü olduğu prim ve depozitleri, 

süresi içinde ve tam olarak ödemezse suç işlemiş 

olur ye ödenmeyen kısmına, sürenin bittiği tarihten 

başlayarak ilk aylık süre için %20 ve bundan sonraki 

her ay için %15 gecikme zammı uygulanır. 

Ay kesirleri tam ay olarak hesap edilir." 

Esas Yasanın 
9'uncu 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 
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BAŞKAN - 6'ncı madde üzerinde soz isteyen var m,? Yoktur 

,„ Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Oylarınıza sunuyorum. Kabul eaenıe. 
ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m ı ş U r . 

t 
K Â T İ P -

Esas Yasanın 7. Esas Yasa, 32lnci maddesinin (1)1 ine i fıkrası kaldırılmak 

Maddesinin v e y e r i n e aşağıdaki yeni (l)'inci fıkra konmak suretiyle 
Değiştirilmesi değiştirilir: 

"(1) Bir işveren; 

(A) İşindeki herhangi bir müstahdem için, bu Yasa kural-

ları uyarınca yatırmaya zorunlu olduğu herhangi bir 

depoziti yatırmayı; veya 

(B) Herhangi bir müstahdem için, bu Yasanın öngördüğü 

iştirak primlerinin yatırılması veya toplanmasına 

yönelik işleri yerine getirmeyi, 

ihmal eder veya kaçınırsa ve bu yüzden ilgili müstahdem 

veya eşi veya dul kalan eşi, hakkı olabilecek herhangi 

bir tahsisatı veya bu tahsisattan doğacak yasal faizi 

ve/veya herhangi bir geliri tamamen veya kısmen kaybederse, 

hak sahiplerine, kaybedilen miktara eşit bir miktarı 

ödemek zorundadır." 

B A Ş K A N - 7 1 nc i m a d d e ü z e r i n d e söz isteyen var m ı ? Y o k t u r . 

O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n l e r ? . . . 

Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 
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Esas Yasanın 
35'inci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

8. Esas Yasa 

yeni 35'inci 

"Gümrük Ve Pul 
Vergi Ve , 
Ücretleriylfe, 
Sayıştay 
Denetim 
Ücretinden 
Bağışıklık 

22/1978 
11/1983 
32/1986 
37/1988 
1/1991 

10/1992 

42/1991 

37/1983 
38/1988 
16/1991 
48/1991 
16/1992 

, 35 'inci maddesi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

madde konmak sureti ile değiştirilir: 

35. İhtiyat Sandığı Dairesi aşağıdaki vergi, harç ve 

ücretlerden bağışıktır: 

(1) Sandık amaçları için kullanılmak üzere ithal 

edilen ve satılması öngörülmeyen yedek parça 

ve aksam da dahil, makine, otomobil, çeşitli 

malzeme, erzak ve herhangi bir çeşit malzeme 

için Rıhtım Harçları Yasası, Gümrük ve 

İstihsal Vergileri Tarife Yasası, ©ümrük 

ve İstihsal Yasası uyarınca ücret ve vergi 

ödemekten; 

(2) Pul Yasasının öngördüğü herhangi bir pul ücreti 

ve pul harcını ödemekten; 

(3) Sayıştay denetim ücreti ödemekten; 

(4) Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde Maliye 

İşleri ile görevli Bakanlığa ödenmesi 

gereken her türlü vergiyi ödemekten; 

(5) Herhangi bir başka yasa kurallarına 

bakılmaksızın, bu Yasa kuralları uyarınca 

kişilerin ödenecekleri prim, depozit ve 

bunların faiz gelirleri ve işverenin çalışan 

adına yatırdığı depozit miktarı üzerinden 

herhangi bir yıllık devre içinde, Maliye 

İşleri ile görevli Bakanlığa ödenmesi 

gereken her türlü vergiyi ödemekten; 

19/1963 
29/1970 
12/1972 
2/1973 
17/1973 
37/1977 
27/1980 
12/1987 
42/1987 
25/1991 
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9/1976 . (6) Mahkemeler Yasasının öngördüğü herhangi bir 

10/1978 • • mahkeme harcını ödemekten." 

6/1980 
23/1980 
19/1981 
18/1982 
34/1982 
56/1982 
21/1983 
7/1984 

20/1984 
4/1985 

. -7/1986 
24/1986 
' 2/1988 
5/1988 

15/1988 
67/1991 

B A Ş K A N - 8 ' i n c i m a d d e ü z e r i n d e söz i s t e y e n var mı? Yoktur, « 

O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n l e r ? . . . 

Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P -

Esas Yasanın 
37'nci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

İkinci Cetvel 
üçüncü Cetvel 

^9. Esas Yasa, 37'nci maddesine bağlı İkinci ve üçüncü Cetvelle1 

kaldırılmak ve yerlerine bu Yasaya ekli yeni ikinci ve üçüncü 

Cetveller konmak suretiyle değiştirilir. 
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: V j < >: i 
İKİNCİ CETVEL 
;(MADDE 37) 

HİZMET SINIFLARI VE SINIFLAR İÇİNDEKİ DERECELERİN 
MAAŞ BAREMLERİ 

HİZİ 2t . • ' . ' .. • ı • 
Sın fları , 

Yöneticilj : Hizmetleri 
Sınıfı 

Plânlama i izmetleri 
Sınıfı 

İdari Hizr ütler: 
Sınıfı 

Hukuk Hizı ütleri 
Sınıfı 

Mali Hizıih :1er 
Sınıfı...... 

Çalışma v 
Sosyal GQ «înlik 
Hizmetler Sınıfı 

Kitabet Hikmetleri 
Sınıfı 

Teknisyen -lizmetleri 
Sınıfı 

Odacı ve, oför . 
Hizmetler" 
Sınıfı 

Yardımcı^ lenel 
Hizmetler\Sınıfı 

Sınıfların 

Baremleri 

17B-18A 

11 - 16 

10 - 16 

11 - 16 

10-16 

10-16 

6-14 

7-15 

4-9 

4-9 

Sınıf içi 

Dereceler 

I 
II 

I 
II 

I 
II 

II 

I 
II 

I 
II 

I 
II 
I 

I 
II 
I 

Derecelerin 

Baremleri 

18A 
17A 
17B 

16 
13-14-15 
11-12-13 

15-16 
12-13-14 
10-11-12 

16 
13-14-15 
11-12-13 
15-16 
12-13-14 
10-11-12 

15-16 
12-13-14 
10-11-12 

13-14 
11-12 
9-10 
6-7-8 

14-15 
12-13 
11-12 
7-8-9-10. 

8-9 
4-5-6-7 

7-8-9 
4-5-6 
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ÜÇÜNCÜ CETVEL 
(MADDE 37) 

İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 
KADROLARI 

Kadro 
Sayısı 

1 

1 

1 

4 

1 

1 

1 

2 

. 1 . 

1 
1 
2 

9 

10 

10 

Kadro Adı 
Müdür 

Müdür Muavini 

Başmuhasip 

Şube Amiri 

Hukuk işleri Amiri 

Hiıkukçu 

Kıdemli İdare 
Memuru 

İdare Memuru ' J 

İdare Memuru 

Anal ist Programcı 

Muhasip 
•Muhasip 
Muhasip 
Kıdemli Sosyal 
Güvenlik Memuru 

I'inci Sınıf 
Sosyal Güvenlik 
Memuru 
Il'nci Sınıf 
Sosyal Güvenlik 
Memuru 
I'inci Sınıf 
İhtiyat Sandığı 
Kâtibi 

Hizmet Sınıfı 
Yöneticilik Hizmetleri 
Sınıfı 
Yöneticilik Hizmetleri 
Sınıfı 
Yöneticilik Hizmetleri 
Sınıfı 
Yöneticilik Hizmetleri 
Sınıfı 
Yöneticilik Hizmetleri 
Sınıfı 
Hukuk Hizmetleri 
Sınıfı 
İdari Hizmetler 
Sınıfı 
İdari Hizmetler Sınıfı 

İdari Hizmetler Sınıfı 

Plânlama Hizmetleri 
Sınıfı 
Mali Hizmetler Sınıfı 
Mali Hizmetler Sınıfı 
Mali Hizmetler Sınıfı 
Çalışma ve Sosyal 
Güvenlik Hizmetleri 
Sınıfı 
Çalışma ve Sosyal 
Güvenlik Hizmetleri 
Sınıfı 
Çalışma ve Sosyal 
Güvenlik Hizmetleri 
Sınıfı 
Kitabet Hizmetleri 
Sınıfı 

Derece 
I 

II 

III 

III 

III 

I 

I 

II 

III 

I 

I 
II 

III 

I 

II 

III 

Barem 
18A 

17A 

17B 

17B 

17B 

16 

15-16 

12-13-14 

10-11-12 

16 

15-16 
12-13-14 
10-11-12 

15-16 

12-13-14 

10-11-12 

13-14 
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Kadro 
Sayısı 

8 

12 

25 

1 

1 

8 

2 

3 

1 

Kadro Adı 

Il'nci Sınıf 
İhtiyat Sandığı 
Kâtibi 
III'üncü Sınıf 
ihtiyat Sandığı 
Kâtibi 
IV'üncü Sınıf 
ihtiyat Sandığı 
Kâtibi 
Teknisyen 

Teknisyen 

Bilgisayar 
;Operatörü 
I'inci Sınıf 
Odacı 
Il'nci Sınıf 
Odacı 
1'inci Sınıf 
Santral 
Operatörü 
Il'nci Sınıf 
Santral 
Operatörü 
Bekçi 

Hizmet Sınıfı 

Kitabet Hizmetleri 
Sınıfı 

Kitabet Hizmetleri 
Sınıfı 

Kitabet Hizmetleri 
Sınıfı 

Teknisyen Hizmetleri 
Sınıfı 

Teknisyen Hizmetleri 
Sınıfı 
Kitabet Hizmetleri 
Sınıfı 
Odacı ve Şoför 
Hizmetleri Sınıfı 
Odacı ve Şoför 
Hizmetleri Sınıfı 
Yardımcı Genel 
Hizmetler 
Sınıfı 
Yardımcı Genel 
Hizmetler 
Sınıfı 
Yardımcı Genel 
Hizmetler 
Sınıfı 

Derece 

II 

III 

IV 

III 

IV 

IV 

I 

II 

I 

II 

II 

Barem 

11-12 

9-10 

6-7-8 

11-12 

7-8-9-10 

6-7-8 

8-9 

4-5-6-7 

7-8-9 

4-5-6 

4-5-6 

116 
5 

Toplam 
İşçi 

12.1 Genel Toplam 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ekli Cetvelin 

okunmuş farzedilmesini önereceğim Sayın Başkan. 

BAŞKAN - 9'uncu madde ile ilgili İkinci Cetvelin ve 

üçüncü Cetvelin okur>muş kabul edilmesi önerisi yapılmıştır. 

Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle 

kabul edilmiştir. 

9'uncu maddeyi İkinci ve Üçüncü Cetvelinin okunmuş kabul 

edilerek onayınıza sunuyorum.Kabu1 edenler?... Kabul etmeyen-

ler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

(İkinci ve Üçüncü Cetvel 9'uncu maddeye eklenmiştir.) 

KÂTİP -

10. (1) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 

yer alan "Müdür" kadrosu hizmet şemasının "II. Aranan 

Nitelikler" kısmı kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

yeni "II. Aranan Nitelikler" kısmı konmak suretiyle 

değiştirilir: 

Esas Yasanın • 
38'inci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 
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"II. ARANAN NİTELİKLER: 

(A) Bir üniversite veya yüksek okul mezunu 
olmak ve kamu görevinde ve/veya İhtiyat 
Sandığında en az sekiz yıl çalışmış 
olmak; 

(B) Lise veya dengi bir orta öğretim kurumundan 
mezun olmak ve kamu görevinde ve/veya İhtiyat 
Sandığında en az onbeş yıl çalışmış olmak 

üniversite mezuniyeti veya yüksek öğrenim 
gerektiren hizmet sınıflarının en az ikinci 
derecesine atanmış olup barem 15'in karşılığını 
fiilen çekmiş olma koşuldur. 

Lise veya dengi bir orta öğretim kurumundan 
mezun olanlar için üst Kademe Yöneticileri Yaba-
sının 6'ncı maddesinde öngörülen kuralların 
uygulanması ve barem 15'in karşılığını fiilen 
çekmiş olmaları koşuldur. 

İngilizce veya geçerli bir yabancı dil bilmek " 

(2) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan "Müdür Muavini" kadrosu hizmet şemasının 
"II. Aranan Nitelikler" Kısmının (2)'nci fıkrası kal-
dırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (2)1nci fıkra konmak 
suretiyle değiştirilir: 

"(2) Bir alt derecede en az üç yıl çalışmış olmak veyö 
yüksek öğrenim gerektiren hizmet sınıflarının 
I'İnci Derecesinde altı yıl çalışmış olmak veya ilk 
uygulamada yüksek öğrenim gerektiren hizmet 
sınıflarında en az oniki yıl çalışmış olmak." 

(3) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan "Şube Amiri" Kadrosu hizmet şemasının 
"II. Aranan Nitelikler"Kısmının (4)'üncü fıkrası kaldırıl-
mak ve yerine aşağıdaki yeni (4)'üncü fıkra konmak 
suretiyle değiştirilir: 

"(4) İlk uygulamada, Mali Hizmetler Sınıfında en az 

oniki yıl çalışmış olmak." 

(1) 

( 2 ) 

(3) 
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(4) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan"Şube Amiri" Kadrosu hizmet şemasından hemen 
sonra bu Yasaya ekli yeni "Hukuk İşleri Amiri" Kadrosu 
hizmet şeması eklenmek suretiyle değiştirilir. 

(5) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan "Hukukçu" Kadrosu hizmet şemasından hemen 
sonra bu Yasaya ekli sırasıyla yeni "Kıdemli İdare 
Memuru", "İdare Memuru", "İdare Memuru", "Analist 
Programcı" Kadrosu hizmet şemaları eklenmek 
suretiyle değiştirilir. 

(6) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan i. Derece "Muhasip" Kadrosu hizmet şemasının 
"II. Aranan Nitelikler"Kısmının (4)'üncü fıkrasından 
hemen sonra aşağıdaki yeni (5)'inci fıkra eklenmek 
suretiyle değiştirilir: 

"(5) İlk uygulamada, Mali Hizmetler Sınıfında veya 
Sosyal Güvenlik Hizmetleri Sınıfında en az sekiz 
yıl çalışmış olmak." 

(7) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 

yer alan I'inci Derece "Muhasip" kadrosu hizmet şemasından 
hemen sonra bu Yasaya ekli sırasıyla yeni Il'nci Derece 
"Muhasip" ve III'üncü Derece "Muhasip" Kadrosu hizmet 
şemaları eklenmek suretiyle değiştirilir. 

(8) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan "Kıdemli Sosyal Güvenlik Memuru" Kadrosu 
hizmet şemasının "II. Aranan Nitelikler"Kısmının 

(3)'üncü fıkrasından hemen sonra aşağıdaki yeni 
(4)'üncü fıkra eklenrek suretiyle değiştirilir: 

"(4) ilk uygulamada.Çalışma ve Sosyal Güvenlik 
Hizmetleri Sınıfının III'üncü Derecesinde 
en az altı yıl çalışmış olmak." 

(9) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 

yer alan "II. Sınıf İhtiyat Sandığı Kâtibi" Kadrosu 

hizmet şemasından hemen sonra bu Yasaya ekli sırasıyla 

yeni III'üncü Derece "Teknisyen" ve IV'üncü Derece 

"Teknisyen" kadroları hizmet şemaları eklenmek suretiyle 

değiştirilir. 
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(10) Esas Yasa, 38 'inci maddesine bağlı Dördüncü 
Cetvelde yer alan "I'inci Sınıf Santral 
Operatörü" Kadrosu hizmet şemasından hemen sonra 
bu Yasaya ekli yeni "Il'nci Sınıf Santral Operatörü" 
Kadrosu hizmet şeması eklenmek suretiyle değiş-
tirilir. 

(11) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan III'üncü Derece"Analist Programcı" Kadrosu 
hizmet şeması kaldırılmak suretiyle değiştirilir. 

(12) Esas Yasa, 38'inci maddesine bağlı Dördüncü Cetvelde 
yer alan: 

(A) "Şube Amiri" Kadrosu hizmet şemasında kadro 
sayısı olarak öngörülen "3" rakamı kaldırılmak 
ve yerine "4" rakamı konmak; 

(B) "Kıdemli Sosyal Güvenlik Memuru" Kadrosu hizmet 
şemasında kadro sayısı olarak öngörülen "5" 
rakamı kaldırılmak ve yerine "9" rakamı konmak; 

(C) "Il'nci Sınıf İhtiyat Sandığı Kâtibi" Kadrosu 
hizmet şemasında kadro sayısı olarak öngörülen 
"5" rakamı kaldırılmak ve yerine "8" rakamı 
konmak; 

(Ç) "III'üncü Sınıf İhtiyat Sandığı Kâtibi" Kadrosu 
hizmet şemasında kadro sayısı olarak öngörülen "10" rakamı 
kaldırılmak ve yerine "12" rakamı konmak; 

(D) "IV'üncü Sınıf İhtiyat Sandığı Kâtibi" Kadrosu 
hizmet şemasında kadro sayısı olarak öngörülen 
"23" rakamı kaldırılmak ve yerine "25" rakamı 
konmak; 

(E) "Bilgisayar Operatörü" kadrosu hizmet şemasında 
kadro sayısı olarak öngörülen "7" rakamı kaldırılmak 
ve yerine "8" rakamı konmak; 

(F) "I'inci Sınıf Santral Operatörü" Kadrosu hizmet 
şemasında kadro sayısı olarak öngörülen "2" 
rakamı kaldırılmak ve yerine "1" rakamı konmak 

suretiyle değiştirilir. 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 

HUKUK İŞLERİ AMİRİ KADROSU 

HİZMET ŞEMASI 

Kadro Adı 
Hizmet Sınıfı 
Derecesi 
Kadro Sayısı 
Maaşı 

Hukuk İşleri Amiri 
Yöneticilik Hizmetleri Sınıfı 
III (ilk Atanma ve Yükselme Yeri) 
1 
Barem 17 B 

I. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 

' ! (t)Daire Müdürünün yönergeleri doğrultusunda Dairenin hizmet 

teşkilâtında hizmetlerin etkinlik ve verimlilikle yürütülmesi 

için gerekli yasa, tüzük ve yönetmelikleri hazırlar; 

(2)Uygulamanın mevzuata uygun clarak yapılması yönünde hukuki 

görüşleri belirtir; 

<3)Uygulamadaki aksaklık ve tıkanıklıkları önlemek açısından 
hukuksal önlemler önerir; gerektiğinde hizmet teşkilâtının 
taraf olduğu davalarda Daireyi temsil ede:. 

14)Amirleri tarafından verilecek mevkiine uygun diğer görevleri 
yerine getirir; ve 

I 5)Görevler inin yerim: jetiriinişinden amirlerine karşı sorum-
ludur. 

II. ARANAN NİTELİKLER: 

'ı 1)Tanınmış bir üniversitenin hukuk fakültesini Litirmiş olmak 
ve yürürlükteki mevzuat uyarınca baro imtihanlarını geçip 
avukat olarak kaydedilmeye hak kazanmış olmak; . 

ı 2) İngilizce veya geçerli 

; j3) ilgili mevzuat uyarınca 

yabancı dil bilmek avantaj sayılır, 

yapılacak sınavlarda başarılı olmak. 
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Kadro Adı 
Hizmet Sınıfı 
Derecesi 
Kadro Sayısı 
Maaşı 

İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 

KIDEMLİ İDARE MEMURU KADROSU 

, HİZMET; ŞEMASI 

Kıdemli idare Memuru 
İdari Hizmetler Sınıfı 
I (İlk Atanma ve Yükselme Yeri) 
1 
Barem 15-16 

I. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 

.(1) Müdür ve Müdür Muavinine bağlı olarak Dairenin yazışmalarının 
sağlıklı bir şekilde yürütülmesini sağlar; 

(2)Daireye gelen tüm evrakların kayıtlarının yapılmasını sağlar 

•ve muhafazalarından sorumlu olur; 

(3)Dairenin idari mevzuatlarını uygular; 

(4)Arşivden sorumlu olur; 

( 5 )Daire personeli ile ilgili olarak gerekli işlem ve kayıtları 
yürütür ve bu konuda etüd ve çalışmalar yapar; 

M 
("6)'Amirleri tarafından verilecek diğer görevleri yapar; ve 

(7)Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı sorun-
'' ludur. 

II.. ARANAN NİTELİKLER: 

M ) İdari Hizmetler Sınıfının Il'nci Derecesinde en az üç yıl 
'' "çalışmış olmak; 

Ancak üç yıl çalışmış olma koşulunu haiz uygun nitelik-
te personel bulunmaması halinde en az bir yıl çalışmış 
olma koşulu aranır; 

2) İngilizce veya geçerli yabancı dil bilmek avantaj sayılır; 

3) İlgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olmak; 

4) ilk uygulamada Çalışma ve Sosyal Güvenlik Hizmetleri Sınıfın-
da en az altı yıl çalışmış olanlar da bu kadroya başvurabi-
lirler. 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 

ANALİST PROGRAMCI KADROSU 

HİZMET ŞEMASI 

Kadro Adı 
Hizmet Sınıfı 
Derecesi 
Kadro Sayısı 
Maaşı 

İdare Memuru 
İdari Hizmetler Sınıfı 
II (İlk Atanma ve Yükselme Yeri) 

Barem 12-13-14 

I. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 

(1)Müdür ve Müdür Muavinine bağlı olarak Dairenin yazışmalarının 
sağlıklı bir şekilde yürütülmesini sağlar; 

(2)Daireye gelen tüm evrakların kayıtlarının yapılmasını sağlar 
ve muhafazalarından sorumlu olur; 

(3)Dairenin idari mevzuatlarını uygular; 
(4)Arşivden sorumlu olur; 

"' (5)Daire personeli ile ilgili olarak gerekli işlem ve kayıtları 
yürütür ve bu hususta etüd ve çalışmalar yapar; 

(6)Amirleri tarafından verilecek diğer görevleri yapar; ve 
(7)Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı sorumludur. 

II. ARANAN NİTELİKLER: 

(1) İdari Hizmetler Sınıfının 1111 üncü Derecesinde en az üç v; 1 
çalışmış olmak; 

Ancak üç yıl çalışmış olma. koşulunu haiz uygun nitelik-
te personel bulunmaması halinde en az bir yıl çalışmış 
olma koşulu aranır; 

" (2) İngilizce veya geçerli yabancı dil bilmek avantaj sayılır; 
(3)İlgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olmak; 
(4) İlk uygulamada Çalışma ve Sosyal Güvenlik Hizmetleri Sını-

fında en az altı yıl çalışmış olanlar da bu kadroya başvura-
bi 1 irler. 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 
İDARE MEMURU KADROSU 

HİZMET SEMASI 

Kadro Adı 
Hizmet Sınıfı 
Derecesi 
Kadro Sayısı 
Maaşı 

İdare Memuru 
İdari Hizmetler Sınıfı 
III (İlk Atanma Yeri) 
2 

Barem 10-11-12 

I. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 
• (1) Müdür ve Müdür Muavinine bağlı olarak-Dairenin yazışma-

larının sağlıklı bir şekilde yürütülmesini sağlar; 

(2) Daireye gelen tüm evrakların kayıtlarının yapılmasını sağlar 
ve muhafazalarından sorumlu olur; 

(3) Dairenin idari mevzuatlarını uygular; 
(4) Arşivden sorumlu olur; 
(5) Daire personeli ile ilgili olarak gerekli işlem ve kayıtları 

yürütür ve bu hususta etüd ve çalışmalar yapar; 
(6) Amirleri tarafından verilecek diğer görevleri yapar; ve 
(7) Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı sorum-

II. ARANAN NİTELİKLER 
(1) (A) Bu sınıfa girebilmek için, hukuk, iktisat, siyasal 

bilgiler veya idari ilimlerle ilgili bir fakülte veya 
dengi bir yüksek okul bitirmiş olmak; veya 

(B) Lise veya dengi bir orta öğretim kurumunu bitirmiş 
olmak ve Kamu Görevlileri Yasasının 75'inci maddesinin 
(2)1nc i fıkrası uyarınca bu sınıfa girmeye hak kazanmış 
olup Sandıkta en az. üç yıl çalışmış olmak; 

(2) İngilizce veya geçerli yabancı dil bilmek avantaj sayılır; 
(3) ilgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olmak. 

ludur. 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 

ANALİST PROGRAMCI KADROSU 

HİZMET ŞEMASI 

adro Adı 

izmet Sınıfı 

îreces i 

îdro Sayısı 

î a ş ı 

: Analist Programcı 

: Plânlama Hizmetleri Sınıfı 

: I (İlk Atanma Yeri) 

Barem 16 

. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 

(1) Dairenin bilgisayar bölümünde bilgisayar programcısı olarak 
görev yapar; 

(2) Amirleri tarafından verilecek mevkiine uygun diğer görevleri 

(3) Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı sorum-

ludur. 

I ARANAN NİTELİKLER: 

(1) Bir üniversite veya yüksek okulun Bilgisayar Mühendisliği 
veya bilgi işleme yakın bölümlerden (Matematik, Elektronik 
Bilgi İşlem, Endüstri mühendisliği gibi) birini bitirmiş 
olmak ve en az üç yüksek düzeyli bilgisayar lisanı bilmek; 

(2) İyi derecede İngilizce bilmek; 

(3) İlgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olmak. 

yerine getirir; ve 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 
MUHASİP KADROSU 
HİZMET ŞEMASI 

Kadro Adı 

Hizmet Sınıfı 

Dereces i 

Kadro Sayısı 

Maaşı 

Muhasip 

Mali H i zmetler Sınıfı 

II (Yükselme Yeri) 

1 

Barem 12-13-14 

k GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 
(1) Dairenin bütçe hazırlıklarını yapar, onaylanan bütçe ve 

verilecek öneriler dışında mevcut ödeneğin yerinde ve zamanında 
harcanmasını sağlar; Sandığın gelir ve gider hesaplarını 
tutar ve her an denetlemeye hazır olur; 

(2) Sandığın gelirlerinin artırılmasına ilişkin çalışmalara 
yardımcı olur; 

(3) Amirleri tarafından verilecek diğer görevleri yapar; ve 
(4) Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı sorumludur. 

I I. ARANAN NİTELİKLER: 

(1) Mali Hizmetler Sınıfının IlI'ncü Derecesinde en az üç yıl 
çalışmış olmak; 

Ancak üç yıl çalışmış olma koşulunu haiz uygun nitelikte 
personel bulunmaması halinde en az bir yıl çalışmış olma 
koşulu aranır. 

(2) İngilizce veya geçerli yabancı bir dil bilmek avantaj sayılır; 

(3) ilgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olmak. 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 
MUHASİP KADROSU 
• HİZMET ŞEMASI 

Kadro Adı 
Hizmet Sınıfı 
Derecesi 
Kadro Sayısı 
Maaşı 

Muhasip 

Mali Hizmetler Sınıfı 
III (İlk Atanma Yeri) 
2 

Barem 10-11-12 

I. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 
(1) Dairenin cari ve yatırım bütçeleri ile gelir ve gider bütçe-

lerinin yasa, tüzük ve yönetmeliklere uygun olarak hazırlan-
masında; gelir ve gider hesaplarının düzenlenip denetlen-
mesinde üstlerine yardımcı olur; 

(2) Sandığın alım, satım, hizmet, yapım, taşıma işleri ve bu 
işlere ait muhaberat, karteks, depo irad işlemlerini yürür-
lükteki usul ve esaslara göre yapar; 

(3) Sandık gelirlerinin artırılması yönünde araştırmalar yapar; 
(4) Amirleri tarafından verilecek diğer görevleri yapar; ve 
(5) Görevlerinin yerine getirilmesinden sorumludur. 

II. ARANAN NİTELİKLER: 
(1) (A) Maliye, iktisat, Hukuk, istatistik, işletmecilik, Muhasebe 

ve Ticaret konularında bir fakülte, akademi veya yüksek 
okul bitirmiş olmak; veya 

(2) İngilizce veya geçerli yabancı bir dil bilmek avantaj sayılır; 
(3) İlgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olmak. 

(B) Lise veya dengi bir orta öğretim kurumunu bitirmiş 
olup Kamu Görevlileri Yasasının 75' inci maddesinin 
(2)'nci fıkrası uyarınca bu sınıfa girmeye hak kazanmış 
olmak ve Sandıkta en az üç yıl çalışmış olmak; 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 

TEKNİSYEN KADROSU 

HİZMET ŞEMASİ 

Kadro Adı 
Hizmet Sınıfı 
Derecesi 
Kadro Sayısı 
Maaşı Barem 11-12 

Teknisyen 
Teknisyen Hizmetleri Sınıfı 
III (Yükselme Yeri) 

1..GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 
.. (1)Görevlendirildiği birimde kendj branşında bir ekiple veya 

tek başına işletme, bakım, teknik bilgi gerektiren araç ve 
gereçlerin bakım ve onarırın , montaj, kontrol ve benzeri 
hizmetlerden birini veya birkaçını standartlara uygun 
olarak yapar; 

' (2)Amirlerinin vereceği diğer görevleri yapar; ve 

(3)Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı sorum-
ludur. 

II. ARANAN NİTELİKLER: 

(1) İhtiyat Sandığında Teknisyen Hizmetleri Sınıfının IV'üncü 
derecesinde en az üç yıl çalışmış olmak; 

Ancak üç yıl çalışmış olmak koşulunu haiz uygun personel 
bulunmaması halinde on az bir yıl çalışmış olma koşulu 
aranır. 

(2) İlgili mevzuat uyarınca yapılacak sınavlarda başarılı olırak. 
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İ H T İ Y A T S A N D I Ğ I D A İ R E S İ 

TEKNİSYEN'KADROSU 
H İ Z M E T Ş E M A S I 

K a d r o A d ı 
H i z m e t S ı n ı f ı 
D e r e c e s i 
K a d r o S a y ı s ı 
M a a ş ı B a r e m 7 - 8 - 9 - 1 0 

Teknisyen 
T e k n i s y e n H i z m e t l e r i S ı n ı f ı 
IV ( İ l k A t a n m a Y e r i ) 

I. G Ö R E V , Y E T K İ V E S O R U M L U L U K L A R I : 
(1) G ö r e v l e n d i r i l d i ğ i b i r i m d e k e n d i b r a n ş ı n d a b i r e k i p l e v e y a 

t e k b a ş ı n a i ş l e t m e , b a k ı m , t e k n i k b i l g i g e r e k t i r e n a r a ç ve 
g e r e k l e r i n b a k ı m ve o n a r ı m ı , m o n t a j , k o n t r o l ve b e n z e r i 
h i z m e t l e r d e n b i r i n i v e y a b i r k a ç ı n ı s t a n d a r t l a r a u y g u n o l a r a k 
y a p a r ; 

( 2 ) A m i r i n i n v e r e c e ğ i d i ğ e r g ö r e v l e r i y a p a r ; ve 

(3) G ö r e v 1 e r i n i n y e r i n e g e t i r i l m e s i n d e n a m i r l e r i n e k a r ş ı s o r u m -
1 u d u r. 

II. ARANAN N İ T E L İ K L E R : 

(1J B i r t e k n i k o r t a ö ğ r e t i m k u r u m u n d a n m e z u n o l m a k v e y a l i s e 
m e z u n u o l u p y u k a r ı d a b e l i r t i l e n h i z m e t l e r i y e r i n e g e t i r e b i l e -
c e k t e k n i k ve m e s l e k i y e t e n e ğ i n i k a n ı t l a m ı ş o l m a k ; 

(2) İ l g i l i m e v z u a t u y a r ı n c a y a p ı l a c a k s ı n a v l a r d a b a ş a r ı l ı o l m a k . 
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İHTİYAT SANDIĞI DAİRESİ 

Il'nci SINIF SANTRAL OPERATÖRÜ KADROSU 

HİZMET ŞEMASI 

Kadro Adı 

Hi zmet Sınıfı 

Derecesi 

Kadro Sayısı 

Maaşı 

: Il'nci Sınıf Santral Operatörü 

Yardımcı Genel Hizmetler Sınıfı 

II (İlk Atanma Yeri) 

Barem 4-5-6 

I. GÖREV, YETKİ VE SORUMLULUKLARI: 

(1) İhtiyat Sandığına ait santral operatörlüğü görevlerini 

yerine getirir; 

(2) Amirleri tarafından verilecek mevkiine uygun diğer görevleri 

yerine get i r i r; ve 

(3) Görevlerinin yerine getirilmesinden amirlerine karşı s o r u m -

ludur. 

II. ARANAN NİTELİKLER: 

(1) Ortaokul veya dengi bir okulu bitirmiş olmak; 

(2) İlgili mevzuat uyarınca yaplacak sınavlarda başarılı o l m a k . 



- 1052 -

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; 10'uncu madde üzerinde 

söz isteyen var mı? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Efendim 

hizmet şemaları var bu madde ile ilgili olarak. Bir de aynı 

usûl doğrultusunda okunmuş farzedilmesini öneriyoruz. 

BAŞKAN - 10'uncu madde ile ilgili hizmet şemalarının 

okunmuş kabul edilmesi önerilmiştir. Bu öneriyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Ç e k i m s e r ? — 

Oybirliği ile kabul edilmiştir. 
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B A Ş K A N - 1 0 ' u n c u m a d d e y i c e t v e l l e r i o k u n m u ş kabul edi 

lerek o y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n -

l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

t 

K A T İ P -

Esas Yasanın 
39'uncu Madde-
sinin Değiş-
tiri lmesi 

26/1977 
9/1979 

18/1980 
26/1982 
54/1982 
14/1983 
22/1983 
20/1985 
3/1986 

14/1987 
38/1987 
4/1990 

50/1990 

11. Esas Yasa, 39'uncu maddesinin (2)'nci fıkrası 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (2)1 nci fıkra 

konmak suretiyle değiştirilir: 

"(2) Bu Yasanın yürürlüğe girmesinden önce 

İhtiyat Sandığında yapılmış olan hizmetler 

bu madde amaçları bakımından fiili hizmet 

sayılır. Emeklilik Yasasında aksine kural 

bulunup bulunmadığına bakılmaksızın İhtiyat 

Sandığında çalışılan sürelere ait depozit 

kesintileri ve kıdem tazminatı birikimleri 

fiili hizmet sayılan hizmetlerin iştirak paylarını 

temsil eder ve İhtiyat Sandığı Emeklilik F o n u n a 

yatırılır. Sandık personelinden geriye dönük 

hizmet yılları için herhangi bir kesinti yapı-

lamaz veya personel b o r ç l a n d ı n lamaz." 

B A Ş K A N - 11 1 inci m a d d e ü z e r i n d e söz i s t e y e n var mı? 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n -

l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 



- 1054 -

K Â T İ P -

Esas Yasanın 12. Esas Yasa, 56'ncı maddesi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

sinir^Değiş-" 56'ncı madde konmak suretiyle değiştirilir: 

tirilmesi 

"Hizmet 56. (1) Üniversite mezuniyeti veya yüksek 

Sınıfları öğrenim gerektiren Mesleki ve Teknik 

Hizmet Sınıfı: 

(A) Plânlama Hizmetleri Sınıfı (üç Dereceli) 

(a) ülke ekonomisini etkileyen etmenleri 

ve bunların gelişmesini izleyen ve 

alınması gerekli önlemleri öneren; 

ekonomik ve sosyal plânlama tekni-

ğine göre uzun ve kısa süreli 

kalkınma plân ve programlarını yapan; 

iç ve dış ticaretin ve sanayinin 

düzenlenmesine ve geliştirilmesine, 

asgari ücretlerin ve geçim indeks-

lerinin saptanmasına ilişkin 

inceleme ve araştırma yapan ve 

bu alandaki esas hizmetleri yürüten 

Sandık personelini kapsar. 
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(b) Bu sınıfa girebilmek için iktisat, 

istatistik, işletmecilik, idari 

ilimler, hukuk, mühendislik, 

yüksek fizik, yüksek matematik, 

maliye ve eğitim konularında 

üniversite, akademi veya yüksek 

okul bitirmiş olmak koşuldur. 

(B) Hukuk Hizmetleri Sınıfı (Üç Dereceli); 

(a) Bağlı bulundukları hizmet teşkilâ-

tında hizmetlerin etkinlik ve 

verimlilikle yürütülmesi için 

gerekli yasa, tüzük ve yönetmelik-

leri hazırlayan, uygulamanın 

bunlara uygun olarak yapılması 

yönünde hukukî görüşler belirten, 

uygulamadaki aksaklık ve tıkanık-

lıkları önlemek açısından hukuksal 

önlemler öneren, gereğinde bağlı 

bulunduğu hizmet teşkilâtının 

taraf olduğu davalarda teşkilâtı 

temsil eden Sandık personelini 

kapsar; 

(b) Bu sınıfa girebilmek için tanınmış 

bir üniversitenin hukuk fakültesini 

bitirmiş ve yürürlükteki mevzuat 

uyarınca baro imtihanlarını geçip 

avukat olarak kaydedilmeye hak 

kazanmış olmak koşuldur. 

(2) (A) Üniversite mezuniyeti veya yüksek 

öğrenim gerektiren Genel Hizmet Sınıf-

ları: 

(a) İdari Hizmetleri Sınıfı (Üç Dereceli); 

(i) Bu Yasaya bağlı olarak yönetsel 

ve icrai hizmetleri yerine 

getiren Sandık personelini 

anlatır. 
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(ii) Bu sınıfa girebilmek için, 

hukuk, iktisat, siyasal 

bilgiler veya idari ilimler-

le ilgili bir fakülte veya 

dengi bir okulu bitirmek 

koşuldur. 

(b) Mali Hizmetleri Sınıfı (üç Dereceli); 
(i) Bütçenin, yasa, tüzük ve 

yönetmelikler çerçevesinde 
hazırlanmasında ve uygulanma-
sında yönetim ve denetim 
hizmetlerini yerine getiren, 
gelir ve gider hesaplarını 
düzenleyen ve denetleyen, 
muhasebe işlemlerinin yürür-
lükteki mevzuata uygunluk-
larını sağlayan, gelirlerin 
tahsiline ve artırılmasına 
ilişkin işlemleri yöneten, 
plânlayan, denetleyen ve 
gerekli yasal önlemlerle 
diğer önlemleri alan, 
Sandığın mal ve emlâki 
yönetimi ile ilgili işlem-
lerini plânlayan, denet-
leyen ve yürüten Sandık 
personelini kapsar, 

(ii) Bu sınıfa girebilmek 
için, maliye, iktisat, 
hukuk, istatistik, işlet-
mecilik, muhasebe ve ticaret 
konularında bir fakülte, 
akademi veya yüksek okul 
bitirmiş olmak veya 
"certified" veya "Chartered 
Accountant" ünvanını taşı-
mak koşuldur. 
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(C) En az üç yıl orta öğrenim gerektiren 

Mesleki ve Teknik Hizmet Sınıfları: 

(a) Teknisyen Hizmetleri Sınıfı (Dört 

Dereceli): 

(i) Bu Yasaya bağlı olarak sanatları 

ile ilgili mesleki yetkileri 

içinde üretim, yapım, bakım 

ve.onarım hizmetlerini yerine 

getiren Sandık personelini 

kapsar. 

(ii) Bu sınıfa girebilmek için bir 

teknik orta öğretim kurumundan 

mezun olmak veya lise mezunu 

olup sınav sonucu yukarıda 

belirtilen hizmetleri yerine 

getirebilecek teknik ve mesleki 

yeteneğini kanıtlamış olmak 

koşuldur. 

(Ç) Ortaokul öğrenimi gerektiren Genel 
Hizmet Sınıfları; 

(a) Odacı ve Şoför Hizmetleri Sınıfı 

(İki Dereceli) 

(i) Bu Yasaya bağlı olarak mektup 

dağıtma, Sandığı açıp kapama 

gibi hizmetlerle, tüm hizmet 

araçlarının bakım ve temizliğini 

yapan ve bu araçların sürücü-

lüğünü yapan Sandık personelini 

kapsar. 

(ii) Bu sınıfa girebilmek için 

ortaokul veya dengi bir öğretim 

kurumunu bitirmiş olmak koşuldur. 

(b) Yardımcı Genel Hizmetler Sınıfı 

(iki Dereceli) 

(i) Bu Yasaya bağlı olarak santral 

operatörlüğü yapan Sandık 

personelini ve bekçilerini kapsar, 

(ii) Bu sınıfa girebilmek için 

ortaokul veya dengi bir öğretim 

kurumunu bitirmiş olmak koşuldur" 
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BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; 12'nci sayfada teknik 

bir düzeltme yapma ihtiyacı ortaya çıkmıştır. 12'nci sayfada. 

Sayın Komite Başkanı, bakar mısınız? Sayın Bakan, takip 

ediyor musunuz efendim? 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden) 

Takip ediyoruz efendim. 

BAŞKAN - Evet, bu konudaki görüşünüzü alabilir miyim? 

Buyurun. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; ilgili maddede 

daha önce teknik, yapılan teknik düzenlemelere paralel olarak 

birkaç kelime değişikliği yapılacaktır. 

BAŞKAN - Evet, 12'nci sayfada (b) maddesi, rtukuk Hizmetleri 

$ınıfı, III1 üncü derece diye başlayan paragrafla , *bağ 11 bulun-

dukları hizmet teşkilâtında' sözcükleri çıkacak,"bu Yasada 

belirtilen hizmetlerin" şeklinde olacak efendim. 

Bir de sondan üçüncü satır, "Bağlı ffulunduğu Hizmet 

Teşkilâtının" kelimeleri çıkacak, onun yerine "İhtiyat Sandığı 

Dairesinin taraf olduğu davalarda daireyi temsil eden sandık 

personelini kapsar" şeklinde değiştirilecektir efendim. 

Bunun dışında, tamamıyle teknik bir konudur efendim. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Komitenin bir itirazı yok» 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; 12'nci madde üzerinde 

söz isteyen var mı? Yoktur. 12'nci maddeyi yapılan teknik 

düzenleme ile beraber oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliği ile kabul edil-

miştir. Devam edin lütfen. 
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K A T İ P -

• 

Esas Yasanın 
64'üncü Madde-
sinin Değiş-
tirilmesi 

53/1977 
12/1980 
7/1981 

51/1982 
24/1983 
43/1983 
2/1984 

20/1986 
4/1987 

49/1987 
50/1987 
33/1989 
61/1989 
2/1990 

41/1990 
30/1991 
31/1992 
16/1994 

13. Esas Yasa, 64'üncü maddesinin (l)'inci fıkrası 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (l)'inci fıkra 

konmak suretiyle değiştirilir: 

"(1) İhtiyat Sandığı Müdürü, İhtiyat Sandığında-

çalışan Sandık personeli arasından veya 

kamu görevinde çalışan kamu görevlileri 

arasından Bakanın önerisi ile Bakanlar 

Kurulunca atanır. 

İhtiyat Sandığı Müdürü, kamu görevlileri 

arasından atanması halinde, maaşını İhtiyat 

Sandığı bütçesinden çeker ve İhtiyat Sandı-

ğı'nda geçirdiği süreler emeklilik açısından 

fiili hizmet gibi işlem görür. Görevden 

alındığı zaman, Üst Kademe Yöneticileri 

Yasası kuralları çerçevesinde görevden alınan 

Daire Müdürlerinin hak ve statüsüne sahip 

olur. 

Kamu Görevlileri arasından atanan İhtiyat 

Sandığı Müdürünün emeklilik periodik iştirak 

payı kesintisi Emekli Sandığı Fonuna yatırılır 

ve maaşını İhtiyat Sandığından çekmiş olmasına 

bakılmaksızın İhtiyat Sandığı Müdür mevkiinde 

görev yaparken emekliye ayrılmak istemesi 

halinde, tüm hizmetleri birleştirilerek 

emeklilik menfaatleri verilir." 
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B A Ş K A N - 13 1 üncü m a d d e ü z e r i n d e söz isteyen var mı? 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul etmeyen-

l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P 

Esas Yasanın 
Geçici 1'inci 
maddesinin 
Değiştiri lmesi. 

ı 

14. Esas Yasa, Geçici 1'inci maddesinin (1)'inci fıkrası 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (1)'inci fıkra 

. konmak suretiyle değiştirilir: 

"(1) Bu Yasanın Resmi. Gazete'de yayımlandığı tarihten 

başlayarak en geç üç ay içerisinde, İhtiyat Sandığı 

kadrolarında çalışan ve bu Yasanın 39'uncu maddesinde 

belirtilen emeklilik hakkını'tercih eden personel, 

1 Şubat 1994 tarihi itibarıyla bu Yasadaki kadrolara 

intibak Komisyonunca intibak ettirilirler, intibak 

işlemlerinin yapıldığı tarih ile intibak.ettirilen 

tarih arasındaki döneme ait Sandık personelinin 

ödeyeceği emeklilik iştirak payı kesintileri bu 

dönem için yatırılan Sosyal Sigortalar primlerinden 

karşılanır. 

İntibak işlemlerinin yapıldığı tarih itibarıy-
la personele.intibak ettirildikleri baremler uygula-
nır." 

B A Ş K A N - 141 üncü m a d d e ü z e r i n d e söz isteyen var mı? 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul 

e t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P -

') i - T • : 
i •;. 

Y ü r ü r l ü ğ e 15. -&u Y a s a n ı n 6'ncı m a d d e s i ile d e ğ i ş t i r i l e n Esas 
G
/
i r i ş - Y a s a n ı n 28 ' inci m a d d e s i n i n (1) 1 inci f ı k r a s ı n ı n 

' ' (A) bendi k u r a l l a r ı , bu ( D e ğ i ş i k l i k ) Y a s a s ı n ı n 
.1 i • 

Resmi G a z e t e d e y a y ı m l a n d ı ğ ı t a r i h t e n b a ş l a y a r a k ; 

d i ğ e r k u r a l l a r ı ise 9 T e m m u z 1993 t a r i h i n d e n 

b a ş l a y a r a k y ü r ü r l ü ğ e g i r e r . 
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BAŞKAN - 15'inci madde üzerinde söz isteyen var mı? 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyen-

ler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri; Tasarının madde madde görüşül-

mesi tamamlanmış, ikinci görüşmesi sona ermiştir. Tasarının 

üçüncü görüşmesi kısa isim okunmak ve bütünü oylanmak suretiyle 

yapılacaktır. Kısa ismi okuyun lütfen. 

KÂTİP -

Bu Yasa İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasası olarak 

isimlendirilir ve aşağıda Esas Yasa olarak anılan 

İhtiyat Sandığı Yasası ile birlikte okunur. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Tasarının bütününü 

oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... 

Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. Teşekkür ederim. 

Hayırlı olsun. 

Sayın mi 1letveki1leri; şimdi de ikinci sırada yer alan 

Öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarısı ile idari ve Sosyal 

İşler Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporunun görüşülmesine 

geç iyoruz. 

Sayın Komite Başkanı, Raporunuzu sunar mısınız? 

Kısa 
İsim 
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TUĞYAN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 
CUMHURİYET MECLİSİ İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİNİN 

ÖĞRETMENLER (DEĞİŞİKLİK No:3) YASA TASARISI (Y.T.No:179/2/94)'NA 

İLİŞKİN RAPORUDUR 

Komitemiz, 24^Kasım 1994 tarihinde yapmış olduğu toplantıda, 

öğretmenler (Değişik'lik) Yasa Tasarısını ek'te sunulan gerekçe ile 

Milli Eğitim ve Kültür Bakanının vermiş olduğu bilgiler ışığında 

değerlendirmiş ve çalışmalarını tamamlamıştır. 

Tasarının 1'inci maddesi aynen oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Esas Yasanın Birinci Cetvelinin değiştirilmesini öngören 

Tasarının 141 üncü maddesi .sözkonusu cetvel Esas Yasanın 6'ncı maddesine 

bağlı olduğundan,teknik yönden Tasarının 2'nci maddesini alarak düzen-

lemiş ve ondan sonra gelen maddeler de bir artırılmak suretiyle yeniden 

sayılandırılarak madde oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Komitemiz, Tasarının 3'üncü madde olarak yeniden sayılandın lan 

ve Esas Yasanın 7'nci maddesinin değiştirilmesini öngören eski 2'nci 

maddesinin (4)'üncü fıkrasına (e) ve (f) bendlerinden sonra yeni (g) 

bendini oybirliğiyle eklemiş ve 3'üncü maddeyi yapmış olduğu bu 

ekleme ile birlikte oybirliğiyle kabul etmiştir. 

Esas Yasanın 8'inci maddesinin değiştirilmesini öngören ve 4'üncü 

madde olarak yeniden sayılandırılan Tasarının eski 3'üncü maddesini,Esas 

Yasanın 8'inci maddeye bağlı Üçüncü Cetvelinin değiştirilmesini öngören 

Tasarının 15'inci maddesi ile aynı maddeye bağlı değişiklik olduğundan 

birleştirmiş ve bu düzenlemeyle birlikte 4'üncü maddeyi oybirliğiyle 

kabul etmiştir. 

Komitemiz, Tasarının 5'inci, 6'ncı, 7'nci, 81 inci, 9'uncu, 

10'uncu, 11'inci ve 12'nci madde olarak yeniden sayılandın lan eski 

4'üncü, 5'inci, 6'ncı, 7'nci, 8'inci, 9'uncu, 10'uncu ve 11'inci 

maddelerini yapmış olduğu teknik ve biçimsel düzenlemelerle birlikte 

oybirliğiyle kabul etmiştir. 

Tasarının 13'üncü madde olarak yeniden sayılandırılan eski 

12'nci maddesi Esas Yasanın 261ncı maddesinin (2)1nci fıkrasına 

"Pedagoji Sertifikasına sahip olmak" söz dizisinin eklenmesini 

öngörmekteydi ve Komitemiz sözkonusu değişikliğin, teknik yönden 

değiştirilmesi öngörülen maddenin (1)1 inci fıkrasında olması 

görüşünden hareketle maddeyi bu yönde düzenlemiş ve oybirliğiyle 

kabul etmiştir. i 
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i 

Komitemiz, Esas Yasan'ın 38'inci maddesinin değiştirilmesini 

öngören eski 13'üncü yeni 14'üncü maddede aşağıdaki değişiklikleri 

yapmıştır; | 

(1) 38'inci maddenin (2)'nci fıkrasındaki "en çok yirmidört 

saat ders yapar" söz dizisini çıkarıp yerine "en çok yirmi 

saat ders yapar" sözdizisinın getirilmesini öngören (2)1nci 

fıkrayı Tasarıdan çıkarmış ve onun yerine 38'inci maddenin 

(2)1nc i fıkrası tümüyle kaldırılıp yerine yeni (2)'nci 

fıkra konmuştur. 

(2) 38'inci maddeye getirilen yeni (6)'ncı fıkranın birinci 

ve ikinci satırlarında yer alan "öğretmen mesai saatlerinde 

okulda bulunmak ve eğitimle ilgili görevleri yapmak zorun-

dadır" söz dizisi fıkradan oybirliğiyle çıkarılmıştır. 

Sözkonusu madde,yapı lan bu değişikliklerle birlikte oybirliğiyle kabul 

edilmiştjr. 
\ 

Komitemiz, Tasarının 15'inci madde olarak yeniden sayılandırılan 

eski 14'üncü maddesini oybirliğiyle kabul etmiştir. 

Tasarının Geçici 1'inci, 2'nci ve 3'üncü maddeleri oybirliğiyle 

kabul edilmiştir. 

Komitemiz, Tasarının"Yürürlüğe Giri^'maddesi olan 161ncı 

maddesini oybirliğiyle kabul etmiştir. 

Komite üyelerinden Sayın Gülsen Bozkurt Tasarıya çekimser oy 

kullanmış ve çekimser oy kullanmasına ilişkin aşağıdaki gerekçeyi 

rapora yazdırmıştır: 

"24 Kasım 1994 günü Sosyal İşler Komitesinin gündeminde olan 

Öğretmenler (Değişiklik) Yasası ile ilgili görüşmelerde genel 

olarak öğretmen haklarına bir takım iyileştirmeler getirilmesine 

karşın ; 

1. Haftalık ders saatlerinin toplamında ilkokuldaki branş 

öğretmenleri ile orta eğitimdeki öğretmenler arasında, ilkokul 

öğretmenleri aleyhine bir ayrımcılık yapılmıştır. Orta eğitim-

den sorumlu öğretmenlerin haftalık ders saatleri en çok 

20 saattir denirken, ilk öğretimdeki öğretmenlere aynı fırsat 

tanınmamıştır. İlkokul branş öğretmenleri için de haftalık 

ders saati en çok 20 saattir denilebilirdi. 

2. Yine Müdür Muavinlikleri konusunda ilk 300 öğreciye kadar 

bir muavin verilmesine karşılık, daha sonra her 200 öğrenci 

için bir muavin öngörülmektedir. Halbuki 499 gibi bir rakama 

ulaşabilecek öğrenci sayısı için bu Yasa, ikinci bir muavin 
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verilmesini sınırlamaktadır. Bu de her ikiyüze kadar olarak 

düzenlenebi1 irdi. 

3. öğretmen tayin ve nakilleri ile ilgili olarak Esas Yasanın 

17 (2) maddesi değiştiri1 irken,11 (1) maddesi olan ilk okul 

öğretmenlerini kapsayan a, b, c, ç bentlerinin de kanaatimizce 

yeniden düzenlenmesi gerekmektedir. 

Bu yönleri ile yasaya çekimser oy kullandık." 

Komitemiz, Tasarının sunulan Rapor ışığında değerlendirilerek 

kabulünü oybirliğiyle Genel Kurula salık verir. 
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GENEL GEREKÇE 

25/1985 sayılı öğretmenler Yasası, öğretmenlerin atanmaları, nakille] hak, 

ödev ve yükümlülükleri ile disiplin işlemlerini düzenlemektedir. 

3 Haziran 1985 tarihinde yürürlüğe giren ve halen uygulanmakta olan m 

Yasa'mn günün koşullarına uygun hale getirilebilmesi için geniş çapta bit tadilâ: a 

~ gereksinim duyulmaktadır. 

Yeni bir yapılanma içerisinde olan eğitim sistemimizin temel öğesi <: an 

öğretmeni rahatlatmak, daha çağdaş bir ortamda eğitim ve öğretim faaliyetlerini 

gerçekleştirmesini sağlamak ve öğretmenler arasındaki eşitsizliği ortadan kaldırıı ak,, 

yönetici kadroları ajoı isimler ve aynı yetki ve sorumluluklar altında toplamak içi ı öğretmenler 

Yasası'nın muhtelif maddelerinde tadilât yapılmıştır. 
t 
\ 

MADDE GEREKÇELERİ 

Tasarı'nın 1. maddesi "Kısa İsim" olarak Yasa Tasarısı'nm ismini 

düzenlemektedir. 

Esas Yasanın 7. maddesinde kadroların kurum ve kuruluşların dağı nı düzenlenmiş-
fjf-2(l)fıkrasının (c) bendinin "üç ile beş öğretmeni bulunur" hükmü >u tadilâtla 

dört öğretmene kadar her okulda bir sorumlu öğretmen bulunur" ; klinde 
değiştirilmiştir. Sebebi ise artık 5 ve 5'ten fazla öğretmeni olan b : okulda bir 
müdür bulunmasıdır. 

Yine aynı maddenin avnı fıkrasının (ç). bendi "beşten fazla öğretn: ;ni olan 
her okulda bir başöğretmen "A" bulunur" hükmü, bu tadilâtla "be:; ve daha 
fazla öğretmeni olan her okulda bir müdür bulunur" şeklinde değişi rilmiştir. 
Sebebi ise4Başöğretmen "A" sözcüğünün kaldırılması ve yerine m£ı ür sözcüğünün 
konmasıdır. 

Yine aynı maddenin avnı fıkrasının sekiz veya daha fazla sınıfı bul ıan her 

okulda bir başöğretmen "A" Yardımcısı olacak şekilde düzenlenmiş Dİan (d) v ; r " 

bendi, tamamıyle kaldırılmış ve yerine sekiz veya daha fazla sınıfı pulunan 

her okulda bir müdür muavini ve dört öğretmene kadar öğretmene an her 

okulda bir sorumlu öğretmen bulunacak şekilde dağıtım yapılır, şel nde 

hükme bağlanmıştır. Sebebi ise yapılan bu tadilâtla, başöğretmenle: n, 

müdür yardımcısı olmalarıdır. 

Madde 1 

Madde 2 
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Yine aynı maddenin aynı fıkrasının (d) bendinden hemen sonra (ej ve ( f ) 

bencileri, eklenmek suretiyle ilk üçyüz öğrenci için bir müdür mua1 ni ve 

ondan sonraki her ikiyüz öğrenci için ilave bir müdür muavini bulı acağı 

ve en az dört müdür* muavini bulunan okullarda bir de başmuavin 1 ılunacağı 

hükme bağlanmıştır. Sebebi ise bu düzenlemenin orta öğretimde d< böyle 

olması ve yönetsel mekanizmanın, ilkokullara da getirilmek istenm: sidir. 

Madde 3 İlköğretim kurumlarında kullanılmakta olan Başöğretmen "A", Başi< retmen 

ve başöğretmen "A" Yardımcısı terimleri, öğretmenler Yasası'nın !gili tüm 

maddelerinden çıkarılmış ve yerlerine müdür, müdür muavini terimi iri kon-

muştur. Sebebi ise Yasada dil birliği sağlamak ve yönetsel mekanı:: a ayı ilk 

ve orta öğretimde eşitlemektir. 

Yine a.yr$ maddenin (3). fıkrasındaki "iki öğret m enli" söz dizisi ye ı ne 

"dört öğretmene kadar" söz dizisi kondu. Sebebi ise bu yeni düzen, mede 

en kıdemli öğretmenin sorumlu öğretmen yapılmasıdır. 

Madde 4 Esas Yasanın II. maddesinde öğretmenlerin yer değiştirmeleri düzeı »nmiştir. 

Yapılan tadilâtla yerdeğiştirme işlemlerinin Eylül değil, Ağustos ay: ıda ya-

pılması bükme bağlanmıştır. Bu düzenleme ile okullar açılmadan ı üretmen-

lerin yer değiştirme işlemleri tamamlanmış olacaktır. Orta, Mesleki ve Teknik 

öğretim Kurumları ile Pratik Sanat okullarındaki öğretmenlerin yeı değiştirme 

işlemlerinin düzenlediği, aynı maddenin (2). fıkrası kaldırılmış ve ye ine konulan 

yeni (2). fıkrada bu öğretmenlerin yer değiştirmelerinde tercih esa; getiril-

miştir. 

Ayrıca nakil işlemleri ile ilgili olarak tüzük yapılabilmesi hükme bı lanmıştır. 

Bu tüzükle nakil konusundaki boşlukların doldurulacağı ümit edilmek: ;dir. 

Madde 5 Esas Yasa'nın 13. maddesinin ( l ) fıkrasında düzenlenmiş olan, ilkokı dardaki 

yönetim işleri bu tadilâtla değiştirilmiş ve dört öğretmene kadar öj etmeni 

olan okullarda sorumlu öğretmen, beş ve daha fazla öğretmeni olan >kullarda 

müdür tarafından yürütüleceği hükme bağlanmıştır. 

Madde 6 Esas Yasanın 15. maddesi, tefsir maddesidir. Bu maddede ki, Başöğ. itmen "A". 

Başöğretmen ve Başöğretmen "A" Yardımcısı sözcükleri çıkarılmış v yerine 

müdür, müdür muavini sözcükleri konmuştur. Bu düzenleme ile ilk v: orta 

öğretimde dil birliği sağlanmıştır. 

Yine bu tadilâtla özel ders öğretmeninin tanımı değiştirilmiştir. 
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h > MaâdeÖ?^1 ' » Esas Yasanın 18. maddesinde, Başöğretmen "A" ve Başöğretmen A" 
Yardımcısı atanacaklarda aranan nitelikler düzenlenmiştir. Yapıla: ' Uv • - Yarı 

i' ' . h t y 1 ,< ^.tad» 

§:. -S B ü J c a d 

« 
'I 

tadilâtla Başöğretmen "A " ve Başöğretmen "A" Yardımcısı sözcfll leri' 

C-Yasadan çıkarılmış ve yerlerine Müdür, Müdür MuaVırn sözcükleri ;irmiştir. 

kadrolara atanabilmek-için aranan nitelikler ise, orta öğretim kullarındaki 

& n?fcmüdü'îVe müdür muavininin aranan nitelikleri ile aj«ıı seviyeye gr irilmiştir. 

fc^trjBSR* Madde 8 
, j >••.-<•.-it. 

m • '••XI; r 
H.'fr 

Yasdanın 20. maddesinde ilkokul öğretmenlerinin görevlerinden sö:: edilmek-

;Ttetedir.,-Başöğretmen sözcüğü artık kullanılmayacağı İçin Yasanın be maddesin-

le ıçj deki..başöğretmen sözcüğü de çıkarılmıştır. 

&Esas Yasanın :22.maddesinde Başöğretmen, Başöğretmen "A", Ba? ğretmen "A" 

i: {Yardımcısı yeksorumlu öğretmenlerin görev ve sorumlulukları düze' enmiştir. 

^.Buhmadduddl yer alan;.Başöğretmen, Başöğretmen "A" ve Başöğretıı en "A" 

İ Yardımcısı sözcükleri çıkarılmış ve yerlerine müdür, müdür muavin sözcükleri 

,konmuştur. o 

Esas'Yasanın 23. maddesi içerisinde-yer'alan,^Başöğretmen "A*1, 1! ışöğretmen 

ve? Başöğretmen "A " Yardımcısı sözcükleri çıkarıldı ve. yerlerine m d$r, müdür 

M 
!t. 

muavini sözcükleri kondu. 1 'uı 

Esns .Yasanın 24. maddesinde, öğretmenlerin tedrisat saatleri düzeı: enmiştir. 

>Diğer|maddelerde olduğu gibi bu maddede de .Başöğretmen ''Aİ^ Bı: öğretmen"' 

ve|1?a$Öğtetmen "A " Yardımcısı terimleri yerine müdür, müdür mm /ini terim-

lenlkcndu. Ders saatlerinin sayısı da azaltıldı. Sebebi ise öğretmeı: rahatlatmak 

^«^venmli çalışmasıntsağlamaktır. ve t 

Esası Yasanın 26. maddesinde orta, mesleki ve teknik öğretim okul! rina at ana-

cak öğretmenlerde aranacak özel nitelikler düzenlenmiştir. Yapılan nevcut 

koşullara'ilaveten Pedagoji sertifikasına sahip olma koşulu da getir, niştir. 

Sebebi; ise gerçekten öğretmenlik yapabilecek kişilerin bu mesleğe ı lüracaat 

etmelerini sağlamaktır* 

Esâs;,Yasanın 38. maddesinde orta, mesleki ve teknik öğretim okull: unda, 

öğretmenlik yapan öğretmenlerin haftalık ders saatleri düzenlenmişi r. Yapılan 

ttadüâtİa öğretmenlerin haftalık ders saatleri 24 saatten 20 saate; eknik 

••"ıir1» öğretim görevlilerinin ders saatleri ise otuz saatten; yirmi beş saat: düşürülmüş 
\ ' .ti4 

| 
â • 1 

• «to 

İ i 

ve öğretmen ferahlatılmak istenmiştir. 

İ 
•Â 
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Madde 14 

• i , 

Madde 14 

ia''Vî 1,-u.u/ 
• .ıi 

• : •! s 11. b :• 
Madde 15 

/• " ı :.ı 

Geçici 1 
Madde 

Geçici 2 

Madde 
.. I" ;iıV»t.r. 

. Geçici; 
Madde 

ii-

te'tfjsfclffc-" 

Esas Yasanın 91. maddesinde de, Başöğretmen "A", Başöğretmen /e 

Başöğretmen "A" Yardımcısı sözcükleri çıkarıldı ve yerine müdGı: müdür 

muavini sözcükleri kondu. 

Esas Yasanın 6. maddesine bağlı Birinci Cetvelin B çizelgesinde 

ilkokul.., anaokul ve özel eğitim okullarındaki öğretmen kadro saj arı 

v gösterilmiştir. Bu cetveldeki Başöğretmen "A" kadrosundaki öğrei len 

müdür kadrosuna, Başöğretmen ve Başöğretmen "A" Yardımcısı k: irosunda 

çalışan öğretmenler ise müdür muavini kadrosunda gösterilmişlerd . 

Esas Yasanın 8. maddesine bağlı Üçüncü Cetvelin birinci paragrafı tda, 

Başöğretmen "A", Başöğretmen ve Başöğretmen "A" Yardımcısı si scükleri 

çıkarıldı ve yerine Müdür, Müdür Muavini sözcükleri kondu. Yine ıı TU Cetvelin 

,.t. 1. 2., ve 3. maddelerinde Başöğretmen, Başöğretmen "A" ve Başöj etmen "A" 

,, Yardımcısının maaş baremleri düzenlenmişti. Yapılan tadilâtla bu ı iaddeler 

,,., kaldırıldı ve müdür, müdür muavininin maaşları olarak yeniden düî< nlendi. 

•.İV .Ut < 
Bu madde ile başöğretmen "A" müdür kadrosuna, Başöğretmen d: Başöğretmen 

"A" Yardımcısı kadrosunda çalışan öğretmen ise bu Yasadaki müd! : muavini 

, kadrosuna intibak ettirildi. 

İntibakın nasıl olacağı izah edilmiştir. 

İntibak halinde, baremiçi artış tarihinin nasıl olacağı hükme bağlar nştsr. 

Bu Yasanın ne zaman yürürlüğe gireceği hükme bağlanmıştır. 

• İ CİS: i.Ü.-'.!.> '-i • 

.'J.'jiîl. , İ ; «• 

re ı -: '•* ' •' 

4MOa9' ÎĈ't-J'"' 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Komite Başkanı. 

Sayın milletvekilleri; Rapor ve Tasarının bütünü 

üzerinde söz isteyen var mı?...l. Dr. Bozkurt. 2. Dr. Tuğyan. 

3. Sayın Gökmen. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın 

Başkan. 

BAŞKAN - Efendim. Sayın Angolemli. Başka söz isteyen var mı? 

Sayın Derya. Sayın Bozkurt buyurun efendim. 

GÜLSEN BOZKURT (Girne) - Sayın Başkan, değerli millet-

vedkilleri; 24 Kasım günü idari ve Sosyal işler Komitesinde 

görüştüğümüz Öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarısında, genel 

olarak öğretmenlere birtakım iyileştirici kurallar getirilme-

sine rağmen, bizim gözümüze çarpan birtakım da eksiklikler 

vardır. Bu eksiklikleri üç konu başlığı altında değerlendirdik. 

Birinci konu; ders saatleri ile ilgili olan konudur. 

Ders saatleri, Yasanın da esasında görüldüğü gibi azaltılmıştır. 

Bu öğretmenler lehine güzel birşeydir. Bunları onaylıyoruz. 

Fakat burada ilkokul öğretmenleri ile ortaeğitimdeki öğretmenler 

arasında bir bütünsellik olmamıştır ne yazık ki. ilkokuldaki ders saatleri 

sınıf öğretmenleri için yirmibeş saat denmiş, ortaeğitimde 

bunlar genellikle branş dersi olduğu bilinmektedir. Bunlar 

da yirmi saate indirilmiştir. Fakat ilkokuldaki branş hocaları 

için de yirmi saate kadar indirilen değişiklikte, ortaöğretimde 

getirilen yirmi saate kadardır" sözcüğü ilkokul öğretmenleri 

için getirilmemiştir. Bunun da getirilmesi halinde, bir bütün-

sellik olacak ve ilk ve ortaöğretimler arasında bir fark 

olmayacaktır. Ders saatleri konusu ile ilgili olarak dikkatimizi 

çeken bunlardır. 

(Meclis Başkanı Sayın Ayhan Halit Acarkan, Başkanlık 

Kürsüsünü en yaşlı miiletvekili sıfatıyla, Sayın Mustafa 

Adaoğlu'na devreder) 
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İkinci konu olarak muavinlerle ilgili dikkatimizi çeken 

birtakım eksiklikler vardır. Bilindiği gibi 8 öğretmen kadar 

ve sayısı 300'e kadar öğrenci barındıran okullara bir muavin, 

müdürden sonra bir muavin verilmesi öngörülmektedir. Fakat 

bir muavinden sonra ikinci bir muavin verilmesi için 200 rakamı 

kesin rakam olarak geçmiştir. Halbuki bu rakam 200 değil 

de, 199 olursa, ikinci bir muavin atanmasını engellemektir. 

Bu bakımdan bu da 200 kadar olarak düzenlenebilirdi. Bu da 

tespit ettiğimiz ikinci eksiklik. 

Üçüncü eksiklik; nakillerle ilgili. Zannediyorum bu 

konunun en önemli ve en can alıcı noktasıdır. Bilindiği gibi 

Esas Yasanın 111 inci maddesi (1) ve (2)'nci fıkralarında , (1) 1 inci 

fıkrasında ilkokul öğretmenlerinin, (2)'nci fıkrasında da 

ortaeğitim öğretmenlerin nakillerini düzenleyen bir Yasadır. 

1985 Yasasında bu getirilen değişiklikle bu Değişiklik Yasasındaki 

5'inci madde, esas 111 inci maddenin (2)'nci fıkrası değiştiril-

mekte ve ortaeği timdeki öğretmenlerin nakilleri düzenlenmektedir. 

Fakat yine görülüyor ki, 1985 Yasasındaki bu nakillerle ilgili 

kurallarda birtakım açıklıklar vardır ve bu açıklardan fayda-

lanarak birtakım nakiller de olmuştur. Bunları da yaşadık. 

Bu ders yılının başında meslek okullarındaki meslek hocaları, 

liselerdeki meslek hocaları ortaokullara tayin edilmiştir ve 

bu tamamen bu Yasanın açıklığından faydalanılarak yapılmıştır. 

Bu bakımdan okullardaki gerek ilkokul, gerek ortaeğitim 

olsun, nakillerle ilgili düzenlemeyi daha sağlıklı bir ortama 

oturtmak için bir Teknik Komitenin oluştuğunu bilmekteyiz ve bu 

Teknik Komitede oybirliği ile alınan birtakım önerilerin olduğunu 

da bilmekteyiz. Bu önerilerin Komite aşamasında yasalar görüşü-

lürken geleceğini ummuştuk, yalnız bu öneriler ne yazık ki 

gelmedi. Bu bakımdan Sayın Bakana soruyorum? Bu Teknik Komitede 

oybirliği ile alınan bu nakillerle ilgili öneriler gelecek mi? 

Gelecekse ne zaman gelecek? Bu arada yine yasa değişikliği 

yapılırken, nakillerle ilgili bölüme hiç dokunulmasaydı belki 

bunun gelme umudu daha fazla olabilirdi. Ama ortaeğitim ile ilgili 

nakiller gelerek, bu nakillerle ilgili 5'inci, (Değişiklik) 

Yasasındaki 5'inci madde düzenlendiğine göre 
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Burda birtakım akla soru işaretlerini çağrıştırmaktadır. 

Acaba bu esas daha sağlıklı bir ortamda ve bu teknik komitede 

de müsteşarın, Eğitim Bakanlığı müsteşarı, Teftiş Dairesi 

Müdürü, İlk öğretim Dairesi Müdürü, Genel Orta Eğitim Dairesi 

Müdürü, Mesleki Teknik Eğitim Dairesi Müdürü, Maliye Temsil-

cisi, Kıbrıs Türk öğretmenler Sendikası ve Orta Eğitim Sendi-

kası gibi geniş tabanlı bir teknik komitenin de oybirliğiyle 

geçen bir öneriler dizisinin gelip gelmeyeceği soru işareti 

olarak akıllara gelmektedir. Bunun Sayın Bakandan ne zaman 

getirileceğini, getirilip getirilmeyeceğini öncelikle sormak 

istiyorum. Genelinde biz bu çekincelerimizi belirtmek istedik 

ama öğretmen kesimine sağlayacağı yararlar ve faydalar dolayı-

sıyle de bu Yasanın bütününe oy vereceğimizi burada Sayın 

Genel Kurulun bilgisine getiririm. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın Bozkurt. Buyurun Sayın 

Tuğyan. 

RUHSAN TUĞYAN (Gazi Mağusa)- Sayın Başkan, sayın 

milletvekilleri; İdari ve Sosyal işler Komitesinin 24 Kasım 

1994 tarihli toplantısında gündemimizde beş Yasa Tasarısı 

olmasına karşıno günün özelliği dolayısıyle, öğretmenler 

Günü olması dolayısıyle öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarı-

sını öne alıp görüştük ve geç saatlere kadar toplantımız 

sürdü, sonuçlandırmadan bırakmadık. Onu da peşin söyleyim. 

Bu vesile ile sözlerime başlamadan önce tüm öğretmen-

lerin Öğretmenler Gününü yürekten kutluyorum, onlara bu 

görevlerinde engin sabırlar ve başarılar diliyorum. 

Hepimiz bizleri yoğurup şekillendiren öğretmenlerimiz-

den yaşam boyu silinmeyen sayısız izler taşıyoruz. Bu sebep-

ledir ki toplum olarak onları zaman zaman acımasızca eleştir-

sek de bireysel olayları haksız bir biçimde bütün öğretmen 

kitlesine yüklesek de gönlümüzdeki kutsal yerlerini her 

zaman korumaya devam ediyorlar. İzin verirseniz hepiniz 

adına önce bireysel, sonra toplumsal kişiliğimizin oluşmasın-

daki katkılarından dolayı tüm öğretmenlerimize binlerce 

teşekkürler diyorum. Bu madalyonun bir yüzü. 
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MEHMET CİVA (Lefkoş a)(Yer inden) - Aynen katılıyoruz 

biz de. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Öteki yüzüne bakacak olursak 

acaba biz öğretmenlerimizin gözbebeklerimiz yavrularımızı 

soyut anlamda da olsa "Eti senin kemiği benim" diyerek emanet 

ettiğimiz öğretmenlerimizin... Efendim? 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Eskidendi o. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Öğretmen 1 er im izin çalışma 

koşullarını rahatlatmak, onlara daha huzurlu bir çalışma 

ortamı sağlamak için gayret sarfediyor muyuz? Bugün için 

buna olumlu yanıt vermek mümkün değil. 24 Kasım gazetelerini 

açıyoruz, sitemli başlıklarla karşılaşıyoruz. "Öğretmenler 

buruk", "Öğretmenler kutlamalara katılmıyor", "Eğitimde 

Kaos" gibi ve daha birçok başlıklar. Bu anlamda birçok başlık-

lar, Ertesi günkü gazetelere bakıyoruz "Eğitim Bakanı Buruk". 

Peki öğretmenin buruk, Bakanın buruk olduğu ortamda acaba 

eğitimin neşeli olmasından bahsedebilir miyiz? öğretmenlerin 

yıllar süren çalışmaları sonucu elde ettikleri birtakım hak-

ları eğitimde yeniden yapılanma gerekçesiyle Sayın Bakanın 

gasbetmeye acaba hakkı var mı? Bunları biraz da gazetelerde 

sendikaların bildirilerinden aktarıyorum. Yani onların da 

ağzı böyle olduğuna göre öğretmen kitlesini temsil ettikle-

rine göre öyle düşünüyorlar diye düşünüyorum. 
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Öğretmenler buruk. Çünkü bu yıl hiç yaşamadıkları bir karmaşa 

yaşıyorlar. Okullar açılalı beri süre gelen kaosun ne zaman 

durulacağı belirsiz, iyi etüd edilmeden uygulamaya konan 

günü birlik kararlar iddia edildiği gibi eğitim reformu 

değil, eğitim karmaşası yaratmıştır. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Eğitimde devrimdir 

bu. Yok reforum. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Eğitimimizde aksayan yönler 

elbette var. Ancak bu aksaklıkları düzeltmenin yolu, dikkatli 

bir biçimde ortaya konacak akılcı uygulamalardan geçer. 

Yoksa keyfi nakiller, görevden alma tehditleri, ailelerin 

parçalanmasına neden olan tayinler, vatandaşa benimsetilmeden 

yapılan merkezileştirme, bu arada okulunun Başöğretmeni 

iken bu okula muavin olarak gönderilen öğretmenler, öğrenci 

taşımacılığında yaşanan başı bozukluk, aylardır parası ödenme-

yen şoförler, halâ doğru dürüst eğitime başlayamayan okullar, 

o konuda mevcut öğretmen yok gerekçesi ile boş geçen dersler, 

ilkokullara uygulanan hiç de olumlu sonuç vermeyen baskı 

görüntüsündeki teftişler, anaokullarının içler acısı durumu 

ve daha pek çok huzursuzluk kaynağı olan uygulamalar eğitimimize 

yarardan çok zararlar getirmektedir. 

Arkadaşlar, kendi aranızda konuştunuz. Bir-iki konuyu 

bu söylediklerimi uzun uzun anlatırsam çok uzayacak. Bir 

iki tanesini açayım isterseniz? örneğin, teftişler konusu. 

Eskiden bildiğim kadarı ile teftişler müfettişlere okullar 

takdim edilir ve tek tek gezerek teftişlerini yaparlardı. 

Şimdiki uygulamada aldığım bilgiye göre topluca dokuz-on 

veya tam olarak sayısını bilemiyorum, yanılabilirim, topluca 

bir okula gidiliyormuş. Adığım bilgiler öyle. Yani görüntü 

bir baskın. Sanki okulda bir olay var. Bütün müfettişler 

aniden sınıflara dağılıyor, teftiş yapıyorlar, öğretmende 

tedirginlik, öğrencide tedirginlik. Hiç hoş olmayan bir manzara. 

Artı ikinci bir sakıncası, tek tek teftiş yapılsa bu müfettişler 

sanırım aynı okullara belki bir ay ara ile, belki onbeş 

gün ara ile birkaç sefer gitme imkânına sahip olacaklar. 
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Bu arada eğitime gerekli öğretmenler olabilir, bazı konularda 

uyarılması gereken öğretmenler olabilir. Bu gidişler sırasında 

bu görev de yapılabilir. Ama bilemiyorum, ben eğitimci 

değilim. Ama dışardan baktığımda bana çok garip bir uygulama 

gibi geldi. Hiç de böyle dokuz, on tane müfettiş birden bir 

okula gittiği zaman, tabii bu şekilde gidişler de artık bir 

daha herhalde altı ay sonra o okula sıraya gelecektir. Hepsi 

beraber gidildiğine göre altı ay sonra. 0 zaman işlevini 

yaptığını sanmıyorum. Bir örnek bu. 

Mesela öğretmeni yok gerekçesi ile boş geçen dersler. 

Bir örnek vereyim. Coğrafya. Sayın Bakan, geçen gün Komitede 

de söyledi. Coğrafya hocası yokmuş. Eskiden ben iki çocuk 

annesiyim, çocuklarım yıllardır okula gidiyor, ondan dolayı 

bu konulara az çok vakıfım. Coğrafya hocası yoksa, bunu pekala 

Türkiye'den sözleşmeli hoca olarak tedarik edebiliriz sanıyorum. 

Çünkü daha önceki uygulamada da pekçok sefer Türkçe hocası, 

Edebiyat hocası getirilmişti, herhalde Coğrafya hocası da 

gelebilir. Yani Coğrafya bir örnek. Eksik olan bütün dersler 

için geçerli söylediğim. Yani bugün oldu hala daha bizim 

çocuklarımız, Coğrafya örneğini verdiğim için söylüyorum. 

Bizim çocuklarımız hala daha Coğrafya okumadı. E, bu olacak 

iş değil, kabul edilir birşey değil. 

Öğrenci taşımacılığında yaşanan başıbozukluk dedim. 

Gerçekten pekçok şoförden aldığım bilgiye göre, hala daha 

dün akşam en son birinden bilgi aldım. Hala daha aylardır 

parası ödenmemiştir. Bunun açıklamasını Sayın Bakan biraz 

sonra konuşmasında yapacaktır. Ben anlayamadım sebebini. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Toplantı yapılmadı 

da onun için. 
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RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Ne yapılacaksa yapılsın. 

Adamların parası zamanında ödensin. Bunun gibi diğer örnekleri 

çoğaltabiliriz. 

Bir örnek daha vereyim, ilkokullarımızda ne fiziki, 

ne siyasi hiçbir KKTC Haritası yok diye şikayet geliyor. Ben 

tek tek okulları gezip bu konuyu araştırmadım. Ama gelen 

şikayetler yetkili kişilerden geliyor. Doğru olduğuna inanı-

yorum. Bunun da açıklamasını rica edeceğim. Yalnız turistik 

haritaların varmış, KKTC'nin haritaları yokmuş. 

Sayın Bakanın buruk olması doğal. Çünkü yıllardır 

omuz omuza, kendi ifadelerini kullanıyorum. Yıllardır omuz 

omuza mücadele verdiğini söylediği sendikacıların bile karşı-

sında olması son derece düşündürücüdür, öğretmenler Sendika-

larının Atatürk Kültür Merkezindeki kutlamalara katılmama 

kararı karşısında buruk olduğunu söyleyen Sayın Bakan, aynı 

Atatürk Kültür Merkezinin başka bir köşesinde müşavir 

sıfatı ile kızağa çekilen onlarca yıllık öğretmenlerin törene 

davet edilmemekten dolayı duydukları burukluktan acaba haberdar mı? 
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Bu aşamada bir konuya daha değinmeden geçemeyeceğim. 

Bu Yasa ile getirilen iyileştirmeler yanında öğretmenlerin 

üzerinde önemle durdukları bir başka konu daha var. Her ders 

yılı başında kendilerine ödenen hazırlık ödeneği. Bu ödenek 

öğretmenlere sene başında kıyafetlerini, kitaplarını, araç 

ve gereçlerini tamamlayıp öğrencinin karşısına hazır bir 

biçimde çıkmaları için yıllardır veriliyor. Ancak bu yıl 

önce verileceği açıklanan 2,600,000 Türk Liralık miktar bu 

amaca hizmet etmekten çok uzaktır. Bunun üzerine ben Meclis 

Başkanlığına sunduğum bir Yasa önerisi ile bu ödeneğin en az 

bir, en fazla iki asgari ücret olmasını önerdim. Bu öneriyi 

yaparken hareket noktam 1993 sonlarında, Ulusal Birlik Partisi 

döneminde alınan prensip kararı oldu. Bu Hükümet... Efendim?.. 

MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Seçimler 

arifesinde mi aldınız? 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Hayır, alâkası yok. Her sene 

okulların açılmasını müteakip dönemde bu görüşülür ve karar.. 

MUSTAFA GÖKMEN (Yer inden)(Devam1 a)- Hükümetin sonu 

dediniz de 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Sonu işte izah ediyorum. Bu 

görüşülür o dönemde karara bağlanır. Böyle bir prensip kararı 

alınmıştı Yüksek Danışma Kurulunda. Hükümet değişikliği 

sebebiyle uygulanamadı. Seçime girdik ve bu sizin söylediğiniz 

yorum yapılmasın diye o dönemde uygulanmadı. Bilâhare Hükümet 

değişikliği oldu ve o konu kaldı. Benim önerimi takiben 

ertesi günkü Hükümet açıklamasından öğrendiğim kadarıyla 

hazırlık ödeneği bir asgari ücrete çıkartılmış, inşallah 

benim önerim ilham vermiştir, bir miktar olsun arttı. Hükümet 

pekçok kararında olduğu gibi burada da bir dublikasyon yapmış 

durumda. Farkındaysanız son zamanlarda alınan kararlar bir 

süre sonra bozuluyor. Harçlar artırılıyor azaltılıyor, işte 
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ödenek veriliyor bir süre sonra değiştiriliyor, filân. 

MEHMET CİVA (Lefkoş a)(Yer inden)- Toplumsal sese kulak 

veririz de onun için. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Yine de... 

MEHMET CİVA (Yer inden)(Devam1 a)- Siz yapmazsınız 

ama Siz burnunuzun dikine giderdiniz hep, onun için toplumun 

sesine kulak vermezdiniz. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Biraz daha, o zaman daha iyi 

düşünerek bu kararlarınızı üretirseniz, daha iyi olur. Yani 

topluma böyle bir beklenti alışkanlığı verirsek herhalde 

sonu gelmez bunun. Her açıklanan miktarı toplum beklentiye 

girerse acaba bir süre sonra bu değişecek mi? Hade bir eylem 

yapalım, ortaya çıkalım diye, herhalde bunun sonu gelmez. 

Yine de önerimden vazgeçmiş değilim. Çünkü önerim 

daha farklı. Süratle görüşülüp yasadaki ilgili maddenin en 

az bir asgari ücret, en fazla iki asgari ücret olmak özere 

Bakanlar Kurulu tarafından kararlaştırılır şeklinde değişti-

rilmesini dilerim. 

İkinci bir konu; 9-10 ay kadar önce verdiğim bir 

başka Yasa önerisi ile bayan öğretmenlere ve buna paralel 

olarak kamu görevlisi bütün bayanlara doğum izinlerinde 20 

gün doğum öncesi, 20 gün doğum sonrası olmak üzere 40 günlük 

bir artış getiriyordum önerimde. Artı doğumdan sonra eğer 

gerek duyarsa çalışan hanımımız, gerek duyarsa altı aylık 

ödeneksiz bir izin hakkına sahip olsun diyordum. Ancak ne 

yazık ki aylardır bütün uğraşmalarıma rağmen, bütün çalışma-

larıma rağmen bu öneriyi Komitenin gündemine getirmeyi başa-

ramadım. Bunda büyük ölçüde Demokrat Parti kanadının engel-
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lemesiyle karşılaştım. Her şeyden önce herkesin hakkını 

vermek lâzım. Herşeyden önce Sayın Başbakanın olumsuz görüşü 

sanıyorum bu hareketi yönlendirmiş oldu. Sayın Komite Başka-

nımız bir türlü gündeme almadı. Bu önerim, onu da bilginize 

getireyim, Komitenin gündemindeki Yasa Tasarılarının en 

başında duruyor. Bütün gelen ivedi öneriler, Yasa Tasarıları 

öne geçiyor, benim öneri bekliyor. Sıra benim önerime geldiği 

zaman Komite toplanmıyor. 

MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa)(Yer inden) - 93'te nerdey-

diniz Al lah aşkına? 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- 93'te hurdaydım. 

MUSTAFA GÖKMEN (Yer inden)(Devam 1 a)- Ulusal Birlik 

Partisi döneminde? 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- 93'te hurdaydım. Artık yeter. 

Bütün hatalarını, Hükümetin bütün hatalarını, bütün ihmalle-

rini, bütün yanlışlarını geriye mal etmekten vazgeçersek 

daha iyi birşey yapmış oluruz sanırım. 
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MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Geçmişini unutanlar 

geleceği göremezler Ruhsan Hanım. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Geçmişi unutmadık. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Biz geçmişi unutamayız. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Özür dilerim, karşılıklı 

konuşuyoruz. 

BAŞKAN - Usule uygun cevap veriyor efendim. Dostane. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Ben 1990 milletvekili seçilirken 

beş yıl için seçildim. Kendime göre bazı planlarım vardı. Bu 

öneriyi şimdi vermem gerekiyordu. Kendi hükümetim de olsaydı 

yine verecektim. Onun için hiç endişeniz olmasın. 

VASFİ CANDAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Şimdi Komite Başkanı 

yoktur. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Eğer şimdiki hükümet döneminde 

geçmezse, bilahare yine bu konu devam edecek, bitmeyecek. 

VASFİ CANDAN (Yerinden) (Devamla) - Komite Başkanı 

yoktur. Çağırın ve verin bu öneriyi. 

BAŞKAN - Sayın Candan, müsaade ediniz Genel Kurula 

hitap etsin Sayın Tuğyan. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Destekliyoruz. 

BAŞKAN - Sayın Civa, lütfen. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - İnşallah. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - İnşallahı yok. Destek-

1iyoruz. 
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RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Bütün gelen engellemelere 

rağmen, ben yine devam edeceğim, inşallah bir gün gündeme 

aldırırız. Gündeme aldırırsak,eminim Komite arkadaşların ilgisi 

sayesinde bu iş hallolacaktır, ama başarabilirsek tabii. 

BAŞKAN - Devam ediniz Sayın Tuğyan. 

MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Başaracağız. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Evet, hiçbir zaman geç değildir. 

Bu konuyu süratle gündeme getireceğimizden kesinlikle eminim. 

Ama sanıyorum biraz daha zaman alacak. 

Tüm alt yapı noksanlıklarını aşarak eğitim kurumlarını 

en gelişmiş teknoloji ile donatsanız dahi, eğitimin insan 

boyutunu, eğitimin temel unsuru olan öğretmeni kucaklamayan, 

öğretmeni yanına almayan uygulamaların başarı getirmesi olası 

değildir, öğretmen sistemin mekanik bir unsuru olmayıp sistemin 

özüdür. Toplumların geleceğini bireylere sunulan eğitim belirler. 

Bireylere sunulacak olan eğitim de öğretmenler tarafından 

aktarılacağına göre, toplumu yönetenlerin birinci görevlerinden 

biriside, öğretmenin toplumdaki statüsünün yükselmesine önayak 

olmak ve onlara layık oldukları saygınlığı kazandırmakolmalıdır. 

Bu duygu ve düşüncelerden hareketle, şu andaki genel görüşmesini 

yaptığımız öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarısına, öğretmenlerin 

durumlarına yetersiz de olsa, belli oranda iyileştirmeler 

getireceği için biz olumlu oy vereceğiz. 

Tüm öğretmenlerimize ve toplumumuza hayırlı olması 

dileği ile saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederiz Sayın Tuğyan. Buyurun Sayın 

Mustafa Gökmen. 
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MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; tabii biz Ruhsan Hanım kadar pek rahat 

konuşamayız. Biz ne de olsa iktidara mensup bir partinin 

milletvekiliyim. Ama ben öğretmenler üzerinde gerçekten 

politika yapmayı seven bir insan değilim. Çünkü ben de bir 

öğretmenim. Benim herşeyden evvel önce öğretmenliğim var, 

sonradan bugünkü yaptığımız iş. 

Dolayısıyla öğretmenliği ben kırsal kesimde onyedi 

yıl bizzat yaşayarak zorluklarını hep sinemize çektik, biliyorum. 

Bu geçirmekte olduğumuz Yasa Tasarısı elbette öğretmenimize 

birtakım haklar sağlayacaktır. Ben bu maddi kazanımların 

öğretmen açısından hiçbir zaman yeterli olacağına inanan birisi 

deği1 im. 

Kendi hayatımdan bir örnek vermek istiyorum. 1975 

Ekim'inde bu ülkede öğretmenliğe başladığım zaman, ilk maaş 

olduğu için hatırlıyorum, 3752 lira maaş almıştım. 

DERVİŞ Ç0BAN0ĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Hangi sene? 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - 1975 Ekim. 3752 lira. Aynı 

dönemde , yani benim gibi bir aylık öğretmen olan Anavatanımız 

Türkiye'de ise bu, 1100 liraydı. Yani arada tam üçbuçuk katı 

bir fark vardı KKTC1 de. Yani bu ülkede öğretmenlik yapan 

bir vatandaşımızın lehine. 
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Ama bugünkü durum nedir? Bugünkü durum bu ülkenin öğretmeni 

ile, Anavatanda öğretmenlik yapan insan arasında bir fark 

kalmadı. Bu gitgide KKTC'deki öğretmenin aleyhine bu fark 

kapandı. Burda şimdi bir gerçeği dile getirmek istiyorum. 

Öğretmenlik çok farklı bir meslektir. Çünkü öğretmenin uğraş-

tığı alan insandır, insanlık alanıdır. 0 halde öğretmenimiz 

için ne kadar çaba sarfedersek, ne kadar o camiaya haklar 

tanırsak az olacağına inanan birisiyim. Sayın Bakanı ben 

takdirle karşılıyorum. Bunu da söylerken çok samimiyim. 

Merkezileştirme konusunda hazırlık pek olmamasına rağmen 

cesaretle bu işe eğilmiş ve büyük bir mesafe kaydetmiştir. 

Bunu takdirle karşılıyorum bir öğretmen olarak. Bunun poli-

tikası olmaz. Yani eğer birileri bir doğru görev yapmışsa, 

onun hakkını teslim edeceksiniz. Bu bir insanlık görevidir. 

Politik boyutunu bir tarafa bırakmak zorundayız. 

Değerli arkadaşlar; ancak tabii bu bugünkü Eğitim 

Bakanının veya bugünkü Hükümetin getirdiği bir olay değil 

tabii. Ama geçmişten gelen bir birikim sonucu, özellikle 

Özel Eğitim Kurumlarında öğretmen kalitesine hiç bakılmamıştır. 

Bir örnek verecek olursak kendi hayatımdan yine örnek veri-

yorum. İşitme Engelliler Okulunda benim okuyan bir çocuğum 
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vardı. Altı sene devam etmesine rağmen okuma yazma öağrenemedi. 

Ben bunu bu sene Türkiye'ye götürdüm Orda gördüm ki, daha 

da üzüldüm, üzüntüm daha da büyüdü. Gördüm ki üç sene o 

okula devam eden bir işitme engelli bir çocuk okuma yazmayı 

öğrenmiş. B e ^ S a y ı n Bakan burda kendisi tahmin ediyorum bu 

konuya eğilecektir. Bizim İşitme Engelliler Okulumuz var 

Lâpta'da. Bir gün ziyaretine gittim, gördüm ki bir değerli 

kardeşim oraya tayin edilmiş. İşletmeden mezun bir kardeşimiz 

oraya tayin edilmiş. Şimdi bu yanlıştır Sayın Bakan. Yani 

eğer geçmişin zihniyetini siz de bu konuda devam ettirecek-

seniz yaptığınız bu güzelliklere gölge düşürürsünüz. Lütfen 

özel eğitim kurumlarına kulak asınız. Bu benim bir temennim-

dir. Onun eğitimini almış, fakülte mezunlarını oraya gönderi-

niz. Yoksa Türkiye'den pekala sözleşmeli öğretmen getirile-

bilir ve orada bir yapılanma olabilir. Ben bunu sadece işitme 

engelliler için söylemiyorum, diğer geri zekâlılarda, efendim 

spastik okullarında da bu durum böyledir. 
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Tabii bunu Bütçe geçerken, Eğitim Bakanlığı Bütçesi geçerken 

uzun uzadıya tartışacağız. Eğitime ayrılan bütçe oldukça 

yetersizdir. Herşeyin başı eğitim. 0 nedenle Ruhsan Hanıma 

katılıyorum. Boş geçen dersler var halâ okullarımızda. Buna 

da özen göstermek zorundayız. 

Ben burda bir konuya temas edeceğim. Sayına Bakana 

da ikili görüşmelerimizde bu temennimi herzaman bildirmiştim, 

sunmuştum. Yine burda halkın kürsüsünden söylüyorum. Aslında 

ben bunu söylerken politika da yapmıyorum. Zaten bu mevzuda 

politika yaparsanız Kıbrıs'ta kaybedersiniz. Ama bu benim 

vicdanımı rahatsız eden bir olaydır. Orta öğretim kurum-

larımızda din kültürü derslerimiz okutulmaktadır. Ben Sayın 

Bakandan rica ediyorum, istirham ediyorum. Sayın Bakan ger-

çekten sizin bu tavırlarınızı alkışlıyorum. Sendikalar zaman 

zaman size boykot yapsalar bile inandığınız ilkeler uğrunda 

mücadele veriyorsunuz, takdir ediyorum. Lütfen din kültürü 

derslerine de felsefeci, efendim edebiyatçı öğretmenler 

vermeyiniz. Branş öğretmenleri veriniz. Din kültürü dersleri 

basit bir olay değildir. Eğer bir gençlik manevi yönden hazır-

lanmazsa, eğer bir yetiştireceğimiz gençliğe bir takım değer-

lerimizi aşı1ayamazsak bizim geleceğimiz pek parlak olmaz 

inancındayım. 0 nedenle Sayın Bakanım, tekrardan halkın kür-

süsünden size sesleniyorum. Diyorum ki meslek dersleri öğret-

menlerini Türkiye'den sözleşmeli olarak aldırınız. Bunlar 

10 taneyi geçmez. Bu konuya ciddiyetle eğilmenizi istirham 

ediyorum. Bu şeyimi şey yaptıktan sonra, yeni geçireceğimiz 

Yasanın ilköğretimde ve ortaöğretimdeki öğretmen arkadaşlarıma 

yararlı olmasını diliyorum. Saygılar sunuyorum. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederiz Sayın Gökmen. 

Sayın Hüseyin Angolemli buyurun. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, sayın 

milletvekilleri; bundan 9 yıl önce yine hurdaydık o zaman 

Kurucu Meclis vardı. Kurucu Mecliste sendikaların temsilci-

leri de vardı ve biz o günlerden savunduyduk, bu saatler yük-

sektir diye, ders saatleri ve biz o dönemlerde parti olarak, 

lise öğretmenlerine 20 saati ve ilk okullara da bugün öngörülen 

25 saati. Ama yine o gün üzüntüyle söyleyim ki sendikadan 

gelen bir arkadaşımız, Kurucu Mecliste bize pek yardımcı olma-

dıydı. Şimdi bubakımdan bu Yasa Değişikliğinde, bu Yasa Tasa-

rısında öğretmene iyileştirici yönler vardır. Bu konuda eksik-

likler olmasına karşın iyileştirici birtakım düzenlemeler 

getirilmiştir. 

Şimdi değerli arakadaşlar, ama her nedense Sayın Bakan 

veyahut Hükümet aceleci, hazırlıksız konulara girmekte ve 

birtakım eksik yönlerini de karşımıza getirmektedir. 
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Şimdi bizi eksik, ama olduğu gibi de öğretmene birşeyler vere-

bilen bir değişiklik tasarısıyla karşı karşıya bırakmıştır. 

Biraz önce, benden önce konuşan Sayın Bozkurt, bütün bunlara 

rağmen olumlu oy vereceğimizi söylerken bunu kastetmiştir. 

Bu tavırlar, Sayın Bakanlığın yahut Hükümetin bu tavırları 

bugünkü öğretmen kitlesinin bir kesimini mağdur etmiştir. 

3 Kasım günü bu 85 Yasasının 92'nci maddesinin de dediği gibi, 

teknik kurul oturdu ve sendikalarla, orada oybirliğiyle geçen 

yanılmıyorsam kararlar alındı ve 92'nci madde emrediyor, bu 

kararlar derhal Bakanlar Kuruluna götürülür ve gereken yapılır. 

Bugün tarih, 29 Kasım, Bu yasa tasarısı görüşüldüğü günkü 

tarih ise, yanıImıyorsam 24 Kasım, Öğretmenler Günü. Sayın 

Bakan her nedense elini çabuk tutmadı ve sendikalarla birlikte, 

teknik kurulun da birlikte aldıkları oybirliğiyle kararı buraya 

getiremedi. Halbuki bu karar buraya gelseydi, toplumda da 

bütün sendikalarla, bakanlıkla bir birliktelik olacaktı ki 

bu da hepimizi memnun edecekti. Ama ne yazık ki bu yapılama-

dı. Sayın Bakan ve bağlı olduğu Hükümet aceleci ve hazırlık-

sız tavırlardan sakınmalıdır. Bunları yaşamış durumdayız. 

Bundan önce, yine yıllar önce bir bakan, hükümetle birlikte 

ilkokulları 5 yıla indiren kararını geldi böyle, bugünkü ba-

kanımız gibi çarçabuk burdan geçirdi. Ne oldu sonuçta? Birçok 

gencimiz öğrenim faaliyetlerinden yararlanamadı. Bugünkü kaos 

gibi bir kaos yaşandı. Ne sınıflar hazırdı, ne öğretmenler 

hazırdı, hiçbirşey hazır değildi ama, ben yaptım oldu 

düşüncesiyle yapılmıştı. Bugün, bu örnekleri de şimdiki Bakan-

lığımız sık sık vermektedir. 
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Değerli arkadaşlar, Sayın Başkan, sayın mi 1letveki1leri; 

3 Kasım mutabakatı çok önemlidir ve bugün birçok öğretmeni 

rahatsız eden nakillere ilişkindir. Bu, çok önemli bir aşa-

mada ve bunu maalesef Sayın Bakan atlamıştır. Burada nakil-

lerin nasıl yapılacağını ayrıntılı şekilde kaleme alınmıştır 

ve maalesef gereği de yapılmadığı için bugünkü yara sarılama-

mıştır. Bu konu açılmışken bir kere daha vurgulayayım. Yasa-

lar, tüzükler herşey ortadadır. Ama bugün Sayın Bakan, hiç 

kendisine yakıştıramadığım bir konu vardır. Bir mahkeme 

kararına dayanmaktadır. Nerde kaldı katılımcılık, nerde kaldı 

hoşgörü. Yok efendim, eline bir kı linç geçirmiş, kesmeye 

devam ediyor. Neymiş dayandığı, mahkeme kararları. Böyle olmaz. 

Eğitim Bakanlığının başında oturan arkadaşımız, çağdaş normla-

ra önem vermelidir. Katılımcılığa önem vermelidir.Sendikaların 

ikide birde karşısına almak değildir ustalık, hüner. Hüner, 

onlara kucak açmak, onlara yaklaşmak ve onları kucaklamaktır. 

Bugünkü sendika yöneticilerimiz, hemen hemen öğretmenlerimiz 

bu konuda çok iyiniyetlidirler. 
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Ama bu iyi niyetlerini de istismar etmemek gerekir. Yine 

bundan önce değerli arkadaşlar bir olay olmuş... 

(Cumhuriyet Meclisi Başkanı Sayın Ayhan Halit Acarkan 

Başkanlık Kürsüsünü en yaşlı üye Sayın Mustafa Adaoğlu'ndan 

devralır.) 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Çok ateş-

lendin be Angolemli. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Eleştireceğiz Sayın Bakanı 

çünkü sık sık gelmiyor buraya. 

SALİH COŞAR (Lefkoşa) (Yerinden) - Bütçe var, bütçeye 

sakla. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Şimdi benim bir millet-

vekili olarak eğitim yaşamımızı izlediğimde bir konu dikka-

timi çekmektedir. Devamlı olarak sendikalarla ya anlaşmazlık 

çıkarırlar ilgili Bakanlık, ya da anlaşır sonra vazgeçer. 

Daha bir müddet evvel bir çok müdürler yer değiştirildi. 

Sayın Bakan, bir mahkeme kararına dayandım dedi ve topluca 

değişimleri gündeme getirdi. Bir tane değil, iki tane değil. 

22 tane, 21 tane. Şimdi böyle olunca tabii ki insan bunun 

adına kıyım der. Bunun adı kıyımdan başka ne olabilir değerli 

arkadaşlar? 20 yıldan beri 23 Nisan ve Karaoğ1anoğ1u ara-

sındaki nakiller Amme Hizmetleri Komisyonu tarafından yapılırken, 
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bizim Bakarı, elindeki kılıca güvenerek bir çırpıda kendisi 

o yer değiştirmeyi yaptı. Şimdi konu mahkemede ama kendisine 

sorulursa önce diyor yasalar, tüzükler var, biraz daha sıkış-

tırırsanız mahkeme kararı var der. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Düşmanca konuşun 

Sayın Angolemli. Tam UBP ağzıynan. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Kusura bakma Sayın Civa, 

böylesini UBP döneminde görmedik. Odur bize dokunan. Bir s-ol 

iktidar ortağının Bakanı, öğretmenlerin bugün uğramadığı olay-

larla bizi karşı karşıya bırakmaktadır. Onlar da yaptılar 

ama bu denli yapmadılar ve biz onlardan beklerdik de Hükümet 

ortağı CTP'li bir Bakandan bunları beklemezdik. Çünkü Sayın 

Bakanımız her konuşmasında hoşgörü, katılımcılık gibi kavram-

ları hiç dilinden düşürmez. Ama... 

SALİH COŞAR (Lefkoşa) (Yerinden) - Angolemli ben yapmadım 

nakil karışmam ha sataşırsan cevap veririm. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Ben sana, size Sayın 

Coşar sataşmadım. 

SALİH COŞAR (Yerinden) (Devamla) - Ben nakil yapmadım. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - Siz başka bir 

şey yapmışsınız onu söyledi biraz evvel. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; 
rahatsız olabilir ama biz bunları söylemeden hiç geri kalmayacağız. Öğret-
mene karşı ne polis gücü ne birtakım yasal olmayan yollardan kılıf aranmasın 
çünkü öğrenen hepimizin her fırsatta söylediğimiz gibi geleceğimizi şekil-
lendirmektedir. Yani bindiğimiz dalları da kesmeyelim değerli arkadaşlar. 
Onun için öğretmene karşı tutumumuzda gerçekten katılımcılığa önem verelim. 
Sözde değil, özde. Bakınız Sayın Bakan, öğretmen bir basın mensubunun soru-
suna yanıt verdi diye soruşturma açtı. Sayın Bakan 9-10 tane öğretmenimizin 
bekledi sonra 5-10 gün, çünkü bir yerli basında bu öğretmenlerimize haka-
rethamiz birtakım yazılar çıkmıştı. Öğretmenler Sayın Bakanın kendilerine 
kol kanat gereceğini, savunacağını beklediler, yanıldıklarını anladığı 
gün de kendileri bir yazı ile yanıt verdiler. 
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Siz misiniz basına yazı veren diyerek Sayın Bakan, Bakanlığı, 

adı geçen öğretmenlere de soruşturma açmıştır. 

SAĞLIK BAKANI ERGİN ABDULLAH (Yerinden)- Eğitim Bakan-

lığı Bütçesine birşey bırakmadın Sayın Angolemli. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- Haa, Sayın Ergin Abdullah. 

Bunlar önemlidir. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Elektrik 

kesintilerine göre konuşur Sayın Angolemli. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- Öyle yağma yok. Soruşturma 

açacaksın. Abdülhamit devrini getireceksin de sana ses çı-

kartmayacağız! Nerde görüldü bu? Öyle yağma yok. Asla buna 

izin vermeyeceğiz ve her zaman da gündeme getireceğiz. Nerde-

yiz, nerde yaşamaktayız. Ya bir taraftan öğretmenle memura 

yasa yapacağız da, siyasal etkinliklere katılsınlar demekte-

siniz. Ama öte yandan, yazı yazmaya bile tahammülünüz yok-

tur. Bu da bizi düşünmeye sevketmektedir sayın arkadaşlar. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yer inden)(Devam 1 a)- Getirseydin o 

yazıyı bakalım ne söyledi da bu bakan şey yaptı? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- Ben o yazıyı okudum. 0 

yazıda, ne isterse olsun değerli arkadaşlar, saygı duymak 

durumundayız. Öğretmenin kalemini özgür bırakmak durumundayız. 

Ona dokunma . hakkı ; yoktur. Yapanlar da varsa eleştireceğiz. 

Ona karşı da tepkimizi göstereceğiz. Şimdi, bu olaylar üze-

rine, sendika, ilgili sendika yöneticileriyle Bakanlık bir 

araya geldi ve orada Bakanlıktan, bu öğretmenlere açtığınız 
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soruşturmayı kaldırınız dendi. Ben bunu, şimdi yanımda yok. 

Ama böyle bir, bu konuda bir öneri var ve sendika yetkili-

leri görüşlerini yazıyorlar. Diyorlar ki işte gereksiz-

dir, bu soruşturmalardan vazgeçilsin. Ama Bakanlık ilgili-

leri, hayır, gereklidir, devam etsin diyebilmektedirler. 

Şimdi, bunların ışığında, nakiller konusunda değerli 

arkadaşlar bir açıklık vardır. Bir nereye çekerseniz gider 

misali bir durum vardır. Şimdi Sayın Bakan 3 Kasım oybirli-

ğiyle varılan anlaşmayı Yasanın 92'nci maddesine, bana göre 

uymadı. Şimdi, bu yasa tasarısı geçirilmeden önce de Sayın 

Bakan bu mutabakatı sunabilir ve bu yasayla komitede yeniden 

bir bütünleşmeye gidilebilir. Ama eğer Sayın Bakan ısrarlıy-

sa bugün bu değişiklik tasarısını geçirmeye, kendilerine bu-

radan tavsiye ediyorum, uyarıyorum. Bu mutabakat metnini 

vakit geçirmeden Yüce Meclise sununuz. Sizi biz, Toplumcu 

Kurtuluş Partisi olarak öğretmenin ve sizin sık sık karşı 

gelmenizi de önleyecek olan ve öğretmenin ve sizin hemfikir 

olduğunuz bu konuda size tam destek vereceğiz. Ama siz eğer 

yapmazsanız, biz TKP olarak bunu vermeye hazırız. Ama biz 

bir muhalefet partisiyiz. Her zaman yaşanmış bir olaydır. 

Bizim verdiğimiz öneriyi hasıraltı yapacaksınız ve gün-

demde görüştürmeyeceksiniz. Bu kadar bu da açıktır. Bugüne 

kadar bu Mecliste maalesef bu yaşanmıştır. Muhalefetten gelen 

yasalar, genellikle, istisnalar hariç, hep geriye atılmaktadır. 
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Ve bir gün Hükümet zamanı kendine göre ayarlayıp uygun 

gördüğünde getirip kendileri de aynı özellikte bir Yasa 

Değişiklik Taslağın?, Tasarısını sunmaktadırlar. Bu yaşan-

mıştır. Ama nakiller konusunu içeren bu anlayış, bu metin 

bir an önce getirilip yasalaştırılırsa bu konudaki bir takım 

uyuşmazlıklar da kendiliğinden halledilmiş olur. 

Niye öneri veriyorum? Sayın Başkan, sayın milletve-

killeri; öğretmen çalışmalarında huzur içerisinde olmak duru-

mundadır. Bu huzuru da artık bir Bakanın iki dudağı arasına 

bırakmayalım. Geçirelim ve yazılı metinler haline sokalım, 

öğretmenimiz de rahat etsin, siz de rahat edesiniz. 

Hepinize saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Angolemli. 

Sayın milletvekilleri; söz sırası Sayın Ahmet Derya'da. 

Buyurun Sayın Derya. 
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AHMET DERYA (Lefkoşa) - Sayın milletvekilleri; 

DP-CTP Koalisyon Hükümetinde en çok tartışılan konulardan 

kamuoyunda en çok tartışılan konulardan bir tanesi eğitim 

konusu olmaktadır. Bu da doğaldır. Çünkü gerçektem bugüne 

kadar eğitim sisteminde alışılagelmiş uygulamalarda birtakım 

değişiklikler yapılmaktadır ve bu değişiklikler toplumun 

geniş kesimleri tarafından da olumlu karşı1anmaktadır. Ancak 

bu uygulamalar sırasında, bu değişiklikler sırasında mutlaka 

ortaya küçükde olsa birtakım olumsuzluklar çıkmaktadır. Ancak 

şunu söyleyim, bir ilkokulların merkezileştirilmesi olayı 

herkes teslim etmektedir ki çok önemli bir değişikliktir ve 

çok cesur bir adımdı. Kolejlere giriş sınavlarının kaldırıl-

ması olayı gerçekten önemli bir değişikliktir. 

Bu dönemde dikkat çeken diğer bir konu, uzun yıllar 

birikmiş, çözüm bekleyen öğretmen sorunlarının çözümlenmeye 

başlamış olmasıdır. Şu ana kadar gündeme gelenlerin yeterli 

olduğunu söyleyemeyeceğim. Ancak gerçekten gündeme gelen deği-

şiklikler önemli değişikliklerdir, öğretmenler lehine önemli 

değişikliklerdir. Bile bildiğim kadarıyla teknik kurullarda 

mutabakat sağladıkları konularda gerçekten öğretmenler lehine önemli değişikliklerdir; 
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Bunu teslim etmek gerekir. Yani, bunun altını çizmek gerekir. 

Ancak, zamanlama, uygulama açısından gelirken teknik kurulda 

3 Kasım'da varılan mutabakat, alt komiteye yetiştirilebi 1 ir 

miydi, yetiştirilemez miydi? Şunu söyleyeyim. Bilebildiğim 

kadarıyla orada bir maddede, teknik kurulda oybirliği sağla-

namadı. Şimdi, bizde özellikle öğretmenlerde toplu sözleşme 

yapma hakkı yoktur ama, toplu sözleşme mekanizmasından daha 

az sağlıklı olduğu söylenemeyecek çok sağlıklı bir mekanizma 

vardır. Zamanında Öğretmenler Yasasına bu konmuştur. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Siz var 

mıydınız Sayın Derya bu teknik kurulda? 

AHMET DERYA (Devamla)- Bu aşamada yoktum elbette. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devamla)- Nerden biliyor-

sunuz bir maddede? 

AHMET DERYA (Devamla)- Devamlı soruyorum, ilgileniyorum 

Sayın Angolemli. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam 1 a)- Bana da aksini 

söylüyorlar. Bana da oybirliği diyorlar. 

AHMET DERYA (Devamla)- İlgim hiç eksilmemiştir, azalma-

mıştır, o bakımdan. Şimdi, bizim Öğretmenler Yasasında teknik 

kurul, her ayın ilk Pazartesi toplanır ve gündemindeki sorun-

ları görüşür. Sayın Gülsen Bozkurt'un saydığı daire müdürlerin-

den ve sendika temsilcilerinden müsteşarın başkanlığında top-

lanır, görüşülür. Oybirliği sağlanan maddeler ki Maliye tem-

silcisi de vardı bu teknik kurulda Gülsen Bozkurt arkadaşımın 

belirttiği gibi. Oybirliği sağlanan maddeler direkt Bakanlar 
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Kuruluna gider, ordan da Meclise gelir. Oybirliği sağlanamayan 

konularda, Maliye, Çalışma ve Eğitim Bakanlarının katılımıyla 

oluşturulan Yüksek Danışma Kurulunda görüşülür. Mutabakata 

varırsanız varırsınız, varmazsanız bir sendikayla hükümetin 

anlaşamadığı noktada ne yapılırsa, o yapılır. Ancak, sanırım 

teknik olarak eğer o mutabakata varılamayan madde ayrılsaydı 

ve diğerleri, Bakanlar Kurulundan geçirilseydi taraflar çok daha 

sağlıklı bir yol izlerlerdi. Onu da YDK'dan geçirecekler diye 

24 Kasım'daki toplantıya yetiştiremediler. Şimdi, nakillerle 

ilgili 11 1 inci maddede teknik kuruldan sendikanın talebi doğ-

rultusunda geçirilen konu son derece önemlidir ve bunun sü-

ratle yasalaşması gerekir. Çünkü, bir mahkeme kararı vardır 

ve Demogles'in kılıcı gibi orda durur. 0 mahkeme kararı ancak 

bu yasa değişikliğiyle etkisiz hale getirilir. Bu bakımdan 

süratle değişikliğin yapılması gerekir. 19781 de bir Nakil 

Tüzüğü çıkarıldı. 1985 Öğretmenler Yasasında bunun özü alındı. 

Ancak buna rağmen mahkemede yer değiştirmekle ilgili yapılan 

bir yorumda, bir dava neticesinde, işin niteliğinde değişiklik 

olması veya konutunu değiştirme zorunluluğu olması ancak yer 

değiştirme olarak tanımlandığı için, o maddenin süratle gel-

mesi gerekir inancındayız. Bunun yanında inanıyorum ki Öğret-

menlerin, sendikaların talepleri doğrultusunda, öğretmenlerin 

durumlarını iyişeltirecek daha birçok değişiklik gündemimize 

gelecektir ve Meclisimizdeki bütün grupların da, oybirliğiyle 

geçecektir, buna da inanıyorum. Ancak, bu vesileyle ben bu 

yasada, bugün görüşeceğimiz yasada bir konuda bir düzeltme 

yapmamız gerekecek, birkaç yerde düzeltmeler yapmamız gereke-

cek inancındayım. Bir yerde muradedilenle, ifade edilen ara-

sında bir farklılık vardır. Komite aşamasında da Sayın Bakan 

aynı şeyi muradettiklerini söylemişti. Ancak, ifade edilene 

baktığımızda, orda bir farklılık çıkıyor ortaya. Sanırım 

o da düzeltilmesi gerekecek. 
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0 da müdür muavinlikleri konusunda Gülsen Hanımın belirttiği 

ilk 300 öğrenciye kadar bir muavin, ondan sonraki her 200 öğren-

ciye bir muavin ifadesi yerine ondan sonraki her 200 veya daha 

az öğrenciye bir muavin ifadesinin konulması gerekir. Sayın 

Bakan da komitede 300'den sonra, 500'den sonra ikinci muavin 

değil de, 350'de de ikinci muavin olabileceğini belirtmişlerdi. 

0 zaman "daha az" ifadesinin konulması gerekir doğru ifade olması 

için. Çünkü öğretmen verilirken okullara, ilkokullarla ilgili 

maddede her okulda ilk 35 öğrenciye kadar bir öğretmen, 35'ten 

fazla her 30 veya daha az öğrenci için bir öğretmen ifadesi 

konuldu. Yani ilk 35 öğrenciye bir öğretmen, 35'ten sonra 37 

olduğu zaman ikinci öğretmen verilir. Beklemez 65 olsun da sonra 

ikinci öğretmen verilsin. Bu ifade bunu anlatır. Muavinlikte 

de ilk 300 öğrenciye kadar bir muavin, ondan sonraki her 200 

öğrenciye veya daha az öğrenciye bir muavin dersek o zaman da 

350 olduğu zaman da ikinci muavin verilebilecek. Beklemeyecek 

500 öğrenci olsun da ikinci muavini versin. Sayın Bakanın görü-

şünün de bu doğrultuda olduğunu komitedeki ifadelerinden bili-

yorum. Bu bakımdan ifadenin burada düzeltilmesi gerekir inan-

cındayım. Çünkü orada o ifadenin yeterli olduğu görüşü vardı 

ama yeterli olmayacağı belli. 

Ben sözlerimi uzatmak istemiyorum. Yalnız bir konuya 

değinmek isterim. Mustafa Gökmen arkadaşım zannedersem ayrıldı 

salonda. Ancak bu din dersleri konusuna değinmek isterim. Bir 

kere bizim okullarımızda verilen Din Kültürü ve Ahlâk Dersidir, 

islâmiyet değildir, olmamalıdır. Yani bir dinin kuralları değil-

dir, din kültürüdür. Bu bakımdan bu dersleri elbette ki felsefe 

hocaları rahatlıkla verebilirler. Din Kültürü Dersini dolayısıy-

ler din kültürü dersinin verilmesi için imam olmasın diyor ar-

kadaşımız ama İlâhiyat mezunu olsun. İlle i 1 ahiyat mezunu olma-

sı gerekmez. Tam tersine İlâhiyat mezununu koyarsanız din kül-

türü yerine İslâmiyet öğretmeye kalkar ki bu da lâik devlet 

anlayışına ve lâik eğitime terstir. Bu vesile ile bir uyarıda 

bulunmak isterim. Hem sayın milletvekillerine, hem toplumun 

tüm duyarlı kesimlerine. Genellikle bu tür konular gündeme gel-

diği zaman, gündeme getirildiği zaman hafif bir gülümseriz ve 

geçiştiririz. Ama hafifçe gülümseme ilerde ağır bir biçimde 

ağlamamıza neden olabilir. Ciddiye almalıyız. 
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Ben, kısa bir süre önce Lefkoşa'da bir temel atma töre-

ni yapıldı islâm Külliyesi diye bir külliyenin temel atma töre-

ni yapıldı. Basından izledim. 500 kişilik cami diyor. Onu an-

ladım. itirazım da yok. isteyen gider namazını kılar, ama 300 

kişilik öğrenci yurdu temeli atılmış ki bunu anlamadım. Hiç 

de anlamam, islâm Külliyesinde öğrenci yurdunun işi nedir? Eğer 

otel yapsaydı, misafirhane yapsaydı anlarım. Zannederim bu 

Meclisin bu konunun üstüne gitmesi gerekir. Bir kere Eğitim 

Bakanlığının bilgisi ve izni var mı böyle bir yurt binasına? 

İkincisi; böylesi devasa bir külliyenin parası nerden 

geliyor? Yani derenin suyu nerden geliyor? Bu ülkenin insan-

larından ve bu ülkenin kaynaklarından toplanıyorsa, onu da bile-

lim. Yok eğer dışardan geliyorsa bu konuda Bakanlar Kurulunun 

veya Meclisin bilgisi var mı onu da bilelim ve tehlikeleri 

lütfen daha uzakta iken görelim ve duyarlılık gösterelim. Ben 

bu din dersleri konusunu da aynı yaklaşımların bir uzantısı 

olarak gördüğüm için tehlike addederim ve duyarlılığımı 

gösteriyorum. Tüm milletvekili arkadaşların ve toplumun diğer 

kesimlerinin de aynı duyarlılığı göstermesi gerektiğine 

inanıyorum. 

Teşekkür ederim. 
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HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi mağusa)(Yer inden) - Başta 

Hükümet göstersin o duyarlılığı Sayın Derya. 

AHMET DERYA (Devamla) - Söyledim. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Derya. 

Sayın milletvekilleri; başka söz isteyen var mı? 

Sayın Bakan buyurun efendim. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET ALİ TALAT -

Öncelikle Öğretmenler (Değişiklik) Yasasının komitede görüşülmesi 

sırasında uygum içinde bir çalışma gösterdiğimiz değerli 

komite üyelerine burda teşekkür etmeyi bir görev biliyorum. 

Bunu açıklıkla ifade edeyim. Gerçekten çok uyumlu bir çalışma 

gösterilmiş ve yine arkadaşlarımızın vurguladığı, teknik 

kuruldan oybirliği ile geçen Bakanlar Kurulunun onayı ile 

Meclise sevkedilen bu değişiklik önerileri gayet olumlu 

bir hava içinde onaylanmış ve Meclis Genel Kuruluna ulaştı-

rılmıştır. Bu bakımdan değerli komite üyelerine teşekkür 

ederken, gerçekten özellikle Ruhsan Hanımın öğretmenlerimiz 

için söylediği güzel sözlere yürekten katıldığımı vurgulamak 

isterim. Yürekten katılıyorum, çünkü öğretmenlerimizin 

esenlendirilmesi, öğretmenlerimizin daha rahat bir ortamda 

çalışması, öğretmenlerimize atfettiğimiz o güzel değerleri 

öğrencilerimize aktarmaları açısından çok büyük yaraları 

olduğuna ben de inanıyorum. Bundan dolayı da aynı görüşlere 

katılmak istiyorum. Tabi i sonrasında biraz sertleşti Ruhsan Hanım, 

ama onu da anlayışla karşılamamak elde değil. 

Şimdi değerli arkadaşlar; nedense böyle sanki yer 

yarıldı, gök gürledi, şiddetli sağanak var, yıldırımlar, 

şimşekler çakıyor, her taraf darmadağın, öğretmenler 

perişan oldu, ülkede müthiş bir kaos var ve bunlara sahip 

çıkmaya çalışan, daha önce sahip çıkmayan da şimdi sahip 

çıkmaya çalışan bazı çevreler var ve en önemlisi beni en 

çok üzen ve o bahsedilen burukluğumu da ortaya koyan, nedeni 

olan şey, ille de bütün istenen şeyleri verdiğimiz halde 



- 1101 -

öğretmen bütün istediği hakları, özlük haklarını saygı ile 

karşılayıp kendilerine oybirliği ile komitelerden geçirerek 

verdiğimiz öğretmenlerimizin değerli temsilcileri sendikacılar 

da nedense ille de bizlere karşı olmaları gerektiğine inanı-

yorlar. İlle de bize karşı olacaklar. Olmaya da, bizim 

görüşlerimize yakın görüşler taşırlar ve bundan dolayı da 

suçlanırlar, aman Eğitim Bakanlığı ile aynı görüşleri 

paylaşıyoruz, öyle ise rengimiz sararıyor, sakın ha diyerek 

ille de bize karşı olmanın gerekçesini yaratıyorlar. 

Hiçbir ciddi konuda görüş ayrılığımız olmamasına karşın 

hiçbir öğretmen hakkında, hakkı konusunda görüş ayrılığına 

sahip olmamamıza karşın, nedense sendikalar mutlaka da 

Eğitim Bakanlığına karşı olma, Eğitim Bakanlığı ile çatışır 

görünmeyi bir gereklilik addediyorlar. Bu konuda gerçekten 

üzgünüm. 0 gün AKM'de de yapılan törende de bu üzüntümü 

vurgulamıştım. Çünkü ilk kez bir ülkede, bu ülkede ilk 

kez Eğitim Bakanlığının yaptığı bir tören böylesine boyutta boykot ediliyor 
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Ve benim değil, bu arkadaşlarımız tarafından öğretmenlerin bu 

törene katılmaması sağlanıyor. Bu tarihte olmamıştır. Kuzey 

Kıbrıs Türk Cumhuriyeti döneminde, ondan önceki dönemde de 

Kıbrıs'ta olmamıştır. Boykot olmuştur, sendika yöneticileri 

katılmamıştır, ama öğretmenin katılması engellenmemiştir, ille 

de Eğitim Bakanlığına karşı olma zorunluluğu nedeni ile öğret-

menin katılması da engellendi ve bu beni çok üzdü. Bu kürsüden 

bunu tekrar vurgulamak istiyorum. Çünkü ben buna lâyık değil-

dim. Hiçbir şeyi öğretmenin elinden almadım. Bir tane örnek 

gösteremezsiniz öğretmenin kazanılmış hakkı konusunda benim 

el attığım veya engellediğim. Tam tersine yıllardır verilmeyen 

hakların tümünü teslim ettik, işte Yasa Tasarısı önünüzde, bu 

Yasa Tasarısı yıllardır öğretmenin istediği hakların teslimi 

değil midir? Bu, Sayın Angolemli bunu vurguladı az önce, buradan 

bu kürsüden. Biz dedi, Kurucu Meclis döneminden beri ders saat-

lerinin çok olduğunu ve düşürülmesi gerektiğini savunduk dedi 

ve çekmek istediği noktalar neydi Sayın Angolemli'nin o zaman 

Kurucu Mecliste? Liselerimizde 20 saat, ilkokullarımızda 25 

saat. Bunu istiyordu, bunun için mücadele ediyordu o zaman ken-

disi ve hiçbir ciddi kavga olmadan bu Eğitim Bakanlığı bunu 

teslim etti. Bu teşekkür etmek gerekirken, bunu öğretmen hak-

kının mücadele ile bu noktaya gelmiş elbette, öğretmnen hakkı-

nın teslimi olarak görüp teşekkür etmek gerekmez miydi? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Söyledik 

Sayın Bakan. Eksiktir dedik. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Eksiktir. Her şey... 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yerinden)(Devamla) - Eksiktir tabii. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Her şey adım adım olur, 

olacak. Onlar da olacak. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yerinden)(Devamla) - Dedik ki buna 

destek vereceğiz. 
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MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Biz bu Bakanlıkta bulunduğu-

muz sürece emeğin hakkını, öğretmenin hakkını, emekçinin hak-

kından öte, öğretmenin hakkını da adım adım öğretmene vermek 

için birlikte çalışacağız. Onun için bu konuda benim Bakanlığımın 

ve bu hükümetin gocunacak hiçbir şeyi yoktur şu ana kadar. Bir-

takım şeyler sc tendi, genel şeyler söylendi. Öğretmenler buruk 

oldu, haklarının gasbedildiği söylendi ama hangi hakları gasbe-

dildi, hangi hakların geri çekilmesi için herhangi bir adım 

atıltığı konusunda hiçbir bilgi verilmedi. Bunu somut örneklerle 

ortaya koymak gerekir. Açık açık ortaya koymak gerekir, işte 

öğretmenin şu hakkı vardı, bunu elinden aldınız denmesi gerekir. 

Birçok yerde vurguladığım gibi tekrar vurgulamak istiyorum. 

Geçmişte öğretmenlerin bir yerden bir yere nakledilmeleri için 

suni öğretmen fazlalıklarının yaratıldığını da biliyorum. Peki 

bu yıl benim yaptığım öğretmen nakillerinde bir tane bile yolsuz 

ve şikâyete neden olan nakil var mıdır? Açıkça soruyorum. Var 

mıdır bir tane bile? Kamu Hizmeti Komisyonunun önüne giden bütün 

listeler hem de orta öğretimde o zorunluluk olmamasına karşın 

tamamen yıllar dikkate alınarak ne kadar eski olduğu bir öğret-

menin bir yerde dikkate alınarak, bir yerden bir yere nakiller 

yapılmıştır ve ilk kez bu yıl Kamu Hizmeti Komisyonu niçin bu 

öğretmeni Mağusa'dan Lefkoşa'ya getiriyorsun, bu altındaki bundan 

daha eski olduğu halde niçin bunu getirtiliyorsun demedi ve bu 

Bakanlığın, bugüne kadarki bakanlıkların uygulamada özgür ol-

malarına karşın ilk kez bu yıl yapılmadı. Onun için nakiller 

konusunda hiçbir pürüz yoktur. Girne'den Güzelyurt'a gönderilen 

öğretmen vardı geçmişte. Ben bakan olduğumda ordaydı. Gerekçesi 

ne isterse olsun, bakanlık, Eğitim Bakanlığı nakli bir cezalan-

dırma olarak kullanamaz. Hiçbir bakanlık kullanamaz ve ben de 

bunun yanlış olduğunu bildiğim için bunu düzelttim, geri aldım 

o öğretmeni. Daha başka örnekler de var. Zamanında haksız biçim-

de başkalarının önüne alınarak nakledilen, Lefkoşa'ya getirilen 

öğretmenler vardı ve bu yıl daire müdürlerim dedi ki ne yapalım 

Sayın Bakan bunları? Geri mi gönderelim? Haksız geldi bu insan-

lar. Kaç yıl önce geldiler dedim. Bir yıl, iki yıl. Bir yılda 

iki yılda kendi hayatını kurdu artık bu insanlar. Kendi hayatını 

ona göre düzenledi, ona göre organize etti. Bu öğretmeni bizim 

tekrar geçmişte velevki haksız bile gelmiş olsa cezalandırma 

bakımından başka bir yere göndermemiz mümkün değildir dedim 

ve kesinlikle izin vermedim. Varsa örnekler lütfen çıkın söyleyin. 

İşte bu nakledildi deyin. Varsa da yoksa da bir tek örnek var. 

Müdürler bir yerden alınmış, 200 metre öteye gönderilmiş Bunun 

dışında başka hiçbir nakil yoktur. 
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HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam 1 a) - Kaç tanesi 

alındı böyle? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - 21 tane. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden ) (Devam1 a) - Niye 21 tane 

olsun bu kadar müdürden? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Hepsi alındı, hepsi 

alındı. Üç yılını dolduran her müdür... 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam 1 a) - Diğerleri 

rahatsız olmadılar. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Her müdür bir yerden 

alındı 200 metre ötedeki okula gönderildi. Bunun da kriteri 

vardır, bu da açıktır. Bu da açıkça yapılmıştır ve bu kürsüden 

de dile getirdim, her yerde de dile getirdim ve getirmeye 

de devam edeceğim. Hiçbir şekilde torpil uygulanmamıştır. 

Hiçbir şekilde partizanlık güdülmemiştir. 

GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)-

Benim torpilim bile geçmedi. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Söyle Serdar. Söylemedim 

ben. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden ) (Devam1 a) - Senin torpilin 

tabii geçmez. Kendi yandaşlarını koyacak. Senin yandaşlarını 

mı koyacak? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Hayır, hayır Sayın Angolemli. 

Sayın Angolemli, bana hiçbir yerden gelen falanı filan yere 

al önerisini kabul etmedim. Her zaman yasaları uyguladım. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam1 a) - Niye danışmı-

yorsun sendikalara bu konuda? 
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MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Sayın Angolemli sendikalara 

danıştım efendim, danıştım. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden ) (Devam1 a) - Danışmadın, 

danışmadın. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Danıştım, ama kabul 

etmedi sendikalar. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devamla) - Niye yaptın 

o zaman? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - 0 başka bir olay. 

Sendika mı yönetir Bakanlığı, ben mi yönetirim? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden ) (Devam 1 a) - Anlaşama-

mıyorsun. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Bazı noktalarda 

anlaşamayabilirsiniz. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam1 a) - İşte 

an 1 aşamıyorsun. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Ama nedir olan? Şehiriçi 

nakil yapılmıştır, şehiriçi görev değişikliği yapılmıştır. 

Yoksa eskiden olduğu gibi cezalandırayım diye, benden değil, 

benim partimden değil diye insanlar sürülmemiştir. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam 1 a) - Öyle yaptın 

öyle. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Bir tane örnek verin 

lütfen, öyle yaptın demeyin. Sendikalar da versin bir tane 

örnek. 

HÜSEYİN NAGOLEML i (Yer inden)(Devam 1 a) - 22 tane söylü-

yorsun, bir tane istiyorsun. 
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MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Hiç yok. Şehiriçi görev 

değişikliği yapıldı ve bundan sonra da yapılacaktır. Ama 

nasıl yapılacak? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam1 a) - Danış, danış. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - İşte o getirdiğiniz 

11 1 inci madde çerçevesinde yapılacak. Şimdi ona da geleceğim. 

Değerli arkadaşlar; bir kere biz, az önce de vurgu-

ladığım gibi kesinlikle bir tane bile partizan uygulama 

yapmadık ve yapmamaya da kararlıyım. Bundan böyle de getire-

ceğimiz yasal düzenlemelerle bunu nasıl aşacağımızı da birlikte 

kararlaştıracağız. Öncelikle nasıl bir prosedür izlendiğini 

kısaca açıklamak istiyorum değerli milletvekilleri bu yasa 

hazırlanırken. Bakanlık görevini devraldıktan kısa bir 

süre sonra Mart aylarında biliyorsunuz üst kademe yönetici-

lerini de değiştirdikten sonra Nisan ayından itibaren teknik 

kurul çalışmalarını başlattık. Öğretmenlerimiz yıllardır 

biriken sorunları vardı. Bu sorunlarını bir bir ele almaya 

başladık. Öğretmenlerin ilk önemli sorunu ders saatleri 

idi. Bu ders saatleri fiilen gerçek olan ders saatleri 

ise, genel olarak okullarımızda, özellikle merkez okullarımızda 

ortaokul, liselerimizde 20 ders saati, ilkokullarımızda 

25 ders saatinin üzerinde ders veren öğretmen sayısı oldukça 

sınırlı idi. Bu fiilen gerçekleşmiş olsa bile, bunun garantisi 

belli bir dersin üzerinde ders verenin en azından maddi 

bir gelir elde etmesi, bir katkı elde etmesi yoktu. Örneğin 

ilkokullarda branş öğretmeni şu anda 20 saate düşürüyoruz; 

30 saatti onun sınırı, branş yoktu çünkü ve ilkokullarda 

30 saat ders veren öğretmen, 30 saatin üzerinde ders veren 

öğretmen ancak ek ders ücreti alabiliyordu. Dolayısıyle 

biz bunun ciddi bir sorun olduğunu ve öğretmenin en azından 

çalışan öğretmenin daha fazla kazanması gerektiğine olan 

inancımızla ve gerçekten bu ders saatlerinin belli bir rakama 

çekilmesi gerektiği inancı ile buna gayet sıcak yaklaştık 

ve ilk günlerden bunu onayladık. Onun arkasından özellikle 
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Orta Eğitim Sendikasının çok ciddi bir sorunu vardı. İlk-

okullarımızda nakiller yasalara bağlı idi ve tercih listelerine 

bağlı idi. Yani bir öğretmen hangi okula gitmek istediğini 

tercih ederdi, yazardı bir yere ve yukarıdan aşağıya bir 

liste oluşurdu. Nakil dönemi geldiğinde yaz aylarında okul 

açılmadan önce okullar, buna göre öğretmenler nak 1 ad i 1 irdi. 

Bunu ilkokul öğretmenlerimiz gayet iyi biliyor. Bunlar 

orta eğitimde yoktu. Orta eğitim bu sistemin uygun olacağı 

görüşünde idi. Onların da bu ciddi bir sorunu idi, bunu 

da gayet sıcak yaklaştık ve bunu da değiştirdik. 
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Bu arada ilkokullarımızda yönetim sorunları vardı. Müdür, müdür 

muavini sorunları vardır. Bir de başöğretmen A, başöğretmen, 

başöğretmen A yardımcısı vardı ilkokullarımızda. Ortaokulla-

rımızda da müdür ve müdür muavini vardı. İlkokullarımızda müdür 

muavinlerinin sayısı yani başöğretmen A yardımcısı sayısı azdı. 

Biz bütün bunları bir yeknesaklık sağlamak için müdür, müdür 

muavinliğini çekip yani onların da pozisyonlarını yükseltip, 

maaş bakımından da, statü bakımından da bir noktaya getirmeyi 

uygun görüyorduk, .öneriliyordu, biz de uygun görüyorduk onu 

da gerçekleştirdik ve bu çalışmalarımız sürdü. Bu çalışmalarımız 

hemen hemen Ağustos ayına kadar sürdü, Temmuz ayına kadar sürdü. 

Bunlar aşağı yukarı sonuçlandı ve biz toplu olarak bu Teknik 

Kuruldan geçen görüşleri yasa tasarısı olabilir mi diye öncelik-

le hukuk görüşü alabilmek için Başsavcılığa gönderdik. Oradan 

bu konuda oluırlu görüş geldi veya rötuş önerileri geldi, o rötuş-

lar yapıldı ve bunlar toplu halde Ağustos ayı içinde Bakanlar 

Kuruluna, sevkedildi. 0 güne kadar başka acil maddeler yoktur. 

Orta eğitimin vardı, onlar daha sonra görüşülecekti çünkü daha 

tartışmalar devam ediyordu. Bunlar geçtikten sonra, Bakanlar 

Kuruluna sevkedildikten sonra bizim o meşhur yer sarsıntıları, 

gök gürültüleri müdür değişikliklerini yaşadık. 0 müdür değişik-

liklerinin arkasından KTÖS, ilkokullardaki öğretmenlerimizin 

sendikası bunun büyük bir sorun yarattığını, büyük bir kaos 

yarattığını, kazanılmış haklarına saldırı olduğunu iddia ederek 

bu konuda düzenleme yapmamızı istedi. Bunu ele aldık, bunu tar-

tışmaya başladık, önce nasıl yapacağız dedik? Sendika öncelikle 

yaptığımız bu değişiklikleri geri almamızı istiyordu. Bunun 

mümkün olmadığını, bunun, Bakanlığın yasal hakkı olduğunu savunu-

yorduk biliyorsunuz. Bu sırada siyah çelerk de kcndu Bakanlığa, 

o dönemdeydi. Bütün bu tartışmalar devam ederken en nihayet 

bir noktaya vardık. Sendika genel olarak rotasyonu, öğretmenlerin 

ve müdürlerin şehir içi okul değişimlerini kabul ediyordu pren-

sipte. Ancak sendikanın bir tek isteği vardı bizden. Bunu öğ-

retmenimle tartışayım, öğretmenlerimi bu konuda ikna edeyim 

ve önümüzdeki yıldan itibaren belli bir kriterlere bağlı olarak 

bunu yapalım. Ben de dedim ki öğretmende kabul ederim, ancak 

müdürleri bu yıl değiştirmemiz lâzım çünkü bir sürü sorunlar 

yaşanıyor, yeni oluşumlar lâzım, yeni ilişkiler lâzım, bu mut-

laka gereklidir diyordum. Tartışma bunun üzerinde gitti ve 
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sonuçta bizim bir tüzük çerçevesinde bunu formüle etmemiz konu-

sunda uzlaşma sağlandı. Bu neydi değerli arkadaşlar? Dikkatinizi 

çekerim. Bu benim Bakanlığımın, benim elimde olan tir yetkinin 

öğretmen sendikaları ile paylaşı lmasıydı. Ben buna hazırdım 

çünkü herhangi bir bakanın istediği gibi davranmasının önüne 

geçmenin de yolu buydu. Buna olan inancımla bu öneriye de sıcak 

yaklaştım. Ancak bu sırada bunu Bakanlar Kurulundan geçmiş ve 

Meclise sevkedilmişti. Bu sırada öğretmen sendikaları ile 

görüşmelerimiz devam ediyordu ve halâ devam ediyor. Bugün de 

devam ediyor. Bugün Yüksek Danışma Kuruluna kalmış bir konu 

var. iki sendikanın, Orta Eğitim Sendikası ile İlkokul Öğretmen 

Sendikasının anlaşmazlığından dolayı, ilk defa bir konu Yüksek 

Danışma Kuruluna sevkedi 1 iyor. Ve bütün bu konular tartışılırken biz 

Teknik Kuruldan geçen her konuyu tutup Bakanlar Kuruluna sev-

ketmek, Meclise sevk gibi bir eylem yapamazdık. Birinci paket 

bitmişti, aradan zaman geçmişti, ikinci paket yani nakillerle 

ilgili ve diğer konularla ilgili paket hazırlanıyordu, halen 

hazırlanıyor ve bu paketin hazırlanması ile birlikte bu da 

Bakanlar Kuruluna sevkedilecek ve bu Meclise gelecek. Bu konuda 

gerek Sayın Gülsen Bozkurt'un sorusu, gerekse Sayın Angolem-

li'nin sorusuna verecek yanıt budur. Olumludur yani ve bunun 

böyle olacağını ilgili bütün taraflar biliyordu. 
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Sadece sendikalarımızdan bir tanesi bir an önce bunun yasalaş-

ması, bazı maddelerin hızla Bakanlar Kurulundan geçirilmesi 

gibi öneriler getiriyordu ki bunun mümkün olamayacağını, 

bunu yapmanın bir kısım anomaliklere yol açacağını ve acele 

ile hukuk görüşü, Hukuk Dairesi görüşü alınmadan geçirilecek 

yasaların geri dönebileceğini, gerek mahkemeden, gerek Cumhur-

başkanlığından ve bunun sorun yaratabileceğini kendilerine 

sürekli olarak anlattım. Sorun burda idi. Hazırlanan hukuk 

görüşü de alınan uygundur görüşü de alınan bir tasarının 

geçmesi, yasalaşması yürürlüğe girmesi, onun arkasından 

peyderpey gelecek ikinci paketle öğretmenin diğer haklarının 

Bakanlık sendikalarla paylaşılarak demokratik ve katılımcılık 

esaslarına dayalı biçimde gerçekleştirilmesi adımları atılacaktı. 

Buna hazırdık. Bunu söyledik, bunu vurguladık. Bu konuda 

herhangi bir pürüz yoktu. Şu anda teknik kurulda tek pürüz 

iki sendikanın anlaşmazlığıdır şu noktada. 0 da çözümlen-

dikten sonra zannederim ki Bakanlar Kuruluna sevkedilecek 

hale gelmiş olacaktır. Ancak kabul edileni geçir, kabul 

edilmeyeni beklet, 15 gün sonra bir daha geçir yapamazdık, 

bu mümkün değildi. Böyle paketler halinde yapmamız gerekirdi. 

Şu anda yapılan da tamamen budur. Nitekim alt komitede 

bulunan arkadaşlarımız herhalde bunu izlemişlerdir. Alt 

komiteye Kıbrıs Türk Öğretmenler Sendikasının bir yazısı 

geldi. Bu yazıda bir kaç küçük değişiklik önerdik. Bunun 

dışında başka bir öneri yoktur ve o gün 24 Kasım Öğretmenler 

Günü nedeni ile Eğitim Bakanlığının yani bizim yaptığımız 

Öğretmenler Günü kutlamalarını boykot edip kendileri törene 

düzenlerlerken, törenden hem genel başkanını hem genel 

sekreterini çağırarak Öğretmenler Sendikasının bugün, yani 

24 Kasım günü komitede görüşüleceğini, o konu ile ilgili 

herhangi bir pürüz olup olmadığını kendilerine sorduğumuz 

halde kendileri o gün komite toplantısına katılmadılar, 

siz de biliyorsunuz, Orta Eğitim Sendikası katıldı, İlkokul 

Öğretmenler Sendikası katılmadı ve bu görüşlerini orda ortaya 

koymadılar. Orda ortaya konmamış bu görüşler Orta Eğitim 

Sendikasının gelmiş ve orda ortaya konmuş görüşleri ve hemen 
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arkasından bugün Mecliste görüşme başlayacağı sırada birden 

bire Kıbrıs Türk Öğretmenler Sendikasının sanki kıyamet 

kopuyormuş gibi değiştirelim, bu maddeyi de koyalım, bu 

küçük bir olaydır, bu sorundur gibi yaklaşımları da beni 

gerçekten yadırgatmıştır. Anlayamadım. Konunun 24 Kasım'da 

görüşüldüğünü ve o sırada komite toplantısı olduğunu bildik-

leri halde o gün oraya gelmeyip, bugün buraya bu konuyu 

getirmeleri ve sanki konuyu tekrar komiteye havale edip 

bu işi biraz daha sürüncemede bırakalım havalarının bu Meclise 

ve Bakanlığıma yakıştırılmasını da engellemek için ben bunu 

kabul etmedim. Çünkü ne hukuk görüşü alınmış, ne değerlen-

dirmesi tamam olarak yapılmış bir konunun komitede görüşülüp 

buraya gelmesi ve yasalaşması hem 2amanı uzatacak, yakında 

bütçe var, hem de bu yasanın geri dönme olasılıklarını da 

artırmış olacaktı. Bundan dolayı buna karşı çıktım, başka 

birşeyden değil. Bunun hazırlıkları şu sırada yapılıyor. 

Zaten nakil mevsimine daha çok var. 0 zamana kadar bu yasa 

da yapılır, ona dayalı tüzük de yapılır ve bu uygulanır. 

Kaldı ki şu andaki yasa ile bile tüzük yapma yetkileri verilmek-

tedir Bakanlığa. Şu andaki yasa ile ve bu yasa ile de tüzük 

yapıp bu sorun kökünden çözümlenebilir. Ancak sendikalar 

buna inanıyorlarsa güvence bulma açısından, onu da gerçek-

leştiririz, onu da yaparız. Zaten oybirliği ile de sizin 

de vurguladığınız gibi geçmiştir. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Mal kararını 

buluyor Sayın Bakan. Eksiklikleri tamamlarız. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Şimdi değerli arkadaşlar; 

öncelikle bunları vurguladıktan sonra bir kaç ayrıntıya 

değinmeden edemeyeceğim. İlkokul öğretmenleri ile ilgili 

bölümde 25 saate kadar ders verir öğretmen, 20 saate kadar 

da branş öğretmeni denmesinin nedeni ve orta eğitim bölümünde 

"en çok" sözcüklerinin bulunmasının nedeni bu konular günlerce 

Teknik Kurulda tartışılmıştır. 
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ve günlerce tartışıldıktan sonra her iki sendikanın Maliye 

Bakanlığı temsilcisinin ve benim dairemin müdürlerimin onayı 

ile geçmiştir. Orada bu konular ayrıntısı ile enine, boyuna 

tartışılmış ve sonuçta her iki sendika da eski yasalarındaki 

o maddesinin sadece ders saatleri kısmını değiştirilerek sunul-

ması sonucuna varmışlar ve bunu onaylamışlardır. 0 bakımdan 

bunun gerek genel kurulda, gerek Komitede öncelikle Komitede 

ellenmesinin doğru olmadığını orda da vurguladım ve o nedenle 

dokunulmadı. Yoksa ençok varmış, yokmuş bunlar ayrıntıdır 

ve çok önemli değildir. 

Müdürden sonraki muavin için, her 200 öğrenciye bir muavin 

demek, her 200 11ü dilim için bir muavin demektir. Bu işte 

500'den sonra bir verilecek veya birinci muavin verilecek 

diye bir şey yoktur. Bunun anlamı bu Yasadaki anlamı, ilk 

300'e bir, ondan sonra her 200 için, her 200' 1 ük dilim iç indir elemektir 

bu bir muavin verilecek demektir. Her 200'den az demek, her 

15 1te demek olabilir, her 20 de demek olabilir, her 100 demek 

de olabilir. Onun için burada anlayış budur. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Tutanaklara 

geçsin diye, 350'ye bir muavin? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Evet. 350»de evet. 0 dilim 

için 200 11ük dilim için, her 200 öğrenci grubunu yönetmek 

için demektir bu, anlamı odur zaten. 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - 350'de bir mi, ikinci 

muavin mi? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - İkinci. Birincide 300. 300'e 

kadar bir, 300'den sonra her 200 11ük dilim için bir muavin 

demektir ve bunun böyle anlaşılması gerekir. Komitede 

vurguladık ve bu konuda bir değişikliğe bence gerek yoktur, 

Yasanın başka maddelerinde de buna benzer açıklamalar vardır. 
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MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - 0 anlam çıkmaz Sayın 

Bakan. Düzeltin kendisini. 

MEHMET ALÎ TALAT (Devamla) - 0 anlamın çıkacağı bir düzen-

lemeyi, bir itirazım yoktur onu söyleyeyim. Ama benim görüşüm, 

benim anladığım budur. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - 0 zaman azaltın 

kendisini. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - 0 da doğru olmaz, veya az 

olmaz. 0 zaman her 50 kişiye de olabilir. Yani o zaman öyle, 

ondan sonraki her 200 öğrenci için bir denebilir veya yani 

o anlamı verecek bir düzenleme yapılabilir. İsterseniz arka-

daşlar çalışsınlar onu hemen burada basit bir kelime olarak 

değiştirebiliriz. Bizim anlayışımız odur. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Çalışsın onu. 

Bölme, çarpma kadar ve/veya. Evet Sayın Bakan seni ilgi ile 

iziiyoruz ama... 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Bir de tabii, bu ailelerin 

parçalanması, bu nakillerle. Biz böyle bir şey yapmadık. Ruhsan 

Hanım söyledi, Kamu Hizmeti Komisyonunun tayinidir. Onun 

sorumlusu da ben değilim. 

RUHSAN TUĞYAN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sahip çıkın öğret-

meninize. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Çalışıyorum. Çalışıyorum 

ama Kamu Hizmeti Komisyonunun tayininin üstine çıkamam ne 

yazık ki. 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Birini Mağusa'ya 

birini Dipkarpaz'a. 
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MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Biliyorum, biliyorum, onu 

vurgulamıştınız ama ne yazık ki bu noktada da daha ileri bir 

şey yapamıyorum. Ama ben elbette elimden geleni yapacağım. 

Daha yürekler acısı bir durum vardı, hatırlıyorsanız eski 

öğretmenlerimizin yani ilkokullarda 37-38 öğretmenimizi kadro-

lamıştık. Bu öğretmenlerin kimisi 5 yıl, kimisi 8 yıl, hatta 

10 yıl öğretmenlik yapanlar vardı ve bunların ilk tayinleridir 

diye yıllarca Karpaz'da öğretmenlik yapmış bu öğretmeni Karpaz'a 

da tayin ettiler. Biz onları tuttuk, düzenledik, tabii takdir 

edersiniz ki düzenlerken de başkalarını mağdur etmemek zorun-

dayız. Düzenledik ve tekrar kamuya götürdük tekrar o tayin-

leri düzenledik. Bazılarını düzenleyemedik ama büyük çoğun-

luğunu düzenledik. Onun düzenlemesi de bize aittir, yani boz-

mayı değil, başka yere nakletmek değil. 

Toplu teftişler konusu tamamen yeni bir uygulamadır, doğrudur. 

Buradaki uygulama bir okul bütünü ile teftiş edilir. Yani 

bir minibüs vardır, bir minibüs dolusu müfettişi çeşitli... 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Ekonomik tasarruf 

da aynı zamanda. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Tabii çeşitli branşlarda 

müffettiş gider, örneğin Namık Kemal Lisesi'ne, inciğinden, 

cıncığına, tuvaletinden, lavabosuna, salonuna kadar, sınıfının 

durumuna, karatahtasının durumuna kadar ve her derslerle ilgili 

konularda teftişlerini yapar. 
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Bir baskın olarak nitelemek, sadece buna alışılmadığı için belki 

öyle nitelenebilir. Ama gelecekte, bu rutinleştikçe, bunun böyle 

olduğu görüldükçe, bunun herhangi bir baskın olmadığı anlaşılmış 

olacaktır. 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Ondan sonra... 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Hayır, bu bize çok büyük 

avantaj getiriyor. Çok kısa sürede, geçen yılın birkaç aylık 

zaman diliminde yapılan işleri, bir haftada yapıyoruz ve çok 

büyük bir hızla ilerliyor ve çok fazla okulu teftiş ediyoruz, 

öğretmenlere kılavuzluk yapıyoruz. En önemlisi budur. Dersi 

nasıl vereceğini daha rahat açıklayabiliyoruz. Çünkü her dersin 

müfettiği gidiyor. Yani bu, oldukça avantajlı bir durum yaratıyor 

bizim açımızdan. Görünümü, öğretmenimiz öyle algılamasın, okul 

yöneticilerimiz öyle algılamasın, hiç de öyle değildir. Tamamen 

bir tasarruftur ve etkinliktir. Başka bir anlamı yoktur bunun. 

Bazı alanlarda öğretmen eksikliğimiz doğrudur, vardır. 

Onları süratle gideriyoruz. Bu öğretmen eksikliğinin en önemli 

nedenlerinden bir tanesi de, biliyorsunuz, tekrar açmak istemiyorum 

şu anda, daha önce gündeme geldi Mecliste. Bu son- geçici öğretmen 

tayinleri ile ilgili, birden bire Kamu Hizmeti Komisyonu ile 

aramızda çıkan bir sorundan dolayı, mecburen bazı atamaları 

durdurduk ve münhaller açtık. Dolayısıyla bu münhallerin dolduru-

lacağı süre içinda olan tıkanıklığı ne yazık ki yaşıyoruz. Burada 

ciddi bir sorun vardır. Bunu da süratle aşmaya çalışıyoruz. 

İlkokullarımızdaki haritalar konusunda aslında, ilkokulla-

rımızda yakından uzağa ilkesi çerçevesinde eğitimi odaklandırmak 

düşüncemizden dolayı, bu hem haritaları tamamlarken, hem de 

bazı panolar hazırlıyoruz. Belki onlar da bitince, daha, okul 

öğrencisinin nerede bulunduğu ve kendi çevresini, yakın çevre-

sini tanıyarak, giderek açılan çember çerçevesinde ülkesini 

de tanıyacağı bir sistemi, ilkokullarımızda öğrecinin her girdi-

ğinde görebileceği bir model olarak her okulumuza yerleştirmeye 

çalışyoruz. Eksikliklerimizi süreç içinde tamamlayacağız. 
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GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)-

Bütçe görüşmelerinde de anlatacak birşeyler bırak. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Çok şey var. 

Müşavirler törene davet edilmemiş. Hiç kimseye törene 

davetiye çıkarılmadı. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Kimdi bu 

müşavirler? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Sadece... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - 0 oturarak para 

alanlar? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Bilmiyorum. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Kimdir bu müşavirler? 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Oturarak para alanların 

kendileri suçlu değil herhalde. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Hayır hayır. 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Suçlar gibi söylediniz. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Devamla) - Ama nerede var? Dünyanın hangi 

yerinde 19 Baremden çekeceksin ve Kardeş Ocağında tavla oynayacaksın? 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Evet, kimseye... 

BAŞBAKAN HAKKI ATUN (Yerinden) - Eroğlu da kendilerini 

toplantıya çağıracak ve gidecekler. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) -Bu memleketin avanta-

cılıklarından bir tanesi de budur. Şahıslara birşey söylediğim 

yok. Sistem bakımından. Bir de davetiye? 



- 1117 -

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Hiç yakıştıramadım 

Hocam. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Evet, sonuç olarak... 

DERVİŞ ÇOBANOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sizin eseriniz. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Kimseye davetiye çıkarmadık. 
Ama... 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Özel olarak orada 

oldukları için söyledim. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Ama davetiye çıkardığımız 

her çalışmamızda, müşavirleri de çağırdık. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Onları Eroğlu davet eder. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Yani bakın, çok önemlidir 

bu konu. Davetiye çıkardığımız her çalışmada çağırdık. Mesleki 

teknik konferans düzenledik, çağırdık. Hem de emekli olanını 

da çağırdık. Sadece halen müşavir olanını değil. 0 nedenle ondan 

bir endişe duymayın. Yalnızca kimseye davetiye çıkarılmadığı 

için onlara da davetiye çıkarılmamıştır. 
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Sayın Gökmen çok önemli bir konuya değindi özürlülerle 

ilgili- Bu konuda, Bakanlığımızda çok ciddi çalışmalar sürdür-

mek kararlılığındayız, yürütüyoruz ve hedeflerimizden bir tanesi, 

Hükümet Programına geçti mi, tam hatırlayamadım şuanda ama Bakan-

lığımızda, özürlülerle ilgili bir merkezin, yani özellikle biri-

minin oluşturulması için bazı adımlar atıyoruz. Çünkü özürlülerin 

artık Ortaçağdaki, son Ortaçağdan sonraki yıllarda olduğu gibi 

ihtisaslaşmış bölgelerde eğitimleri yanında, bunların normal 

insanların eğitildikleri, yani gözü gören, kulağı duyan insan-

ların eğitildikleri yerlerde eğitilmeleri gerektiğini, yani entegre 

edilmeleri gerektiğini sisteme, bilimsel gerçekler gösteriyor. 
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Onun içinde çalışmalarımız olması gerekir. Bu çalışmaları da 

başlattık ama artan hızla bunu yürütmesi gerektiği inancında-

yım, bu bir doğru. Tabii Sayın Angolemli yine her zaman olduğu 

gibi çok genel konuları vurguladı. Onlara az önce konuşmamda 

yanıt vermeye çalıştım, o bakımdan tekrarlamak istemiyorum. 

Yalnız bir şeyi vurgulamak istiyorum. Bizim halen soruşturma 

yürüttüğümüz münferit olaylar dışında, öğretmene yönelik 

herhangi bir soruşturma yoktur. Bir kısım müdürlerin mahkemeye 

başvurmaları nedeni ile mahkeme sorunumuz vardır. Bizim mah-

kemeye verdiğimiz biri henüz yoktur. Soruşturma yapılan bir 

eylem, saldırı nitelikli bir eylem. Bizim yaptığımız paravan-

ların yıkılmasına yol açan ve halkın kışkırtılması ile yapılan 

bir eylem nedeni ile, tabii o yaptı demiyorum. 0 eylem nedeniyle 

bir okul yöneticileri hakkında soruşturma vardır. Bir de basında 

öğretmenler aleyhine çıkan yayınları protesto edeceğim diye 

Bakanlığa, eğitim sistemine ve Bakanlık uygulamalarının tümüne 

ve o yazıyı yazan kişiye çok ağır, bir öğretmene yakışmayacak 

dille saldırı yapan, ki gelecek bütçe görüşmelerinde umarım 

o metni de okurum size, yanımda getirmedim çünkü. Bir dille, 

bir uslupla saldırıda bulunan öğretmene değil bir kısım okul yöneti-

cilerine yani. Bazı okul müdürlerine değil, yönelik bir soruş-

turma vardır. Bu soruşturma sonuçlanmış da değildir. Soruşturma 

yapılmak, işin aslını bulmak ve bu yaptığın en azından doğru 

değildir demek bir müdüre, Eğitim Bakanlığının görevidir. 

0 nedenle soruşturmayı baskı olarak nitelemek, işte şimşekler, 

yıldırımlar, yer yarıldı, her şey elden gitti havalarına büründür-

mek zannederim ki biraz fazla abartılı olur. Bu arada diğer 

yazı yazan birçok öğretmen vardır. Bizim onlara dediğimiz 

bir şey mi var? Daha geçen gün bir lise müdürümüz, Eğitim 

Bakanlığını yerden yere vurdu, imzası ile hem de. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bu gidişte 

sıra ona da gelecek. 
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MEHMET ALÎ TALAT (Devamla) - Hayır efendim. Yayınlasın 

ama eleştirsin. Bir öğretmene, bir müdüre yakışır uslupta 

eleştirsin, eğer bir şey dersem o zaman ne söyleseniz hak-

lısınız. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Bir de söylersem nağmerdim. 

MEHMET ALİ TALAT (Devamla) - Evet, benim vurgulamak site-

diğiklerim kısaca bunlar. Değerli milletvekilleri; hepinizin 

buraya kalkıp görüş ortaya koyan herkesin de vurguladığı gibi, 

öğretmenin huzurlu bir ortama kavuşması, rahat bir ortama 

kavuşması ve ülkemizin maddi olanakları çerçevesinde, maddi 

durumunun da yükseltilmesi konusunda hep beraber çaba göstermek 

zannedersem ki görevlerimizden bir tanesidir. Bu küçücük yasal 

değişiklikleri ile ilgili Tasarı da bu amaçla hazır1anmıştır. 

Vereceğiniz desteğe şimdiden peşinen teşekkür eder, saygılar 

sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Bakan. Başka Söz isteyen var 

mı ? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan, 

kısa bir şey. 

BAŞKAN - Peki buyurun Sayın Angolemli. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Bütçe görüşme-

lerine bırak Angolemli bunu. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yerinden) (Devamla) - Kısadır. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Başkan, ondan 

sonra da ben söz istiyorum. 

BAŞKAN - Ruhsan Hanım da söz istedi. 
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MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Ruhsan Hanımdan 

sonra da ben. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, sayın 

milletvekilleri; bir tek 92'nc i maddeyi okuyacağım buradan. 

SÜHA TÜRKÖZ (Lefkoşa) (Yerinden) - Köy gezileri yoktur 

galiba bu akşam. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Bu akşam işimiz burada. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Gündemin bite-

ceğine dair nerde kesin karar vardır Sayın Başkan? Kaldığı 

yerden devam etmek üzere dersiniz olur biter. 

MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Tabii yahu, 

tabi. 

BAŞKAN - Teklif yapabilirsiniz efendim. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - 92'nci madde değerli arkadaşlar; 

"Teknik Kurul ile Yüksek Danışma Kurulunun alacağı kararlar 

Bakan tarafından ivedilikle Bakanlar Kuruluna sunulur." 

Bu maddeyi koyarken zamanında, Bakanlığın hemfikir olunan 

konuları uyarlamaması içindi. Bu nedenle ivedilik konusunda 

hasas olmak gerekir. 



- 1122 -

Diğer bir açıklama getirmek istediğim, Sayın Bakan burada 

bize bilgi verdi. Konuşmalarının içerisinde kendisi de benim 

söylediğim gibi, sendikalarla, maalesef üzülerek anlatmıştır, 

biz de üzüldük. Bir türlü ilişki, çağdaş bir ilişki, bir yakın-

laşma kuramadı. Kendisi de burada bunları anlattı. 

Diğer bir konu; burada konuşma hakkı olmayan arkadaşlarımız 

vardır. Bu Meclis komitelerinin bir çalışma düzeni vardır. 

Şimdi, lütfen Sayın Bakan, buna yanıt versin. Bizim İdari ve 

Sosyal işler Komitemiz, ilgili sendikalara davetiye gönderdi 

de bu arkadaşlar gelmedi mi? Gelmediyse, biz onlara bunu sorarız. 

Ama kimse komiteye davet edemez kimseyi. 0 komitenin davet etmesi 

gerekir. Yani bu konuda da sendikacı arkadaşlarımıza hak vermek 

lazım. Bir çağrı aldılar mı? 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET ALİ TALAT (Yerinden)-

Orta eğitim geldi efendim. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Gelebilir efendim. Nasıl 

içeri girmiş? 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Bilgileri vardı, 

gelselerdi — 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Çağrı aldı mı Orta Eğitim? 

Ne isterse olsun. Çağrı almadan komiteye kimse giremez, millet-

vekili dışında. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Takip ediyorlar. 

FERİDUN ÖNSAV (Lefkoşa) (Yerinden) - Komite yapar o çağrıyı. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ruhsan Hanıma 

soralım. 
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MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Çağrı yapıldı. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Yapıldı mı Ruhsan Hanım? 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN TUĞYAN 

(Yerinden) - Bildiğim kadarı ile yapılmadı. Ben Başkan değilim. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Ve yine sözlerimi şöyle 

tamamlayayım açıklama nitelikli. Gerçekten bizm de beklentileri-

mizin bir kısmı var. Ama bunlara destek vereceğim. Ama eksiktir. 

Onu dile getirdim. Saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Angolemli. Sayın Tuğyan, 

buyurun efendim. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN TUĞYAN-

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; çok kısa olarak bir-iki 

konuya değinmek istiyorum, Sayın Bakanın açıklamalarından sonra. 

Okulların merkezileştirilmesi çalışmalarında, ben Sayın 

Bakana komite çalışması sırasında da sordum, ilkeniz neydi, 

nasıl bir yöntem izlediniz diye. Okullar birleştirilirken, şöyleki: 

küçük okulun diyelim, nakli sırasında, oranın eski adı ile 

başöğretmeni diyelim, şimdi müdür oldu, olacak daha doğrusu. 

Başöğretmeni nereye gönderdiniz demiştim, öğrencileri ile beraber 

yeni okula mı gitti, yoksa nereye gönderdiniz? Nasıl bir yöntem 

izlediniz? Eğer gideceği okulda müdür yoksa, oraya gönderdik 

öncelikle dediniz, öyle değil mi Sayın Bakan? Öyle dediniz. 

Değilse, başka yere... 

MEHMET ALİ TRALAT (Yerinden) (Devamla) - Zorunlu nakil. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Evet, zorunlu nakil olarak... 

Tabiî zorunlu nakil olarak, evet. 

Ben size bir örnek vereceğim, ismini de verebilirim. Yalnız 

bu şahıs için aksi tesir yapmaz ümit ediyorum. 
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GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)-

UBP değil iktidarda Ruhsan Hanım. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Her neyse. Ben... 

VASFİ CANDAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Verin de korkmayın. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Ben endişemi söyleyeyim. 

VASFİ CANDAN (Yerinden) (Devamla) - Verin de korkmayın. 

BAYINDIRLIK VE ULAŞTIRMA BAKANI AHMET KÂŞİF (Yerinden)-

Başı yanmasın. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Ben endişemi söyleyeyim peşin 

de fayda yerine zarar vermeyelim. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

0 devir geçti artık. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Tuzla İlkokulu 1ndan öğrenciler 

bildiğim kadarı ile Karakol ilkokulu'na aktarıldı. Başöğretmen 

Rıfat Hoca... 
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AHMET KAŞİF (Yerinden) (Devamla) - Rifat Hoca. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Tanıyor herhalde Sayın Bakan. Rifat Hoca 

yanılmıyorsam ya Mustafa Kurtuluş ilkokulu'na veya Şehit Osman 

Ahmet, ikisinden bieri olacak ama. Oraya muavin olarak gönde-

rildi. örnek istediğiniz için size veriyorum. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Yarın yanıtlaya-

bilirim, şu anda değ i 1. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Tamam. Yani bir örnek istediniz 

ben size bir örnek verdim. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Peki. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - İkinci bir hususu, biraz önceki 

konuşmamda atladım, şimdi fark ettim. Değişiklik Yasasının 

5'inci maddesinin birinci fıkrasında, esas Yasanın 111 inci 

maddesinin birinci fıkrasının (c) bendinin, birinci satırında 

diyor; " 'Eylül' sözcüğünün çıkarılması ve yerine 'Ağustos' 

sözcüğü konmak sureti ile değiştirilir." Bu konuda size 

katılırım ama bir pürüz olacak sanıyorum. Acaba nasıl çözmeyi 

düşünüyorsunuz? Ağustos ayında nakiller yapıldığı zaman, acaba 

Eylül ayındaki bütünleme sınavlarında sorun çıkmayacak mı? 

Çünkü bulunduğu okuldan, Ağustos ayından başka okula gönderi-

yoruz hocaları? Efendim? 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Göreve okul açıla-

cağında başlayacak, önceden bilsin diye. 

VASFİ CANDAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Okullar açıldığı zaman 

gel ir. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Tamam haklısınız yani. Bundan 

ben her zaman ben de şikâyetciydim bu nakillerin gecikmesindan 

ama böyle bir pürüz olacak zannediyorum. Hocalarımızın herhalde 

bu konuda biraz daha tecrübeleri var. 
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GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ (Yerinden)-

Nakil almış olsa bile, verilen göreve Eylül1 de başlar. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Yani bütünleme sınavlarında 

sanıyorum biraz pürüz yaratabilecek. Hani, gideceğim, nasılsa 

bu okulda değilim artık, bu sınavlar nasıl olursa olsun diyebilir 

mi bir kesim? Veya bir pürüz olabilir mi? 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - Hiç de fena olmaz, 

çocukların işine yarar. 

VASFİ CANDAN (Yerinden) (Devamla) - Öğretmenler görev-

lerini tam yapar, hiç şüpheniz olmasın. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - İnşallah. Böyle bir endişem 

var onu da ileteyim. Ondan ayrı size"Esas Yasanın 11'inci 

maddesinin, üçüncü fıkrası kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

yeni üçüncü fıkra konmak suretiyle değiştirilir. " demişiz 

4'üncü fıkrada. Burada diyoruz ki; "yukardaki ikinci fıkra 

kuralları uyarınca yapılacak olan yer değiştirme işlemleri 

geniş bir öğretmen kitlesinin aynı dönemde yer değiştirmesine 

yol açacak biçimde yapılamaz ve bu işlemler gerçekleştirilirken 

Bakanlıkça ilgili sendikaların Kamu Hizmeti Komisyonunca da 

Bakanlığın görüş ve önerilerine başvurulur. " biraz önce... 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - İlk öğretimdekinin 

aynisi alındı. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla) - Hayır benim söylemek istediğim 

o değil. Burada diyor ki; topluca nakil yapılamaz. Sizin yap-

tığınız bu toplu nakil sınırını acaba aşmadı mı? Senikalarla 

diyalo'g içinde yapılır dendi. Sendikalar bildiğim kadarı ile 

basında bu konudan şikâyetçi oldular.Teşekkür ederim. 
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BAŞKAN - Sayın Akıncı buyurun efendim. 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Başkan, değerli 

mili etvekilleri; Sayın Bakanın konuşmasını dinledi kten sonra, 

söz almayı gerekli gördüm. Her şeyden önce bu Yasada birtakım 

olumluluklar getirmekte olduğunu yatsıyan yok. Zaten oy doğrul-

tuları belirlendi. Sadece eksikliklerden bahsedildi. Ancak 

Sayın Bakanın buradaki konuşması, şu algıyı yarattı bende. 

Herşey memlekette eğitim açısından en azından veya bu dile 

getirilmeye çalışılan sorunlar açısından güllük gülistanlıktır. 

Her şey iyidir, daha iyiye, daha güzele gidiliyor, her şey 

mükemmel. Ama birtakım adamlar, özellikle sendikalarda, öyle 

bir fırtına estiriyorlar ki, öyle bir deprem yaratıyorlar 

ki, yerler yarılıyor, şimşekler çakıyor, yağmurlar ortalığı 

seller alıp götürüyor. 
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Şimdi ben, bir açık oturum izledim 24 Kasım gecesi. Elbette 

elektriklerin olanak verdiği ölçüler içinde oldu bu izlemem. 

Ama, uzun boylu da izleyebildim. Çünkü program epey uzadı. Ve 

orada, özellikle partiler yelpazasinde, Bakan ve partiler yelpa-

zesinde değil, diğer cenahta oturanlar bakımından söyleyeyim. 

Orta Eğitim Sendikası konuştu, eleştiri getirdi. KTÖS konuştu, 

eleştiri getirdi. İlk-Sen konuştu, eleştiri getirdi. Öğretmenler, 

bireyler olarak davetliydi, konuşturdular, hepsi yoğun eleştiri-

lerde bulundu. Birtakım uzman insanlar vardı orada, hepsi eleşti-

rilerde bulundu. Bakınız, çok geniş — 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Müşavirler. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Müşavir de vardı aralarında 

elbette. Ama orada oturanların tümü müşavir değildi. 

ÖZKAN MURAT (Yerinden) (Devamla) - Estağfurullah. Yani 

onlar da vardı. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Onlar da vardı. Onlar da eleş-

tirdi. Ancak, sendikacılardan da yoğun eleştiriler getirildi. 

Ve benim o gece, o açık oturumda beynime mıh gibi çakılan bir 

cümle vardı. Sendikacılardan biri tarafından dile getiriİdiydi. 

Denmişti ki: "Sayın Bakan, öğretmenin imajını bu toplumda yara-

ladınız bu tavırlarınızla. Yani öğretmeni çıkarcı, öğretmeni 

hakkı olmayan şeyler talep eden, öğretmeni işte özel ders peşinde 

koşan, onun için birtakım şeylere girmek istemeyen, eğitim 

saatlerinin uzatılmasını veyahutta öğleden sonra gitmeyi filân 

benimsemeyen birtakım çıkarcı yaratıklar olarak kamuoyuna mal 

ettiniz. Bizi bu çok rahatsız ediyor" dedi. Ve bu, benim beynimde 

yer eden, o gecenin en önemli cümlelerinden bir tanesiydi. Bu, 

son derece önemlidir. Siyasi düşüncelerimiz, farklı yaklaşımla-

rımız ne olursa olsun. Ama eğer bir öğretmen kesimi, sendikacı-

larının ağzından bunu söyleyecek noktaya gelmiş ise, bunu bir 

değil, bin defa düşünmek ve değerlendirmek gerekmektedir. 



- 1129 -

Demek ki sorunlar vardır. Ortada sorunlar vardır. Ve bugün ben 

bu konuşmayı yapmak ihtiyacını duyduysam, çok tehlikeli başka 

bir cümlesinden dolayı Sayın Bakanın, bu ihtiyacı duydum. Çok 

tehlikeli. Ne dedi Sayın Bakan? "Sendikacılar bizim yanımızda 

görünürlerse, sarı sendikacı olarak nitelendirilmesinler diye 

bu tavılar içine girmektedirler" dedi. Bu, çok tehlikeli bir 

yaklaşımdır. Son derece mahzurlu gördüğüm bir yaklaşımdır. Bununla, 

Sayın Bakan sendikacıları psikolojik baskı altına almaya çalışmak-

tadır. Bu cümle, o kişilerde, e biz birşey istemeyelim. Çünkü 

eğer istersek, bu defa başka türlü yorumlanacak, gibi çağrışım-

lar yaratmaktadır. Bırakınız sendikacılar özgür düşünsün. Bıra-

kınız neyi, nasıl düşünürlerse, özgürce ifade etsinler, taleple-

rini ortaya koysunlar. Sarı sendikacı olup olmama yargısını 

onlara bırakın. Siz, buradan birtakım manevi baskılar, psikolojik 

baskılar yöneltmeyin. Onlar, kendi taleplerinin haklı olduğuna 

inandıkları ölçüler içerisinde yürütsünler. Bakınız, sizler 

de buradan ifade ettiniz. Sizinle birlikte, beraber kararlaştır-

dıkları, oybirliği ile geçirdikleri noktalar da var. 0 zaman, 

niye kendilerini sarı sendikacı olarak addetmiyorlar ve sizinle 

birtakım konularda anlaşabiliyorlar? Demek ki burada bir çelişki 

var ve bu psikolojik baskı yaklaşımının, Sayın Bakan tarafından 

bir daha tekrarlanmamasını ben hassaten rica ederiny temenni 

ederim. 

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; öğretmen sorunları, 

elbette önemli sorunlardır. Eğitim sorunlarının bir cüzüdür. 

Tümü değil. Biz, aslında son aylarda hep öğretmen sorunlarını 

konuşmaktadır. Çünkü, orada tıkanıklıklar var, sorunlar var, 

çözülemiyor. Halbuki, eğitimin çok başka daha boyutları var. 

Bu yasal eksiklikleri, arkadaşlarımızın da değindiği ve değinme-

diği eksiklikleri de bir an önce giderelim. Bu eğitimimizin 

temel unsuru olan öğretmen kitlesini huzura kavuşturalım ve 

diğer eğitim sorunlarına da geçmeye başlayalım. 

Şimdi bu noktada, Sayın Bakanın hiç somut şey söylemiyor-

sunuz dediği bir noktada, kendisi gene bu kürsüden değindiği 

için ben değineceğim ve düzelteceğim. 
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Atatürk ilkokulundan örnek verdi, isim vermeden ve dedi ki 

özgürdür, öğretmenler istediğini yazar, eder, işte geçen gün 

de biri yazdı, kaldırdı Bakanlığı yerden yere vurdu, biz hak-

kında bir şey yapmadık. Basına verilen demeçler bakımından 

bir kısım öğretmenin deyimi yerindeyse düzeysiz, hakaretamiz 

bir yazı yazdıklarından bahsetti. Ben sorarım Sayın Bakana, 

Atatürk İlkokulu Müdürüne gönderilen soruşturma yazısını ben 

okudum ve bu kürsüden de dile getirdim daha önce. 0 soruşturma 

yazısında ilgili okulun Müdürüne gönderilen suçlamalarda birtakım 

tahriklerle bir şeyleri yıktırdı şu bu olabilir, ona bir diye-

ceğim yok. Ama basınla ilgili suçlama getirildi mi, getirilmedi 

mi? Getirildi. 0 basına verilen demeçte düzeysiz ne vardı? 

Hakaretamiz ne vardı? Hiç bir şey yoktu. Hiç bir şey. Atatürk 

İlkokulu Müdürü okulu ile ilgili yapılan bir uygulamayı eleş-

tirdi. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET ALİ TALAT (Yerinden)-

Onu da getirip okuyun burda. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Hangisini? 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - 0 demeci. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Demeci getireyim, okuyayım. 

Ben izledim olayı. Okula da gittim biliyorsunuz, inceledim. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Daha hesaplaş-

mam bitmedi Bakanlıkla diyordu. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Şimdi hesaplaşma bitmedi, 

b itmed i. Yani... 

İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Hak arama hesap-

laşması . 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Yani sendikayla... 
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FERİDUN ÖNSAV (Lefkoşa) (Yerinden) - Okulu yıkıyor, 

ne hak araması? Okulu yıkıyor. Hakkı vardır yıksın okulu? 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Şimdi sayın arkadaşlar; haka-

retle diğer... 

İBRAHİM KORELİ (Yerinden) (Devamla) - Var mı delil elinde? 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Ya. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Basında yapılacak mücadeleyi 

birbirinden ayıralım. Okulun yıkılmasıyla ilgili şu, bu, onu 

söyledim, ayırıyorum onu, o konuda soruşturma açtı... 

FERİDUN ÖNSAV (Yerinden) (Devamla) - Nasıl ayrı? 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - Ayrı maddedir ona bir şey 

demedim diyorum Sayın Feridun Önsav. 

FERİDUN ÖNSAV (Yerinden) (Devamla) - Bütün neden odur 

nasıl? 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - 0 konuda soruşturma açtım 

diyor, açsın. 

FERİDUN ÖNSAV (Yerinden) (Devamla) - Neden odur. 

MUSTAFA AKINCI (Devamla) - 0 değil neden sadece. Altında 

devam ediyor o soruşturma belgesinde ve diyor ki basına Öğret-

menler Yasasının filan filan maddesine göre demeç verdin bizden 

izinsiz. Bizden izin almadan konuşamazsın. Olay budur. Yani 

orada bir hakaret sözkonusu olmadığı halde, bu soruşturma 

açılmıştır. Konu sadece hakaret meselesi değildir. 
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Sayın Ahmet Derya'nın değindiği konu ile ilgili ben 

de Hükümetin bilgisine bir şey getirmek isterim. Bu İslâm 

Külliyesinden bahsetti, bir diğer konu. 0 konuda Sayın Bakan 

bir şey söylemedi. Ancak eğer konuya ilgi duyacaksa ve araş-

tıracaksa ben de merak ediyorum, bundan sonraki bir toplantıda 

bizi de aydınlatsın. Benim hatırladığım Belediyecilik dönemim-

den, o bölge yeşil alan olarak ayrıldıydı. Yani imar Plânında 

en azından bir İslâm Külliyesi olayı ben hatırlamıyorum. Öyle 

bir olay yoktu imar Plânında. Nasıl girdi? Ne zaman girdi? 

Hangi kararla girdi? Bunu da Yüce Meclisin bilgisine getirir-

lerse memnun olurum. Gerçekten aydınlatılmaya ihtiyacım var 

o konuda, bilmiyorum ne zaman oldu, nasıl oldu son yıllarda 

şeklinde. Hepinize teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Akıncı. 

Sayın milletvekilleri; başka söz isteyen var mı? Yoktur. 

MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan, 

ben Sayın Akıncı müsaade ederseniz, şey yapabilir miyim, bildi-

ğim ölçülerde? 

BAŞKAN - Bu konuda? 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - Biliyorsanız 

buyurun tabiî. 

MUSTAFA GÖKMEN (Yerinden) (Devamla) - Evet efendim. 

BAŞKAN - Buyurun efendim. 
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MUSTAFA GÖKMEN (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, değerli 

milletvekilleri; anlaşılan zaman artık zamaniheba edeceğiz. 

Ben de bu düşüncelerle bir miktar daha zamanınızı almak 

i stiyorum. 

Şimdi Sayın Akıncı'nın, çok saygı duyduğum Sayın 

Başkanın, Genel Başkanın ve değerli arkadaşım, meslekdaşım 

Ahmet Derya Beyefendinin halkın kürsüsünden merak ettikleri 

için islâm külliyesini ortaya atmaları gayet doğal bir 

hadisedir. Bendeniz İslâm Külliyesinin temel atma törenine 

katılan bir milletvekiliyim. Sayın Cumhurbaşkanımız ordaydı-

lar, Sayın Başbakanımız, Türkiye'mizin Sayın Devlet Bakanı 

ve bir çok yetkili ve ilgili arkadaşlar. 

Şimdi ben inanın yani ülkemizde İslâm Külliyesinin, 

isim olarak bir külliyenin açılmasının endişesi ve sakın-

casının nerede olduğunu inanın ki merak ediyorum. 
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Şimdi bu külliyenin bildiğim ölçülerde, Sayın Akıncı soruyor. 

Benim dönemimde böyle birşey yoktu. Bugün var. Nasıl oldu? 

MUSTAFA AKINCI (Lefkoşa) (Yerinden) - İmar Plânı açısından. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Sizin döneminizde yoktu, 

bugün oldu. Yani bu, olacak bu. Siz önüne geçemezsiniz geliş-

melerden. Ha, şimdi Sayın Başkan... 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Yerini istiyorum 

ben. Yeri nerden temin edildi? 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Ha yerini? Bildiğim ölçülerde 

yine söyleyim, bildiğim ölçülerde. Bir dernek olarak zamanın 

hükümetine İslâm Kültür derneği böyle bir proje yapmak üzere 

talepte bulunur. Arazi talebinde bulunur ve geçmiş hükümet 

döneminde bu talep yerine getirilir. Yani ilgili derneğe... 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Hangi yılda oldu bu 

şey Mustafa Bey? 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Yıl olarak bilmiyorum. Ama 

geçmiş iktidar döneminde, Ulusal Birlik Partisi döneminde 

oldu ve ilginçtir, bu yerin bir kısmı da hem İslâm Kültür 

Derneğine, hem de bir parçası Tuncer Arifoğlu beyefendidir. 

Ben kendisini tanımıyorum. Ona verildi. Yani bir derneğe, 

bir şahsa bir yer tahsis edildi. Tabii o ayrı bir olay. 

Ş imd i ben ... 

MUSTAFA ADAOĞLU: (Yerinden) (Devamla) - Sevgili Mustafam 

saat 10.00'a geliyor. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - E artık şey, artık Sayın 

Hocam yani bu karşılıklı şeye girince artık biz ipin ucunu 

attık. Şimdi ben şahsen bunu söylerken, yani geçmiş iktidarı 

eleştirmiyorum. Derneklere, efendim bakınız. Bugün Lefkoşa 

Başkentimiz bizim. Ve biz Müslüman bir ülkeyiz. Yani 

Müslüman bir ülkede, bir Başkentte... 
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SALİH USAR (Girne) (Yerinden) - Laik bir ülkede. 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - Laik bir ülkeyiz. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) -Evet , laiklik dinsizlik 

değildir Derya Bey. 

SALİH USAR (Yerinden) (Devamla) - Hayır, Laik bir devletiz. 

Müslüman devlette değil. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Hayır. Bu ülkenin insanı 

müs1ümandır. 

SALİH USAR (Yerinden) (Devamla) - 0 ayrı mesele. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Bu ülkenin insanı müslüman-

dır. 

SALİH USAR (Yerinden) (Devamla) - Devlet müslüman değil. 

Devlet laik bir devlettir. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Evet, ben bunu söylüyorum. 

Ben bunu söylüyorum. Müslüman vatandaşa sahip olan bir ülkede, 

böylesi bir külliyeyi, külliye derken, orda siz namaz kılmayı, 

Hocaların orda vaaz çekmesini, sarıklıların orda dolaşmasını 

düşünmeyin lütfen. 0 gün siz eğer toplantıya katılmış olsay-

dınız, bugün Sayın Derya Beyin yaklaşımını inanıyorum ki 

yapmayacaktı. Orda üniversite gençliğine hizmet verilecek. 

Orda sportif karşılaşmalar yapılacak. Kültürel çalışmalar yapı-

lacak. Konferans salonları olacak. 

AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - Din ile ne ilgisi 

var bunların? 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Ama bunun yanında da bir 

camisi de olacak. Burda ne sakıncası var, soruyorum Allah 

aşkına. Yani... 
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AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - Parası nerden geliyor? 

Parası? 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Parası vatandaşın cebinden 

çıkacak. Yani burda yaygara koparmanın manası ve mantığı 

yok. 

AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - Hep böyle masumane 

gelir, ondan sonra arkasından kara çarşaflılar dolaşır. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Masumane yok Derya. Hayır, 

hayır . Kara çarşaflılara ben karşıyım. Bak açık söylüyorum. 

Bu derneğin, İslâm Kültür Derneğinin başta bu ülkede müdürlük 

yapan çok saygın bir kişi var. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Işılay Arıkan. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Evet. Ben de o derneğin 

bir üyesiyim. Açık söylüyorum. Kurucularından birisi de 

benim. Yahu niçin? Anlayamıyorum. Hayır, bakınız. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Mustafa Bey, 

biliyorsan bana lütfen cevap ver. Kusura bakmayın yani. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Evet Sayın Başkan, buyurun. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Şimdi o bölge, 

Sayın Atun da bilecek.Bu dere ve iki taraflı geniş bir yeşil 

kuşak olarak düzenlenmişti o civarlar. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Sizin döneminizde? 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Ve benim dönemimde 

başladı, devam etti. Süreç kesilmedi, devam ediyor. 

AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - Külliyeyi yeşile 

boyayacaklar Sayın Akıncı. 
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MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Şimdi İmar Plânının 

içinde yeşil alan olarak görülen bölgeden mi verildi? Onu 

merak ediyorum. Eğer biliyorsanız beni yanıtlayınız. Bil-

miyorsanız bilmediğinizi söyleyiniz. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Yoo, hayır. Sayın Başkan, 

ben o boyutunu bilmiyorum. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Onu öğrenmeye 

çalışıyorum ben. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Ha, işin o boyutunu bilmiyorum. 

MUSTAFA AKINCI (Yerinden) (Devamla) - Tamam. 
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Ama işin o boyutunu bilmiyorum, ama o bölgede bir islâm 

Külliyesinin temeli atılmıştır. Dilerim, Sayın Cumhurbaş-

kanı da söylemiştir, dilerim o Külliye inşa edilir, inşaatı 

tamamlanır ve başkentimizde insanların desteği ile, vatan-

daşların desteği ile güzel bir eser yaratılmış olur. Yani... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Mustafa mal 

değerini buldu. Başka bir gündemde bunun ayrıntılarını anlatırsın. 

MUSTAFA GÖKMEN (Devamla) - Tamam, ben kesiyorum Sayın 

Hocam. Teşekkür ediyorum. * 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Gökmen. 

Sayın milletvekilleri; Rapor ve Tasarının bütünü üzerin-

deki görüşmeler tamamlanmıştır. Tasarının madde madde görüşül-

mesine geçilmesini oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiş-

tir. Madde madde okuyunuz efendim. 

ÖĞRETMENLER (DEĞİŞİKLİK N0:3) YASA TASARISI 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhuriyet Meclisi 

aşağıdaki Yasayı yapar: 

1. Bu Yasa, Öğretmenler (Değişiklik No:3) Yasası olarak isimlen-

dirilir ve aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan Öğretmenler 

Yasası ile birlikte okunur. 

3/1990 
52/1990 
13/1991 

(h 61/,1991.- . 
12/1992 
50/1992 ' 
5/1993 
11/1994 

sn 44/1994 

KÂTİP 

Kısa'^sim • 
25/1985 

33/1985 
{-. 32/1987 
' 14/1988 

-' :,f,:34/1988 
14/1989 
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BAŞKAN - 1'inci madde üzerinde söz isteyen var mı? 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler? Kabul 

etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir 

KATİP -

Esas Yasanın 2. Esas Yasa, 6'ncı maddeye bağlı Birinci Cetvel i n V , Çizelgesi 
&'ıxı'Maddesine kaldırılmak ve verine aşağıdaki yeni'B''çizelgesi konmak s u r e -

aBağlı:jBırıncı • " * 
Cetvelinin tiyle değiştirilir: 
Değiştirilmesi'"1 

> n J u'*" I; " ; BİRİNCİ CETVEL 
16i 't i 'i «vîi'r; ' • . . 

ÖĞRETMEN KADROLARI 

(Madde 6) (İl) :11 fi! c f 'i ' ! ̂  :.:•'! ... 
(ei 9V (i) .(o; İLKOKUL, ANAOKUL VE ÖZEL EĞİTİM OKULLARI: 

ÖĞRETMEN KADROLARI 

av înlvcuf-. .. Kadro,Adı Kadro Sayısı 

avali fi;: i - " Müdür';: : 162 

Müdür1Muavini 62 

fi& Öğretmen ; UÇ3 

.itiçnv v r. •! Genel Toplam 1327 " 

afili"- r-;;" • 

BAŞKAN - 2'nci madde üzerinde söz isteyen var mı? 

AHMET DERYA (Lefkoşa) (Yerinden) - Burda bir düzenleme 

yapı İdi. 

BAŞKAN - Söz istiyorsanız buyurun Ahmet Bey? 

Siz daha sonra mı söz alacaksınız? 

AHMET DERYA (Yerinden) (Devamla) - Yok, aynı konuydu, 

Ruhsan Hanım öneriyi yapacak. 

BAŞKAN - Sayın Tuğyan, buyurun efendim. 
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İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; bir önerimiz 

var Komite olarak, Öğretmenler (Değişiklik No:3) Yasa Tasa-

rısının (2)'nci maddesiyle değiştirilen Esas Yasanın 6'ncı 

maddesine bağlı'Birinci Cetvelin B çizelgesinde yer alan müdür 

kadrosunun kadro sayısının 110, müdür muavini kadrosunun kadro 

sayısının 114 olarak değiştirilmesini öneririm. 

Gerekçe: Yasada yapılan düzenlemeler ışığında başöğret-

men, başöğretmen A ve başöğretmen A yardımcısı kadroları kal-

dırılmış ve müdür ve müdür muavini kadroları ihdas 

edilmiştir. Bu değişiklik bunlara paralel olarak yapılan kişi-

sel bir düzenlemedir. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Tuğyan. 

Sayın milletvekilleri; önerge hakkında söz isteyen var 

mı? bu durumda kadro adı, müdür; kadro sayısı, 162, 110 olarak 

değişiyor. Müdür muavini 114. 62 çıkıyor 114. Toplam aynen 

kalıyor, 124. 

2'nci maddeyi değiştirilmiş şekliyle oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... 

SALİH USAR (Girne) (Yerinden) - Öneriyi oylatın 

efendim. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; öneriyi önce oyunuza 

sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?... 

Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 
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2'nci m a d d e y i d e ğ i ş t i r i l m i ş şekli ile o y l a r ı n ı z a s u n u -

y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . 

O y b i r l i ğ i ile kabul e d i l m i ş t i r . D e v a m edin l ü t f e n . 

K Â T İ P -

(1) Esas Yasa, 7'nci maddesinin (l)'inci fıkrasının 

(c) bendi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni 

(c) bendi konmak suretiyle değiştirilir: 

"(c) Dört öğretmene kadar her okulda bir sorumlu 

öğretmen." 

(2) Esas Yasa, 7'nci maddesinin (1)1 i nc i fıkrasının (ç; 

bendi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yen i (ç) bendi 
konmak suretiyle değiştiri1 ir: 
"(ç) Beş veya daha fazla öğretmeni olan her okulda 

bir Müdür." 

(3) Esas Yasa, 7'nci maddesinin (1)1 inci fıkrasının (d! 

bendi kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (d) bendi 

konmak suretiyle değiştirilir: 

"(d) Sekiz veya daha fazla sınıfı bulunan her okulda 

bir Müdür Muavini ve dört öğretmene kadar öğret-

men olan her okulda bir sorumlu öğretmen bulu-

nacak şekilde dağıtım yapılır ve bu dağıtımda, 

altı veya daha fazla öğretmeni bulunan okullarda 

Öğretmen kadro sayısı belirlenirken, müdür 

muavinlerinin, yöneticilik işlevlerini aksatma-

yacak sayıda ders vermeleri ve sınıf öğretmenliği 

yapmaları ilke olarak gözetilir." 

A H M E T D E R Y A ( L e f k o ş a ) ( Y e r i n d e n ) - S ı n ı f ö ğ r e t m e n l i ğ i 

y a p m a m a l a n . 

B A Ş K A N - E f e n d i m ? 

A H M E T D E R Y A ( Y e r i n d e n ) ( D e v a m l a ) - Y a p m a m a l a r ı d e d i m 

b e n . Y a p m a 1 ar ı değ i 1 . 

Esas Yasanın 3. 
7'nci Madde-
sinin Değiş-
tirilmesi 
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M İ L L İ E Ğ İ T İ M VE K Ü L T Ü R B A K A N I M E H M E T ALİ T A L Â T ( Y e r i n d e n ) 

E v e t y a n l ı ş t ı r o. S e h v e n ç ı k t ı o. Y a p m a m a l a r ı d ı r . 

B A Ş K A N - S ı n ı f ö ğ r e t m e n l i ğ i y a p m a l a r ı ilke o l a r a k g ö s t e -

r i l i r . Y a p m a m a l a r ı mı o l a c a k ? 

M E H M E T ALİ T A L Â T ( Y e r i n d e n ) ( D e v a m l a ) - E v e t . 

A H M E T D E R Y A ( Y e r i n d e n ) ( D e v a m l a ) - Y a p m a m a l a r ı . 

M E H M E T ALİ T A L A T ( Y e r i n d e n ) ( D e v a m l a ) - Y a p m a m a l a r ı « 

t a b i i . S e h v e n d i r . 

B A Ş K A N - P e k i e f e n d i m o y l a t ı r k e n d ü z e l t i r i z o n u . 

M U S T A F A A D A O Ğ L U (Gazi M a ğ u s a ) ( Y e r i n d e n ) - R e d a k s i y o n 

y a p ı l ı r e f e n d i m . 

B A Ş K A N - D e v a m e d i n l ü t f e n . 

K Â T İ P -

(4) Esas Yasa, 7'nci maddesinin (1)1 inci fıkrasının (c!) 
bendinden hemen sonra aşağıdaki yeni (e), (f) ve (çj) 
bendleri eklenmek suretiyle değiştiri1 ir: 

"(e) İlk üçyiiz öğrenciye kadar bir Müdür Muavini ve 
ve ondan sonraki her ikiyüz öğrenci için ilave 

bir müdür muavini bulunur. 

(f) En az dört Müdür Muavini bulunan okullarda en 
kıdemli Muavin Başmuavin olarak görev yapar. ' 

(g) Bu görevleri süresince Başmuavinlere, yıllık 
maaş baremi içinde, bulunduğu basamakdaki barem 

içi artış kadar ek bir ödenek verilir ve Baş-
muavinlikte yaptığı hizmet yükselme amaçları 
için gözetilir." 
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BAŞKAN - 3'üncü madde üzerinde konuşmak isteyen var 

mı? 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Var Sayın 

Başkan. 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Bozkurt. 

* 

GÜLSEN BOZKURT (Girne) - Sayın Başkan, değerli milletve-

killeri; daha önceki konuşmamda da belirttiğim gibi, öğretmenler 

(Değişiklik No:3) Yasa Tasarısının 3'üncü maddesinin, (4)'üncü 

fıkrasının (E) bendinin ikinci satırında yer alan, "her 

200 öğrenci için" söz dizisinin çıkarılarak, yerine "her 

200 öğrenci veya daha az öğrenci için" söz dizisinin ilâve 

edilmesini öneririm. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden) 

Burda tam manasını çıkaramadım. 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Her 200 veya daha az öğrenci 

için. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET ALİ TALAT (Yerinden)-

Tamam da, 50-50? Her 50? 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Hayır. 200'lülük dilim için 

anlamında. Her 200 11ük. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - 200'1ük dilim? 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Her 200 dediğinde zannediyorum, 

daha önceki yasada da örneği var , 7'nci maddede. 

BAŞBAKAN HAKKI ATUN (Yerinden) - 200'e kadar mı demek 

i stiyorsunuz? 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Tabii, 200'e 

kadar olabilir. 
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MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - 200'e kadar 

deyin. 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Olabilir. Yani bizim için 

amaç, 200'e kadar olması. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Müteakip her 

200' öğrenciye kadar? 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Tamam ben de aynı şeyi. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Müteakip her 

200 öğrenciye kadar. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - Olur, olur. 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - 0 zaman onu değiştirelim. 

MEHMET ALİ TALAT (Yerinden) (Devamla) - 200'e kadar 

dersek anlaşılır. 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Müteakip her 200 öğrenciye 

kadar. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Bozkurt. Nasıl yazıldı 

efendim şimdi bu? 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Müteakip her 200 öğrenciye 

kadar. 

BAŞKAN - Her 200 öğrenci için söz dizisinin çıkarılarak, 

yerine müteakip her 200 öğrenciye kadar. 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Tamam mı? 
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BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; öneriyi tekrar okuyorum. 

"Her 200 öğrenci için " söz dizisinin çıkarılarak yerine, "her 

200 öğrenciye kadar" söz dizisinin ilave edilmesini öneririm 

diyor Sayın Bozkurt. 

GÜLSEN BOZKURT (Lefkoşa) (Yerinden) - Tamamdır. 

BAŞKAN - Önerinin dikkate alınmasını oylarınıza sunu-

yorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Komite? 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN (Yerinden) - Komitede zaten bu konuda mutabakat vardır 

efendim. Onun için bir sakıncası yoktur. 

BAŞKAN - Peki efendim, teşekkür ederim. 

Öneriyi oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul 

etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Bir de üçüncü paragrafın (D) bendinde "sınıf öğretmenliği 

yapmamaları ilke olarak gözetilir" şeklinde düzeltiyoruz efendim 

onu. Sehven "yapmaları" diye yazılmıştır. "Yapmaları" kelimesi 

yerine "yapmamaları" kelimesi girecektir. 

3'üncü maddeyi değiştirilmiş şekliyle oylarınıza sunu-

yorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?... 

Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 



4. (1) Esas Yasa, 8'inci maddenin (2)'nc i fıkrasının ikinci 

ve Üçüncü satırındaki "Başöğretmen "A", "Başöğretmen 

"A" Yardımcısı" söz dizileri kaldırılmak suretiyle 

değiştirilir: 

(2) Esas Yasa, 8'inci maddesinin (2)'nci fıkrasına bağlı 

üçüncü Cetvelin, birinci paragrafı kaldırılmak ve 

yerı/ıe ,aşağıdaki yeni paragraf konmak suretiyle 

değiştlrilir: 

"İlk, Orta, Mesleki ve Teknik öğretim Kurumlarındaki, 

Müdür, Müdür Muavini, Bölüm Şefi ve Atelye Şeflerinin, 

Maaş Baremleri." 

(3) Esas Yasa, 8'inci maddenin (2)'nci fıkrasına bağlı 

üçüncü cetvelin 11 inci, 2'nci ve 3'üncü maddeleri 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni 11 inci madde 

konmak suretiyle değiştirilir: 

"1. Beş ve daha fazla öğretmeni olan her ilk okulda 
A 
v bir müdür bulunur. Müdür olarak atanan bir öğretmen 

aşağıdaki maaş baremi çerçevesinde maaş çekmeye hak 

kazanır: 

52.356.984 x 2.089.128 - 62.802.624 x 

2.433.084 - 79.834.212 x 3.368.772 -

10Q046.844 x 3.703.548 - 118.564.584 " 

(4) Esas Yasa, 8'inci maddesinin (2)'nc i fıkrasına bağlı 

üçüncü-Cetvelin 4'üncü maddesi kaldırılmak ve yerine 

aşağıdaki yeni 2'nci madde konmak ve mevcut 5'inci, 

6'ncı ve 7'nci maddeler ise 3'üncü, 4'üncü ve 5'inci 

maddeler olarak yeniden sayılandırılmak suretiyle 

değiştirilir: 

"2. Ortaokul üstü sınıfları olmayan her okulda bir 

Müdür bulunur. Müdür olarak atanan bir öğretmen, 

aşağıdaki maaş baremi çerçevesinde maaş çekmeye hak 

kazanır: 

52.356.984 x 2.089.128 - 62.802.624 x 2.433.084 -

79.834.212 x 3.368.772 - 100.046.844 x 3.703.548 -

118.564.584 

Müdür olarak atanan bir öğretmen, bulunduğu kademeden 

üç kademe; Müdür olarak atanan Müdür Muavini ve Atölye 

Şefi, bulunduğu kademeden iki kademe ilerleyerek maaş 

çekmeye hak kazanır. " 

(5) Esas Yasa, 8'inci maddesinin (3)'üncü fıkrasının 

birinci satırının başında yer alan "iki öğretmenli" 

sözcükleri çıkarılmak ve yerine "dört öğretmene kadar" 
sözcükleri konmak suretiyle değiştirilir. 
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BAŞKAN - 4'üncü madde üzerinde söz isteyen var mı? 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etme-

yenler?... Çekimser?... Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

KATİP -

Esas Yasanın 
11 'inci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

5. (1) Esas Yasa, il'inci maddesinin (1)'inci fıkrasını': 

(c) bendinin birinci satırındaki "Eylül" sözcüğü 

çıkarılmak ve yerine "Ağustos" sözcüğü konmak 

suretiyle değ Işti ri1 ir. 

(2) Esas Yasa, 11'inci maddesinin (1)'i nc i f ı k r a s ı n ı n 

(ç) bendinin birinci ve ikinci satırlarında yer a! ar, 

"Başöğretmenler ile Başöğretmen "A" ve B a ş ö ğ r e t m e n 

"A" Yardımcılarının" söz dizisi kaldırılmak ve 

yerine "Müdür ve Müdür Muavinlerinin" söz dizisi konmak 

suretiyle değiştiri1 ir. 

(3) Esas Yasa, 11'inci maddesinin (2)'nci fıkrası kal-

dırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (2)1 nc i fıkra 

konmak suretiyle değiştir!1 ir: 

"(2) Orta, Mesleki ve Teknik öğretim kurumları ile 

pratik sanat okullarındaki öğretmenlerin yer 

değiştirme işlemleri, aşağıdaki bendlerde öngö-

rülen ilke ve kurallar çerçevesinde Kamu Hiz-

meti Komisyonunca gerçekleştirilir. 

(a) Yer değiştirmelerde, öğretmenlerin tercih-

lerinin branşlarına göre alınması ve tercih-

lerinin, önceliklere bağlı olarak birinci 

tercihlerine göre'yer değiştirme işlemi yapıl-

ması esastır. 

(b) Yer değiştirme, öğretmenlerden, öğrenim 

gördükleri alanda en iyi şekilde yararlanrrav 

amacıyla yapılabilir. 

(c) Yer değiştirme, öğretmenlerin istedikleri 

okullarda, çalışmalarına olanak tanımak 

amacıyla yapılabi1 ir. 

Ancak benzer okullar içindeki öğretmen-

lerin isteklerinin karşılanmasında, öğret-

menlik mesleğindeki kıdem gözönünde bulun-

durulur. 
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(ç) Yer değiştirme yapılırken, öğretmenler kendi 

aralarında, başvuru dönemlerindeki kıdemleri 

gözönüne alınarak sıralandırılır ve mevcut 

bulunan, sıra listesine eklenirler. 

Ancak, öğretmenlerin kendilerinin, eş 

veya çocuklarının Devlet Hastahanesi Sağlık 

Kurulu Raporu ile belgelendirilen sağlık 

durumlarının, yer değiştirmeyi gerekli ve 

zorunlu kılması halinde, bu sıralamanın 

dışına çıkılabilir. 

(d) Yer değiştirme işlemleri, yılda bir kez 

Ağustos ayında yapılır. Ancak bu tarihten 

sonra herhangi bir nedenle ortaya çıkan 

münhali doldurmak veya öğretmenin kişisel 

yararı gerektiği hallerde veya eğitim ve 

öğretim hizmetlerinde etkinlik, süreklilik, 

verimliliği sağlamak ve artırmak amacıyla 

ve her okulda yeterli sayıda öğretmen bulun-

durmak için, öğretim yılı içinde herhangi 

bir zamanda, öğretmenin rızası ile bir 

okuldan başka bir okula yer değiştirme 

yapılabilir. Bu yer değiştirme işlemleri de 

yukarıdaki (a) bendi kuralları uyarınca 

'gerçekleştirilir." 

(4) Esas Yasa, 11'inci maddesinin (3)'üncü fıkrası 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (3)'üncü 

fıkra konmak suretiyle değiştirilir: 

"(3) Yukarıdaki (2)'nci fıkra kuralları uyarınca 

yapılacak olan yer değiştirme işlemleri, 

geniş bir öğretmen kitlesinin aynı dönemde 

yer değiştirmesine yol açacak biçimde yapı-

lamaz ve bu işlemler gerçekleştirilirken 

Bakanlıkça ilgili sendikaların; Kamu Hizmeti 

Komisyonunca da Bakanlığın görüş ve öneri-

lerine başvurulur. 

Ancak, Kamu Hizmeti Komisyonu, bu madde 

uyarınca gerekli yer değiştirme işlemlerini 

yaparken, Bakanlığın görüş ve önerileriyle 

bağlı olmayıp bağımsız hareket eder." 
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(5) Esas Yasa, 11'inci maddesinin (3)'üncü fıkra-

sından hemen sonra aşağıdaki yeni (4)'üncü 

fıkra eklenmek suretiyle değiştirilir: 

"(4) Bu madde kurallarının daha iyi uygulan-

masını sağlamak amacıyla Bakanlıkça hazır-

lanıp Bakanlar Kurulunca onaylanacak bir 

tüzük yapılabilir." 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; 5'inci madde üzerinde 

söz isteyen var mı? Sayın Bozkurt da istedi, isterseniz 

önce o, sonra siz. Buyurun efendim. Buyurun Sayın Bozkurt. 

Ruhsan Hanım Komite Başkan Vekilidir. Sonra söz vereceğim 

ona. 

GÜLSEN BOZKURT. (Girne) - Sayın Başkan, değerli millet-

vekilleri; her ne kadar da Sayın Başkan söz vermiş ise de 

ben bu nakillerle ilgili olarak önerilerimizi teknik bir 

engel yoksa vermek istiyorum. Öğretmenler (Değişiklik 

No:3) Yasa Tasarısının 5'inci maddesinin, (3) 'üncü bendin-

deki fıkralarının tümü ile kaldırılıp, yerine aşağıdaki 

fıkranın konmasını öneririm. Bunu okuyayım mı tümünü. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Okuyunuz 

efendim önerinizi . 
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BAŞKAN - Lütfen okuyun efendim. 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Evet öneriler; 

1. Her yılın 1-20 Mart tarihleri arasında münhaller yetkili 

sendikalarla istişare edildikten sonra Bakanlıkça tespit 

olunur ve okul idarelerine bildirilir. Her yılın 20 Mart -

10 Nisan tarihleri arasında öğretmenler üç okul için tercih-

lerini bildirirler. Kent merkezleri bir bütün olarak tercih 

edilir. Kent merkezlerindeki okul değiştirmeler (F) bendine 

göre yapılır. Bu süre dışındaki tercih bildirimleri hiçbir 

şekilde dikkate alınmaz. Tercih bildiriminde bulunan öğretmen-

lerin bildirim tarihindeki kıdemleri esas alınarak sıralandırmaya 

tabi tutulur ve mevcut bekleme listelerine eklenir. Bekleme 

listeleri en geç Ekim ayı sonu... 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Yeni bir madde 

mi Ekinci bu? 

GÜLSEN BOZKURT (Devamla) - Ve Mayıs ayı sonu olmak 

üzere yılda iki kez okul idarelerine bildirilir. 

Yeni bir fıkra efendim. Teknik olarak bir sakıncası 

yoksa öneriyoruz. Evet müsaade ederseniz bitireyim. 

Okul değiştirmeler öğretmenlerin birinci tercihlerine 

ve bekleme listelerindeki sıralamaya göre yapılır. 

Taşradan kent merkezlerine yapılacak okul değişiklikleri 

kent merkezindeki okul değişiklikleri yapıldıktan sonra 

belirlenir. Ancak öğretmenlerin kendilerinin veya eş veya 

çocuklarının Devlet Hastanesi Sağlık Kurulu Raporu ile belge-

lendirilen sağlık durumlarının okul değiştirmesi gerekli 

ve zorunlu kalması halinde bu sıralamanın dışına çıkılabilir. 

Okul değiştirme işlemleri yılda bir kez Ağustos ayında 

yapılır. Ancak bu tarihten sonra herhangi bir nedenle ortaya 

çıkan bir münhali doldurmak veya öğretmenin kişisel yararı 

gerektirdiği hallerde veya eğitim ve öğretim hizmetlerindeki 

etkinlik, süreklilik ve verimliliği sağlamak veya artırmak 

veya her okulda yeterli sayıda öğretmen bulundurmak için 

eğitim yılı içinde herhangi bir zamanda okul değiştirecek 
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Ağustos ayı dışında yukarıdaki sebeplere istinaden yapılacak 

okul değiştirme işlemlerinde de yine 11'inci madde şartları 

uygulanır. Müdürler ve Müdür Muavinlerinin okul değiştirme 

işlemleri yukarıdaki kıstaslar çerçevesinde ve kendi araların-

daki sıralamaya ve görev ve kadro ünvan eşitliğine uygun olarak 

yapı lir. 

Özel ders öğretmenlerinin okul değiştirme işlemleri 

yukarıdaki esaslar çerçevesinde ve kendi aralarındaki sıralamaya 

göre yapılır. 

Kent merkezlerindeki Lefkoşa, Gazi Mağusa, Girne ve 

Güzelyurt merkez okulları, okul değiştirme işlemleri bir 

Tüzükle belirlenir. Sırası geldiği halde okul değiştirmeyi 

kabul etmeyen bir öğretmen, o okuldaki bekleme listesinin 

en altına yazılır. 

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Bozkurt. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Yerinden) (Devamla) - Efendim... 

BAŞKAN - Buyurun Sayın Adaoğlu. 

Çok uzun bir öneri var karşımızda. Bunu değer-

lendirme yönünden hata da yapmayalım. Buyurun Sayın Adaoğlu. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gâzi Mağusa) - Usulü bakımından söyleyim. 

Sayın Başkan, saygıdeğer arkadaşlar; Sayın Bozkurt 

Hanımefendinin öğretmenler konusunda gösterdiği titizliğe, 

duyarlılığa, çabaya şahsen eski bir öğretmen olarak teşekkür 

ederim. * 

Yalnız işin bir teknik konusu vardır. Ben özü üzerinde 

konuşmuyorum. Verdiği önerinin artısı var eksisi var konusu üzerinde 

tartışacağım husus. En azından şu vardır. Herhangi bir değişiklik 

önerisi veya Değişiklik Yasasına yeni bir madde ve fıkra eklemek 

usûl bakımından sakıncalıdır. Ancak mevcut değişiklik öneri 

ve maddelerin veyahutta fıkraların üzerinde görüşler ortaya ve 

öneriler sunulabilir. Halbuki gördüğüm kadarı ile ayrı bir maddedir. 
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Yani buna evet dahi desek bu da içtüzük bakımından sıkıntılar 

yaratacağız. Bu nedenle Sayın Bakan umarım ki bu yapılan 

önerileri ileriki günlerdeki diğer paketler konusunda, öğret-

meni esenlendirecek paketler konusundaki çalışmalarında ışık 

tutacak bir öneri olarak değerlendirir ve usulüne uygun 

olarak konu gündeme gelir. Saygılar sunarım. 

Yani teknik bakımdan, özetle teknik bakımdan yeri 

değildir. 

BAŞKAN- Sayın Tuğyan bu konuda siz bir görüş ortaya 

koyacak mısınız efendim?... 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN YARDIMCISI 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden)- Sayın Bakan... 

BAŞKAN- Uygun görürseniz 15 dakika ara verelim inceleyin 

efendim. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Yeni bir 

öneridir efendim bu. 

BAŞKAN- Bir dakika Sayın Bakan, önce Komite Başkanının 

görüşünü alayım bu konuda. 

RUHSAN TUĞYAN (Yer inden)(Devam1 a)- 15 dakikada görüşü-

lecek bir konu değildir. Sayın Bakanın bu konuda bazı görüş-

leri varmış. 

BAŞKAN- Peki Sayın Bakan buyurun sizi de dinleyelim 

1 ütfen. 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET ALİ TALÂT- Değerli 

mi 1letaveki1leri; biz aylarca çalışarak oybirliğiyle bazı 

maddeleri göndeme getirdik. Bakanlar Kurulundan geçirdik. 
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Hukuk yönünden incelettik, Komiteden geçirdik ve buraya 

getirdik. Ben bu önerinin yapılmasından üzüntü duyduğumu 

belirtmek istiyorum. Çünkü bu öneri bugün, bu akşam bu Yasanın, 

bu (Değişiklik) Yasasının buradan geçmemesini sağlayacak bir 

öneridir. Bu öneri Teknik Kurulun aylarca yaptığı çalışmalar 

ve sonunda ortak bir noktaya varması biçiminde getirilen 

önerileri tümüyle onaylanmasını bu Meclisten engelleyici bir 

öneridir. Bu bakımdan ben bu önerinin kesinlikle dikkate 

alınmamasını, benim söz verdiğim çerçevede yapacağımız çalış-

manın, Teknik Kurul tarafından onaylandıktan sonra ve prose-

dürüne uygun olarak Bakanlar Kurulundan geçirildikten, Komi-

teden geçirildikten sonra buraya getirilmesini ve aylarca 

yapılan çalışmalarla sonuçlandırılan bu değişiklik önerile-

rinin bu Kuruldan geçmesinin engellenmemesini özellikle rica 

ederim. Teşekkür ederim. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Sayın Başkan; 

yasa tekniği açısından, özü için birşey söylemiyoruz. Doğrudur 

fakat yasa tekniği bakımından, İçtüzük bakımından bunun 

tartışılmasına değmez. Yani bir öneri olarak yasalar nasıl 

önerilir tekrar? Nasıl sunulur? 0 çerçevede... 

BAŞKAN- Sayın öneri sahibi bu verilen izahattan tatmin 

oldunuz mu efendim? 

GÜLSEN BOZKURT (Lefkoşa)(Yer inden)- Hayır, siz oylatın 

efendim. 

BAŞKAN- Çünkü bana... 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Oylatın ve 

kararınızı verin. 
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BAŞKAN- Ortaya çıkan durumda, ortaya çıkan tablo, 

teknik adamların verdiği, hukukçuların verdiği bilgi ışığında 

yapılan önerinin önümüzdeki Tasarı metninde değişiklik yapıl-

masını değil, esas Yasada değişiklik yapmasını öngörmektedir 

şeklinde bir mütalâa^var önümüzde. Dolayısıyle bu şekliyle 

değişiklik önergesi olarak kabul edilemez. Bu bir Yasa öneri-

sidir. Yasa Önerisinin nasıl sunulacağı ve bağlı işlemlerlde 

İçtüzüğümüzün madde 79, 80, 83'te belirlenmektedir. Bu nedenle 

böyle bir önergeyi Başkanlık olarak işleme sokmamıza olanak 

yoktur. Olay bundan ibarettir Sayın önerge Sahibi. Dolayısıyle 

özür dileyerek önergenizi işleme koyamıyorum efendim. 

Sayın mi 1letaveki1leri; 5'inci madde üzerinde söz 

isteyen var mı başka? Yoktur. 5'inci maddeyi oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... 

AHMET DERYA (Lefkoşa)(Yer inden)- Ruhsan Hanım söz 

istiyordu. 
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İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ 

RUHSAN TUĞYAN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; teknik 

bir düzenleme içeren bir önerimiz var. öğretmenler (Değişiklik 

No:3) Yasa Tasarısının 5'inci maddesinin (4) 1 üncü fıkrası 

ile değiştirilen Es'as Yasanın 11 ' inci maddenin (3) 'üncü 

fıkrasının başında yeralan "yukarıdaki" sözcüğünden hemen 

sonra "birinci ve" söcüklerinin eklenmesini öneririm. 

Gerekçe olarak; yine teknik bir düzenleme diyoruz. 

BAŞKAN - Sayın mi 1letvedkiİleri; 5'inci maddenin 

(4) * üncü fıkrasında "yukardaki (2) ' nc i fıkra kuralları 

uyarınca" şöyle değişiyor, "yukarıdaki (1) 1 inci ve (2)'nci 

fıkra kuralları uyarınca" olacak efendim. 

Değişiklik önergesini oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... Kabul etmeyen 1 er?...Çekimser?...Oybir1 iği ile 

kabul edilmiştir. 

Şimdi 5'inci maddeyi değiştirilmiş şekli ile oylarınıza 

sunuyorum. Kabul eden 1 er?...Kabu1 etmeyen 1 er?... Çekimser?... 

Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

KÂTİP 

Esas* Yasanın 
13'üncü 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

6. (1) Esas Yasa, 13'üncü maddesinin (1)'inci fık-as 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (1)'inci 

fıkra konmak suretiyle.değiştirilir: 

"(1) İlkokullarda yönetim işleri, tek öğret-

meni i okullarda bu öğretmen tarafından; 

dört öğretmene kadar öğretmeni olan 

okullarda sorumlu öğretmen tarafından; 

beş veya daha fazla öğretmeni olan okul-

larda Müdür tarafından yürütülür." 

(2) Esas Yasa, 13'üncü maddesinin (2)'nci fıkrası 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni (2)'nci 

fıkra konmak suretiyle değiştiri1 ir: 

"(2) Özel eğitim okullarında yönetim işleri 

Müdür tarafından yürütülür." 
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BAŞKAN- 6'ncı madde üzerinde söz isteyen var mı?... 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etme-

yenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

* 

KÂTİP-

Esas' Yasanın 7. (1) Esas Yasa, 15'inci maddesindeki"Başöğretmen" 
15'inci 
Maddesinin tefsiri kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

Değiştirilmesi "Müdür" tefsiri konmak suretiyle değiştirilir: 

"Müdür1,1 herhangi bir okulda Müdür olarak atanan 

öğretmeni anlatır." 

(2) Esas Yasa, 15'inci maddesindeki "Başöğretmen "A" 

Yardımcısı" tefsiri kaldırılmak ve yerine 

aşağıdaki "Müdür Muavini" tefsiri konmak 

suretiyle değiştirilir: 

"Müdür Muavini", herhangi bir okula, Müdür 

Muavini olarak atanan bir öğretmeni anlatır 

ve Başmuavini de kapsar." 

(3) Esas Yasa, 15'inci maddesinin "özel Ders 

öğretmeni" tefsirinin İkinci satırındaki 

"el isi ve ev idaresi" söz dizisi Çıka-

rılmak ve yerine "iş bilgisi, ev idaresi 

derslerini öğretmek ve okul öncesi eğitim" 

söz dizisi konmak suretiyle değiştirilir. 

BAŞKAN- 7'nci madde üzerinde söz isteyen var mı?... 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Efendim?... 

Sayın Karagil "Müdür herhangi bir okulda" yerine 

"herhangi bir okula" diye bir teklif yapmıştır. Farkeder 

mi?.. 

Sayın Bakan... 7'nci maddenin "Müdür" tefsirinde. 

KÂTİP- Müdür tefsirinin karşısında. 

BAŞKAN- "Müdür herhangi bir okulda" yerine "herhangi 

bir okula". "Okulda", "Okula". 



- 1157 -

M İ L L İ E Ğ İ T İ M VE K Ü L T Ü R B A K A N I M E H M E T ALİ T A L Â T ( Y e r i n -

d e n ) - T a b i i ö y l e d i r , s e h v e n d i r . 

B A Ş K A N - S e h v e n y a p ı l m ı ş t ı r d i y o r s u n u z . Peki e f e n d i m . 

" O k u l d a " y ı , " O k u l a " , o ş e k i l d e o y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . 

Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i -

ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

7'nci m a d d e y i o y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r 

d e ğ i ş t i r i l m i ş ş e k l i y l e ? . . . Kabul e t m e y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . 

O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P -

Esas Yasanın 
18'İnci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

8. Esas Yasa, 18'inci maddesi kaldırılmak ve yerine 

aşağıdaki yeni 18'inci madde konmak suretiyle 

değiştirilir: 

"Müdür, 
ve Müdür 
Muavini 
Atanacak-
larda Aranan 
Nitelikler 

18. Bu Yasanın 12'nci maddesi kuralları 

saklı kalmak koşuluyla, Müdür ve Müdür 

Muavini atanacakların aşağıda öngörülen 

nitelikleri taşımaları gerekir: 

(1) Müdür olarak atanabilmek için en az 

iki yıl süreyle Müdür Muavini olarak 

hizmet etmiş olmak veya en az on 

yıl süreyle öğretmenlik yapmış olmak. 

(2) Müdür muavini olarak atanabilmek 

için en az yedi yıl süreyle ilkokul 

öğretmeni olarak hizmet etmiş olmak." 

B A Ş K A N - 8 ' i n c i m a d d e h a k k ı n d a söz i s t e y e n var m ı ? . . . 

B u y u r u n e f e n d i m ? 

İDARİ VE S O S Y A L İŞLER K O M İ T E S İ B A Ş K A N V E K İ L İ R U H S A N 

T U Ğ Y A N - S a y ı n B a ş k a n , s a y ı n m i l l e t v e k i l l e r i ; 8 ' i n c i m a d d e d e 

bir d e ğ i ş i k l i k ö n e r i m i z var. Ö ğ r e t m e n l e r ( D e ğ i ş i k l i k ) Yasa 

T a s a r ı s ı n ı n 8 ' i n c i m a d d e s i ile d e ğ i ş t i r i l e n Esas Y a s a n ı n 

18' inci m a d d e s i n i n (1 ) 1 inci f ı k r a s ı n ı n son s a t ı r ı n d a yer 
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alan "süreyle" sözcüğünden sonra gelen "öğretmenlik yapmış 

olmak" söz dizisinin çıkarılarak yerine "İlkokul öğretmeni 

olarak hizmet etmiş olmak" söz dizisinin eklenmesini öneririm. 

Gerekçe: jki fıkra arasında birlik sağlamak amaçlan-
mıştır. Teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sayın milletvekilleri; önergeyi tekrar 

okuyorum. Öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarısının 8'inci 

maddesi ile değiştirilen Esas Yasanın 18'inci maddesinin 

(1) ' inci fıkrasının son tahtında yeralan "süre ile" sözcüğünden 

sonra gelen "öğretmenlik yapmış olma" söz dizisinin çıkarılarak 

yerine "ilkokul öğretmeni olarak hizmet etmiş olmak" sözdizi-
sinin eklenmesini öneririm. 

* 

Bu durumda önergeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Kabul etmeyen 1 er?...Çekimser?...Oybir1 iğ i ile kabul edilmiştir. 

Şöyle oluyor bu durumda: Müdür olarak atanabilmek için 

enaz iki yıl süre Müdür Muavini olarak hizmet etmiş olmak 

ve enaz on yıl süre ile ilkokul öğretmeni olarak hizmet etmiş 

o lmak. 

5'inci maddeyi değiştirilmiş şekli ile oylarınıza 

sunuyorum. Kabul eden 1 er?...Kabu1 etmeyen 1 er?... Çekimser?... 

Oybirliği ile kabul edilmiştir. Devam edin lütfen. 

BAŞKAN - 9'uncu madde üzerinde söz isteyen var mı?... 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul e d e n 1 er?...9'uncu maddeyi 

kabul edenler?...Kabul e t m e y e n 1 er?...Çekimser?...Oybir1 iği 

ile kabul edilmiştir. 

KATİP 

Esas Yasanın 
20'nci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

9. Esas Yasa, 20'nci maddesinin (1)'Inc i fıkrasının 

ikinci satırındaki "Başöğretmenin" sözcüğü çıkarıl-

mak ve yerine Müdürün, Müdür Muavininin" söz dizisi 

konmak suretiyle değiştirilir. 
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K Â T İ P -

10. (1) Esas Yasa, 22'nci maddesinin yan başlığı 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni yan 

başlık konmak suretiyle değiştirilir: 

"Müdür, Müdür Muavini ve Sorumlu öğretmenlerin 

Görev ve Sorumlulukları." 

(2) Esas Yasa, 22'nci maddesinin (1)'i nc i 

fıkrasının birinci paragrafı çıkarılmak 

ve yerine aşağıdaki yeni birinci, paragraf 

konmak; suretiyle değiştirilir: 

"Müdür, Müdür Muavini, Sorumlu öğretmenler 

ve tek öğretmeni i okullarda da görevli öğret-

menler, görevli bulundukları okulların bağlı 

oldukları ilgili Daire Müdürüne karşı sorumlu 

yöneticilerdirler. 

(3) Esas Yasa, 22'nci maddesinin (2)'nci 

fıkrasının birinci paragrafı çıkarılmak 

ve yerine aşağıdaki yeni birinci paragraf 

konmak suretiyle değiştıri1 ir: 

"Müdür, Müdür Mauvini ve sorumlu öğretmen-

lerin görev ve sorumlulukları şunlardır " 

(4) Esas Yasa, 22'inci maddesinin (2)' nc i, fıkra-
sının (d) bendi kaldırılmak ve ondan sonra 
gelen bendler yeniden sayı landırı lniak sure-
tiyle değiştirilir. 

(5) Esas Yasa, 22'nci maddesinin '(3)'üncü 

fıkrası kaldırılmak suretiyle değiştir!1 ir. 

Esas Yasanın 
22'nci 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

B A Ş K A N - 1 0 ' u n c u m a d d e ü z e r i n d e söz i s t e y e n var mı? 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul eden 1 er? . ..Kabu 1 e t m e y e n l e r ? . 

Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i ile kabul e d i l m i ş t i r . 
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Esas Yasa, 23'üncü maddesinin yan başlığı' 

kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni yan 

başlık konmak suretiyle değiştirilir; 

"Müdür ve Müdür Muavinlerinin, Adaylıkları, 

Görevlerinin Sona Ermesi Ve Kazanılmış 

Haklarının Korunması." 

Esas Yasa, 23'üncü maddesinin (1)'inci 

fıkrasının birinci ve ikinci satırındaki 

"Başöğretmen, Başöğretmen "A" ve Başöğretmen 

"A" Yardımcısı" söz dizisi çıkarılmak ve 

yerine "Müdür ve Müdür Muavini" söz dizisi 

konmak suretiyle değiştirilir. 

(3) Esas Yasa, 23'üncü maddesinin (2)'nci 

fıkrasının ikinci ve üçüncü satırındaki 

"Başöğretmen, Başöğretmen "A" ve "Başöğret-

men "A" Yardımcılarının".söz dizisi çıkarılmak 

ve yerine "Müdür ve Müdür "Muavininin" söz 

dizisi konmak suretiyle değiştiri1 ir. 

(4) Esas Yasa, 23'üncü maddesinin (3)1 üncü 

fıkrasının birinci ve ikinci satırındaki, 

"Başöğretmen, Başöğretmen "A" ve Başöğretmen 

"A" Yardımcısı" söz dizisi çıkarılmak ve 

yerine "Müdür ve Müdür Muavini" söz dizisi 

konmak suretiyle değiştirilir. 

(5) Esas Yasa, 23'üncü maddesinin (4)'üncü 

fıkrasının üçüncü ve dördüncü satırlarında 

yer alan "Başöğretmen, Başöğretmen "A", 

Başöğretmen "A" Yardımcıları" söz dizisi 

çıkarılmak ve yerine "Müdür, Müdür Muavini" 

söz dizisi konmak suretiyle değiştirilir. 

BAŞKAN - 11'inci m a d d e ü z e r i n d e söz i s t e y e n var m ı ? . . . 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . K a b u l e t m e y e n l e r 

Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i ile kabul e d i l m i ş t i r . 

Esas Yasanın 11. (1) 
23'üncü 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

(2) 
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KÂT İ P -

.12. (1) Esas Yasa, 24'üncü maddesinin {1)' i nc i 

fıkrası kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

yeni (1)'inei fıkra konmak suretiyle 

değiştirilir: 

"(1) Müdür ve Müdür Muavininin haftalık 

ders saatleri, hale . göre, bu görev-

lerini tam olarak yapmalarını sağla-

yacak sayıda olur. 

Ancak, bir Müdürün ders saatleri 

haftada dört saat; Müdür Muavininin 

ise yedi saatten az on iki saatten 

fazla olamaz." 

(2) Esas Yasa, 24'üncü maddesinin (2)'nci fık-

!:•:!''' rası kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni 

I*....',""; (2)'nci fıkra konmak suretiyle değiştirilir: 

' "(2) Sınıf öğretmenlerinin haftalık ders 

saatleri 25, branş öğretmenlerinin 

haftalık ders saatleri 20 saattir. 

Öğretmene bu ders saatleri üzerinde 

ders verilmesi halinde, ek çalışma 

ödeneği verilir. Ancak öğretmen mesai 

saatlerinde okulda bulunmak ve eğitimle 

ilgili görevleri yapmak zorundadır. 

Ders doldurma ek ödenek gerektiren bir 

••;•• görevdir." 

B A Ş K A N - 1 2 ' n c i m a d d e ü z e r i n d e söz i s t e y e n var m ı ? . . . 

B u y u r u n S a y ı n B o z k u r t . 

G Ü L S E N B O Z K U R T ( L e f k o ş a ) - S a y ı n B a ş k a n , d e ğ e r l i m i l l e t -

v e k i l l e r i ; Ö ğ r e t m e n l e r ( D e ğ i ş i k l i k ) Y a s a s ı n ı n 3 n u m a r a l ı 

Y a s a T a s a r ı s ı n ı n 1 2 ' n c i m a d d e s i n i n (2) 1 nc i f ı k r a s ı n ı n i k i n c i 

s a t ı r ı n d a "25" r a k a m ı n d a n e v v e l "en ç o k " , ü ç ü n c ü s a t ı r d a k i 

" 2 0 " r a k a m ı n d a n e v v e l "en ç o k " k e l i m e l e r i n i n e k l e n m e s i n i 

ö n e r i r i m . 

•• o jlM-.srj 

•Esas-[Yasa'nın 
24'üncü,. 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

i '-J-: 
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Gerekçe olarak da Orta Eğitimdeki öğretmenlerle bir 

bütünsellik sağlamak amacıyle. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim efendim. Efendim bu konuda... 

MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET ALİ TALÂT (Yerin-

den)- Evet. 

BAŞKAN- Önergenin dikkate alınıp alınmamasını önce 

oy 1 ayacağım. 

MEHMET ALİ TALÂT (Yer inden)(Devam 1 a ) - Bu konuda konu-

şacağım. 

BAŞKAN- Dikkate alınmazsa konuşmanıza gerek kalmaz 

zaten. 

BAŞKAN- Önergenin dikkate alınıp alınmamasını oyları-

nıza sunuyorum efendim. Kabul edenler?... 

Reddedi1 irse — 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa)(Yerinden) - Hayır kardeşim, 

öneri var burda, değişiklik önerisi. Meclisin de çalışma 

şeklini... Sayın Başkan... 

BAŞBAKAN HAKKI ATUN (Yerinden)- Önergenin dikkate 

alınıp alınmaması değil ki... 

BAŞKAN- Ama bu bir mantık yoludur. Reddedilirse bunu 

nasıl görüştüreceğiz ondan sonra. 

MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam1 a)- Kusura bakmayın 

ama öneri var orda. Komitede yapılacak şeyler Genel Kurulda 

yapılmaya başladı. 

BAŞKAN- 0 konuda haklısınız. 
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MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam1 a)- Arkasından o gelecek 

tabii yahu. Dalga mı geçiyoruz bunun içerisinde?... 

BAŞKAN- Peki efendim. Bir dakika. 

Sayın milletvekilleri o ayrı konu efendim. Gündemi 

lütfen değiştirmeyin efendim. 

Bir değişiklik önergesi yapılmıştır. Benim görevim bu 

önergeyi Meclisin onayına sunmaktır. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Değiştirdin 

yerini eski günlerin aklına geldi. 0 yana oturdun... 

BAŞKAN- Önergenin dikkate alınıp alınmamasını oylarını-

za sunuyorum efendim. Kabul e d e n l e r ? — 

MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam1 a)- Yahu önergenin 

dikkate alınması meselesi değildir. Genel Kuruldur burası. 

Burası komisyon değildir. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam 1 a)- Öneri verilmez? 

Nerde görüldü bu yahu? 

MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam1 a)- Tamam yahu. 

BAŞKAN- Sayın Mehmet Bayram lütfen efendim. 

MEHMET BAYRAM (Yer inden)(Devam 1 a)- Siz Komisyona 

çev i rd i n i z Mec1 i s i. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Yer inden)(Devam1 a)- Komisyona 

çevirmedik. Güzel öneriler veriyoruz burda. 

BAŞKAN- Önergenin dikkate alınmasını reddedenler?... 

Evet. Kaldırın elinizi lütfen göreyim. Önerge reddedilmiştir. 

Sayın Bakan 12'nci madde üzerinde söz istiyor musunuz?.. 

ÇALIŞMA VE SOSYAL GÜVENLİK BAKANI ÖZKAN MURAT (Yerinden)-

Reddedildi o. 
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B A Ş K A N - H a y ı r m a d d e . . . Siz ö n e r g e ü z e r i n d e mi söz 

i s t e m i ş t i n i z ? . . . Peki e f e n d i m . 

12'nci m a d d e ü z e r i n d e b a ş k a söz isteyen var m ı ? . . . 

Y o k t u r . O y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e y e n -

ler?... Ç e k i m s e r ? . . . O y ç o k l u ğ u y l a kabul e d i l m i ş t i r . 

D e v a m e d i n l ü t f e n . 

K Â T İ P -

13. Esas Yasa, 26'ncı maddesinin (1)1 i nc i fıkrasının 

birinci satırındaki "olmak" sözcüğünden hemen sonra 

"ve Pedagoji Sertifikasına sahip olmak" söz dizisi 

eklenmek suretiyle değiştirilir. 

B A Ş K A N - 13 1 üncü m a d d e ü z e r i n d e söz i s t e y e n var m ı ? . . . 

13 ' üncü m a d d e ü z e r i n d e . . . Söz i s t e m i y o r s u n u z ? . . . 13 1 üncü 

m a d d e y i o y l a r ı n ı z a s u n u y o r u m . Kabul e d e n l e r ? . . . Kabul e t m e -

y e n l e r ? . . . Ç e k i m s e r ? . . . O y b i r l i ğ i y l e kabul e d i l m i ş t i r . 

K Â T İ P -

Esas Yasanın 
26'ncı 
Maddesinin 
Değiştirilmesi 

Esas Yasanın 14. (1) Esas Yasa, 38'inci maddesinin (1)'inci 
38'ine i . fıkrası kaldırılmak ve yerine 
Maddesinin 
Değiştirilmesi aşağıdaki yeni (1)1 i nc i fıkra konmak 

suretiyle değiştirilir: 

"(1) Müdür, Müdür Muavini, Başmuavin, 

Atölye Şefi ve Bölüm Şeflerinin 

haftalık ders saatleri duruma göre, 

Müdürlük, Müdür Muavinliği, Başmuavin-

lik, Atölye Şefliği ve Bölüm Şefliği 

görevlerinin tam olarak yapılmasını 

sağlayacak sayıda olur. Ancak ders 

yılı içinde bir Müdür haftada dört 

saat, Müdür Muavini haftada en az 

dört en çok yedi saat; Atölye Şefi 

ve Bölüm Şefi ise haftada en çok 

sekiz saat ders yapar." 
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(2) Esas Yasa, 381 inci maddesinin (2)'ncı 

fıkrası kaldırılmak ve yerine aşağıdaki 

yeni (2)1nc i fıkra konmak suretiyle 

değ i şti ri1 i r: 

"(2) Müdür, Müdür Muavini, Başmuavin, 

Atölye Şefi ve Bölüm Şefi dışındaki 

her öğretmen, ders yılı içinde 

haftada en çok 20 saat ders yapar. 

Öğretmene,20 ders saati üzerinde 

ders verilmesi durumunda, ek çalışma 

ödeneği verilir." 

(3) Esas Yasa, 381 inci maddesinin (4)1 üncü 

fıkrasının, ikinci satırında yer alan 

"en çok otuz saat ders yaparlar" söz 

dizisi çıkarılmak ve yerine "en çok 

yirmi beş saat ders yaparlar" söz dizisi 

konmak suretiyle değiştirilir. 

(4) Esas Yasa, 381 inci maddesinin (5)1 inci 

fıkrasından hemen sonra aşağıdaki yeni 

(6)1 ncı fıkra konmak suretiyle değiş-

tirilir: 

"(6) Ders doldurma ek ödenek gerektiren 

bir görevdir." 
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BAŞKAN - 14'üncü madde üzerinde söz isteyen var mı?... 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler? 

Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

KÂTİP -

Esas Yasanın 
91'inci 
Maddesinin 
Değiştiril-
mesi 

15. (1) Esas Yasa, 91' inci maddesinin (1) ' inci 

fıkrası kaldırılmak ve yerine aşağıdaki yeni 

(l)'inci fıkra konmak suretiyle değiştirilir: 

"(1) Kesintisiz beş yıl süreyle Müdür 

veya Müdür Muavini olarak görev 

yapan veya kısmen Müdür ve Müdür 

Muavini olarak görev yapan bir 

öğretmenin bu gibi hizmeti bir 

büttün olarak emeklilik hakkı kazan-

dıran hizmet sayılır." 

(2) Esas Yasa, 91 ' inci maddesinin (2)'nci 

fıkrasının birinci ve ikinci satırında 

yer alan "Başöğretmen, Başöğretmen "A" 

ve Başöğretmen "A" Yardımcıları" söz 

dizisi çıkarılmak ve yerine "Müdür, 

Müdür Muavini" söz dizisi konmak sure-

tiyle değ i şt i ri 1 i r. 

(3) Esas Yasa, 911 inci maddesinin (3)'üncü 

fıkrasının, birinci ve ikinci satırında 

yer alan "Başöğretmen, Başöğretmen "A" 

ve Başöğretmen "A" Yardımcıları" söz 

dizisi çıkarılmak ve yerine "Müdür, 

Müdür Muavini" söz dizisi konmak suretiyle 

değ i şti ri 1 i r. 

BAŞKAN - Kısmen Müdür ne demek Sayın Bakan? 

Buna bir açıklık getirirseniz memnun oluruz. 
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MİLLİ EĞİTİM VE KÜLTÜR BAKANI MEHMET. ALİ TALÂT 

(Yerinden) - Bunu çıkaracağız zaten, bu konuda önerisi var 

şeyin. 

BAŞKAN - Bu konuda öneriniz var mı sizin? 

MEHMET ALİ TALÂT (Yerinden) (Devamla) - Evet. 

BAŞKAN - 15'inci madde üzerinde söz isteyen var mı? 

Buyurun Ruhsan Hanım. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN YARDIMCISI RUHSAN 

TUĞYAN - Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; esas Yasanın 

91"inci maddesinin (1)'inci fıkrasının değiştirilmesini öngören 

Öğretmenler (Değişiklik No:3) Yasa Tasarısının 15'inci madde-

sinin (1) 1 inci fıkrasının Yasa Tasarısından çıkarılmasını 

ve ondan sonra gelen fıkraların yeniden say11 andırılmasını 

öneririm. Gerekçe: Emeklilik Yasasıyla çelişki doğacağından 

bu düzenlemenin metinden çıkarılması gerekmektedir. Teşekkür 

ederim. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sayın Komite Başkanı, teknik 

bakımdan sizin yapmamanız gerekiyormuş efendim bu öneriyi. 

Başka bir milletvekili yapabilir de siz yapamazsınız. Teknik 

düzenleme değilmiş çünkü. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN YARDIMCISI RUHSAN 

TUĞYAN (Yerinden) - Sayın Ekinci biz komitede görüşürken kendisi 

de komitedeydi görüştük bu maddeyi. 

MEHMET. ALİ TALÂT (Yerinden) (Devamla) - Biz yapmış olalım. 

RUHSAN TUĞYAN (Yerinden) (Devamla) - Biz bu maddeyi 

Komitede görüşürken efendim orda karara bağlamadık çünkü çeliş-

kiye düşülecekti. Araştıralım ondan sonra Genel Kurulda öneririz 

dedik, orda hukukçu arkadaşlar siz öneremezsiniz demediler 

ama ille ki ben önermek arzusunda değilim. Ben Komite Başkanı 

olduğum için önerdim ama başka bir arkadaş önersin. 
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Ben Komite Başkanı olduğum için inceledim. Başka bir arkadaş 

öners i n. 

BAŞKAN- Anladım, teşekkür ederim. Bir de Feridun Bey 

incelesin olayı lütfen. 

FERİDUN ÖNSAV (Lefkoşa)- Sayın milletvekilleri; Esas 

Yasanın 911 inci maddesinin (1)' inci fıkrasının değiştirilme-

sini öngören Öğretmenler (Değişiklik No.3) Yasa Tasarısının 

15"inci maddesinin (1)'inci fıkrasının Yasa Tasarısından çı-

karılmasını ve ondan sonra gelen fıkranın yeniden say11 andır11-

masını öneririm. Saygılar sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim efendim. Sayın milletvekilleri; 

Sayın Feridun Önsav, Esas yasanın 91 ' inci maddesinin (1)1 inci 

fıkrasının değiştirilmesini öngören öğretmenler (Değişiklik 

No.3) Yasa Tasarısının 15' inci maddesinin (1) 1 inci fıkrasının 

Yasa Tasarısından çıkarılmasını ve ondan sonra gelen fıkrela-

rın yeniden sayı landırı İmasını önermektedir. Önerinin c'ikkate 

alınıp alınmamasını oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... 

Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Kabul edilmiştir, oybirli-

ğiyle kc.bul edilmiştir. Bu durumda birinci peragraf, evet, 

Komite Başkanı bu konudaki görüşünüzü alabilir miyiz? 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mcğusa)(Yerinden)- Uygurdur. 

RUHSAN TUĞYAN (Yer inden)(Devam1 a)- Yani bu maddenin 

içeriği açısından? 

BAŞKAN- Hayır, bu maddenin çıkarılması hususunda. 

RUHSAN TUĞYAN (Yer i nc'en) (Devam 1 a) - Uygundur. 

BAŞKAN- Uygundur. 
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MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusö)(Yer inden)- Sayın Başkan, 

Komite Başkanının değil, komitenin görüşünün olması lâzımdır. 

Kusura bakmayın ama komite toplanıyor, komite şey ediyor mudur? 

Hani, korr.ite burda mıdır? 

BAŞKAN- Biraz evvel verdiği bilgileri siz dinlemediniz 

Mehmet Bey galiba. 

AHMET DERYA (Lefkoşa)(Yer inden)- Konuyu tartıştık. 

BAŞKAN- Komitede diyor tartıştık diyor. Biraz önce 

izah etti efendin;. 

RUKSAN TUĞYAN (Yer inden) (De v aır I a) - Bu konuda Komitede 

konsensüs vardı. 

BAŞKAN- Siz burasını dinlemediniz galiba. 

BAŞKAN- Bu konuyu daha önce konuşalım. Evet, devam 

edin efendim. 

MEHMET BAYRAM (Yerinden)(Devamla)- Biliyorum da, başkana 

sor, başkan cevap versin. Uygundur, devam edin. Lütfen. Ça-

lışma düzenini bozuyorsunuz. Lütfen, herkes hassastır, Öğret-

menler Yasasının geçmesini istiyoruz ama, çalışma düzenini 

de bozmayalım. 

Rl'HSAN TUĞYAN (Yerinden)(Devamla )- Bu madde eski bir 

madde olduğu için, belki bı düşüncesiyle etüd edelim. 

Genel Kurulda icabederse çıkarırız dendi. Etüo edildi. Orun 

için çıkarıyoruz. 

BAŞKAN- Siz konuşurken Mehmet Bey yine dinleyemedi 

sizi ama ben dinledim efendim. 
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AHMET DERYA (Lefkcşa)(Yerinden)- Bizim okeyimiz olmadan 

olumludur demez. 

BAŞKAN- Olay doğru seyretmektedir Sayın Mehmet Beyram. 

Merak etmeyin. Evet, 15'inci maddeyi değiştirilmiş şekliyle 

oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?.. 

Çekimser?.. 15'inci madde değiştirilmiş şekliyle, yani (1) ' i n c i 

fıkra çıkıyor şeyder.. Oybirliğiyle kabul edilmiştir. Evet, 

devam edin lütfen. 

KÂTİP-

1. Esas Yasaya ekli Birinci ve Üçüncü Cetvellerde 

yer alan Başöğretmen ve Başöğretmen1 "A" kadrosunda 

çalışan öğretmen, bı Yasadaki Müdür kadrosuna; 

Başöğretmen "A" Yardımcısı kadrosunda çalışan 

öğretmen ise, bu Yasadaki Müdür Muavini kadrosuncı 

intibak ettirilir. 

BAŞKAN- Geçici madde, İntibak İşlemleri maddesi hakkın-

da söz isteyen var mı? Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler?... Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle 

kabul edilmiştir. 

KÂTİP-

2. Bu Yasada öngörüler, kadrclara intibat yapılırken, 

intibakı yapılan öğretmen, bulunduğu maaş bareminin 

kaçıncı kademesinde ise, intibak ettirileceği baremin 

ona karşılık olan kademesine intibak ettirilir. 

Geçici 
Madde in-
tibak 
İşlemleri 

Geçici 
Madde in-
tibak Kuralı 
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BAŞKAN - Geçici 2'nci madde üzerinde söz isteyen var 

mı?... Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Etme-

yenler?... Çekimser?... Oybirliği ile kabul edilmiştir. 

3. Yukarıdaki Geçici 11 irıci ve 2'nci madde 

kuralları çerçevesinde intibakı yapılan öğret-

menlerin mevcut barem içi artış tarihleri, 

herhangi bir değişikliğe uğramadan devam eder. 

KÂTİP -

Geçici Madde 
Mevcut Barem içi 
Artış Tarihleri 

BAŞKAN - Geçici madde 3 hakkında söz isteyen var mı?, 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etme-

yenler? Çekimser? Yok. Oybirliği ile kabul edilmiştir, 

KÂTİP -

Yürürlüğe 16. Bu Yasa, Resmi Gazete'de yayımlandığı 
G i r i § tarihten başlayarak yürürlüğe girer. 

BAŞKAN - 16'ncı madde üzerinde söz isteyen var mı?... 

Yoktur. Oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyen-

ler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Sayın Başkan, 

usul hakkında söz istiyorum. 

BAŞKAN - Üçüncü görüşmeden önce söz mü istiyorsunuz? 

MEHMET BAYRAM (Yerinden) (Devamla) - Usul hakkında. 
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BAŞKAN - Usul hakkında. Üçüncü görüşmeye geçmeden önce 

usul hakkında söz istiyor Sayın Mehmet Bayram. Buyurun efendim. 

MEHMET BAYRAM (Gazi Mağusa) - Sayın Başkan, muhterem 

arkadaşlar; gerçekten çok hassas olan ve öğretmenlerimizi 

ilgilendiren bir Yasa olması hasebiyle Ulusal Birlik Partisi 

olarak da gerek Komisyon Başkanımız arkadaşımız yardımcısı 

olması hasebiyle ve arkadaşlar da anlayışla ve arkadaşlar 

da anlayışla bu saate kadar muhalefet partisi olarak destekte 

bulunuyoruz. Ama görülüyor ki gerçekten Meclis çalışmasıyla 

ilgili usuller paspas edilmiştir. Yani iyi niyet burda kullanıl-

makta ve iyi niyetimiz burda Meclis Genel Kurulu, Komisyon 

gibi çalışmak suretiyle Yasa geçmektedir. İlk defa 20 yıldan 

beri bu Mecliste bu tür bir çalışma konmuştur. 

GENÇLİK, SPOR VE ÇEVRE BAKANI SERDAR DENKTAŞ 

(Yerinden) - İlk defa demokrasi gelmiştir. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Bu ülkede, Sayın Serdar 

Denktaş, demokrasi belli bir rejimdir ve bu rejim de yazılıdır. 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - Demokrasi 

burdadır. (Eliyle başını gösterir.) 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Şimdi burda bu Meclisin demok-

rasisi bu Meclisteki yöntemi içtüzük düzenler. Burda keyfinize 

göre istediğinizi yaparsınız demek değildir demokrasi. 

MEHMET CİVA (Lefkoşa) (Yerinden) - Gördüydük seni da 

iktidardayken. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Dolayısıyle... 
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MEHMET CİVA (Yerinden) (Devamla) - Demokrasini de gördüy-

dük senin. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Dolayısıyle, biz şunu rica 

ediyoruz. Lütfen eğer bu Yasada bazı hususlar varsa ki çözül-

meye muhtaçtır. Lütfen komisyon toplansın, komisyon 5 dakika, 

10 dakika toplansın. Komisyonda bu konular konuşulsun, tartı-

şılsın, düzeltilsin, Genel Kurula gelsin ve Genel Kurulda 

biz de gönül huzuru içinde oy verelim. Yoksa her aklına gelen 

bir kelime eksiktir, bir kelime fazladız bu kelimeyi çıkaralım, 

bu kelimeyi koyalım derse bu Meclis çalışması olmaz, bu doğru-

dan doğruya bir karmaşa olur, bu endişe açar. Lütfen Sayın 

Başkan. . . 

SERDAR DENKTAŞ (Yerinden) (Devamla) - İyi niyetimizi 

göstermek için bu önerinizi destekleriz. 

MEHMET BAYRAM (Devamla) - Lütfen Sayın Başkan, usule 

ve içtüzüğe uyalım. İçtüzüğün dışına çıkmak suretiyle öğret-

menlerimizin yararına olan bir Yasayı bu şekilde geçirmeyelim. 

Teşekkür eder, saygılar sunarım. 

BAŞBAKAN HAKKI ATUN (Yerinden) - Uygundur Sayın Başkan. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Münasiptir 

Sayın Mehmet Bayram. 

BAŞKAN - Sayın Komite Başkanı buyurun efendim. Sizi 

de dinleyelim lütfen. Efendim burda bir maddi hata olduğu 

iddia edilmektedir. Konunun açığa çıkması lazımdır. Buyurun 

efendim. 
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BAŞKAN- Ruhsan hanım, bir dakika müsaade eder misiniz 

efendim? Sayın Adaoğlu'ndan sonra size söz vereceğim. Buyurun 

Sayın Adaoğlu. Lütfen yerinize oturun. Çünkü, siz, bu değişik-

lik önergesini siz yapamazmışsınız Komite Başkanı olarak. 

MUSTAFA ADAOĞLU (Gazi Mağusa)(Yerinden)- Sayın Başkan, 

saygıdeğer arkadaşlar; şimdi ben içtüzük konusunda tartışmaya 

girmeyeceğim. Söylelenlerin içerisinde doğru olanlar da vardır. 

Fakat milletvekillerinin öneri sunma bakımından, sınırlanmış 

hakları bakımından da birtakım yetkileri vardır, örneğin bir 

redaksiyon konusuysa, bir küçük maddi hataysa, bu gibi konular, 

ya da sehven, bir daktilo hatasından mütevellik bir eksiklikse, 

bunları değerlendirmek bu çizgi içerisinde makul şeylerdir. 

işte ben bu makul ölçüler içerisinde bir öneri sunacağım. 

Zannederim Sayın Mehmet Bayram bu yönden de İçtüzüğü aştık 

ve taştık şeklinde bir değerlendirme yapmayalım. Titizliğine 

de saygım vardır. Onu da söyleyeyim. Öğretmenler (Değişiklik 

No.3) Yasa Tasarısının 14'üncü maddesiyle esas Yasanın 38'inci 

maddesine getirilen yeni (1) ' inci fıkranın sekizinci satırın-

da yer alan "haftada" sözcüğünden hemen sonra "en çok", yani 

bir maddi hata vardır burada. "En çok" sözcüğünün girmesini 

saygılarımla öneririm. Gerekçe: Maddi hata yapılmıştır. Bu 

maddi hatanın düzeltilmesidir. Saygıyla Yüce Kurulun bilgisine 

arzederim. Buyurun Sayın Başkan. 

(Önerisini Başkana takdim eder.) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Adaoğlu. Evet, Sayın 

Komite Başkanı buyurun efendim, sizi de dinleyelim. Uygun 

mu efendim. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN (Yerinden)- Komitenin bu konuyu görüşmesi için beş 

dakika ara rica ediyoruz. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. Konuyu komitenin görüşmesi 

için toplantıya on dakika ara veriyorum. 

Kapanış Saati:10.30 
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- DÖRDÜNCÜ OTURUM -

Açılış Saati: 10.40 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; dördüncü oturumu açı-

yorum. Ad okunmak suretiyle yoklama yapılacaktır. Buyurun 

efendim. 

(Ad okunarak yoklama yapıldı.) 

KÂTİP- Toplantı yeter sayısı vardır Sayın Başkan. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. Toplantı yeter sayısı mevcuttur. 

Sayın Komite Başkanı buyurun efendim. 

İDARİ VE SOSYAL İŞLER KOMİTESİ BAŞKAN VEKİLİ RUHSAN 

TUĞYAN- Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; komitemiz top-

lanmış, konuyu görüşmüştür. Önerinin yerinde olduğuna karar 

verdik. Çünkü bir daktilo hatası sözkonusu. Teşekkür ederim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Gazi Mağusa)(Yer inden)- Maddi hatadır. 

BAŞKAN- Evet, kabulünü salık veriyorsunuz. 

RUHSAN TUĞYAN (Devamla)- Kabulünü salık veririz. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim efendim. Sayın milletvekilleri; 

14'üncü maddenin (1) ' inci fıkrasında "ancak ders yılı içinde 

bir müdür haftada 4 saat" yerine, "bir müdür haftada en 

çok 4 saat" şeklinde değiştirilmesi teklif edilmiştir efen-

dim. Öneriyi oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul 

etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 

Bu durumda 14'üncü maddeyi değiştirilmiş şekliyle oylarınıza 

sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler?.. Çekimser?... 

Oybirliğiyle kabul edilmiştir. 
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Sayın milletvekilleri; Tasarının madde madde görüşül-

mesi tamamlanrrış, ikinci görüşmesi sona ermiştir. Tasarının 

üçüncü görüşmesi kısa isim okunmak ve bütünü oylanmak suretiy-

le yapılacaktır. Kısa İsmi okuyun lütfen. 

KÂTİP -

Kısa İsim 
25/1985 

33/1985 
32/1987 
14/1988 
34/1988 
14/1989 
3/1990 

52/1990 
13/1991 
61/1991 
12/1992 
50/1992 
5/1993 
11/1994 
44/1994 

1. Bu Yasa, Öğretmenler (Değişiklik No:3) Yasası olarak 

isimlendirilir ve aşağıda "Esas Yasa" olarak anılan 

Öğretmenler Yasası ile birlikte okunur. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Tasarının bütününü oy-

larınıza sunuyorum. Kabul edenler?... Kabul etmeyenler? 

Çekimser? Oybirliği ile kebul edilmiştir. Hayırlı olsun. 

Sayın milletvekilleri; oturumu kapatmadan önce ek bir 

sunuşta bulunacağız Yüce Meclise. 

Ulusal•Biriik Partisi Girne Milletvekili Sayın 

İlkay Kami 11 in yurt dışı izin istemidir. Okur musunuz 

lütfen? 
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KÂTİP -

KKTC Meclis Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

30/11/1994 - 3/12/1994 tarihleri arasında yurt dışında olacağım-

dan gerekli işlemin yapılmasını saygılarımla arz ederim. 

ilkay Kâmil 

UBP Girne Milletvekili. 

BAŞKAN - Gerekli izin verilmiştir efendim. 

Onaya Sunulacaklar Bölümünde CTP Grup Başkanlığının 

"Elektrik Enerjisi Üretiminde Yaşanan S&r^ınlar ile ilgili 

Meclis Araştırma Komitesi"nde üye değişikliğine ilişkin 

Tezkeres i. 

KÂTİP -

Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 

Lefkoşa. 

Elektrik Enerjisi Üretiminde Yaşanan Sorunlar ile ilgili 

Meclis Araştırma Komitesinde, grubumuzu temsilen görevlendiri-

len Sayın Feridun Önsav'ı sağlık nedeni ile geri çektiğimizi 

ve yerine Sayın Vasfi Candan'ı görevlendirdiğimizi gerekli iş-

lerr. yapılmak üzere saygılarımla arz ederim. 

Ömer Kalyoncu 

CTP Grup Başkan Vekili. 
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BAŞKAN - Tezkereyi oylarınıza sunuyorum. Kabul 

edenler? Kabul etmeyenler?... Çekimser?... Oybirliği ile 

kabul edilmiştir. 

Sayın milletvekilleri; gündem gereği görüşmeler 

tamamlanmıştır. Gelecek birleşim 2 Aralık 1994 Cuma günü, 

öğleden evvel saat 10.00'de yapılacaktır. Gündem sizlere daha 

sonra dağıtılacaktır. 

Birleşimi burada kapatıyorum. Teşekkür ederim. 

Kapanış Saati: 10.50 
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DÖNEM : III Y I L : 2 

CUMHURİYET MECLÎSİ 

GÜNDEMİ 

12'nci Birleşim 

29 Kasım 1994, Salı 

Saat: 14.30 

GÜNDEM: 

I. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI. 

II. ÖZEL GÜNDEMDE YER ALACAK İŞLER. 

III. SEÇİMLER VE OYLAMASI YAPILACAK İŞLER: 

(1) İdare Amiri Seçimi. 

(2) 2 Divan Katibi Seçimi. 

IV. SORULAR. 

V. GENEL GÖRÜŞME VE MECLİS ARAŞTIRMASI YAPILMASI. 

VI. GÖRÜŞÜLECEK TASARI VE ÖNERİLER ÎLE KOMİTELERDEN GELEN DİĞER İŞLER: 

(1) İhtiyat Sandığı (Değişiklik) Yasa Tasarısı (Y.T.No:159/2/94) 

ve idari ve Sosyal işler Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporu. 

(2) öğretmenler (Değişiklik) Yasa Tasarısı (Y.T.No:179/2/94) ve 

idari ve Sosyal işler Komitesinin Tasarıya ilişkin Raporu. 


